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Αθήνα, σήµερα στις 23 Οκτωβρίου 2014, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.36’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑ-
ΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ιωάννη Ζερδελή,
Βουλευτή Νοµού Λέσβου, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, στον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό

1995) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟ-
ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ιερά Μονή Εσφιγµέ-
νου εκφράζει τη διαµαρτυρία της για την εκκένωση του κονακίου
της µονής που βρίσκεται στην οδό Βενιζέλου, στην Θεσσαλονίκη
κατόπιν δικαστικής απόφασης και αιτείται άµεση πολιτική λύση.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
1996) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιο-
κτητών Ακινήτων (ΠΟΜΙΔΑ) παραθέτει τις προτάσεις της για τα
µέτρα διευκόλυνσης της επέκτασης της χρήσης φυσικού αερίου
στη θέρµανση των πολυϊδιόκτητων κτιρίων.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Εσωτερικών
1997) Η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία οι σύλλογοι των ορεινών τοπικών
κοινοτήτων του Δήµου Θέρµου αιτούνται την ένταξη των χωριών
τους σε χρηµατοδοτικό πρόγραµµα για την ολοκλήρωση και την
αναβάθµιση της οδικής υποδοµής του Δήµου Θέρµου και την
διασύνδεση των ορεινών χωριών µε το κέντρο.

Εξωτερικών, στον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό
1998) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟ-

ΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι σύλλογοι και οι χρι-
στιανικές κοινότητες εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για τον
διωγµό που υφίσταται η πατροπαράδοτη Ιερά Μονή Εσφιγµένου
Αγίου Όρους και καλούν τις αρµόδιες αρχές να συνεργαστούν
προκειµένου να υπάρξει µια νόµιµη και δίκαιη λύση υπέρ της
ιεράς µονής. 

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη,  Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας

1999) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εργα-
ζοµένων τέως Οργανισµού Εργατικής Εστίας και ο Σύλλογος
Υπαλλήλων τέως Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας. εκφράζουν
την διαµαρτυρία τους για τις τεχνικές βλάβες του Ολοκληρωµέ-
νου Πληροφοριακού Συστήµατος (ΟΠΣ) του ΟΑΕΔ, κατά την
έναρξη των αιτήσεων δικαιούχων του προγράµµατος επιχειρή-
σεων για την πρόσληψη ανέργων.

Εσωτερικών
2000) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝ-

ΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ενώσεων Συλ-
λόγων Γονέων και Κηδεµόνων Ηµαθίας αιτείται τη δωρεάν µετα-
φορά των µαθητών από και προς τα σχολεία τους, µε ευθύνη του
ελληνικού κράτους.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2001) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών Πρω-
τοβάθµιας Εκπαίδευσης «Αλέξανδρος Δελµούζος» εκφράζει τη
διαµαρτυρία του για τις καινοτοµίες της Διεύθυνσης Πρωτοβάθ-
µιας Εκπαίδευσης Ανατολικής Αττικής στην εφαρµογή της πολι-
τικής των περικοπών του Υπουργείου, οι οποίες αποµυθοποιούν
τη σπουδαιότητα της ευέλικτης ζώνης.

Υγείας
2002) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,

Β’ Αθηνών κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ και Λαρίσης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Εργαζοµένων του Γενικού Νοσοκοµείου Σάµου καλεί τις αρµό-
διες αρχές να συνεργαστούν προκειµένου να βρεθεί άµεση λύση
για σειρά ζητηµάτων που εµποδίζουν την αποτελεσµατική λει-
τουργία του παραρτήµατος ΕΚΑΒ Σάµου.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2003) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Ενιαίο Ταµείο Ασφάλισης
Προσωπικού Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης (ΕΤΑΠ - ΜΜΕ) παρα-
θέτει την απόφαση έγκρισης της προτεινόµενης διάταξης νόµου
για τη δυνατότητα ασφάλισης των δηµοσιογράφων-µελών των
ενώσεων συντακτών που εργάζονται σε γραφεία Τύπου των αθ-
λητικών οµοσπονδιών και των αθλητικών οµάδων που επιχορη-
γούνται από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’

Πέµπτη 23 Οκτωβρίου 2014



Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2004) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία οι λέσχες και οι οµάδες µοτοσι-
κλετιστών διαµαρτύρονται µε ψήφισµά τους για τις παραλείψεις
της πολιτείας και παραθέτουν σειρά αιτηµάτων τους προωθών-
τας την εφαρµογή του µέτρου της απόσυρσης και στις µοτοσυ-
κλέτες. 

Οικονοµικών 
2005) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Υπαλλή-
λων Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας της Ελλάδος εκφράζει τη
διαµαρτυρία του για τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα των τελευ-
ταίων είκοσι ετών και αιτείται τη συγκρότηση ανεξάρτητης εξε-
ταστικής πολυµελούς επιτροπής για τις ενέργειες που οδήγησαν
στην κατάρρευση της ελληνικής οικονοµίας.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

2006) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία o κ. Γεώργιος Μπακαγάννης αιτεί-
ται την ενηµέρωσή του σχετικά µε τις καταθέσεις των ενόρκων
για υπόθεση που τον αφορά. 

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
2007) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Στέφανος Λουκόπουλος αιτεί-
ται τη δηµιουργία ενός σχεδίου δράσης για την ενίσχυση και εν-
δυνάµωση της νοµοθετικής διαφάνειας.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2008) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία o Σύνδεσµος Ελαιοκοµικών Δήµων
Κρήτης αιτείται την παροχή διευκρινήσεων σχετικά µε τις ενισχύ-
σεις στην ελαιοκαλλιέργεια και την νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική
(ΚΑΠ).

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων

2009) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Εργαζοµένων
στα λεωφορεία των ΚΤΕΛ Νοµού Μαγνησίας «Άγιος Χριστόφο-
ρος» εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την απελευθέρωση των
απολύσεων των οδηγών των µισθωµένων ή ενταγµένων στα
ΚΤΕΛ λεωφορείων και ζητούν την αναστολή του π.δ. 94/2014/13-
8-2014.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2010) Οι Βουλευτές, Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-

ΛΟΣ, Λαρίσης κ. ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ και κ. ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ, Τρι-
κάλων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ και Καρδίτσης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΜΙΧΑΛΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εµ-
πορικών Συλλόγων Θεσσαλίας τονίζει την επιτακτική ανάγκη της
επίλυσης του προβλήµατος των ληξιπρόθεσµων οφειλών προς
τον ΟΑΕΕ και παραθέτει τις προτάσεις της.

Οικονοµικών 
2011) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία οι κυρίες Γεωργία Ταρνάρη, Αργυρώ
Μπούκα, Παναγιώτα Καστανά και Παρασκευή Σίδη αιτούνται την
άµεση αποκατάσταση των συντάξεων των άγαµων και διαζευγ-
µένων θυγατέρων.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2012) Οι Βουλευτές Ηρακλείου, κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ και κ. ΜΙ-

ΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύνδε-
σµος Ελαιοκοµικών Δήµων Κρήτης αιτείται την παροχή διευ-
κρινήσεων για τη σχεδίαση της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
(ΚΑΠ) και για τις ενισχύσεις που προβλέπει στην ελαιοκαλλιέρ-
γεια.

Παιδείας και Θρησκευµάτων - Πολιτισµού και Αθλητισµού
2013) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία η οργανωτική και επιστηµονική επι-
τροπή του συνεδρίου «Ο Παύλος Βλαστός και το έργο του»
παραθέτει ψήφισµα για την ίδρυση τµήµατος και τη διδασκαλία
της Λαογραφίας, στη Φιλοσοφική Σχολή του Πανεπιστηµίου Κρή-
της.

Εσωτερικών
2014) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδε-
µόνων Δηµοτικού Σχολείου και Νηπιαγωγείου Προφήτη Ηλία
Πέλλας επισηµαίνει τα προβλήµατα που υπάρχουν, όσον αφορά
την µεταφορά των µαθητών από το Άνυδρο στο Δηµοτικό Σχο-
λείο και Νηπιαγωγείο Προφήτη Ηλία.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2015) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Χειριστών του
Νοµού Πέλλας διαµαρτύρεται για την εξαίρεση των βοηθών χει-
ριστών από το εποχικό επίδοµα του Οργανισµού Απασχόλησης
Εργατικού Δυναµικού (ΟΑΕΔ).

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2016) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και κηδε-
µόνων Δηµοτικού Σχολείου και Νηπιαγωγείου του Προφήτη Ηλία
Νοµού Πέλλας αιτείται την ασφαλή µεταφορά των µαθητών µε
συνοδό από το χωριό Άνυδρο στο Δηµοτικό και Νηπιαγωγείο του
Προφήτη Ηλία στον νοµό Πέλλας.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2017) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,

Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ και Β’ Αθηνών κ. ΧΡΗ-
ΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Νοµαρ-
χιακό Τµήµα Λήµνου -µεταφέροντας το αίτηµα των εκπαιδευ-
τικών και των εργαζοµένων στο δηµόσιο που υπηρετούν στη
Λήµνο- αιτείται την καθιέρωση δροµολογίου πλοίου την Παρα-
σκευή το µεσηµέρι από τη Λήµνο για την Καβάλα, καθώς επίσης
και την ακτοπλοϊκή σύνδεση του νησιού µε την κεντρική και βό-
ρεια Ελλάδα.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2018) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ελένη Αρβανίτη αναφέρεται
στη διαφορετική αντιµετώπιση του νόµου σχετικά µε το ποσοστό
της αναπηρικής σύνταξης από τα ασφαλιστικά ταµεία.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2019) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εκπαιδευτικών Τε-
χνολογικής Εκπαίδευσης Κοµµωτικής Έδεσσας εκφράζει τη δια-
µαρτυρία του για την προκήρυξη που αφορά την πρόσληψη
εκπαιδευτών των Δηµοτικών Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρ-
τισης (ΔΙΕΚ) και την έλλειψη µη σχετικών τίτλων σπουδών.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2020) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εσπερινό ΕΠΑΛ Αριδαίας του
νοµού Πέλλας αιτείται να µην αποκλείονται από τα προγράµµατα
- δράσεις «επιταγή εισόδου στην αγορά εργασίας» και να δι-
καιούνται την κάρτα ανεργίας οι ενήλικοι πολίτες που επιλέγουν
την εσπερινή τεχνική εκπαίδευση.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2021) Η Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία o Σύλλογος Γονέων και Κηδε-
µόνων του 1ου Γενικού Λυκείου Λαµίας επισηµαίνει τα πολλαπλά
προβλήµατα της δηµόσιας εκπαίδευσης και του νέου θεσµού,
του Νέου Λυκείου και αιτείται τη µέριµνα της πολιτείας για τη
βελτίωσή τους. 
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Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας,
Υγείας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων

2022) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-
ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Συνδικαλιστική Κίνηση
Αστυνοµικών Υπαλλήλων Θεσσαλονίκης διαµαρτύρεται για αδι-
κίες σε περιπτώσεις επιτυχόντων στις σχολές της Αστυνοµικής
Ακαδηµίας και αιτείται τις απαραίτητες νοµοθετικές ρυθµίσεις
για την επίλυση των ζητηµάτων αυτών. 

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2023) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων στα Λε-
ωφορεία των ΚΤΕΛ Ν. Μαγνησίας «Άγιος Χριστόφορος» εκφρά-
ζει την αντίθεση του για τις απολύσεις των οδηγών των µισθω-
µένων ή ενταγµένων στα ΚΤΕΛ λεωφορείων, οι οποίες προβλέ-
πονται σε διάταξη του π.δ.94/2014 και αιτείται την κατάργησή
του.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2024) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Μικροπωλητών Λαϊκών
Αγορών, Ειδών Ένδυσης, Υπόδησης και Οικιακής Χρήσης Περι-
φερειακής Ενότητας Μαγνησίας «Γόρδιος Δεσµός» επισηµαίνει
τα προβλήµατα του κλάδου τους και παραθέτει προτάσεις για
την επίλυση τους.

Υγείας
2025) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου
Αλµυρού του Νοµού Μαγνησίας εκφράζει τη διαµαρτυρία του
για τις σοβαρές ελλείψεις που σηµειώνονται στο Κέντρο Υγείας
Αλµυρού, καθώς και στα αγροτικά ιατρεία της περιοχής και αι-
τείται την άµεση κάλυψή τους.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2026) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Σκο-
πέλου αιτείται την κατ’ εξαίρεση επιδότηση από το πρόγραµµα
«Αλέξανδρος Μπαλτατζής» για την οικονοµική κάλυψη της µετα-
στέγασης του εργοστασίου του.

Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2027) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αναφέρεται στις κατασχέ-
σεις της εφορίας σε βάρος του Ασύλου Ανιάτων.

Οικονοµικών 
2028) Η Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥ-

ΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Δηµοτικής
Κοινότητας Πεδινής του Δήµου Ιωαννιτών διαµαρτύρεται για τα
υψηλά επίπεδα στις αντικειµενικές αξίες της Δηµοτικής Κοινότη-
τας Πεδινής του Δήµου Ιωαννιτών.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2029) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε καταγ-
γελία του Προέδρου του Ταµείου Σύνταξης και Ασφαλίσεως Υ-
γειονοµικών για οµόλογο ύψους πολλών εκατοµµυρίων ευρώ, το
οποίο αγνοείται.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 990/10-07-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μπασιάκου Ευάγγελου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 107/10-09-2014
έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ IΔ’ - 23 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2014 915



916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ IΔ’ - 23 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2014 917



918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ IΔ’ - 23 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2014 919



920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



2. Στην µε αριθµό 1033/11-07-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Χατζή Οσµάν Αχµέτ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 111/10-09-2014 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 1243/18-07-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.10043/

16585/777 /10-09-2014 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 1371/24-07-2014 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Δηµαρά Ιωάννη και Αβραµίδη Γαβριήλ δόθηκε µε το υπ’
αριθµ. Φ.90022/16135/1127 /10-09-2014 έγγραφο από τον Υ-

πουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας η ακό-
λουθη απάντηση:
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«



928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



5. Στην µε αριθµό 1621/01-08-2014 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Χαραλαµπίδου Δέσποινας και Στρατούλη Δηµητρίου δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/17473/1251/10-09-2014 έγγραφο

από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας η ακόλουθη απάντηση:
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«



930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



6. Στην µε αριθµό 1782/08-08-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/17469/

1248 /10-09-2014 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
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«



932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 155/20-10-2014 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Μαγνησίας των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίνας Χρυσοβελώνη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την
ακύρωση των ειδοποιητηρίων του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλι-
στικών Οφειλών (ΚΕΑΟ) µέχρι την οριστική διευθέτηση των ρυθ-
µίσεων.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, χθες ο Υπουργός Εργασίας, ο κ. Βρούτσης,

εξήγγειλε για ακόµη µία φορά τη ρύθµιση οφειλών στα ασφαλι-
στικά ταµεία µε εβδοµήντα δύο δόσεις για ληξιπρόθεσµα χρέη
άνω των 15 χιλιάδων ευρώ.

Ο δε κ. Βενιζέλος υποσχέθηκε πως εντός των εποµένων ωρών
θα δούµε τη συγκεκριµένη ρύθµιση να κατατίθεται στη Βουλή.

Μακάρι, κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα να είναι έτσι και αυτή η
συγκεκριµένη διάταξη, η οποία θα εµπεριέχεται σε τροπολογία,
να µην συνοδεύεται από αστερίσκους ή ψιλά γράµµατα που εί-
δαµε στις προηγούµενες αποτυχηµένες απόπειρες! 

Νοµίζω ότι και εσείς θα συµφωνείτε ότι όσες ρυθµίσεις προ-
ηγήθηκαν ήταν πράγµατι αποτυχηµένες, κρίνοντας από το πολύ
πενιχρό αποτέλεσµά τους, γιατί δεν είχαµε δει καµµία διαγραφή
των προσαυξήσεων, αλλά και το επιτόκιο µε το οποίο επιβαρυ-
νόταν το ανεξόφλητο υπόλοιπο είχε ξεπεράσει το τοκογλυφικό
ποσοστό του 8%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας  Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο από τη δευτερο-
λογία µου. Το λέω από τώρα.

Έτσι, λοιπόν, αυτό που περιµένει, που απαιτεί η καταχρεωµένη
ελληνική κοινωνία είναι το σφουγγάρι που κάποτε υποσχόταν ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, δηλαδή να σβήσετε άµεσα τα λάθη του
παρελθόντος, τις τοκογλυφικές επιβαρύνσεις και τα πρόστιµα σε
συσσωρευµένους φόρους και ασφαλιστικές εισφορές και να
αποδείξετε ότι πράγµατι διδαχθήκατε από τα λάθη του παρελ-
θόντος. Αυτό το λέω ιδιαίτερα για την κατηγορία των ελευθέρων
επαγγελµατιών.

Αυτή, λοιπόν, η παρατήρηση, κύριε Υφυπουργέ, µε φέρνει στο
κυρίως θέµα της επίκαιρης ερώτησής µου, το οποίο έδωσε α-
φορµή και στην κατάθεση αυτής, που είναι οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες, οι άνθρωποι δηλαδή που υπέφεραν από τον καταιγι-
σµό των οικονοµικών απαιτήσεων του ΟΑΕΕ, τους οποίους οδη-
γήσατε στην τελική λύση που είναι το ΚΕΑΟ, δηλαδή στο Κέντρο
Είσπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών, το οποίο έχει βγει το τελευ-
ταίο διάστηµα στο κυνήγι των εµπόρων, των βιοτεχνών και των
άλλων µικροεπαγγελµατιών, οι οποίοι λύγισαν κάτω από το
βάρος των χρεών στο πρώην ΤΕΒΕ, στο ΤΣΑ και στο ΤΕΕ.

Αυτό ισχύει εδώ και σαράντα πέντε µέρες, από τότε που εµ-
φανίστηκε ο Πρωθυπουργός για τελευταία φορά, για να υποσχε-
θεί ξανά πως επίκειται η κατάθεση νέας ρύθµισης στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Λίγο ακόµα, κυρία Πρόεδρε.
Εν τούτοις το σαφάρι, όπως είπα προηγουµένως, του ΚΕΑΟ

συνεχίζεται αυτή τη στιγµή µε τη µαζική αποστολή ειδοποιητη-
ρίων στους ασφαλισµένους για συσσωρευµένα αρρύθµιστα χρέη
τους. Αυτό που ζητούν όλοι αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Υφυ-
πουργέ, είναι πάρα πολύ απλό και εγώ σήµερα υποβάλλω την
ερώτηση για λογαριασµό τους. Γιατί δεν σταµατάτε αυτό το κυ-
νηγητό του ΚΕΑΟ, έστω και για λίγο χρονικό διάστηµα, ώστε να
µπορέσουν να µπουν στη νέα ρύθµιση που λέτε ότι πρόκειται να
κατατεθεί άµεσα στη Βουλή; Να γίνει αυτό τουλάχιστον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια–Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. 

Στην ερώτησή σας θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης
Πλακιωτάκης. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία συνάδελφε, ο σκοπός της
ιδρύσεως του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών είναι
κατ’ αρχάς να αντιµετωπίσει µε τρόπο συστηµατικό, οργανωµένο
και διαφανή αλλά και αποτελεσµατικό το ζήτηµα της είσπραξης
των καθυστερούµενων οφειλών των φορέων κοινωνικής ασφάλι-
σης που υπάγονται στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων. 

Άρα προσπαθούµε για πρώτη φορά µε τρόπο οργανωµένο να
δηµιουργηθεί ένας µηχανισµός είσπραξης οφειλών, µε σκοπό
την έγκαιρη είσπραξη των ασφαλιστικών εισφορών, µε ενιαίες
διαδικασίες πλέον. 

Το ΚΕΑΟ έχει δηµόσιο χαρακτήρα. Κατά συνέπεια η άσκηση
των αρµοδιοτήτων του εφαρµόζει τους νόµους που έχουν θεσπι-
στεί. Όσον αφορά τις διαδικασίες και τους τρόπους λειτουργίας
του, αυτές καθορίζονται µε τους όρους ρύθµισης των οφειλών -
διαφορετικούς από αυτούς που οι διατάξεις ορίζουν- και βεβαίως
σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να σταλούν ληφθέντα µέτρα
χωρίς τη ρύθµιση των οφειλών. 

Επίσης, µε συγκεκριµένη υπουργική απόφαση καθορίζονται οι
διαδικασίες είσπραξης αλλά και ηλεκτρονικής διαχείρισης των
ληξιπρόθεσµων οφειλών και µέσα σε αυτή την υπουργική από-
φαση συµπεριλαµβάνονται και οι ατοµικές ειδοποιήσεις, στις
οποίες αναγράφονται αναλυτικά το είδος αλλά και το ποσό της
οφειλής ανά πράξη βεβαίωσης οφειλής, µε τα αναλογούντα πρό-
σθετα τέλη ή προσαυξήσεις και άλλες τυχόν επιβαρύνσεις, οι
οποίες έχουν διαµορφωθεί κατά την ηµεροµηνία εκδόσεως ατο-
µικής ειδοποίησης. 

Τονίζεται δε ότι η ατοµική ειδοποίηση –και µου δίνεται εδώ η
ευκαιρία να το ξεκαθαρίσω αυτό, κυρία Πρόεδρε- σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν συνιστά αναγκαστικό µέτρο είσπραξης, αλλά έχει
κυρίως ενηµερωτικό χαρακτήρα σχετικά µε τις ληξιπρόθεσµες
ασφαλιστικές οφειλές και βεβαίως την υποχρέωση να τακτοποι-
ήσουν αυτές εντός είκοσι ηµερών από την ηµεροµηνία παραλα-
βής της. Η αποστολή της ατοµικής ειδοποίησης δεν αποτελεί
µέρος της διαδικασίας ρύθµισης οφειλών. 

Κατά συνέπεια η υπαγωγή σε νεότερο και πιο ευνοϊκό σχήµα
ρυθµίσεως -σήµερα µάλιστα αναµένεται να κατατεθεί η σχετική
ρύθµιση, υλοποιώντας τη σχετική δέσµευση του Πρωθυπουρ-
γού- δεν παρεµποδίζεται από το γεγονός της αποστολής ατοµι-
κών ειδοποιήσεων πριν από την ψήφισή της. 

Εξάλλου, σύµφωνα και µε το ισχύον σύστηµα ρυθµίσεων, η µη
υπαγωγή σε ρύθµιση εντός εικοσαηµέρου από τη λήψη του ει-
δοποιητηρίου σε καµµία περίπτωση δεν οδηγεί σε καταναγκα-
στικά µέτρα εναντίον αυτών που οφείλουν. Αυτό συµβαίνει
κυρίως για λόγους χρηστής διοίκησης, όταν δηλαδή κάποιος
οφειλέτης, που δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα να υπαχθεί
σε ρύθµιση, καταβάλει τρέχουσες εισφορές, µε παράλληλη κα-
ταβολή βέβαια ανελλιπώς κάθε µήνα εύλογου ποσού έναντι της
οφειλής του και για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί η συγκεκρι-
µένη συµπεριφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια–Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρία Χρυσοβελώνη, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Υφυπουργέ, µε όλον τον σε-

βασµό που τρέφω στο πρόσωπό σας, θέλω να πω ότι δεν µου
απαντήσατε στα ερωτήµατα που θέτω µε την επίκαιρη ερώτησή
µου. 

Είπατε κατ’ αρχάς, ότι η συγκεκριµένη µέθοδος που ακολου-
θείτε µε το ΚΕΑΟ είναι ένας µηχανισµός που λειτουργεί για την
είσπραξη, εισπρακτικός µηχανισµός.

Νοµίζω, όµως, ότι κι εσείς θα συµφωνείτε ότι δεν εισπράττεται
και, εν πάση περιπτώσει, δεν επιτυγχάνεται ο στόχος για τον
οποίο προφανώς το δηµιουργήσατε, γιατί οι άνθρωποι δεν έχουν
τη δυνατότητα να σας τα καταβάλλουν πλέον. 

Τώρα, το πώς λειτουργεί το ΚΕΑΟ, στο οποίο αναφερθήκατε
στο µεγαλύτερο µέρος της απάντησής σας, όλοι το γνωρίζουµε,
αλλά δεν είναι αυτό το ζητούµενο. Αυτό το οποίο ισχυριστήκατε,
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ότι η αποστολή των ειδοποιητηρίων είναι µία απλή ενηµέρωση,
επειδή τυγχάνει να είµαι νοµικός, θα σας πω ότι είναι το πρώτο
βήµα, αλλά βεβαίως η εξέλιξη είναι η λήψη αναγκαστικών µέ-
τρων. Και βεβαίως, θέλω να πω επίσης ότι τίποτα δεν διασφαλίζει
τον κόσµο ότι δεν θα λάβετε αναγκαστικά µέτρα σε βάρος µάλι-
στα της περιουσίας του. 

Θέλω όµως να πω και κάτι άλλο, µε αφορµή τη συγκεκριµένη
ερώτηση. Άκουσα χθες τον κ. Βρούτση να λέει πως µόνο όσοι
πληρώσουν όλες τις οφειλές τους, δηλαδή ασφαλιστικές εισφο-
ρές, ΕΝΦΙΑ, φόρο εισοδήµατος, ΦΠΑ τον Οκτώβριο, θα µπορέ-
σουν να ενταχθούν στη νέα ρύθµιση των ταµείων κι εποµένως
και του ΟΑΕΕ που µας απασχολεί στην προκειµένη περίπτωση.

Κύριε Υφυπουργέ, νοµίζω ότι κι εσείς συµφωνείτε και όλοι
γνωρίζουµε πόσο βαρύς φορολογικά θα είναι ο µήνας Οκτώ-
βριος για ανθρώπους οι οποίοι είναι ήδη οικονοµικά καθηµαγµέ-
νοι, οπότε θεωρώ ότι από µόνη της αυτή η προϋπόθεση, την
οποία εξήγγειλε χθες ο κύριος Υπουργός, πετάει έξω ένα πλήθος
ελευθέρων επαγγελµατιών.

Γι’ αυτό οφείλω να σας ρωτήσω ξανά και θα ήθελα να δώσετε
επ’ αυτού µία συγκεκριµένη απάντηση σήµερα στη Βουλή, διότι
αυτό περιµένουν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες να ακούσουν από
εσάς. Με δεδοµένο ότι έχετε εξαγγείλει αυτή έστω τη συγκεκρι-
µένη ρύθµιση, τι πρόκειται να κάνετε µε αυτά τα ειδοποιητήρια
του ΚΕΑΟ τα οποία έχετε αποστείλει; Θα εξακολουθούν να είναι
σε ισχύ;

Και εν πάση περιπτώσει, έχετε σκοπό εν όψει αυτής της ρύθ-
µισης την οποία πρόκειται να καταθέσετε, όπως εσείς λέτε, εντός
των ηµερών, να αναστείλετε την αποστολή νέων ειδοποιητηρίων
µέχρι την οριστική διευθέτηση των καινούργιων ρυθµίσεων που
εσείς εξαγγείλατε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε τον λό-
γο, κύριε Υφυπουργέ, για να δευτερολογήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Επαναλαµβάνω, αγαπητή κυρία
συνάδελφε, ότι στόχος της δηµιουργίας του ΚΕΑΟ δεν ήταν
άλλος από την εµπέδωση του κλίµατος ασφαλιστικής συνειδή-
σεως καθώς και µιας νέας κοινωνικής αντίληψης και µιας νέας
αρχής για το ασφαλιστικό µας σύστηµα.

Μέχρι σήµερα, κυρία Πρόεδρε, η αντίληψη που υπήρχε περί
καταβολής των ασφαλιστικών εισφορών ήταν τύπου εθελοντικού
ή δυνητικού. Αυτό θα πρέπει να σταµατήσει, διότι µε αφορµή, αν
θέλετε, αφ’ ενός τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού µας συστή-
µατος και αφ’ ετέρου άλλη της αλληλεγγύης των γενεών, θα πρέ-
πει η καταβολή των ασφαλιστικών εισφορών να είναι υποχρέωση
των ασφαλισµένων.

Από εκεί και πέρα, αντιλαµβανόµαστε όλοι και το πρόβληµα
ιδιαίτερα των ελευθέρων επαγγελµατιών να καταβάλλουν τις
ασφαλιστικές εισφορές τους. Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό η Κυβέρ-
νηση σήµερα θα καταθέσει σχετική ρύθµιση για την αντιµετώ-
πιση του συγκεκριµένου ζητήµατος. 

Αξίζει όµως να αναφερθεί ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία της 31-
7-2014 που είχαν ενταχθεί στο ΚΕΑΟ συνολικές ληξιπρόθεσµες
οφειλές ύψους 10.472.000.000 ευρώ, το 17% δηµιουργήθηκε
από οφειλέτες που ξεκίνησαν να δηµιουργούν οφειλές µετά το
2009, ενώ το 83% δηµιουργήθηκε από οφειλέτες που ξεκίνησαν
να δηµιουργούν οφειλές για πρώτη φορά από το 2009 και παλαι-
ότερα. 

Άρα τα ποσοστά αυτά αποκαλύπτουν ανάγλυφα ότι σήµερα
διαχειριζόµαστε τις επιπτώσεις της ασυνέπειας και του τιµήµα-
τος της ανευθυνότητας που αναπτύχθηκε κατά τις περιόδους
της ευηµερίας. 

Άρα, κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε τη ρύθµιση η οποία θα
κατατεθεί σήµερα στη Βουλή, θα αντιµετωπιστεί σε έναν µεγάλο
βαθµό το πρόβληµα και της ρευστότητας των επιχειρήσεων αλλά
και των ασφαλισµένων και θα δώσουµε ανάσα και στα ασφαλι-
στικά µας ταµεία και βεβαίως στη βιωσιµότητα των επιχειρήσεων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Άρα τα πράγµατα θα παραµείνουν

ως έχουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.

Η δεύτερη µε αριθµό 160/20-10-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Άννας Χατζησοφιά προς τον Υπουργό Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση των οικονο-
µικών προβληµάτων του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και δια-
γράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 159/20-10-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Μιχαήλ Κασσή προς τους Υπουργούς Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Εσωτερικών, σχετικά
µε την κατασκευή µονάδας επεξεργασίας λυµατολάσπης στα
Ιωάννινα, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού και διαγράφεται.

Επίσης, η πέµπτη µε αριθµό 154/20-10-2014 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέ-
σµου-Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εξω-
τερικών, σχετικά µε την «τουρκική αλυτρωτική προπαγάνδα» δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κυρία
Ζαρούλια, έχετε τον λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Σήµερα επρόκειτο να συζητηθεί ένα πάρα
πολύ σοβαρό θέµα και άκρως επίκαιρο που αφορά την εθνική
ασφάλεια της χώρας. Ωστόσο, κανένας από το αρµόδιο Υπουρ-
γείο δεν ευαισθητοποιήθηκε να έρθει να µας δώσει κάποιες εξη-
γήσεις. 

Το θέµα προς συζήτηση αφορά ένα συνέδριο που γίνεται σή-
µερα και αύριο στην Κωνσταντινούπολη, το οποίο διοργανώνουν
οι Γκρίζοι Λύκοι µε τίτλο: «Η δυτική Θράκη από το χθες στο σή-
µερα». Σε αυτό συµµετέχουν οι γνωστές και µη εξαιρετέες Δρα-
γώνα και Φραγκουδάκη, οι υπεύθυνες του «Προγράµµατος Εκ-
παίδευσης Μουσουλµανοπαίδων». Η δε ελληνική θέση που εκ-
φράστηκε στο παρελθόν διά στόµατος Φραγκουδάκη, υποψη-
φίας Βουλευτού του ΠΑΣΟΚ, συνοψίζεται στο εξής: «το άσχηµο
και µπάσταρδο εθνικό µας πρόσωπο».

Ενώ το λεγόµενο συνταγµατικό τόξο δεν χάνει ευκαιρία να λα-
σπολογήσει και να συκοφαντήσει τη Χρυσή Αυγή ότι τάχα έχει
διασυνδέσεις µε αυτούς τους ακραίους Τούρκους εθνικιστές, για
το γεγονός ότι αυτές οι κυρίες συµµετέχουν στο εν λόγω συνέ-
δριο δεν βρήκαν να πουν ούτε µία λέξη που να καταδικάζει αυτήν
την πράξη τους. 

Όλα αυτά, µάλιστα, συµβαίνουν λίγες ώρες µετά τη νέα εθνική
ταπείνωση στην Κύπρο, µε τη νέα παραβίαση των εθνικών κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων της από τους Τούρκους και µε το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών της χώρας να παρακολουθεί αδιάφορο τις εξε-
λίξεις. Όµως, τι να περιµένει κανείς, όταν στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών µας προΐσταται ένας «Τούρκογλου»;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ κι

εγώ, κυρία Ζαρούλια.
Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 164/20-10-2014 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Πειραιώς της Δηµο-
κρατικής Αριστεράς κ. Μαρίας Ρεπούση προς τον Υπουργό Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τα
αναξιοποίητα ευρωπαϊκά κονδύλια για την καταπολέµηση της νε-
ανικής ανεργίας.

Κυρία Ρεπούση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, η ανεργία των νέων είναι ένα

πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα για το σύνολο των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και γενικά για το όραµα αυτής της ενοποί-
ησης της Ευρώπης. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT,
πέντε εκατοµµύρια νέοι τον Ιούλιο του 2014 ήταν άνεργοι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Δυστυχώς, η χώρα µας έχει τη θλιβερή πρω-
τιά γι’ αυτό το ποσοστό, καθώς η επίσηµα καταγεγραµµένη ανερ-
γία των νέων βρίσκεται στο 27,2%, ενώ στο σύνολο της Ευρω-
ζώνης ο µέσος όρος είναι 10,5%. Έχουµε, λοιπόν, θλιβερή πρω-
τιά στο θέµα της ανεργίας των νέων, όπως συνολικά στο ζήτηµα
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της ανεργίας.
Η Ευρωπαϊκή Ένωση συζήτησε και εφάρµοσε δύο µεγάλα

προγράµµατα για την αντιµετώπιση της ανεργίας των νέων. Το
πρώτο λέγεται «Εγγύηση για τη Νεολαία» -µπορούµε να επανέλ-
θουµε στη δευτερολογία µας- και το δεύτερο λέγεται «Ευρω-
παϊκό Πρόγραµµα για την Απασχόληση των Νέων».

Αφορµή γι’ αυτήν την ερώτηση ήταν η δήλωση του κ. Μάρτιν
Σουλτς στην πρόσφατη έκτακτη Σύνοδο Κορυφής στο Μιλάνο.
Όταν ρωτήθηκε για τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ που διαθέτει η
Ευρωπαϊκή Ένωση για την καταπολέµηση της ανεργίας των
νέων, απάντησε ότι απ’ αυτά τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ µόνο το
1% έχει ζητηθεί, καθώς µόνο η Γαλλία και η Ιταλία έχουν ειδικά
προγράµµατα αποκλειστικά για την απορρόφηση αυτών των κον-
δυλίων.

Η ερώτησή µας, λοιπόν, κατ’ αρχάς αποσκοπεί στο εξής: Γνω-
ρίζουµε ότι τον Ιούλιο του 2014, µε καθυστέρηση πολλών µηνών
–παρ’ ότι ο Πρωθυπουργός είχε εξαγγείλει την κατάθεση του ελ-
ληνικού προγράµµατος τον Ιανουάριο του 2014- κατατέθηκε ένα
πρόγραµµα στο ένα σκέλος αυτής της χρηµατοδότησης που
αφορά τις εγγυήσεις για τη νεολαία.

Θέλουµε να ξέρουµε γιατί καθυστέρησε η ελληνική πολιτεία
από τη στιγµή που η χώρα µας έχει, όπως είπα, τη θλιβερή πρω-
τιά στην ανεργία των νέων, τι περιλαµβάνει αυτό το πρόγραµµα
και τι άλλες δράσεις προτίθεται να κάνει η ελληνική πολιτεία στο
ζήτηµα της απορρόφησης των ευρωπαϊκών κονδυλίων που αφο-
ρούν την ανεργία των νέων. Θέλουµε να ξέρουµε, δηλαδή, τι
προτάσεις έχει καταθέσει και στο σκέλος «Εγγύηση για τη Νεο-
λαία», αλλά και στο άλλος σκέλος που αφορά την ενίσχυση της
απασχόλησης των νέων.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Στην ερώτησή

σας θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης.
Κύριε Πλακιωτάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, αναγνωρίζουµε ότι η ανεργία των νέων είναι

αυτήν τη στιγµή το µεγαλύτερο οικονοµικό και κοινωνικό πρό-
βληµα, όχι µονάχα στη χώρα µας, αλλά και πανευρωπαϊκά. Ό-
µως, ειδικά στη χώρα µας βρίσκεται σε υψηλότερα επίπεδα και
γι’ αυτό η δροµολόγηση δράσεων και πρωτοβουλιών θα γίνει το
ταχύτερο δυνατό.

Συγκεκριµένα, τον Απρίλιο του 2013 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
αποφάσισε τη σύσταση συµβουλίου για να τρέξει το πρόγραµµα
«Εγγύηση για τη Νεολαία», για το σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Οι πόροι του συγκεκριµένου προγράµµατος προέρχονται
από το ειδικό πρόγραµµα «Πρωτοβουλία για την Απασχόληση
των Νέων» και είναι ύψους 3,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ και αντί-
στοιχο ποσό από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο. Άρα οι πόροι
ανέρχονται, περίπου, στα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως πολύ
σωστά αναφέρατε.

Τώρα, το ελληνικό σχέδιο δράσης «Εγγύηση για τη Νεολαία»
υπεβλήθη το Δεκέµβριο του 2013 -αναµορφωµένο τον Μάιο του
2014- και αναφέρεται σε νέους ηλικίας δεκαπέντε έως είκοσι τεσ-
σάρων ετών, οι οποίοι βρίσκονται εκτός εκπαίδευσης, κατάρτι-
σης απασχόλησης, οι επονοµαζόµενοι NEETs.

Τώρα, για τη χώρα µας οι πόροι του συγκεκριµένου προγράµ-
µατος είναι 171,5 εκατοµµύρια ευρώ από το πρόγραµµα «Πρω-
τοβουλία για την Απασχόληση των Νέων», συν τους πόρους από
το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, συν την εθνική συµµετοχή. Α-
νέρχονται, δηλαδή, σε περίπου 393 εκατοµµύρια ευρώ για τη
χώρα µας.

Τώρα, αξιοποιώντας τη δυνατότητα των κανονισµών 1303/
2013 και 1304/2013 της προγραµµατικής περιόδου 2014-2020, η
χώρα µας -απαντώ και στο ερώτηµά σας- επέλεξε την ενσωµά-
τωση των πόρων του προγράµµατος για την απασχόληση των
νέων, σε άξονα προτεραιότητας του επιχειρησιακού µας προ-
γράµµατος «Ανάπτυξη Ανθρώπινου Δυναµικού, Εκπαίδευση και
Δια Βίου Μάθηση». 

Εδώ, θέλω να σηµειώσω -επειδή αναφέρεστε στην ερώτησή
σας ότι η Γαλλία και η Ιταλία ακολούθησαν την επιλογή κατάρτι-

σης ειδικού, ξεχωριστού επιχειρησιακού προγράµµατος- ότι το
πρόγραµµά µας, όπως σωστά είπατε, υπεβλήθη επίσηµα στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 17 Ιουλίου του 2014.

Όσον αφορά τις δράσεις που ήδη η χώρα µας υλοποιεί, αυτήν
τη στιγµή τρέχουν δύο δράσεις. Έχουν ολοκληρωθεί και έχουν
βγει τα αποτελέσµατα, πρώτα από όλα για την επιταγή εισόδου,
τα γνωστά ως «TRAINING VOUCHER», για νέους από δεκαοκτώ
έως είκοσι τεσσάρων ετών σε ιδιωτικές επιχειρήσεις για την από-
κτηση εργασιακής εµπειρίας, αλλά και για την επιταγή εισόδου
για νέους ηλικίας από είκοσι πέντε έως είκοσι εννέα ετών σε ιδιω-
τικές επιχειρήσεις για την απόκτηση εργασιακής εµπειρίας, προ-
ϋπολογισµού 108 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Άρα ήδη η χώρα µας υλοποιεί δράσεις του προγράµµατος
«Εγγύηση για τη Νεολαία», ενώ µέσα τον Οκτώβριο θα βγει και
ειδικό, ξεχωριστό πρόγραµµα για τον τουρισµό οκτώ χιλιάδων
θέσεων. 

Επίσης, προγραµµατίζουµε δύο ακόµα δράσεις µέχρι το τέλος
του έτους. Μία για εξειδικευµένες κατηγορίες των νέων αιχµής
της ελληνικής µας οικονοµίας περίπου δεκαπέντε χιλιάδων ωφε-
λουµένων και µία άλλη ολοκληρωµένη παρέµβαση για δεκαπέντε
χιλιάδες άτοµα του ΟΑΕΔ, όπου και αυτή αναφέρεται στο πλαί-
σιο του προγράµµατος της «Εγγύηση για τη Νεολαία». 

Άρα η χώρα µας στο πλαίσιο του προγράµµατος «Εγγύηση για
τη Νεολαία», ήδη εµπροσθοβαρώς, πριν δηλαδή την έγκριση των
επιχειρησιακών προγραµµάτων, υλοποιεί δράσεις για την ανερ-
γία των νέων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρία Ρε-
πούση, έχετε τον λόγο να δευτερολογήσετε.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ για την απάντησή σας. Ωστόσο, θα επανέλθω στο

πρόγραµµα αυτό, γιατί οπωσδήποτε και η Ελλάδα, όπως και όλα
τα κράτη, υλοποιούν δράσεις για τη νεολαία για να αντιµετωπί-
σουν την ανεργία. Τα κλασικά προγράµµατα κατάρτισης, επιµόρ-
φωσης, ενίσχυσης κ.λπ..

Στη σύλληψη αυτού του ευρωπαϊκού προγράµµατος, όµως,
βρίσκεται αυτό το τρίπτυχο, για πρώτη φορά. Δηλαδή, στη λο-
γική του, είναι ότι κανένας νέος –µα, κανένας- δεν µένει άνεργος
ή ανενεργός για περισσότερο από τέσσερις µήνες. Αυτός είναι
ο κορµός του προγράµµατος «Εγγύηση για τη Νεολαία».

Τι σηµαίνει αυτό; Ότι σε όλους τους νέους ηλικίαw κάτω των
είκοσι πέντε ετών, προσφέρεται µία ποιοτική θέση εργασίας ή
πρακτικής άσκησης, µαθητείας ή επιµόρφωσης, από τη στιγµή
που αυτός εντός τεσσάρων µηνών καθίσταται ανενεργός. Δη-
λαδή, ή έχει πάρει το πτυχίο του και δεν έχει βρει µία θέση απα-
σχόλησης ή έχει απολυθεί από την εργασία  του, έχει χάσει τη
δουλειά του κ.λπ.. 

Αυτή είναι η καινούργια, η διαρθρωτική αλλαγή που φέρνει το
πρόγραµµα «Εγγύηση για τη Νεολαία». Αυτό δεν αφορά προ-
γράµµατα κατάρτισης το ένα µετά το άλλο, αλλά είναι ένα συνο-
λικό σχέδιο για να µην µένει κανένας νέος εκτός απασχόλησης
ή εκπαίδευσης για παραπάνω από τέσσερις µήνες.

Σας ρωτάω συγκεκριµένα, έχει υποβληθεί το εθνικό σχέδιο έν-
ταξης σε αυτό το πρόγραµµα; Θα ήθελα –εάν έχετε την καλο-
σύνη- να µας πείτε ποιες δράσεις περιλαµβάνει το πρόγραµµα
αντιµετώπισης της ανεργίας στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού προ-
γράµµατος «Εγγύηση για τη Νεολαία». Δηλαδή, ποιες δράσεις
θα κάνετε; Είναι και άλλα προγράµµατα πληροφορικής; Είναι
προγράµµατα κατάρτισης σε τοµείς καινοτοµίας ή υψηλής τε-
χνολογίας; Ποια είναι η λογική του δικού µας εθνικού προγράµ-
µατος που θα ενταχθεί στο πρόγραµµα «Εγγύηση για τη Νεο-
λαία».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε ό,τι αφορά την ευρωπαϊκή πρωτοβουλία για την απασχό-
ληση των νέων, θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε αν έχετε υποβάλ-
λει ή σκέφτεστε να υποβάλλετε συγκεκριµένη πρόταση για την
αξιοποίηση των κονδυλίων αυτών. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω -και σας παρακαλώ πολύ να µην µου
απαντήσετε γενικόλογα- να µας ενηµερώσετε για όλες τις δρά-
σεις της Ελλάδας που αφορούν την ανεργία των νέων. Σας
ρωτάω για τα δύο αυτά συγκεκριµένα ευρωπαϊκά προγράµµατα
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που έχουν αρκετά µεγάλο budget. Απ’ ό,τι γνωρίζουµε, υπάρ-
χουν χώρες που ζητούν την αύξηση του προϋπολογισµού, προ-
κειµένου να αντιµετωπισθεί αυτό το πρόβληµα και θέλω να δω
πώς η χώρα µας αξιοποιεί τα ευρωπαϊκά κονδύλια στο πλαίσιο
αυτών των συγκεκριµένων δράσεων. 

Για παράδειγµα για το δεύτερο, που είναι το πρόγραµµα
«Πρωτοβουλία για την Απασχόληση των Νέων», το λεγόµενο
«ΠΑΝ», το οποίο ενισχύει την επιχειρηµατικότητα των νέων, ποιες
ειδικές δράσεις έχουν σχεδιαστεί από την ελληνική πολιτεία για
να ενισχύσουν αυτό το θέµα της επιχειρηµατικότητας, εκτός των
προγραµµάτων γενικής ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας και
ποιο ποσό έχει ζητηθεί –εάν έχει ζητηθεί- για την ενίσχυση της
επιχειρηµατικότητας των νέων;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαριστώ

κι εγώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κατ’ αρχάς επειδή ζητήσατε
συγκεκριµένη απάντηση, θα σας απαντήσω συγκεκριµένα. 

Το Υπουργείο Εργασίας, ήδη, προχωράει και σε θεσµικό επί-
πεδο στη δηµιουργία ενός µηχανισµού διάγνωσης των αναγκών
της αγοράς. Θα µου πείτε, αυτονόητο. Το υλοποιούµε όµως. Δη-
λαδή, θέλουµε να γνωρίζουµε ποιες ειδικότητες µπορεί να απορ-
ροφήσει η αγορά και σε ποιους ειδικούς τοµείς, θα πρέπει να
στρέψουµε τους νέους µας. 

Απαντώντας, λοιπόν, στο ερώτηµά σας, ήδη µέχρι τέλος του
µηνός θα βγάλουµε ειδικό στοχευµένο πρόγραµµα για τον του-
ρισµό. Νοµίζω ότι κανείς δεν αµφιβάλλει ότι η τουριστική βιοµη-
χανία αποτελεί το µεγαλύτερο συγκριτικό πλεονέκτηµα της
χώρας µας. Άρα βλέπετε ότι είναι στοχευµένο και εξειδικευµένο.

Επίσης, µέσα στον Νοέµβριο θα βγουν εξειδικευµένες δράσεις
σε συγκεκριµένους τοµείς της οικονοµίας µας, που είναι, για πα-
ράδειγµα, το εξαγωγικό εµπόριο, η ενίσχυση των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, οι νέες τεχνολογίες. Όλα αυτά γίνονται στοχευ-
µένα, εξειδικευµένα, διότι επιτέλους πρέπει να ξεφύγουµε από
την προνοιακή λογική των προγραµµάτων. Δεν µας ενδιαφέρει
απλά να κάνουµε ένα πρόγραµµα, να δώσουµε ένα επίδοµα και
να πούµε ότι απορροφήσαµε ευρωπαϊκά χρήµατα. Εµάς µας εν-
διαφέρει ο ωφελούµενος να πάρει τις απαραίτητες εκείνες εξει-
δικευµένες γνώσεις, ώστε τελικά να καταστεί ελκυστικός στην
αγορά εργασίας.

Έχει υπολογιστεί –και αυτό σύµφωνα µε µελέτη του ΕΚΚΕ, του
Εθνικού Κέντρου Κοινωνικών Ερευνών- ότι ένα 20% των ωφελού-
µενων από τα συγκεκριµένα προγράµµατα «TRAINING VOUCHER»
τελικά βρίσκει µόνιµη θέση απασχόλησης. Άρα αυτό το ποσοστό
είναι η βάση πάνω στο οποίο θα κτίσουµε, έτσι ώστε να µπορούµε
να µιλάµε για ακόµη µεγαλύτερα ποσοστά απασχόλησης. 

Επίσης, θέλω να ενηµερώσω ότι όλα τα προγράµµατα βγαί-
νουν βάσει αξιολογήσεων των προηγούµενων προγραµµάτων.
Άρα προσπαθούµε στην εισαγωγή των νέων µας προγραµµάτων
να διορθώσουµε και να κάνουµε επιµέρους βελτιώσεις, ούτως
ώστε τελικά να τα κάνουµε πιο ελκυστικά για την αγορά εργα-
σίας. 

Επίσης, για την επιχειρηµατικότητα των νέων, κάτι που σαφώς
µας απασχολεί και εµάς στο πλαίσιο, για παράδειγµα της κοινω-
νικής επιχειρηµατικότητας, θέλω να πω ότι µέχρι τα τέλη Νοεµ-
βρίου τις ήδη υφιστάµενες -ή αυτές που θα δηµιουργηθούν-
κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις εµείς σκοπεύουµε να τις
χρηµατοδοτήσουµε. Πιλοτικά θα χρηµατοδοτήσουµε τις κοινω-
νικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις, στις οποίες υπάρχουν άτοµα
µε ειδικές ανάγκες, µε περίπου δέκα χιλιάδες ανά άτοµο. Σε αυτά
συµπεριλαµβάνονται χρήµατα τόσο για µισθούς όσο και για εξο-
πλισµό. Σκοπεύουµε, µάλιστα, να ενεργοποιήσουµε και το Ταµείο
Κοινωνικής Οικονοµίας.

Ακόµη, απαντώντας στο ερώτηµά σας, θέλω να σας πω ότι ήδη
είµαστε σε συνεργασία και µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων αλλά και µε εµπορικές τράπεζες, έτσι ώστε είτε µε τη µορ-
φή µικροεγγυήσεων είτε µε την καταβολή ποσού να µπορούµε
να βοηθήσουµε την απασχόληση και ευρύτερα την επιχειρηµα-

τικότητα των νέων. Στόχος είναι να αλλάξει πραγµατικά και η συ-
νολική αντίληψη των συγκεκριµένων προγραµµάτων και από κοι-
νωνικά επιδόµατα να µπορούµε, εξοπλίζοντας και καταρτίζοντας
τους νέους µας, τελικά να τους βοηθήσουµε να στήσουν και τη
δική τους επιχείρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υφυπουργέ.

Η έβδοµη µε αριθµό 166/20-10-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Θεοδοσίου Κωνσταντινίδη προς τον Υ-
πουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των οικονοµικών προβληµάτων του Κρατικού Θεάτρου Βορείου
Ελλάδος, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού και διαγράφεται.

Η όγδοη µε αριθµό 151/20-10-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Δηµοκρατι-
κών Βουλευτών κ. Βασιλείου Καπερνάρου προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε τον κίνδυνο για την παιδική υγεία στη χώρα
µας, λόγω έλλειψης εµβολίων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Βουλευτή και διαγράφεται.

Η πρώτη µε αριθµό 163/20-10-2014 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου της Βουλευτού Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ασηµίνας Σκόνδρα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την κλιµάκωση των υφιστά-
µενων προβληµάτων ύδρευσης και άρδευσης στο Νοµό Καρδί-
τσας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
και διαγράφεται. 

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 161/20-10-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μαρίας Κανελλοπούλου προς τους
Υπουργούς Πολιτισµού και Αθλητισµού και Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
εργασιακών προβληµάτων των καλλιτεχνών και των εργαζοµέ-
νων στο ελληνικό θέατρο, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό
156/20-10-2014 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βου-
λευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπου-
λου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την αύξηση του κόστους του έργου κατασκευής του
αυτοκινητόδροµου Πάτρα–Πύργος.

Έχετε τον λόγο, κύριε Νικολόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι µια ιστορία µε την οποία

θα ασχοληθούν –είµαι σίγουρος- και στο µέλλον αρκετοί. 
Επικρατεί η αντίληψη τα τελευταία χρόνια στη χώρα πως όλοι

στο τέλος κάπως γίνεται και τη γλιτώνουν και τελικά κανένας δεν
πληρώνει. Βέβαια, ευτυχώς, διαπιστώνουµε όλοι ότι τον τελευ-
ταίο καιρό πολιτικά πληρώνουν όλοι, και δίκαια και όπως τους
αξίζει. Γιατί ξέρετε στη συνταγή όταν πέσει περισσότερη κοροϊ-
δία απ’ αυτήν που µπορεί να ανεχθεί ο ελληνικός λαός, πράγµατι
ακόµα και αυτός ο λαός, που τα τελευταία χρόνια δέχεται µονί-
µως την κατατροµοκράτηση από όλους τους βαστάζους της δια-
πλοκής, αντιδρά.

Σήµερα, λοιπόν, συζητούµε για ένα έργο που από το 1996 έχει
ενταχθεί στα ευρωπαϊκά δίκτυα. Προφανώς επέλεξε η Κυβέρ-
νηση σήµερα να έρθει και να µην απουσιάζει, γιατί νοµίζει ότι οι
πολίτες είναι ενθουσιασµένοι, είναι ευχαριστηµένοι. Πρόκειται
για ένα έργο που είχε ενταχθεί στην περίφηµη σύµβαση που επί
κυβέρνησης Καραµανλή προέβλεπε µε εκείνα τα χρήµατα να
γίνει ο οδικός άξονας από την Ελευσίνα, στην Πάτρα, στον
Πύργο, στην Αρχαία Ολυµπία και να φθάσει στο Καλό Νερό.

Όµως, όλα γίνονται εδώ. Ω του θαυµατός! Ενώ υπήρχαν, όπως
το υποψιάζεστε, εγγυητικές επιστολές, «εάν δεν τηρήσεις το
έργο, θα πέσουν οι εγγυητικές επιστολές» κ.λπ., δεν έγινε τίποτα
απ’ αυτά. 

Ήρθαµε στη Βουλή ξανά και κάναµε ερωτήσεις. Οι εργολάβοι,
όµως, εισέπρατταν διόδια για ένα έργο που δεν γινόταν. Όσοι
ταξιδεύετε Πάτρα-Αθήνα, έχετε δει ότι είναι µονόδροµος, λες και
είσαι στην τελευταία µικρή επαρχιακή πόλη. 

Κυρία Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός έχει προφανώς µπροστά
του την ερώτηση που καταθέσαµε. Για ένα έργο εβδοµήντα
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πέντε χιλιοµέτρων, θα πληρώνουµε 5,9 εκατοµµύρια ευρώ για
κάθε χιλιόµετρο. 

Δεν είναι όµως αυτό µόνο. Το εξαίρεσαν, το έβγαλαν από τη
σύµβαση της Ολυµπίας Οδού και το δηµοπράτησαν -έστω µε κα-
θυστέρηση- προχτές. Πρόκειται για ένα έργο το οποίο -ακούστε
να δείτε!- εν έτη 2014 δεν θα συνδέεται µε τη βιοµηχανική πε-
ριοχή, δεν θα συνδέεται µε τον Άραξο και θα δούµε πώς θα συν-
δεθούµε µε την Ολυµπία και µε το λιµάνι της Κυλλήνης. Και θα
ακολουθήσουν άλλες δύο εργολαβίες, όχι, βέβαια, µέσα στα
χρονοδιαγράµµατα που έβαλε ο κύριος Υπουργός, ο οποίος πολ-
λάκις έχει διαψευστεί. Και, βέβαια, δεν ακούει ούτε καν τους εκα-
τοντάδες µεγάλους κατασκευαστές της χώρας που κι εκείνοι
ζουν την ανέχεια και την απραξία. Βλέπετε, ίσως να µην έχει δει
ο κύριος Υπουργός το πρωτοσέλιδο της φιλοκυβερνητικής εφη-
µερίδας «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ», που τον απεκάλεσε στον πρώτο τίτλο:
« ο «butler» των µεγαλοεργολάβων». 

Χθες πήρα ένα υπόµνηµα από τον Πανελλήνιο Σύλλογο των
Κατασκευαστικών Εταιρειών, το οποίο λέει στον Υπουργό και σε
όλα τα κόµµατα: «Γιατί κατ’ αυτόν τον τρόπο δηµοπρατείται το
έργο; Για να έλθουν πάλι οι γνωστοί, οι ελάχιστοι που µετριούν-
ται στα δάκτυλα της µιας χειρός;». Μήπως τελικά όλα αυτά τα
έργα, λοιπόν, γίνονται κυριότατα -και γι’ αυτό και ξεπερνιούνται
προβλήµατα, διαδικασίες, ψηφίζονται νόµοι - για ιδιωτικά δήθεν
έργα;

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα επανέλ-

θετε, κύριε συνάδελφε.
Ο Υπουργός, κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδης, έχει τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επειδή το ψέµα έχει κοντά πόδια, ευτυχώς γίνονται ερωτήσεις

για να αποκαλύπτεται όχι µόνο το ψέµα, αλλά και η διαβολή, η
συκοφαντία και η σκόπιµη διαστρέβλωση. Και κάποιοι οι οποίοι
εµφανίζονται ως «Ηρακλής» υποτίθεται του δηµοσίου συµφέρον-
τος, δεν ξέρω τίνος συµφέροντα υπηρετούν κατά καιρούς. 

Ξέρετε, εγώ έχω την αρετή και το προνόµιο να µιλάω µε αυτόν
τον τρόπο, διότι είµαι περήφανος που είµαι πολιτικός. Είµαι έν-
τιµος άνθρωπος και πολιτικός και δεν επιτρέπω σε κανέναν, αν
δεν έχει στοιχεία, να αµφισβητεί την εντιµότητά µου. Όσο για
τους βαστάζους της διαπλοκής, υπάρχουν και οι βαστάζοι των
εκβιαστών, ξέρετε. Ελπίζω να µην υπάρχουν κάποιοι εδώ µέσα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, θα πρέπει να πείτε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Λέω, ελπίζω να µην υπάρχουν βαστάζοι εκβιαστών,
γιατί όσο υπάρχει στο Υπουργείο η δική µου παρουσία, οι εκβια-
στές δεν θα πάρουν ποτέ ούτε ένα ευρώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό θέλουµε κι εµείς.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Όπως, επίσης -επειδή το θέλετε κι εσείς- δεν θα
πάρει κανείς που δεν το δικαιούται ούτε ένα ευρώ παραπάνω
όσο είµαι εγώ στο Υπουργείο. Αυτό να το έχετε υπ’ όψιν σας.

Ας προχωρήσουµε τώρα στην υπόθεσή µας, για να αποκαλύ-
ψουµε το µεγάλο ψέµα και τη µεγάλη διαστρέβλωση, όπως
πάντα, δηλαδή. 

Θέλω να θυµίσω ότι πριν από δέκα µήνες, το Δεκέµβριο του
2013, ψηφίστηκαν στη Βουλή οι συµβάσεις επανεκκίνησης των
έργων των αυτοκινητοδρόµων. Σήµερα, ως γνωστόν, οι εργασίες
βρίσκονται σε πλήρη εξέλιξη. Δουλεύουν χιλιάδες άνθρωποι,
δουλεύουν εκατοντάδες επιχειρήσεις σε όλη την Ελλάδα, αυξά-
νεται το ΑΕΠ της χώρας, υπάρχουν χιλιάδες µηχανήµατα στους
δρόµους και χιλιάδες επιχειρήσεις παραγωγής υλικών δου-
λεύουν. Γενικότερα, αυτήν τη στιγµή διαµορφώνονται και δηµι-
ουργούνται οι νέοι οδικοί άξονες της χώρας. 

Ορισµένα τµήµατα των αρχικών συµβάσεων, όπως το τµήµα
Πάτρα-Πύργος και Πύργος - Καλό Νερό-Τσακώνα, σταµάτησαν.
Δεν εντάχθηκαν στις συµβάσεις που ψηφίσαµε το Δεκέµβριο και
εξαιρέθηκαν λόγω έλλειψης χρηµατοδοτικών πόρων της προ-
ηγούµενης περιόδου του ΕΣΠΑ.

Δεν υπήρχαν τα χρήµατα από την πλευρά του ελληνικού δη-
µοσίου και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, των τραπεζών και των

παραχωρησιούχων, να συντάξουν ένα µοντέλο βιώσιµο και να το
δώσουν στην Βουλή για να το ψηφίσει. Υπήρξε µια συµφωνία της
Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της Ευρω-
παϊκής Τράπεζας Επενδύσεων να πάει το έργο αυτό πίσω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θα πάρω και το χρόνο της δευτερολογίας.
Προσέξτε όµως. Στη Βουλή, όλοι οι Βουλευτές, όλων των κοµ-

µάτων, ψήφισαν ένα άρθρο, το άρθρο 5 του ν.4219/2013. Τι λέει
αυτό; Λέει ότι ο οδικός άξονα «Αυτοκινητόδροµος Πάτρα-Πύρ-
γος-Τσακώνα» χαρακτηρίζεται ως έργο υποδοµής και άµεσης
προτεραιότητας, προκειµένου, αµέσως µετά την εξαίρεσή του
από τη σύµβαση παραχώρησης του έργου να προκηρυχθεί κατά
προτεραιότητα ως δηµόσιο έργο. 

Λέει παρακάτω η παράγραφος 1 «το τµήµα από τον κόµβο Μιν-
τιλογλίου, δηλαδή µετά το πέρας της παράκαµψης Πάτρας
µέχρι τον Πύργο, θα κατασκευαστεί µε µελέτες του παραχωρη-
σιούχου». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά για να θυµηθεί ο κύριος συνάδελ-
φος και όλη η Βουλή ότι το ψηφίσαµε όλοι εδώ µέσα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδης  καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλει κανείς να µη γίνει το
έργο; 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Αν ο κύριος Νικολόπουλος δεν θέλει να κάνουµε
δηµόσιο έργο και θέλει να το δώσουµε στον παραχωρησιούχο –
τώρα αγάπησε τον παραχωρησιούχο!- µπορούµε να το πάρουµε
πίσω, αν συµφωνήσει το Σώµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό σας ρωτήσαµε; 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Να ρωτήσουµε και τους Βουλευτές της Αχαΐας,
Ηλείας, Μεσσηνίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό προσβάλλει τη νοηµο-
σύνη.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Ήταν µε απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και
της Ελληνικής Δηµοκρατίας, µε απόφαση του συνόλου των Βου-
λευτών όλων των κοµµάτων.

Η πρώτη απάντηση είναι ότι δεν µπήκε στην παραχώρηση γιατί
το ζήτησε η Βουλή να µπει κατ’ εξαίρεσιν ως δηµόσιο έργο.

Η δεύτερη υπόµνηση που θέλω να κάνω, την οποία δε γνωρίζει
ο κύριος Νικολόπουλος, ή γνωρίζει και έρχεται εδώ να µας κάνει
παραπλανητικές περιγραφές είναι ότι ο νέος άξονας «Πάτρα-
Πύργος» δεν ακουµπάει στον παλιό άξονα. Είναι πέντε χιλιόµε-
τρα ανατολικότερα. Είναι κατά 90% µια καινούρια χάραξη. Για
να ενηµερώσετε τους συµπολίτες σας, έχουµε ανακοινώσει ήδη
ότι θα συνδεθεί και ο Άραξος και η βιοµηχανική περιοχή µε το
δρόµο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Με άλλη εργολαβία.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Μέσα στην ίδια εργολαβία. 
Θέλω επίσης να θυµίσω ότι το έργο στην αρχική του µορφή

δηµοπρατήθηκε το 2006, πριν από οκτώ ολόκληρα χρόνια. Τότε
ο σηµερινός παραχωρησιούχος υπέβαλε προσφορά µε έκπτωση
και η τελική σύµβαση ήταν 340 εκατοµµύρια. 

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η προσφορά του,
επαναλαµβάνω, η τελική του έκπτωση και το τελικό συµβατικό
αντικείµενο ήταν 340 εκατοµµύρια. Μετά τη δηµοπράτηση, µετά
την έκπτωση, ήταν το τελικό κόστος του έργου. Αυτό είναι το τε-
λικό κόστος του έργου. Τριακόσια σαράντα εκατοµµύρια από τον
παραχωρησιούχο, οκτώ χρόνια πριν. 

Το Φεβρουάριο του 2014 οι υπηρεσίες του Υπουργείου ζήτη-
σαν την ένταξη του έργου στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Εµπροσθοβαρώς, γιατί δεσµευθήκαµε εδώ στην επιτροπή
και γιατί το λέει ο νόµος «κατά προτεραιότητα». Πριν την πλήρη
έγκριση του νέου συγχρηµατοδοτούµενου προγράµµατος, προ-
κειµένου να υλοποιηθεί η δέσµευση του νόµου, εστάλη στο
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Υπουργείο Ανάπτυξης για να πάρουµε ένα ενάριθµο έργο βάζον-
τας τον ενδεικτικό προϋπολογισµό των 340 εκατοµµυρίων ευρώ.
Πολύ σωστά και πολύ έντιµα έκανε η υπηρεσία. Στο µεταξύ ζή-
τησε η υπηρεσία όπως ορίζει ο νόµος, εδάφιο α’ του άρθρου 5,
τις µελέτες του 2006, να τις επικαιροποιήσουν ως προς τις πο-
σότητες. Είναι ακριβές, λοιπόν, αυτό που είπα ότι υπάρχουν πλή-
ρεις µελέτες. 

Βγαίνει δηµόσιο έργο, υπάρχει άλλο τιµολόγιο. Στα τιµολόγια
του δηµοσίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν 9%
απρόβλεπτες δαπάνες επί του συνόλου των εργασιών. Στην πε-
ρίπτωσή µας υπάρχουν και 15 εκατοµµύρια επιπλέον για τη νέα
κατηγορία, το νέο είδος στηθαίων ασφαλείας, καλύτερης ποι-
ότητας που απαιτείται. 

Είκοσι εννιά και δεκαπέντε λοιπόν, µας κάνουν σαράντα τέσ-
σερα εκατοµµύρια επιπλέον. 

Τι προβλέπει, λοιπόν, ο νόµος; Ο ν. 3669/2008 προβλέπει συγ-
κεκριµένο τιµολόγιο εργασιών, προβλέπει 29 εκατοµµύρια απρό-
βλεπτα, προβλέπει 15 εκατοµµύρια για τα καινούργια στηθαία
ασφαλείας. 

Κύριε Νικολόπουλε, εγώ αυτό που λέω το εννοώ και δεν
γράφω ό,τι να ’ναι στα χαρτιά µου ούτε απευθύνω ερωτήσεις
στους συναδέλφους µου, όταν είµαι Βουλευτής και τιµώ τη θέση
µου ούτε δέχοµαι από κανένα να µου υποδεικνύει και να µου κα-
ταγγέλλει πράγµατα, τα οποία δεν ανταποκρίνονται στην πραγ-
µατικότητα. Αυτό που λέω το εννοώ. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι επειδή είµαι αποφασισµένος το
κάθε ευρώ που ξοδεύεται στο Υπουργείο µου να το τιµώ και να
το σέβοµαι, αν βρείτε ένα ευρώ που έφυγε κατά λάθος, χωρίς
σεβασµό, να το πείτε. Μη λέτε αυτά που γράφουν οι εκβιαστές,
αυτοί που είναι κάθε µέρα έξω από την πόρτα των εισαγγελέων
και έχουν απλήρωτους τους εργάτες τους, αυτοί που έχουν πα-
ρατήσει τα έργα στη µέση, αυτοί που ζητούν µεροκάµατα …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όνοµα δεν έχουν; Ο κ. Σταµά-
της ζήτησε ονόµατα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Αυτά τελειώσανε. Αποφασίστηκε …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο παρά τω Πρωθυπουργώ είπε
για ονόµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρακαλώ,
κύριε Νικολόπουλε. Θα τα πείτε τώρα. Θα δευτερολογήσετε και
θα πείτε ό,τι θέλετε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Εδώ θα τα πούµε τώρα όλα.

Αποφασίστηκε να γίνει δηµοπράτηση του έργου µε κατ’ απο-
κοπήν τίµηµα. Και αυτό τι σηµαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Ότι 29 εκατοµµύρια δεν θα καταβληθούν. Γι’ αυτό αγαπάµε, σε-
βόµαστε και τιµάµε τον ιδρώτα του ελληνικού λαού. 

Έρχοµαι, όµως, τώρα στο κρίσιµο, στην απάτη που πάτε να
κάνετε, την παραπλάνηση. Η ερώτηση του κυρίου συναδέλφου -
εγώ θα πω καλοπροαίρετα- επιχειρεί να συγκρίνει ανόµοια πράγ-
µατα, ανόµοια µεγέθη και τελικά οδηγεί σε παραπλάνηση εδώ
µέσα. Συγκρίνει, λοιπόν, το ποσό των 340 εκατοµµυρίων ευρώ,
που είναι η τελική προσφορά του µειοδότη παραχωρησιούχου
µετά το διαγωνισµό και την έκπτωση, µε τον προϋπολογισµό του
ίδιου έργου που δηµοπρατείται µετά από οκτώ χρόνια. Τι κάνετε,
λοιπόν, εσείς; Λέτε: «340 είναι. Γιατί δεν βάζετε 340;». Μα, δια-
γωνισµός γίνεται. Θα πάρουµε εκπτώσεις, θα υπάρξει ανταγωνι-
σµός.

Θέλω, λοιπόν, επειδή αυτό που λέω γράφεται στα Πρακτικά,
να σας πω το εξής. Το κόστος θα είναι µικρότερο από τα 340 εκα-
τοµµύρια, µε 15 εκατοµµύρια επιπλέον καινούργια στηθαία ασ-
φαλείας, που είναι µία δαπάνη η οποία δεν µπορεί να αποφευχθεί
λόγω του νέου κανονισµού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Το έργο, λοιπόν, θα είναι φθηνότερο και τότε εσείς που βιάζε-
στε να προσδιορίσετε υψηλότερο κόστος κατηγορώντας την Κυ-
βέρνηση κι εµένα, θέλω να σας πω να µου κάνετε µια ερώτηση,
για να χαρούµε όλοι µαζί και όλο το Κοινοβούλιο, που σεβόµαστε
µε πάρα πολύ µεγάλη αφοσίωση το συµφέρον του ελληνικού
λαού και τους πόρους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο, για να δευτερολογήσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, η επιχειρηµα-
τολογία –µε συγχωρείτε- ήταν πολιτικού νηπιαγωγείου, αν θέ-
λουµε ή όχι το έργο. Εντάξει, αντιλαµβάνεται κανένας σε ποια
δυσκολία βρίσκεται τώρα ο άνθρωπος που ήθελε να γίνει αρχη-
γός του ΠΑΣΟΚ. Να σου λέει τώρα «θέλατε ή όχι να γίνει το έργο
Πάτρας-Πύργου;»; Αν είναι δυνατόν!

Όµως, η οµιλία του σήµερα ακριβώς µε γύρισε χρόνια πίσω,
σε ό,τι έλεγε ο Κώστας Λαλιώτης, όταν γίνονταν τα µεγάλα έργα:
«Ούτε ένα ευρώ!». Δεν έχει υπογράψει συµπληρωµατικούς πίνα-
κες ο κ. Χρυσοχοΐδης.

Είπε, όµως, κάτι πολύ πιο συγκλονιστικό και θα το στείλω στον
κ. Δηµήτρη Σταµάτη, στον παρά τω Πρωθυπουργώ, όταν θα
πάρω τα Πρακτικά αυτής της κουβέντας. Είπε ότι είναι εκβιαστές
στο Υπουργείο που τον εκβιάζουν και δεν τους αποκάλυψε µε
ονόµατα. 

Εµένα, ξέρετε, όταν ένας γνωστός στο πανελλήνιο τόλµησε µε
sms να µου στείλει ένα τέτοιο µήνυµα, απειλητικό και εκβιαστικό,
κύριε Υπουργέ, του έκανα µήνυση και µου είπε ότι θα µου κόψει
το πόδι µε πριόνι! Και αν µε ρωτήσετε το όνοµα, θα σας το πω.
Εσάς, που σας έγραψε µια µεγάλη εφηµερίδα, έτσι στο πρωτο-
σέλιδο, τι κάνατε;  Και ήταν η πρώτη φορά; Αυτό «έβγαζε µάτι»! 

Δεν έχετε δει τον κοινοβουλευτικό έλεγχο; Δεν βλέπετε κάθε
µέρα τι λένε οι εφηµερίδες; Και εν πάση περιπτώσει, εσείς τι
έχετε πει. Έχετε δει για το συγκεκριµένο τι έχετε πει; «Άκου, Μι-
χάλη µου, το χάλι σου», λέει ένα τραγούδι. Στη συνέχεια ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης στις 20-6-2014 µε ανακοίνωση λέει «σε δεκαπέντε
µέρες θα δηµοπρατηθεί και το τµήµα Πάτρα-Πύργος µε 300 εκα-
τοµµύρια». Καλά, αφήστε τις δεκαπέντε µέρες! Αυτά είναι λόγια
του κ. Χρυσοχοΐδη. Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά. 

Ο κ. Χρυσοχοΐδης µάς είπε ότι αυτό το έργο ανερχόταν στα
340 εκατοµµύρια, µε βάση τη µελέτη της Ολυµπίας Οδού. Και
έχει εγκριθεί, πράγµατι, από τη Βουλή. Το κόστος εκτινάχθηκε
στα 443 εκατοµµύρια ευρώ ή στα 475 εκατοµµύρια ευρώ, συµ-
περιλαµβανοµένων των δαπανών για απαλλοτριώσεις και αρχαι-
ολογικές έρευνες. Αυτός είναι που και σήµερα επανέλαβε όσα
µας είχε διαβεβαιώσει, ότι οι µελέτες είναι πλήρεις, οριστικές
κ.λπ.. Τι µεσολάβησε, λοιπόν, και εκτινάχθηκαν τα κόστη εκεί που
πήγαν; 

Όµως εγώ ειλικρινά θα φύγω ενθουσιασµένος. Δεν πιστεύω
για το Μιχάλη Χρυσοχοΐδη ότι εκτελεί εντολές ή συµβόλαια κά-
ποιων. Και το λέω ευθέως και επισήµως. Αλλά ξέρετε, µετά από
τόσα χρόνια εδώ στην Αίθουσα, έχω την εντύπωση ότι εκείνοι
που ήταν πολλά υποσχόµενοι –όχι ότι οι ίδιοι υπόσχονταν πολλά-
και ο Μιχάλης Χρυσοχοΐδης υπήρξε ένας από τους πολλά υπο-
σχόµενους, πολλές φορές, έχουν και περισσότερες ευθύνες. 

Και το λέω και µε σεβασµό και µε εκτίµηση και µε αγάπη. Συγ-
γνώµη, θα το πω όπως το νιώθω: Είναι φτηνό να λέει ο Μιχάλης
Χρυσοχοΐδης -και να καταλαβαίνουµε τι λέει- ότι ασκούνται πιέ-
σεις και είναι προφανές, ότι υπάρχουν αυτά τα τρωκτικά και το
ξέρουµε. 

Αλλά, ξέρετε, κύριε Χρυσοχοΐδη; Προχθές, την Πέµπτη, ο κ.
Μπόµπολας καταδικάστηκε από ένα Βουλευτή, από τον οµι-
λούντα. Γιατί, όταν παραιτήθηκα από την Κυβέρνηση, γιατί νό-
µιζα ότι η συνείδησή µου δεν το επέτρεπε να κάνω άλλα από εκεί-
να που έλεγα προεκλογικά, µαζί µε τον αντιµνηµνονιακό Αντώνη
Σαµαρά, ο κ. Μπόµπολας -δεν ξέρω ποιανού συµβόλαιο εκτε-
λούσε- έγραψε σε πρωτοσέλιδο στο «ΈΘΝΟΣ» µύρια όσα για
µένα, για το ΣΔΟΕ κ.λπ. Και πρωτοδίκως τον καταδίκασα, και στο
Εφετείο τον καταδίκασα. Και εγώ δεν είχα δικηγόρους. Εκείνος
είχε ένα γιο παλιού Υπουργού Δικαιοσύνης και άλλους πολλούς.
Και καλά έκανε, δικαίωµά του είναι. Και βέβαια δεν ήρθε στο δι-
καστήριο.

Τολµώ, λοιπόν και αναφέρθηκα σε αυτό για να πω στον Μιχάλη
Χρυσοχοΐδη ότι διαβάζω πως ακόµα και µέσα στα όργανα του
κόµµατός του λένε οι Βενιζέλοι και οι λοιποί: «Εδώ, Μιχάλη, δεν
στα λέει η Αντιπολίτευση, στα λένε και οι άλλοι ότι αυτά έγιναν
κατά τα έργα σου». Και όλοι κρινόµαστε κατά τα έργα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
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θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γενικό Λύκειο Περιστερίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, επειδή θα
πάρει τον λόγο ο Υπουργός, θα ήθελα να µας πει και κάτι ουσια-
στικό για τις συνδετήριες οδούς. Γιατί, όντως, είναι εξαιρετικά
σηµαντικό και ξέρετε ότι όλη η περιοχή πιέζει. Αν έχετε να πείτε
κάτι και για τα καινούργια διόδια, τα οποία δεν θέλουµε να µπουν
ούτε στην Πάτρα ούτε στην Ηλεία καθώςν και για τη νότια χά-
ραξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ τον κύριο συνάδελφο για τα καλά του λόγια.
Εγώ δεν είµαι κλαψιάρης, κύριε Νικολόπουλε, για να έρχοµαι να
λέω ότι µε εκβιάζουν. Δεν εννοώ ότι µε εκβιάζει κανένας. Δεν
µπορεί να µε εκβιάσει. Δεν τολµάει να µε εκβιάσει. Αλίµονο, αν
γινόταν, µετά από τόσα χρόνια στην πολιτική. Απλώς λέω ότι
είναι ένας χώρος µε έναν ανταγωνισµό ο οποίος καλλιεργήθηκε
άρρωστα για πολλές δεκαετίες.  

Πιστεύουν ορισµένοι ότι έχουν τη δυνατότητα µέσα από διά-
φορες υπόγειες διαδικασίες να εκβιάζουν. Αυτό δεν µε αφορά.

Όσο γι’ αυτούς που γράφουν, επειδή είµαι πολιτικός και δεν
µου αρέσουν τα δικαστήρια, αν και είµαι νοµικός, πιστεύω ότι οι
απαντήσεις δίνονται πολιτικά. Έδωσα, λοιπόν, την απάντησή µου
εδώ. Αν ξαναϋπάρξει, να είστε βέβαιος ότι και δηµόσια θα δώσω
την απάντηση που πρέπει και θα κάνω ό,τι χρειάζεται για να προ-
στατέψω την τιµή µου. Αυτά που έγραφαν αυτοί οι κύριοι δεν
είναι αποδεκτά, είναι απαράδεκτα και στοχεύουν αλλού. Πού
στοχεύουν; Άµα χρειαστεί, θα ανοίξουµε και τέτοια κουβέντα.

Θέλω να πω το εξής και παρακαλώ πολύ κρατήστε το αυτό:
Θα περιµένω απ’ τον κύριο συνάδελφο ή όποιον άλλο συνάδελφο
θέλει, όταν θα ολοκληρωθεί ο διαγωνισµός, να έρθει να µου κά-
νει µια ερώτηση πόσο θα έχει κοστίσει το έργο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαστε εδώ στη Βουλή ή
θα πάµε σε κανένα καφενείο;

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Αυτό θα το αποφασίσει ο λαός. Σας απαντώ πολύ
σοβαρά.

Σε ό,τι αφορά αυτό καθαυτό τον δρόµο, πρώτον, κύριε Νικο-
λόπουλε, στον δρόµο αυτό δεν θα υπάρξουν διόδια, δηλαδή
στον δρόµο Πάτρας-Πύργου. Δεύτερον, θα γίνει συνδετήριος,
πλήρης, κανονικός δρόµος µεταξύ του δρόµου αυτού και της
βιοµηχανικής περιοχής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και άξονας.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Επίσης, θα γίνει συνδετήριος άξονας «Πάτρας-
Πύργου-Αράξου».

Αυτά συµπεριλαµβάνονται µέσα στην εργολαβία κανονικά,
όπως έχουµε πει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Την πήρατε την

απάντησή σας, κύριε Νικολόπουλε, µην έχετε παράπονο.
Εισερχόµαστε στην έκτη µε αριθµό 158/20-10-2014 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου του Βουλευτή Κιλκίς των Ανεξάρτητων Δη-
µοκρατικών Βουλευτών κ. Θεόδωρου Παραστατίδη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τα προ-
βλήµατα που απασχολούν τον αγροτικό πληθυσµό της χώρας
όπως καταρροϊκός πυρετός, επιδοτήσεις βιολογικής γεωργίας
και κτηνοτροφίας, απόδοση ειδικού φόρου πετρελαίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Παραστατίδης.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεινή είναι η θέση στην οποία έχουν περιέλθει

οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι της χώρας, εξαιτίας βέβαια της
αδιαφορίας που επέδειξε η Κυβέρνηση για την επίλυση των έν-
τονων προβληµάτων που απασχολούν τον αγροτικό πληθυσµό
της χώρας.

Για παράδειγµα, στο Νοµό Κιλκίς έχουν καταγραφεί επίσηµα
δεκαέξι περιοχές εµφάνισης της νόσου του καταρροϊκού πυρε-
τού, απειλώντας µε ολοκληρωτική καταστροφή έναν από τους
πιο παραγωγικούς κλάδους της οικονοµικής ζωής του νοµού,
όπως είναι η κτηνοτροφία. Δεν υπήρξε επαρκής, δυστυχώς, ενη-
µέρωση και αντιµετώπιση του προβλήµατος, µε αποτέλεσµα να
έχει προσβληθεί σχεδόν το σύνολο των κοπαδιών και ως εκ τού-
του ο Νοµός Κιλκίς να βρίσκεται σε κατάσταση σχεδόν καραντί-
νας. 

Βέβαια, στα ιδιαιτέρως σηµαντικά προβλήµατα που απασχο-
λούν τον αγροτικό πληθυσµό πρέπει επίσης να καταγράψουµε
τη µη επιστροφή του ειδικού φόρου πετρελαίου όπως επίσης τη
µη καταβολή των επιδοτήσεων βιολογικών καλλιεργειών του
2012 και 2013 καθώς και τις χρηµατικές αποζηµιώσεις για τους
αµπελώνες της περιοχής, των πρώην καποδιστριακών Δήµων
Μουριών και Δροσάτου, αλλά και άλλων περιοχών που υπέστη-
σαν µια ολοκληρωτική καταστροφή από τη βροχόπτωση και χα-
λαζόπτωση. 

Κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ, σε ποιες ενέργειες προτίθεστε να
προβείτε άµεσα για την αντιµετώπιση των προβληµάτων αυτών,
προκειµένου να αποφευχθεί η ολοκληρωτική καταστροφή της
κτηνοτροφίας κατ’ αρχάς και πότε θα προβεί το Υπουργείο σε
πληρωµές των οφειλοµένων αποζηµιώσεων προς τους αγρότες
των παραπάνω περιπτώσεων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Στην ερώτηση

θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός, κ. Πάρις Κουκουλόπου-
λος.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Για το συνεκτικό της απάντη-
σης, κυρία Πρόεδρε, θα απαντήσω, αν δεν έχει αντίρρηση ο
κύριος συνάδελφος, πρώτα για το θέµα που αφορά τη φυτική
παραγωγή και στη συνέχεια για το θέµα του καταρροϊκού πυρε-
τού. Αν χρειαστεί, θα επανέλθω βέβαια στη δευτερολογία µου.

Σε ό,τι αφορά τις ζηµιές –η ερώτηση είναι εστιασµένη στην πε-
ριφερειακή ενότητα του Κιλκίς- θέλω να σας πω ότι έχει ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία καταγραφής, έχουν γίνει οι τελικές δηλώσεις
και δεν υπάρχει καµµία εκκρεµότητα. Δηλαδή, τρέχει η διαδικα-
σία από την πλευρά του ΕΛΓΑ, προκειµένου να αποζηµιωθούν οι
εκατοντάδες παραγωγοί που έχουν κάνει τις σχετικές δηλώσεις,
έχει διαπιστωθεί οριστικά και αµετάκλητα η καταστροφή στην
καλλιέργειά τους και ούτω καθεξής.

Επίσης, για το ζήτηµα της βιολογικής γεωργίας και κτηνοτρο-
φίας –που ρωτάτε- θέλω να σας πω πολύ καθαρά ότι γίνεται µία
προσπάθεια. Το έχουµε πει παντοιοτρόπως ακόµη και σε µέσα
ενηµέρωσης. Εδώ, όµως, νοµίζω ότι έχει κορυφαία σηµασία,
γιατί εδώ είναι το πλέον επίσηµο βήµα και έχουν νόηµα και ση-
µασία οι δεσµεύσεις. 

Η προσπάθεια που γίνεται για τα προγράµµατα βιολογικής γε-
ωργίας και κτηνοτροφίας είναι να αποπληρωθεί –για να ακριβο-
λογώ- µέχρι τα τέλη του έτους η εκκρεµότητα του ’12 για να
πάµε στο νέο έτος και να πληρώσουµε και το ’13. Υπήρχε µεγάλη
καθυστέρηση σε αυτές τις πληρωµές. Έχετε απόλυτο δίκιο. Γί-
νεται µία προσπάθεια να καλυφθεί αυτό το χαµένο έδαφος. 

Θέλω να πιστεύω ότι είναι δύο ζητήµατα. Δικαιολογώ απόλυτα
την ευαισθησία. Τόσο η έγκυρη καταβολή αποζηµιώσεων όσο και
η κάλυψη του µεγάλου κενού που υπάρχει σε πρότυπα και και-
νοτόµα προγράµµατα, όπως αυτά της βιολογικής, όπως ακόµη,
θα έλεγα, και στα προγράµµατα των νέων αγροτών -που κουβα-
λάµε δυστυχώς και εκκρεµότητες από το ’09 όπως ξέρετε- είναι
ζητήµατα που πρέπει οπωσδήποτε να λυθούν, γιατί έχουν και
πρακτική σηµασία για τους δικαιούχους, όπου έχουµε καθυστε-
ρήσεις.

Κυρίως όµως –και αυτό πιστεύω, νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι
στην Αίθουσα- εκπέµπουν έναν έντονο συµβολισµό. Η βιολογική
γεωργία και κτηνοτροφία είναι το επιπλέον, είναι αυτό που κάνει
τη διαφορά στην ελληνική παραγωγή. Δεν µπορείς, λοιπόν, να
απογοητεύεις τον παραγωγό που έχει προσχωρήσει σε µια τέ-
τοια µέθοδο, έχει ακολουθήσει µια συγκεκριµένη καλλιεργητική
πρακτική και να σηµειώνει µόνο καθυστερήσεις η εξυπηρέτησή
του. Δεν µπορείς να ζητάς ηλικιακή ανανέωση και να καθυστε-
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ρούν τα προγράµµατα νέων αγροτών. 
Σε ό,τι αφορά τις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ –για να ολοκλη-

ρώσω, γιατί για το θέµα του καταρροϊκού θα απαντήσω στη δευ-
τερολογία, για να υπάρχει µία συνεκτικότητα στην απάντηση-
µιας και έχω την αρµοδιότητα του ΕΛΓΑ, θέλω να σας πω, κύριε
συνάδελφε, ότι το µεγάλο ζητούµενο είναι ότι έχουµε κάνει µια
κοινή προσπάθεια όλες οι υπηρεσίες του Υπουργείου και οι επο-
πτευόµενοι οργανισµοί και έχουµε καταλήξει στα εξής. 

Κάνουµε µία προσπάθεια –θέλω να πιστεύω ότι θα αποδώσει-
το ΟΣΔΕ φέτος να ανοίξει τέλη Γενάρη, αρχές Φλεβάρη. Και
θέλω να σας πω µε απόλυτη πεποίθηση ότι είναι το µεγάλο στοί-
χηµα πρώτ’ απ’ όλα για τους παραγωγούς και για το Υπουργείο
φυσικά. Εάν ανοίξει εγκαίρως το ΟΣΔΕ, τότε θα καταφέρουµε
να φέρουµε µπροστά και το θέµα των αποζηµιώσεων. Ο ΕΛΓΑ
δηλαδή είναι απολύτως βέβαιο µε το βαθµό οργάνωσης που έχει
–όχι πως δεν έχει προβλήµατα, για τον Θεό- και την καλή συνερ-
γασία και την on line σύνδεση που έχει µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ, θα µπο-
ρεί να καταβάλλει αποζηµιώσεις πολύ πιο γρήγορα. Και αυτό
είναι το ζητούµενο βέβαια.

Γιατί, όπως ξέρετε, χρόνια ολόκληρα, παρ’ ότι ο ΕΛΓΑ έχει
όντως εξυγιανθεί  και δεν έχει καµµία σχέση µε µία νοσηρή κα-
τάσταση που υπήρχε πριν το ’09, παρ’ ότι µε το νοµοσχέδιο του
’10 που ψηφίσαµε –νοµίζω µαζί τότε- ο ΕΛΓΑ έχει µπει σε ένα
δρόµο πραγµατικά εξυγίανσης, το µεγάλο πρόβληµα που συνο-
δεύει τις αποζηµιώσεις είναι ότι δίνονται προς το τέλος του έτους
και πολλές φορές το επόµενο καλλιεργητικό έτος. Νοµίζω ότι
αυτό είναι ένα πρόβληµα που πρέπει να λυθεί. Αλλά δεν µπορεί
να επιλυθεί παρά µόνο µε την επίσπευση του ΟΣΔΕ.

Γι’ αυτό θέλω να σας πω –θα το αναφέρω και µετά- ότι είναι
κεντρική προσπάθεια από την πλευρά του Υπουργείου και είναι
η κεντρική απαίτηση από την πλευρά των παραγωγών, γιατί είναι
αυτό που αλλάζει πάρα πολλά δεδοµένα, για να µην πω όλα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Πείτε µας, κύ-

ριε Υπουργέ, και για τον καταρροϊκό πυρετό, για να µπορεί και ο
κύριος συνάδελφος να ανταπαντήσει. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Εγώ, λόγω του χρόνου, κυρία
Πρόεδρε, σεβόµενος το χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε την
ανοχή του Προεδρείου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Για τον καταρροϊκό πυρετό
θέλω να σας πω, αγαπητέ συνάδελφε, ότι τα στοιχεία, όταν κα-
ταθέσατε την ερώτηση, ήταν αυτά. Ήδη στο Κιλκίς είναι εξήντα
εννέα εστίες καταγεγραµµένες στο επίσηµο µητρώο του Υπουρ-
γείου. Είπατε έναν µικρότερο αριθµό. Προφανώς, όταν κάνατε
την ερώτηση, ήταν λιγότερες.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Τις περιοχές είπα. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Περιοχές είπατε; Με συγχω-
ρείτε. Ο αριθµός των εκτροφών, ναι.

Ξεκινάω από αυτό για να σας πω το εξής σχετικά µε το θέµα
του καταρροϊκού πυρετού. Σήµερα σε δύο ώρες από τώρα γίνε-
ται µια µεγάλη σύσκεψη των κτηνιατρικών υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου µε εκπροσώπους και των περιφερειακών υπηρεσιών, µε
την πανεπιστηµιακή κοινότητα, µε σοβαρούς επιστήµονες και
κτηνιάτρους που έχουν γνώµη και άποψη και για το θέµα του εµ-
βολιασµού και για το θέµα λοιπών ελέγχων, έτσι ώστε να απο-
τρέψουµε την περαιτέρω εξάπλωση της νόσου και να δούµε τι
επιπρόσθετα µέτρα να πάρουµε το επόµενο διάστηµα.

Επίσης, πριν από λίγες µέρες ολοκληρώθηκε το πλαίσιο και οι
σχετικές εγκύκλιοι, τόσο προς περιφερειακές υπηρεσίες όσο και
προς τους δήµους της χώρας, για την ταφή θανόντων ζώων από
καταρροϊκό πυρετό, όταν δεν επαρκούν οι εγκαταστάσεις καύ-
σης, οι οποίες σε κάποιες περιοχές επαρκούν, σε κάποιες δεν
επαρκούν ως γνωστόν. 

Ξεκίνησα έτσι για να πω ότι από την ηµέρα που εµφανίστηκε η
νόσος, η επιδηµία, στην Ελλάδα δεν έχει υπάρξει παρά µία κα-
τάσταση, είναι σε κατάσταση συναγερµού κυριολεκτικά το Υ-

πουργείο και οι αρµόδιες περιφερειακές υπηρεσίες των δεκα-
τριών περιφερειών της χώρας. Ωστόσο, νιώθω την ανάγκη να
βάλω τα πράγµατα σε µια σειρά και µε αυτό θα ολοκληρώσω το
πρώτο σκέλος της απάντησης, κυρία Πρόεδρε. 

Θέλω να πω ότι υπάρχουν τρία πράγµατα και θέλω να τα
έχουµε καλά όλοι στο µυαλό µας. Δεν ισχυρίζοµαι βέβαια πως ο
αγαπητός κύριος συνάδελφος είπε κάτι αντίθετο -για τον Θεό.
Πρώτον, δεν θα σταµατήσω να τονίζω κάθε φορά που απαντάω
για τον καταρροϊκό πυρετό ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα για
τη δηµόσια υγεία. Ούτε κι εσείς είπατε κάτι τέτοιο φυσικά. Γιατί
πολλές φορές βλέπω ότι προκαλείται µια αναστάτωση στον πλη-
θυσµό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Για την καταστροφή των περι-
ουσιών είπα. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Όχι, προς Θεού, δεν είπα ότι
είπατε εσείς κάτι τέτοιο. 

Το δεύτερο που θέλω να πω, για να έχουµε ένα σαφές πλαίσιο
στον διάλογο, είναι ότι το πρόβληµα είναι ιδιαίτερα σοβαρό, γιατί
αφορά το πιο ευαίσθητο και πιο πολύτιµο, αν θέλετε, κοµµάτι του
ζωικού κεφαλαίου, που είναι η κτηνοτροφία των µικρών ζώων.
Αφορά τη γαλακτοπαραγωγή και την κρεατοπαραγωγή σε αυτόν
τον τοµέα. Αφορά φυσικά και το εισόδηµα των κτηνοτρόφων, για
το οποίο προσδοκούµε τα µέγιστα και άρα πρέπει να βρούµε
τρόπο να το στηρίξουµε. Άρα, λοιπόν, το πρόβληµα είναι ιδιαί-
τερα σηµαντικό. 

Τρίτον, θέλω να σας πω, για να έχουµε µία βάση συζήτησης,
ότι το µέγεθος του προβλήµατος πανελλαδικά -γιατί είναι πανελ-
λαδικό, δεν αφορά µόνο το Κιλκίς ή τις Σέρρες το φαινόµενο,
όπως ξέρετε- έχει ως ακολούθως: Σύµφωνα µε τα στοιχεία των
κτηνοτροφικών συλλόγων και των δύο Ενώσεων, του Συνδέσµου
Ελληνικής Κτηνοτροφίας και της Πανελλήνιας Ένωσης Κτηνο-
τρόφων, ΣΕΚ και ΠΕΚ αντιστοίχως, έχουµε προσβολή από τη
νόσο περίπου του 5% των αιγοπροβάτων της χώρας και έχουµε
θνησιµότητα σε ποσοστό περίπου 0,25%. Επειδή υπάρχει υστέ-
ρηση στην καταγραφή στοιχείων στη βάση δεδοµένων του
Υπουργείου, που συµπληρώνεται κάθε µέρα από τις περιφερει-
ακές κεντρικές υπηρεσίες, τα στοιχεία στο Υπουργείο έχουν µια
υστέρηση, όπως σας είπα, και αυτά τα νούµερα που σας είπα
είναι καταγεγραµµένα περίπου κατά το ήµισυ.

Αυτό, λοιπόν, δεν το λέω για να αναιρέσω το δεύτερο, γιατί σε
κάθε εκτροφή που υπήρξε πρόβληµα το πρόβληµα είναι πολύ
µεγάλο και έτσι κινούµαστε. Τα υπόλοιπα θα τα πω στο δεύτερο
µέρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Παρα-
στατίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Πραγµατικά, κυρία Πρόεδρε
και κύριε Υπουργέ, δεν θα ήθελα να έρθω σε αντιπαράθεση µε
εσάς προσωπικά. Θεωρώ όµως πως τις απαντήσεις που δώσατε
δεν θα τις κρίνω εγώ, τις αφήνω να τις κρίνουν οι γεωργοί και οι
κτηνοτρόφοι που µας ακούνε και που έχουν υποστεί πραγµατικά
όλες αυτές τις επιπτώσεις των προβληµάτων που προανέφερα. 

Δεν µπορώ όµως να µην επισηµάνω, κυρία Πρόεδρε και κύριε
Υπουργέ, πως τόσο το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης όσο και
η πολιτεία θα έπρεπε να δίνετε άµεσες και συγκεκριµένες λύσεις
στα προβλήµατα αυτά, που δεν είναι λίγα και απασχολούν τον
αγροτικό πληθυσµό, και όχι να δίνετε απαντήσεις γενικώς και αο-
ρίστως. 

Έτσι κι αλλιώς τα προβλήµατα αυτών των ανθρώπων είναι και
έντονα και διαχρονικά. Αισθάνονται εγκαταλειµµένοι στο έλεος
των καρτέλ και των διαφόρων επιχειρηµατιών, οι οποίοι εκµεταλ-
λεύονται τον κόπο και τον µόχθο τους. Δυστυχώς, οι συνθήκες
κάτω από τις οποίες -είναι γνωστό- προσπαθούν να επιβιώσουν
δεν είναι αυτές που θα µπορούσαν να εξασφαλίσουν ένα ελάχι-
στο εισόδηµα, προκειµένου να αντεπεξέλθουν αξιοπρεπώς στα
οικογενειακά τους έξοδα.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να συµφωνήσετε κι εσείς µαζί µου πως
το κράτος πραγµατικά επέδειξε πλήρη αδιαφορία προκειµένου
να αντιµετωπιστεί η πανδηµία του καταρροϊκού πυρετού στα αι-
γοπρόβατα του Νοµού Κιλκίς και όχι µόνο, όπως επισηµάνατε
πολύ σωστά. Το κράτος απεδείχθη ανίκανο, θα έλεγα, να ελέγξει
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τη ραγδαία µετάδοση της νόσου, αφού δεν προχώρησε έγκαιρα
στην καταπολέµηση των κουνουπιών, που είναι και οι φορείς µε-
τάδοσης της νόσου.

Αποτέλεσµα της καθυστέρησης αυτής είναι να απειλείται ένας
από τους πιο παραγωγικούς κλάδους της οικονοµικής ζωής του
νοµού, αλλά και της χώρας. Αυτά, σε ό,τι αφορά την κτηνοτρο-
φία. 

Είναι γνωστό πως ήδη έχει ξεκινήσει η καλλιεργητική περίο-
δος, όπως γνωρίζουµε όλοι, και δεν καταβλήθηκε ο ειδικός φό-
ρος πετρελαίου και οι επιδοτήσεις των βιολογικών καλλιεργειών
του 2012 και του 2013, όπου και εσείς δεχθήκατε ότι υπάρχει µια
σχετική καθυστέρηση. 

Αναρωτηθήκατε πώς αυτοί οι άνθρωποι θα µπορέσουν πραγ-
µατικά να ανταπεξέλθουν στα καλλιεργητικά έξοδα; Θεωρείτε
πως έτσι µπορείτε να δώσετε προοπτική ανάπτυξης στον πρω-
τογενή τοµέα στη χώρα µας; 

Τέλος, υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, µε
τους αµπελώνες περιοχών του Νοµού Κιλκίς, όπως αναφέρω, για
παράδειγµα, των Μουριών και του Δροσάτου, αλλά και άλλων
περιοχών. Λόγω των συνεχών βροχοπτώσεων και χαλαζοπτώ-
σεων, οι αµπελώνες αρκετών περιοχών του νοµού έχουν υποστεί
ολοκληρωτική καταστροφή. 

Θα µου πείτε ότι ο ΕΛΓΑ θα προβεί σε αποζηµιώσεις µέσα από
τις διαδικασίες που προβλέπει ο νόµος, µέσω ΟΣΔΕ κ.λπ.. Υπάρ-
χουν, όµως, και πάρα πολλοί οι οποίοι δεν είναι ενταγµένοι στο
πρόγραµµα ΟΣΔΕ, δεν κάνουν ΟΣΔΕ. 

Αντιλαµβάνεστε ότι όλοι αυτοί δεν είναι σε θέση σήµερα να
πληρώσουν τις ασφαλιστικές εισφορές στον ΕΛΓΑ, να καταβά-
λουν εφάπαξ όλες τις οφειλές, έτσι ώστε ο ΕΛΓΑ να προβεί σε
αποζηµίωση. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δηµιουργεί ένα σοβαρό
πρόβληµα σε µια σηµαντική κατηγορία αγροτών. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, πώς προτίθεστε να αντιµετωπίσετε όλα
αυτά που προανέφερα και θα σας παρακαλούσα οι απαντήσεις
να είναι πιο πειστικές και πιο ειλικρινείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Κουκου-
λόπουλε, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, µόνο για έλ-
λειψη ειλικρίνειας δεν µπορούµε να κατηγορηθούµε. 

Ο φόρος πετρελαίου θέτει πολύ συγκεκριµένες απαντήσεις
και είναι ζήτηµα ελαχίστων ηµερών να επιστραφεί η δεύτερη
δόση του. Καθυστερεί λίγες ηµέρες για κάτι που θέλω να πι-
στεύω ότι συµφωνείτε και εσείς. Δεν επιστρέφουµε ή επιστρέ-
φουµε λιγότερο ειδικό φόρο κατανάλωσης σε αυτούς που έχουν
οφειλές στον ΟΓΑ. Τους κρατάµε µια ετήσια δόση. Φαντάζοµαι
συµφωνείτε. 

Τα εθνικά λεφτά, που µε αίµα κυριολεκτικά µαζεύει και αθροί-
ζει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και το κρατικό ταµείο, δεν
µπορεί να τα επιστρέφει σε αυτούς που χρωστάνε σε ασφαλι-
στικό φορέα. Έτσι δεν είναι; Νοµίζω ότι συµφωνείτε και εσείς. 

Το ίδιο ισχύει και για τον ΦΠΑ. Είναι δύο λογαριασµοί στους
οποίους υπάρχουν συµψηφισµοί µε βάση νόµο που ψηφίσαµε
πριν από έξι µήνες, εξ ου και η µικρή καθυστέρηση. Σας τονίζω
ότι είναι ζήτηµα ελαχίστων ηµερών για το φόρο πετρελαίου, το
ίδιο και για τον ΕΛΓΑ. 

Αυτό που είπατε τώρα είναι µία ειδική περίπτωση. Ωστόσο,
πρέπει να το δούµε. Πρέπει να σας πω ότι αυτό που αναφέρατε
ως πρόβληµα είναι ο θεµέλιος λίθος της εξυγίανσης του ΕΛΓΑ,
ότι αποζηµιώνει µόνο τους ασφαλιστικά ενήµερους, όπως γίνεται
και για το αυτοκίνητό σας, όπως γίνεται σε κάθε σύγχρονο ασφα-
λιστικό οργανισµό. Πώς µπορεί να αποζηµιώνει διαφορετικά ένας
οργανισµός; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πολύ
καλά ότι υπάρχει ποσόστωση…

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Αυτήν τη στιγµή, ο ΕΛΓΑ έχει
παραλάβει αναλογιστική µελέτη και βλέπει προϊόν-προϊόν, πε-
ριοχή-περιοχή, ξεχωρίζει ακόµα και τα συµβάντα µεταξύ τους,
για να υπάρχει ένα τοπίο ακόµα πιο σύγχρονης και λογικής αντι-
µετώπισης κάθε µιας περίπτωσης ζηµιάς. Σε αυτήν την πορεία
είναι ο ΕΛΓΑ. 

Δεν ξέρω αν υπάρχει κάποια δυνατότητα να ιδωθεί κάτι. Πάν-
τως, επ’ ουδενί κάποιος που οφείλει, σύµφωνα µε τον κανονισµό
και το νόµο, δεν µπορεί να αποζηµιωθεί. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του καταρροϊκού πυρετού. Γενικό-
τερα για την κτηνοτροφία, κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω
το εξής. Ακούει και ο Υπουργός Οικονοµικών και, προφανώς,
γνωρίζει. Θέλω να ξέρετε ότι µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου -φέτος, το
2014, όχι άλλη χρονιά- µέσω του ΥΠΑΤ στον πρωτογενή τοµέα,
δηλαδή σε γεωργούς και κτηνοτρόφους, τόσο από τον Πυλώνα
Ι όσο και από τον Πυλώνα ΙΙ, από τις επιστροφές ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο πετρέλαιο και ΦΠΑ και από τις αποζηµιώσεις
στον ΕΛΓΑ, οι πληρωµές προς τους αγρότες, γεωργούς και κτη-
νοτρόφους, θα ξεπεράσουν τα 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θα
πάνε όλα στην πραγµατική οικονοµία. Αν αυτό λέγεται αδιαφο-
ρία, τότε µάλλον ή µιλάµε άλλη γλώσσα ή καταλαβαίνουµε δια-
φορετικά την ίδια γλώσσα. 

Το δεύτερο που θέλω να σας πω, για να ολοκληρώσω, αφορά
ειδικότερα την κτηνοτροφία, όπου εστιάζεται το ενδιαφέρον σας
µε αφορµή τον καταρροϊκό πυρετό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θέλω λιγότερο από ένα λεπτό, για να µνηµο-
νεύσω δέκα σηµεία που δείχνουν ακριβώς το ανάποδο από αδια-
φορία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Είναι τα δικαιώµατά τους, δεν
τους κάνετε χάρη.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, δεν σας διέ-
κοψα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Μην το παρουσιάζετε σαν να
τους κάνετε χάρη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κύριε Υπουργέ.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Πρώτον, η κτηνοτροφία είναι
ο µεγάλος κερδισµένος της εθνικής πρότασης για τη νέα ΚΑΠ.

Δεύτερον, το θέµα των βοσκοτόπων που ταλανίζει τους κτη-
νοτρόφους από την 1-1-2015 θα έχει επιλυθεί οριστικά. 

Τρίτον, η στελέχωση των κτηνιατρικών υπηρεσιών είναι πρώτη
προτεραιότητα και έχουµε αποτελέσµατα. Δεν έχω τον χρόνο,
για να σας πω ποια είναι αυτά. 

Τέταρτον, ο κτηνίατρος εκτροφής µε τη συνδροµή και των
ιδιωτών κτηνιάτρων µπαίνει µπροστά από την 1-1-2015, όπως
είναι προγραµµατισµένο. 

Πέµπτον, το πρόγραµµα «ΑΡΤΕΜΙΣ», µε το οποίο βάζουµε
φραγµό στις παράνοµες ελληνοποιήσεις εισαγοµένων κρεάτων,
µπαίνει άµεσα σε εφαρµογή. Έχω την αρµοδιότητα και µπορώ
να σας το εγγυηθώ. 

Έκτον, τα σχέδια βελτίωσης κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων
που κατά κανόνα κάνουν τρία έως τριάµισι χρόνια να εγκριθούν
τα τελευταία τριάντα χρόνια, κύριε συνάδελφε, αποκεντρώνονται
στις περιφέρειες µε αφορµή το νέο ΕΣΠΑ.

Έβδοµον, στα τέλη Οκτωβρίου, δηλαδή στα τέλη της άλλης
εβδοµάδας, ολοκληρώνουµε και θα παραδώσουµε και στον
Υπουργό Οικονοµικών τον οδικό χάρτη, για να κλείσουν πόρτες
και παράθυρα για καταλογισµούς που έχουν σχέση µε την κτη-
νοτροφία. Δισεκατοµµύρια έχουµε πληρώσει όλοι οι φορολογού-
µενοι όλα αυτά τα χρόνια από καταλογισµούς.

Όγδοον, διυπουργική επιτροπή, µετά την τοποθέτηση του
Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ, για τα ζητήµατα της παράνοµης απα-
σχόλησης αλλοδαπών και τα παράλογα πρόστιµα ασχολείται και
θα έχει πολύ σύντοµα αποτελέσµατα. 

Ένατον, φέτος δίνουµε για πρώτη φορά εξισωτική δύο ετών,
για το 2013 και το 2014. 

Δέκατον, παρά τις γνωστές σε όλους ιδιαίτερα δύσκολες δη-
µοσιονοµικές συνθήκες, σε ό,τι αφορά τον κωδικό που έχει σχέ-
ση µε τον καταρροϊκό πυρετό και όχι µόνο µε την εξυγίανση του
ζωικού κεφαλαίου έχουν γίνει δυο πράγµατα. Πρώτον, το 2015
είναι αυξηµένο σχεδόν κατά 50% σε σχέση µε το 2014 και πρέπει
να σας πω ότι σε κανέναν άλλον κωδικό δεν υπάρχει µια τέτοια
εξέλιξη. Δεύτερον, έχει ενισχυθεί από την προηγούµενη εβδο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ IΔ’ - 23 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2014 941



µάδα µε 6,5 εκατοµµύρια ευρώ ο συγκεκριµένος κωδικός, εξ ου
και ξεκίνησε το πρώτο κύµα αποζηµιώσεων και συνεχίζεται σε
όλους τους κτηνοτρόφους. Εάν όλα αυτά συνιστούν αδιαφορία,
όπως σας είπα, είτε µιλάµε άλλη γλώσσα είτε καταλαβαίνουµε
διαφορετικά την ίδια γλώσσα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί- συνοδοί τους από το 43ο Δηµοτικό Σχολείο Πει-
ραιά. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 167/20-10-2014 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη
προς τους Υπουργούς, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας και Υγείας, σχετικά µε τους ειδικευµένους γιατρούς
εργασίας. 

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι γνωστό ότι οι ειδικευµένοι γιατροί εργασίας που υπάρ-

χουν σήµερα δεν επαρκούν για την κάλυψη του τεράστιου αριθ-
µού των χώρων δουλειάς, ακόµη και µε τα δεδοµένα του
υπάρχοντος νοµοθετικού πλαισίου, που δεν αντιστοιχούν όµως
στις πραγµατικές ανάγκες. Στην πράξη, οι εργαζόµενοι µαζί µε
την επιδείνωση των όρων και των συνθηκών δουλειάς, που έχουν
σαν αποτέλεσµα την άµεση, αλλά και µακροπρόθεσµη επίπτωση
στην υγεία τους, στερούνται σε µεγάλο βαθµό τις υπηρεσίες
υγείας και ασφάλειας της εργασίας, για τις οποίες εκπαιδεύονται
και εξειδικεύονται οι γιατροί αυτής της ειδικότητας.

Με ευθύνη όλων των κυβερνήσεων, οι θέσεις για ειδικότητα
«ιατρικής της εργασίας» είναι ελάχιστες, ενώ οι λεγόµενες «µε-
ταβατικές» ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση του προβλήµατος,
δηλαδή της έλλειψης ειδικευµένων ιατρών εργασίας, πρακτικά
έχουν αποκτήσει ένα µόνιµο χαρακτήρα και βεβαίως στην πράξη
παραβιάζονται, καθιστώντας πάρεργο την ειδικότητα της ιατρι-
κής εργασίας. Έτσι, για παράδειγµα, δεν έχει διαµορφωθεί από
το Υπουργείο Εργασίας ο «ειδικός κατάλογος» στον οποίον θα
εγγράφονταν οι γιατροί, εκτός των ειδικευµένων ιατρών εργα-
σίας που το 2005 ασκούσαν καθήκοντα ιατρού εργασίας και εφό-
σον το επιθυµούσαν, θα µπορούσαν, όπως έλεγαν τότε, να
λάβουν την ειδικότητα της ιατρικής εργασίας µε συµπληρωµα-
τική εκπαίδευση. 

Επίσης, οι επιχειρήσεις που προσλαµβάνουν ως γιατρό εργα-
σίας ανειδίκευτο γιατρό ή γιατρό άλλης ειδικότητας οφείλουν να
αποδεικνύουν ότι έχουν αναζητήσει και δεν έχουν βρει ειδικευ-
µένο ιατρό εργασίας, διαφορετικά θα έχουν κυρώσεις. Στην
πράξη, ωστόσο, ούτε αυτή η διάταξη εφαρµόζεται. 

Έτσι, λοιπόν, ενώ για όλες τις πτυχές της υγείας του ανθρώ-
που είναι απαραίτητη η αξιοποίηση ειδικευµένων γιατρών και
άλλων υγειονοµικών για τον επαγγελµατικό κίνδυνο, το κράτος
συνειδητά δεν εξασφαλίζει ούτε αυτήν τη στοιχειώδη προϋπό-
θεση. Αντίθετα, εξασφαλίζει στον εργοδότη τη δυνατότητα να
παρέχει φθηνές και ψευδεπίγραφες υπηρεσίες, ακόµα και εικο-
νικές στους εργαζόµενους, µε αρνητικές επιπτώσεις στην πρό-
ληψη και αντιµετώπιση του επαγγελµατικού κινδύνου. 

Συνεπώς τα ερωτήµατα προς τον Υπουργό και την Κυβέρνηση
είναι τα εξής: 

Πρώτον, τι µέτρα θα λάβει η Κυβέρνηση για την απόκτηση ει-
δικότητας ιατρικής της εργασίας από ικανό αριθµό ιατρών για
την πλήρη κάλυψη όλων των αναγκών µε γιατρούς  που έχουν
την ειδικότητα του ιατρού εργασίας; 

Δεύτερον, τι µέτρα θα λάβει η Κυβέρνηση για να σταµατήσει
η απαράδεκτη πρακτική των µειοδοτικών διαγωνισµών, των συµ-
βάσεων ορισµένου χρόνου και της προώθησης των ΕΞΥΠΠ για

την παροχή υπηρεσιών υγείας και ασφάλειας της εργασίας; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μαρία Κόλλια – Τσαρουχά): Θα απαντήσει

στην ερώτησή σας ο Υπουργός Υγείας κ. Μαυρουδής Βορίδης. 
Έχετε τον λόγο κύριε Υπουργέ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλω να πω λίγο δύο κουβέντες για το τι ισχύει νοµικά. Υπάρ-

χει πράγµατι αυτή η ειδικότητα, έχει ρυθµιστεί.
Τώρα, καθήκοντα γιατρού εργασίας, κύριε συνάδελφε, µε

βάση µια υπουργική απόφαση του 2009 ασκούν: 
Πρώτον, ιατροί που έχουν την ειδικότητα τη συγκεκριµένη. 
Δεύτερον, ιατροί οι οποίοι κατά τη δηµοσίευση του ν. 3762/

2009 εκτελούν καθήκοντα γιατρού εργασίας, χωρίς να κατέχουν
ή να ασκούν τον τίτλο της ειδικότητας ιατρικής εργασίας, αλλά
τίτλο άλλης ειδικότητας. 

Τρίτον, γιατροί χωρίς ειδικότητα, οι οποίοι κατά τη δηµοσίευση
του ν. 3762/2009 έχουν συνάψει συµβάσεις παροχής υπηρεσιών
γιατρού εργασίας µε επιχειρήσεις και αποδεικνύουν την άσκηση
των καθηκόντων αυτών επί επτά τουλάχιστον έτη. Αυτές οι τρείς
κατηγορίες.

Βεβαίως, η κατηγορία Β’ και Γ’ ασκεί τα καθήκοντα αυτά επι-
κουρικώς και µόνο υπό την προϋπόθεση ότι οι επιχειρήσεις πρέ-
πει να αναζητούν ειδικούς γιατρούς εργασίας και σε νοµούς που
δεν υπάρχουν εγγεγραµµένοι ειδικοί γιατροί εργασίας στους ια-
τρικούς συλλόγους, οι επιχειρήσεις απευθύνονται στους όµο-
ρους νοµούς. 

Σε περίπτωση τώρα που δεν εκδηλωθεί ενδιαφέρον από τους
όµορους νοµούς, µετά από βεβαίωση των οικείων ιατρικών συλ-
λόγων, αναλαµβάνουν καθήκοντα γιατρού εργασίας µε ετήσιες
συµβάσεις γιατροί των περιπτώσεων Β και Γ’.

Με την εγγραφή των ειδικευµένων γιατρών εργασίας στους
αντίστοιχους ιατρικούς συλλόγους οι ειδικευµένοι γιατροί εργα-
σίας αναλαµβάνουν τις θέσεις αυτές. 

Τι σηµαίνει τώρα όλο αυτό; Αυτό στην πραγµατικότητα για να
δούµε πώς λειτουργεί κατά πώς τα λέει η απόφαση του 2009 ση-
µαίνει ότι πρέπει να υπάρχει κατάλογος ιατρών εργασίας που να
τηρείται στους οικείους ιατρικούς συλλόγους. Οι οικείοι ιατρικοί
σύλλογοι, επίσης, πρέπει να έχουν καταλόγους από τις άλλες
δύο υποκατηγορίες που είπα, τις Β’ και Γ’, που ουσιαστικά είναι
µεταβατικές και θα εξακολουθούν να ισχύουν εφόσον µιλάµε για
µια επταετία από το 2009 µέχρι το 2016 και θα πρέπει να αναζη-
τούν οι επιχειρήσεις γιατρούς εργασίας, προκειµένου να διαπι-
στωθεί αν υπάρχουν ή δεν υπάρχουν. Αν υπάρχουν τους προσ-
λαµβάνουν, αν δεν υπάρχουν να πηγαίνουν στην κατηγορία Β’
και Γ’. Αυτή είναι η διαδικασία.  

Τι έχει κάνει το Υπουργείο Υγείας; Εκείνο το οποίο έχει κάνει
το Υπουργείο Υγείας είναι ότι έχει κάνει δύο έγγραφα προς τους
ιατρικούς συλλόγους από 22-7-2014, µε τα οποία έχει ζητήσει
από τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο και τους ιατρικούς συλλό-
γους της χώρας την αποστολή στοιχείων σχετικά µε τον αριθµό
των γιατρών και την τήρηση του σχετικού καταλόγου. Και το ίδιο
έχει κάνει και µε το Υπουργείο Εργασίας. Από 31-7-2014 έχει ζη-
τήσει από το Υπουργείο Εργασίας κατάλογο για το ποιοι γιατροί
έχουν δικαίωµα έως το 2017 να ασκούν την ειδικότητα του για-
τρού εργασίας. Είναι αυτοί που µπαίνουν στις δύο µεταβατικές.
Αυτά, λοιπόν, έχουν γίνει. 

Από κει και πέρα, σε ότι αφορά το Υπουργείο Υγείας, η αλή-
θεια είναι ότι δεν µπορεί να κάνει πολύ περισσότερα πράγµατα
από αυτά. Γιατί δεν µπορεί να κάνει πολύ περισσότερα πράγµατα
από αυτά; Διότι αφ’ ενός δεν εποπτεύει τις επιχειρήσεις και αφ’
ετέρου πιέζει τους ιατρικούς συλλόγους να ρυθµίσουν τον συγ-
κεκριµένο κατάλογο και να ενεργοποιηθεί η διαδικασία. 

Σε ό,τι αφορά το άλλο τµήµα της ερωτήσεώς σας, το δεύτερο
ερώτηµα σας είναι εάν υπάρχει αύξηση ή σκέψη αυξήσεως για
τους γιατρούς εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μαρία Κόλλια – Τσαρουχά): Ο κ. Λαµπρο-

ύλης έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Δεν ξέρω αν ο Υπουργός θα σχο-
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λιάσει κάποια ζητήµατα που µπήκαν εισηγητικά ή τουλάχιστον
στην πρωτοµιλία µου σε ό,τι αφορά τους γιατρούς. Αυτό που µας
περιγράψατε τώρα είναι το υφιστάµενο καθεστώς. Η ερώτηση
και τα χρονικά περιθώρια, αν θέλετε, µιας τέτοιας κουβέντας στη
Βουλή δεν µας επιτρέπουν σε αυτήν την κατεύθυνση εσείς του-
λάχιστον να δώσετε απαντήσεις σε αυτά που βάζουν οι Βουλευ-
τές εδώ. 

Τώρα µας αναφέρατε το τι υπάρχει σε ό,τι αφορά το Υπουρ-
γείο Υγείας. 

Όπως αφήσατε να εννοηθεί, το Υπουργείο Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης εµπλέκεται και αυτό. Όµως, στο κοµµάτι που
αφορά το Υπουργείο Υγείας –εάν θέλετε- που το προτάσσουµε
µέσα από την ερώτηση, το ζήτηµα είναι ποιο; Θα αυξηθούν οι θέ-
σεις των ειδικευόµενων ιατρών εργασίας, ναι ή όχι;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Όχι, λοιπόν. Και γιατί το όχι αυτό;

Πού το εδράζετε;
Εµείς θεωρούµε ότι είναι αναγκαίο αυτή η ειδικότητα να ανα-

πτυχθεί περαιτέρω, να αυξηθεί ο αριθµός των ιατρών εργασίας
που έχουν συγκεκριµένο αντικείµενο και συγκεκριµένη κατεύ-
θυνση και –εάν θέλετε- είναι και επαγγελµατική η ενασχόλησή
τους. 

Έτσι, λοιπόν, δεν µπορούν για παράδειγµα να απασχολούνται
µαιευτήρες –τα ξέρετε πολύ καλά αυτά τα στοιχεία- στην παρα-
γωγή. Γιατί τα σφραγίζουν και φεύγουνε. Το ίδιο γίνεται και µε
παιδιάτρους κ.λπ.. Αναφέρω κάποιες συγκεκριµένες ειδικότητες
που έχουν υποπέσει στην αντίληψή µας εδώ και πολλά χρόνια
και το ξέρετε και εσείς πολύ καλά. Άσχετα αν µπορεί να περιορί-
ζονται στην πορεία. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι όλα αυτά –και το ζήτηµα που ανα-
δεικνύουµε σήµερα µε την ερώτησή µας- είναι απότοκα της επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας που αναπτύσσεται και στις υπη-
ρεσίες υγείας και ασφάλειας της εργασίας. Όπως και το καθε-
στώς των αιτήσεων συµβάσεων εργασίας των ιατρών εργασίας
µέσω µειοδοτικών διαγωνισµών, το οποίο βεβαίως αξιοποιείται
και ως µοχλός εκβιασµού τους, είναι και αυτό απότοκο και µέρος
της αντιλαϊκής πολιτικής που συσχετίζει την παροχή των υπηρε-
σιών υγείας και ασφάλειας της εργασίας µε το κριτήριο του κό-
στους-οφέλους, για τους επιχειρηµατίες και το κράτος.

Βέβαια, το σηµερινό καθεστώς, στην άσκηση καθηκόντων ια-
τρών εργασίας και έλλειψης µέτρων για την πρόληψη και αντι-
µετώπιση του επαγγελµατικού κινδύνου συνδέεται µε την πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προώθηση της ανταγωνι-
στικότητας των επιχειρήσεων. 

Έτσι, τα όποια µέτρα λαµβάνονται επιλέγονται µε κριτήριο να
µην αφαιρούν από την κερδοφορία των επιχειρηµατιών και να
κοστίζουν όσο το δυνατό λιγότερο στις υπηρεσίες που διατηρεί
το κράτος. 

Βασικός, λοιπόν, παράγοντας που καθορίζει τις επιλογές κάθε
εργοδότη σε σχέση µε τις συνθήκες εργασίας είναι η επίδραση
που θα έχουν αυτές στα κέρδη της επιχείρησης. Να γιατί δεν θέ-
λετε, τόσο οι επιχειρηµατίες όσο και εσείς, την περαιτέρω ενί-
σχυση µε ιατρούς εργασίας στη χώρα µας. Και αυτή η πρακτική
δεν είναι τυχαία, αλλά αποτέλεσµα των αντιεργατικών επιλογών
της σηµερινής και των προηγούµενων κυβερνήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Ήσασταν ανεκτική µε
όλους τους προηγούµενους συναδέλφους.

Οι παραπάνω επιλογές απορρέουν από τις κατευθύνσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που από κοινού έχουν συναποφασίσει δια-
χρονικά οι κυβερνήσεις, όπως και η σηµερινή. Για παράδειγµα,
ευελιξία, διευθέτηση του χρόνου εργασίας, αύξηση των ορίων
συνταξιοδότησης και –εάν θέλετε- εν γένει αναδιαρθρώσεις που
προωθούνται στο ζήτηµα των εργασιακών και ασφαλιστικών δι-
καιωµάτων που χτυπούν τα εργασιακά δικαιώµατα και ταυτό-
χρονα αυξάνουν τους κινδύνους επαγγελµατικών ασθενειών και
εργατικών ατυχηµάτων. 

Στην ίδια κατεύθυνση βρίσκεται και η εµπορευµατοποίηση της
υγείας και ασφάλειας, η απουσία δηµόσιων υποδοµών υποστή-
ριξης των διαδικασιών για την αντιµετώπιση του επαγγελµατικού

κινδύνου και η παράδοσή του στις ιδιωτικές ΕΞΥΠΠ, καθώς η
υποβάθµιση σχετικών ερευνητικών και υποστηρικτικών φορέων,
όπως για παράδειγµα του ΕΛΙΝΥΑΕ.

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, ουσιαστικές λύσεις
µπορεί να υπάρξουν µόνο εάν τα ζητήµατα αυτά της ασφάλειας
στην εργασία αποτελέσουν πεδίο πάλης και διεκδίκησης των ερ-
γαζοµένων και των σωµατείων, ενταγµένα στην πάλη για αναχαί-
τιση της αντιλαϊκής επίθεσης, για πλήρη εργασιακά και ασφα-
λιστικά δικαιώµατα για να µην πληρώνουν την κρίση οι εργαζό-
µενοι, αλλά το µεγάλο κεφάλαιο. Οι εργαζόµενοι µπορούν να επι-
βάλουν την προστασία της υγείας και της ασφάλειάς τους,
κόντρα στο φόβο της απόλυσης και της ανεργίας.

Με βάση, λοιπόν, τα ανωτέρω θεωρούµε πως επιβάλλεται να
σταµατήσει η απαράδεκτη πρακτική των µειοδοτικών διαγωνι-
σµών, των συµβάσεων ορισµένου χρόνου και της προώθησης
των ΕΞΥΠΠ, για την παροχή των υπηρεσιών υγείας και ασφά-
λειας της εργασίας. Αυτό που αναδεικνύεται είναι η αναγκαιό-
τητα για την ανάπτυξη δηµόσιων υπηρεσιών υγείας και ασφά-
λειας, που θα είναι ενταγµένες στις δοµές του δηµοσίου συστή-
µατος υγείας και στελεχωµένες µε το απαραίτητο επιστηµονικό
προσωπικό, το οποίο θα εργάζεται µε σχέση πλήρους και απο-
κλειστικής εργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν ανέπτυξα το

νοµοθετικό µας περιβάλλον, για να ξέρουµε λίγο πού βρισκόµα-
στε και πού κινούµαστε. Αυτό κατά τη γνώµη µου έχει µια σηµα-
σία για το εξής. 

Νοµίζω ότι το σηµείο όπου θα περιοριστεί και θα εξαντληθεί η
συµφωνία µας µε τον κύριο συνάδελφο και το Κοµµουνιστικό
Κόµµα είναι ότι πρέπει οι ειδικευµένοι γιατροί εργασίας να απα-
σχολούνται σύµφωνα µε τον νόµο και να αξιοποιούνται οι γνώ-
σεις τους, η εξειδίκευσή τους και οι δυνατότητές τους στο χώρο
εργασίας από τις επιχειρήσεις. Νοµίζω ότι ως εκεί συµφωνούµε.
Θα έλεγα να βάλουµε µια τελεία εκεί στη συµφωνία µας. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα, υπάρχουν διάφορες τοποθετήσεις
και από εκεί ξεκινάει η διαφωνία µας. 

Το πρόβληµα που εµείς προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε
εδώ –εσείς θέσατε µία σειρά από ζητήµατα, αλλά σας λέω τι προ-
σπαθούµε να αντιµετωπίσουµε εµείς- είναι το ότι στην πραγµα-
τικότητα υπάρχει µια µεταβατική περίοδος, κατά την οποία από
τη χρονική στιγµή που ουσιαστικά έχουµε την ειδικότητα, την έκ-
δοση της υπουργικής απόφασης του 2009, υπάρχει µία διαµορ-
φωµένη κατάσταση στις επιχειρήσεις. Υπάρχουν οι γιατροί που,
ήδη, δουλεύουν και σε αυτούς ουσιαστικά προτείνουµε έναν
τρόπο µε τον οποίο πρέπει, για να µην έχουµε το φαινόµενο που
αναφέρετε εσείς –που πράγµατι υπάρχει- άσχετες ειδικότητες
να απασχολούνται στο χώρο της εργασίας, να απασχοληθούν. 

Για να γίνει αυτό πρέπει, πρώτα από όλα, να λειτουργήσουν
ορισµένα βασικά πράγµατα. Ποια είναι τα πράγµατα που πρέπει
να λειτουργήσουν; Πρέπει, για να εκπληρώσουν την υποχρέωσή
τους και να υπάρχει η δυνατότητα εκπληρώσεως της υποχρεώ-
σεως από πλευράς των επιχειρήσεων, να τηρείται αυτός ο κατά-
λογος, διότι αλλιώς θα πηγαίνουν οι επιχειρήσεις και θα ζητούν
έναν κατάλογο για να απασχολήσουν γιατρούς εργασίας και οι
ιατρικοί σύλλογοι θα λένε «εµείς δεν έχουµε κανένα κατάλογο».
Ή θα απασχολούν έναν άλλο από τις δύο άλλες µεταβατικές κα-
τηγορίες και έτσι οι γιατροί θα εξακολουθούν να απασχολούνται
και θα λένε «εµείς καλώς απασχολούµεθα γιατί έχουµε συµβά-
σεις». 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να ενεργοποιηθεί το ζήτηµα της συντά-
ξεως του καταλόγου. Γι’ αυτό σας απασχόλησα µε αυτό που έχω
την εντύπωση ότι σας φάνηκε ήσσονος σηµασίας. Όµως, από
εκεί πρέπει να ξεκινήσουµε, για να µπορέσουµε να έχουµε ενερ-
γοποίηση των διατάξεων που θα οδηγήσουν σε προστασία τελι-
κώς και ενεργοποίηση του θεσµού του γιατρού εργασίας για όλα
αυτά τα σωστά που είπατε κατ’ αρχάς που προσδίδουν την προ-
στιθέµενη αξία της συγκεκριµένης ειδικότητας. 

Με ρωτήσατε αν θα αυξήσουµε τον αριθµό και δεν θέλω να
αφήσω αυτό το ζήτηµα αναπάντητο. Η απάντηση εδώ είναι ότι
από το 2011 αυξήθηκαν οι θέσεις. Για να καταλάβετε, οι θέσεις
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που έβγαιναν ήταν είκοσι και διπλασιάστηκαν, έγιναν τριάντα
πέντε. Αν µε ρωτάτε αν στην παρούσα φάση εξετάζω το αντικεί-
µενο να τις αυξήσω περαιτέρω, σας απαντώ αρνητικά, δεν υπάρ-
χει τέτοιο ενδεχόµενο στην παρούσα φάση. Θα σας πω ότι για
εµένα το σηµαντικό στην παρούσα φάση είναι το να ενεργοποι-
ηθούν οι συγκεκριµένες διατάξεις. Εδώ, λοιπόν, θέλει µια συντο-
νισµένη δράση. Χρειάζεται, αφ’ ενός οι ιατρικοί σύλλογοι να
καταρτίσουν τις συγκεκριµένες καταστάσεις και αφ’ ετέρου να
ενεργοποιηθεί η πίεση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Το θέµα είναι ότι δεν υπάρχουν
γιατροί εργασίας, κύριε Υπουργέ. Και µην φέρνετε ως παρά-
δειγµα εδώ την Αττική. Στην επαρχία δεν υπάρχουν. Άρα, λοιπόν,
δεν είναι ζήτηµα καταλόγων µέσα από τους ιατρικούς συλλό-
γους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας απαντά ο
κύριος Υπουργός, κύριε συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε την απάντησή σας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν µε πειράζει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όχι, πειράζει

εµένα και δεν ακολουθείται η διαδικασία.  
Σας παρακαλώ, προχωρήστε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Απλώς, λέω το

εξής ως προς το θέµα του πού απασχολούνται: Από τους τριάντα
πέντε που σας είπα οι τριάντα ένας απασχολούνται στη βόρειο
Ελλάδα. Ένα µεγάλο τµήµα των  καινούριων ειδικοτήτων, θέσεων
που βγαίνουν πάνε στη βόρειο Ελλάδα. 

Το ζήτηµα, όµως –γιατί επιµένετε στο θέµα της αυξήσεως των
θέσεων- και το βασικό πρόβληµα που απασχολεί τους γιατρούς
εργασίας είναι ότι στην πραγµατικότητα δεν υπάρχει ένας απο-
τελεσµατικός µηχανισµός ελέγχου, προκειµένου και οι επιχειρή-
σεις να έχουν τη δυνατότητα να τους προσλάβουν και αυτοί να
αξιοποιηθούν κατά την ειδικότητά τους. Αυτή είναι η βασική συ-
ζήτηση προτού φθάσουµε στο «δεν µας φθάνουν και θέλουµε
και άλλους». 

Άρα, λοιπόν, κατά τη γνώµη µου, σε αυτό πρέπει να εστιά-
σουµε και γι’ αυτό σας περιέγραψα τις ενέργειες που έχει κάνει
το Υπουργείο Υγείας, παρά το ότι πρέπει να απασχολήσει την
Κυβέρνηση εν τω συνόλω αυτό το ζήτηµα και χρειάζονται συν-
τονισµένες δράσεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας
Βαρβάρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό
165/20-10-2014 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου της Βου-
λευτού Β’ Πειραιώς της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Μαρίας Γιαν-
νακάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την υποβάθµιση
του Κέντρου Υγείας Σαλαµίνος. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω ακριβώς από εκεί που σταµάτησε ο συνάδελφος

από το Κοµµουνιστικό Κόµµα κ. Λαµπρούλης και θα τον ενηµε-
ρώσω ότι, δυστυχώς, γιατροί δεν υπάρχουν ούτε στην Αττική, όχι
µόνο στην περιφέρεια. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Σε εµένα το λέτε; 
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ναι, δεν υπάρχουν πουθενά. 
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ πάρα πολύ που ήρθατε να

απαντήσετε στην ερώτηση. Και γιατί το λέω αυτό; Γιατί δεν είναι
αυτονόητο και µη µε κοιτάζετε παράξενα. 

Η συγκεκριµένη ερώτηση, µε ανάλογο περιεχόµενο, είχε κα-
τατεθεί από εµένα πριν από πολλούς µήνες στον προκάτοχό σας
Υπουργό τότε Υγείας, τον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος δεν είχε κατα-
δεχθεί καν να ασχοληθεί µαζί της. Η ερώτηση είχε µείνει κάπου

σε ένα συρτάρι. 
Φυσικά εγώ δεν παρεξηγώ. Κατανοώ ότι δεν είχε χρόνο να

ασχοληθεί. Ελπίζω να µην τον παρεξηγήσουν, µε τον ίδιο τρόπο,
και οι κάτοικοι της Σαλαµίνας.

Το Κέντρο Υγείας Σαλαµίνας αποτελεί τον µοναδικό δηµόσιο
φορέα παροχής ιατρικών υπηρεσιών πάνω σε ένα νησί που έχει
σαράντα χιλιάδες κατοίκους, αλλά κατά τους θερινούς µήνες και
τις γιορτές και λόγω της οικονοµικής κρίσης υπερτετραπλασιά-
ζεται ο πληθυσµός πάνω στο νησί και φτάνει στις διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες κατά µετριοπαθείς υπολογισµούς. Όπως, λοιπόν,
καταλαβαίνετε, το Κέντρο Υγείας Σαλαµίνας επιτελεί ένα τερά-
στιο έργο, όπως δείχνουν και τα στατιστικά για το 2013. 

Αντί, λοιπόν, να ενισχυθεί στις µονάδες και στο ιατρικό του
προσωπικό από το αρµόδιο Υπουργείο, έχουµε ακριβώς την αν-
τίθετη πορεία και κατεύθυνση: 

Κατ’ αρχάς, έχουµε µεταφορά ολόκληρων τµηµάτων στο Νο-
σοκοµείο της Νίκαιας. Για να φτάσει κανείς εκεί, µεσολαβεί θά-
λασσα, όπως γνωρίζετε, και αρκετά χιλιόµετρα. Αφήνω το γεγο-
νός και δεν το σχολιάζω. Είναι θέµα µίας άλλης ερώτησης. Για
το θέµα της µεταφοράς θα επικαλεστείτε όµως τη γραφειοκρα-
τία, ότι εξαρτάται από τον προϋπολογισµό του Νοσοκοµείου της
Νίκαιας.

Από την άλλη µεριά, έχουµε καθηµερινή µετακίνηση από το
ήδη ανεπαρκές προσωπικό είτε ενός γενικού γιατρού είτε ενός
παθολόγου, προκειµένου να στελεχωθεί το νεοσύστατο ΠΕΔΥ
Σαλαµίνας.

Και βεβαίως υπάρχει και το θέµα µε τα αναλώσιµα, το οποίο
από τη µία µεριά χαρακτηρίζει γενικά όλες τις υποδοµές υγείας
της χώρας και οφείλω να οµολογήσω -γιατί δεν επιθυµώ καθόλου
να λαϊκίσω, αλλά να κάνουµε µια ουσιαστική συζήτηση- ότι έχει
βελτιωθεί τον τελευταίο καιρό, τους τελευταίους µήνες, σε
σχέση µε το πώς ήταν στο παρελθόν. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µου απαντήσετε σε δύο πολύ συγκεκρι-
µένα ερωτήµατα µε έναν πάρα πολύ συγκεκριµένο τρόπο. 

Το πρώτο είναι εάν σκοπεύετε πραγµατικά να ανακαλέσετε την
εσφαλµένη απόφαση να µετακινείται γιατρός, ενώ θα έπρεπε να
στελεχώσετε το νεοσυσταθέν ΠΕΔΥ Σαλαµίνας και όχι να παίρ-
νετε από εκεί ιατρικό προσωπικό.

Δεύτερον, τι σκοπεύετε γενικότερα να κάνετε και όσον αφορά
και στις υποδοµές, οι οποίες είναι σε πολύ χαµηλό επίπεδο.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Βορίδης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα ήθελα να

κάνω µία εισαγωγική παρατήρηση. Πράγµατι καµµιά φορά υπάρ-
χουν κωλύµατα Υπουργών, αλλά σήµερα, λόγου χάριν, άκουσα
και για κωλύµατα Βουλευτών. Εποµένως, νοµίζω ότι όλοι πρέπει
να δείχνουµε κατανόηση στα ζητήµατα αυτά.

ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Στην ερώτηση αυτήν ούτε εσείς ούτε
εγώ είχαµε κώλυµα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έτσι είναι, αλλά
µπορεί να τύχει. Εντάξει τώρα, εσείς δεν είχατε, εγώ δεν είχα,
αλλά έτυχε σε άλλο συνάδελφό µας στο Κοινοβούλιο να έχει κα-
ταθέσει ερώτηση σήµερα και να έχει κώλυµα. Κάποιες στιγµές
έχουν κωλύµατα οι Υπουργοί. Κάποιες στιγµές έχουν κωλύµατα
οι Βουλευτές. Με συνεννόηση και αγάπη νοµίζω ότι θα τα λύ-
σουµε τα θέµατα αυτά. Λίγη υποµονή θέλει και όλα θα γίνουν.

Πάµε τώρα στην ουσία του ερωτήµατός σας. Με την υπ’ αριθ-
µόν 83440/29-9-2014 προκήρυξη προκηρύχθηκαν ήδη για το Κέν-
τρο Υγείας Σαλαµίνας µία θέση ακτινοδιαγνωστικής, µία θέση
ιατρού παθολόγου, µία θέση καρδιολόγου και µία θέση παιδιά-
τρου. Άρα έχουν προκηρυχθεί οι θέσεις και προχωράµε στην
πλήρωσή τους. 

Το δεύτερο ερώτηµα ήταν εάν πρόκειται να ανακληθεί η µετα-
κίνηση του γιατρού. Όχι, δεν πρόκειται να ανακληθεί, γιατί οι
αποφάσεις της υγειονοµικής περιφέρειας για την εν γένει χρη-
σιµοποίηση των γιατρών λαµβάνουν υπ’ όψιν τους γενικότερα
κριτήρια και ανάγκες που προκύπτουν και πρέπει να καλυφθούν
στην υγειονοµική περιφέρεια και δεν βλέπουν µόνο ένα συγκε-
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κριµένο κέντρο υγείας µίας περιοχής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρία συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ήσασταν πάρα πολύ σαφής νοµίζω και πάρα

πολύ σύντοµος. 
Όµως, δεν µας εξηγείτε -πιθανόν θα το κάνετε στη δευτερο-

λογία σας- πώς ένα κέντρο υγείας, το οποίο έρχεται και αντιµε-
τωπίζει -και θα σας δώσω πολύ συγκεκριµένα νούµερα και στα-
τιστικά για το 2013- έναν τέτοιο όγκο πληθυσµού -ιδιαίτερα
στους καλοκαιρινούς µήνες και στις γιορτές -και αντίστοιχο πρό-
βληµα αντιµετωπίζουν και περιφερειακά νοσοκοµεία- και ενώ το
λογικό, αυτό που καταλαβαίνει ο καθένας µετά από τη συζήτηση
που θα κάνουµε, είναι να δηµιουργηθεί ένα κέντρο υγείας αστι-
κού τύπου -που γνωρίζετε πολύ καλύτερα από εµένα τι σηµαίνει
αυτό και ότι είναι µία λογική απαίτηση-, µου λέτε ότι απλώς έχουν
προκηρυχθεί κάποιες θέσεις.

Έρχοµαι, λοιπόν, να σας πω ότι το γνώριζα και θα το έλεγα
στη δευτερολογία µου, όπως είπα και για τα αναλώσιµα. Έχουν
προκηρυχθεί αυτές οι θέσεις, ξέρετε όµως πόσο αργές είναι οι
διαδικασίες. Αυτό δεν οφείλεται σε κάποια δική σας αµέλεια.
Οφείλεται και σε γραφειοκρατικούς λόγους και σε συνθήκες, οι
οποίες πολλές φορές είναι πέρα από εµάς.

Τι σκοπεύετε να κάνετε µέχρι τότε και πώς θα καλύψετε τις
ανάγκες ενός κέντρου υγείας που εφηµερεύει σε εικοσιτετρά-
ωρη βάση; Πώς θα κληθεί το υπάρχον προσωπικό να καλύψει τα
περιστατικά που θα αναφέρω και αφορούν το 2013; Βέβαια και
η εικόνα που έχουµε µέχρι τώρα για το 2014 δεν είναι πολύ δια-
φορετική. 

Υπήρξαν δεκαεπτά χιλιάδες διακόσια είκοσι παθολογικά περι-
στατικά, οκτώ χιλιάδες περιστατικά, δύο χιλιάδες είκοσι ενέσιµες
θεραπείες, γύρω στα χίλια οκτακόσια παιδιατρικά περιστατικά
που περιλαµβάνουν εµβόλια κ.λπ. Θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, ειδικά την περίοδο της οικονο-
µικής κρίσης, που πάρα πολλές οικογένειες αδυνατούν να αντι-
µετωπίσουν διαφορετικά τον εµβολιασµό των παιδιών τους.
Υπήρξε και φιλοξενία τρεισήµισι χιλιάδων ασθενών στο τµήµα
βραχείας νοσηλείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Επίσης, υπάρχει ένα άλλο θέµα στο οποίο πρέπει να πάρετε
θέση. Δεν µου είπατε, κύριε Υπουργέ, παρ’ όλο που δεν µε ακού-
τε, γιατί είστε απασχοληµένος…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ακούω, ακούω.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: …τι θα κάνετε µε το ΕΚΑΒ, που το 2013

αντιµετώπισε χίλιες εκατό διακοµιδές κατά τις οποίες, λόγω έλ-
λειψης γιατρού διασώστη στη µονάδα του ΕΚΑΒ, είχαµε την
ανάγκη να µετακινείται πάλι γιατρός -θα το επαναλάβω για ακόµη
µία φορά- από το ήδη ανεπαρκές προσωπικό. 

Επίσης, τι σκοπεύετε να κάνετε µε τις ελλείψεις στα αναλώ-
σιµα που παρατηρούνται; Βέβαια, θα µου απαντήσετε ότι λόγω
της οικονοµικής κρίσης αυτό υπάρχει παντού. Όµως, στο πολύ
συγκεκριµένο κέντρο υγείας -και λόγω των ιδιαιτεροτήτων που
υπάρχουν- αυτό είναι ακόµα πιο ανησυχητικό και πιο έντονο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία συνά-

δελφε, οι ελλείψεις στα αναλώσιµα –θα πω το εξής πολύ γρή-
γορα- νοµίζω ότι µεγεθύνονται από ένα σηµείο και µετά. Μπορεί
να εµφανιστούν µία συγκεκριµένη στιγµή, αλλά άµεσα καλύπτον-
ται. Δεν υπάρχουν σε διάρκεια ελλείψεις στα αναλώσιµα. Μπορεί
µία στιγµή πράγµατι για λόγους συγκυριακούς να εµφανιστεί µία
έλλειψη κάποιου συγκεκριµένου αναλώσιµου σε ένα συγκεκρι-
µένο σηµείο. Αυτό άµεσα –και όταν λέω άµεσα, εννοώ µέσα στις
επόµενες δύο ή τρεις ηµέρες το αργότερο- έχει καλυφθεί. 

Θέλω να διευκρινίσω ότι αυτό είναι ένα ζήτηµα περισσότερο
διοικητικό παρά οικονοµικό, είναι περισσότερο ένα ζήτηµα συν-
τονισµού παρά ένα ζήτηµα ελλείψεων εξαιτίας της οικονοµικής
πιέσεως. Τώρα αν εννοείτε ότι δεν διαµορφώνονται π.χ. τεράστια

αποθέµατα κάπου, µε αυτήν την έννοια, όχι, δεν διαµορφώνον-
ται. Όµως, είµαι βέβαιος ότι δεν εννοείτε αυτό. Η απάντηση για
τα αναλώσιµα είναι αυτή.

Όσον αφορά το θέµα του προσωπικού, σας εξήγησα -και
θεωρώ ότι είναι ικανοποιητική η απάντησή µου- υπό την έννοια
ότι προκηρύσσονται αυτές οι θέσεις. Πρέπει να σας πω όταν
λέµε πως προκηρύσσονται κάποιες θέσεις, είναι κάτι που το θε-
ωρούµε εύκολο και αυτονόητο και πάµε παρακάτω. Όµως, για
να προκηρυχθούν αυτές οι θέσεις σηµαίνει ότι έχει υπάρξει οι-
κονοµική πρόβλεψη, σηµαίνει ότι έχει τακτοποιηθεί το ζήτηµα
του προϋπολογισµού, σηµαίνει ότι ουσιαστικά έχουν καλυφθεί
και τακτοποιηθεί οικονοµικά αυτές οι θέσεις στο πλαίσιο της
υγειονοµικής περιφέρειας. 

Άρα δεν προκηρύσσονται έτσι, ούτε τις προκηρύσσουµε απ-
λώς για να τις προκηρύξουµε. Όµως, θα σας έλεγα ότι υπάρχουν
τέτοια ενδεχόµενα να µην µπορούµε να προκηρύξουµε τις θέσεις
και να λειτουργήσουµε µε το υφιστάµενο προσωπικό. Όµως, δεν
σας είπα αυτό. Σας είπα ότι προκηρύσσουµε τέσσερις θέσεις και
κινείται η διαδικασία. 

Με ρωτήσατε τι γίνεται εν τω µεταξύ. Εκεί, δηλαδή στο «εν τω
µεταξύ», είναι προφανές ότι η υγειονοµική περιφέρεια και η δι-
οίκησή της θα κάνουν το καλύτερο δυνατό που µπορούν για το
«εν τω µεταξύ», προκειµένου να αντιµετωπισθούν οι ανάγκες.
Εγώ νοµίζω ότι εδώ θα έπρεπε να πούµε περισσότερο πως είναι
σηµαντικό το ότι προκηρύσσονται οι θέσεις και εποµένως ενι-
σχύεται το κέντρο υγείας. 

Με αυτήν την έννοια και στα δύο ζητήµατα θεωρώ ότι είναι η
πλήρης η απάντηση, κύριε Πρόεδρε. Δεν είµαι βέβαιος αν έχει
ικανοποιήσει την κυρία συνάδελφο, αλλά εν πάση περιπτώσει το
Υπουργείο Υγείας αυτή την απάντηση δίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρεµβαίνει και το Προ-
εδρείο σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, για να διευκρινίσει ορι-
σµένα πράγµατα ειδικά για τη νήσο Σαλαµίνα. 

Μπορεί η Σαλαµίνα να φαίνεται ότι έχει σαράντα πέντε χιλιά-
δες εγγεγραµµένους, αλλά κατά τους µεν θερινούς µήνες οι κά-
τοικοι είναι πάνω από τριακόσιες χιλιάδες και το χειµώνα πάνω
από εκατό χιλιάδες. 

Εποµένως, πρέπει αυτήν την ιδιαιτερότητα να τη λάβουµε υπ’
όψιν σε ό,τι αφορά και το προσωπικό για το κέντρο υγείας, αλλά
και όλες τις άλλες υποδοµές που χρειάζονται, γιατί δεν πρέπει
να φαίνεται ότι το νησί είναι αποκοµµένο. Και αυτήν τη στιγµή, η
αίσθηση που υπάρχει στους κατοίκους του νησιού είναι ότι το
νησί είναι αποκοµµένο. 

Θα θέλαµε λοιπόν κι εµείς από τη µεριά µας να ζητήσουµε να
γίνει το καλύτερο δυνατό σε ό,τι αφορά ειδικά τη Σαλαµίνα, γι’
αυτές τις ιδιαιτερότητες που έχει.

Ευχαριστώ πολύ.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 162/20-10-2014 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Γ’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και  Βουλευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μαρ-
κογιαννάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
ανάγκη παραχώρησης κτηρίου για τη µεταστέγαση των υπηρε-
σιών του Κεντρικού Λιµεναρχείου Χανίων.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζοντας τον φόρτο εργασίας που κυ-
ρίου Υπουργού Οικονοµικών, είναι αλήθεια ότι µε πολύ δισταγµό
κατέθεσα αυτήν την επίκαιρη ερώτηση. Όµως, πιστεύω πως εάν
δεν γίνει διάλογος σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, το πρόβληµα το
οποίο αναφέρω στην επίκαιρη ερώτησή µου δεν πρόκειται να
λυθεί.

Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε δύο πα-
ραδοχές που δεν πιστεύω ότι τις αµφισβητεί κανένας: πρώτον,
ότι το κράτος είναι ενιαίο και δεν έχει κανείς το δικό του «βιλαέτι»
πουθενά και, δεύτερον, ότι το κράτος έχει συνέχεια. Υιοθετώντας
αυτές τις δύο παραδοχές, πιστεύω ότι το πρόβληµά µας θα λυθεί
αυτοµάτως και εξηγούµαι.

Στα Χανιά λειτουργούσε µέχρι πρότινος το κεντρικό Λιµεναρ-
χείο Χανίων, το οποίο ήταν έξω από το λιµάνι της πόλης των Χα-
νίων και το Α’ Λιµενικό Τµήµα που ήταν στη Σούδα. 

Στο πλαίσιο αναδιάρθρωσης των υπηρεσιών και µε δεδοµένο
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ότι το Α’ Λιµενικό Τµήµα, που είναι το λιµάνι της Σούδας, είχε τον
περισσότερο φόρτο εργασιών, έγινε µία ανταλλαγή, θα έλεγα,
εδρών. Έφυγε το κεντρικό Λιµεναρχείο και πήγε στη Σούδα και
το Α’ Τµήµα πήγε στα Χανιά. 

Όσον αφορά το τµήµα που πήγε στα Χανιά, δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβληµα. Οι εγκαταστάσεις αρκούν για το προσωπικό το
οποίο υπηρετεί σε αυτό. 

Όµως, το κεντρικό Λιµεναρχείο, το οποίο είχε ενενήντα υπη-
ρετούντες, έχει ένα χώρο περίπου εκατόν είκοσι τετραγωνικών
µέτρων, που ασφαλώς είναι πολύ λίγος, για να µπορούν να εξυ-
πηρετηθούν οι άνθρωποι αυτοί και να κάνουν τη δουλειά τους
σωστά. Γι’ αυτό και βρίσκονται σε αναζήτηση ενοικίασης άλλου
κτηρίου και -απ’ ό,τι πληροφορούµαι- επειδή δεν υπάρχει δηµό-
σιο κτήριο στην περιοχή της Σούδας, έχει εγκριθεί ένα ποσό της
τάξεως των 3.200 ευρώ µηνιαίως ως µίσθωµα.

Εδώ όµως συµβαίνει το εξής παράδοξο. Στο λιµάνι της Σού-
δας, σε µία απόσταση λιγότερη των εκατό µέτρων από την προ-
βλήτα, υπάρχει το παλαιό Τελωνείο Χανίων, το οποίο είχε
γνωρίσει παλιά µεγάλες δόξες, λόγω του υφισταµένου καθεστώ-
τος των δασµών. Τώρα τα πράγµατα έχουν αλλάξει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό ακόµη.
Υπηρετούν µόλις δώδεκα υπάλληλοι, εκ των οποίων οι τρεις

εκτός του χώρου του τελωνείου, διότι ασχολούνται µε τα καύ-
σιµα και είναι σε άλλα κτήρια. Έχουν µείνει εννέα άνθρωποι σε
ένα κτήριο εξακοσίων τετραγωνικών µέτρων, κύριοι συνάδελφοι.
Το κτήριο στο οποίο πήγε το κεντρικό λιµεναρχείο έχει εµβαδόν
εκατόν είκοσι τετραγωνικών µέτρων, µε ενενήντα πέντε ανθρώ-
πους και πολλές υπηρεσίες, λόγω της φύσεως της δουλειάς
τους. Αντίθετα, το τελωνείο έχει ελάχιστη εργασία. 

Αυτό που έχω προτείνει και είναι λογικό -και το ζητάει και ο
Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας µε την επιστολή που σας έχει
στείλει- είναι να πάει το λιµεναρχείο στο τελωνείο και το τελωνείο
να µεταφερθεί εκεί που είναι σήµερα το λιµεναρχείο. Έτσι θα
εξυπηρετηθούν και οι δύο. 

Υπάρχει µία περίεργη αντίληψη και αντίρρηση ως προς τούτο,
καθώς επικαλούνται οι υπηρετούντες στο τελωνείο, αλλά και στο
Υπουργείο σας, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν διάφοροι χώροι
που χρειάζονται ως αποθήκες και άλλα. Αυτό δεν είναι αληθές.
Το ερεύνησα το θέµα.

Ένας χώρος που είδα µε κατασχεµένα αυτοκίνητα είναι εκτός
τελωνείου, µε λαµαρίνες από πάνω, ο οποίος θα παραµείνει ασ-
φαλώς στη διάθεση του τελωνείου –άλλωστε εγγύς είναι οι δύο
εγκαταστάσεις- και η φύλαξη θα είναι δεδοµένη και θα κάνουν
και οι µεν και οι δε τη δουλειά τους. 

Διαφορετικά, θα δώσουµε 3.200 ευρώ για µίσθωµα «αέρα»,
τζάµπα, σε ένα κτήριο που θα παραδοθεί µετά από ενάµισι χρόνο
διότι -απ’ ό,τι πληροφορούµαι- ήδη έχει εντοπιστεί και το κτήριο,
το οποίο θα µισθωθεί εν τέλει, ενώ µε τις 3.200 ευρώ τη σηµερινή
εποχή µε τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει το κράτος στα οικονο-
µικά του, πιστεύω ότι θα πληρώνονταν τέσσερεις υπάλληλοι το
µήνα. Μόνο αυτό φτάνει, αλλά προπάντων είναι και σηµειολογικό
αυτό το οποίο λέω, διότι θα δείξει το κράτος ότι πραγµατικά αυτό
που λέει µε την περιστολή των δαπανών το εννοεί, το κάνει πρά-
ξη µε συµπεριφορές οι οποίες βρίσκονται στο πλαίσιο της λει-
τουργίας του κράτους ως ενιαίο σύνολο. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, λοιπόν, για τη θέση σας πάνω σε
αυτό το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΓΚΙΚΑΣ ΧΑΡΔΟΥΒΕΛΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αντιπρόεδρε, η επίκαιρη ερώτησή σας πράγµατι αναδει-
κνύει το γενικότερο ζήτηµα της στέγασης των δηµόσιων υπηρε-
σιών. Βάσει των διαθέσιµων στοιχείων και της σχετικής ενηµέ-
ρωσης από τη Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών και Στέγασης της
Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Περιουσίας, το Τελωνείο Χανίων
στεγάζεται εντός της χερσαίας ζώνης λιµένα σε διώροφο δηµό-
σιο ακίνητο  πράγµατι συνολικής επιφάνειας εξακοσίων τετρα-
γωνικών µέτρων και απασχολεί συνολικά δεκαεννέα υπαλλήλους,

οι οποίοι ωστόσο αναµένεται να αυξηθούν εν όψει της αναδιορ-
γάνωσης των τελωνειακών υπηρεσιών.

Το Λιµεναρχείο Χανίων στεγάζεται σήµερα σε παρακείµενο
διώροφο ακίνητο και συγκεκριµένα στον πρώτο όροφο αυτού. Ο
ισόγειος χώρος του κτηρίου χρησιµοποιείται ως αποθήκη από το
τελωνείο για τα υποκείµενα σε δασµούς και φόρους εµπορεύ-
µατα για τα κατασχεµένα. Βέβαια, αυτή είναι η πληροφόρηση
που έχω από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Εσείς, κύριε Αντιπρόεδρε, προφανώς ξέρετε πολύ καλύτερα
το χώρο και µπορείτε να τα επιβεβαιώσετε αυτά τα στοιχεία.
Είναι πάρα πολύ πιθανό, όπως είπατε, να απαιτείται ορθολογικό-
τερη αξιοποίηση των εν λόγω δηµόσιων ακινήτων προς τη βελ-
τίωση τόσο της λειτουργικότητας των υπηρεσιών που στεγάζο-
νται σε αυτά, όσο και των πολιτών και επαγγελµατιών που εργά-
ζονται σε αυτά.

Όµως, πρέπει να επισηµάνω κάτι. Όπως προανέφερα, τα εν
λόγω ακίνητα βρίσκονται εντός χερσαίας ζώνης λιµένα και, συ-
νεπώς, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, αρµόδιος φορέας
διαχείρισής τους είναι το Λιµενικό Ταµείο Νοµού Χανίων. Συνε-
πώς η αρµοδιότητα για την παραχώρηση των ακινήτων ανήκει
στο Λιµενικό Ταµείο και οι όποιες ενέργειες από την πλευρά του
Υπουργείου Οικονοµικών θα πρέπει να γίνουν σε συνεργασία µ’
αυτό. Γενικότερα πάντως, οι υπηρεσίες και τα όργανα του Υ-
πουργείου Οικονοµικών µερίµνησαν άµεσα, µόλις τέθηκε στην
κρίση του το θέµα της καλύτερης χρήσης των εν λόγω κτηρίων,
για την εξεύρεση λύσης προς αυτήν την κατεύθυνση.

Η αρµόδια Κτηµατική Υπηρεσία προέβη σε αυτοψία και γνω-
µοδότησε σχετικά για το εν λόγω θέµα, ενώ και η Διεύθυνση Τε-
χνικών Υπηρεσιών και Στέγασης επεξεργάστηκε εναλλακτικές
λύσεις για την ικανοποίηση του αιτήµατος του Λιµεναρχείου Χα-
νίων.

Πρόθεση του Υπουργείου Οικονοµικών είναι σε συνεργασία µε
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς να πραγµατοποιηθεί η καλύ-
τερη κατανοµή του χώρου, όπως ζητήσατε, µε τρόπο που δεν θα
προκαλέσει µεγάλη δηµόσια δαπάνη, θα διασφαλίζει τη λειτουρ-
γικότητα και αποτελεσµατικότητα των δηµόσιων υπηρεσιών και
δεν θα υποβιβάζει το κρίσιµο για τα δηµόσια έσοδα ελεγκτικό
έργο του τελωνείου των Χανίων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κύριε Υπουργέ, πριν φθάσουµε στο σηµείο να κατατεθεί η
επίκαιρη ερώτηση για να συζητήσουµε το θέµα στη Βουλή, είχα
την ευκαιρία να το συζητήσω επανειληµµένα µε τον Γενικό Γραµ-
µατέα κ. Γούναρη που ξέρω ότι έχει την αρµοδιότητα επί των θε-
µάτων αυτών. Περίπου αυτά που µου είπατε σήµερα µου είπε και
ο ίδιος, εκτός από το θέµα της αρµοδιότητας του Λιµενικού Τα-
µείου Χανίων, στο οποίο δεν αναφέρθηκε.

Εγώ χαίροµαι που τοποθετείστε σ’ αυτή τη βάση. Όµως, είµαι
βέβαιος ότι οι αντιρρήσεις οι οποίες προβάλλονται έχουν ως
βάση αυτήν την κακή νοοτροπία που υπάρχει σε ορισµένους
υπαλλήλους της δηµόσιας διοίκησης που λέει «αυτά είναι δικά
µας κι εκείνα είναι δικά σας» ή «αυτά ανήκουν στο Υπουργείο
Υγείας κι αυτό στο Δηµόσιας Τάξης», κ.λπ., ενώ είναι όλα του
κράτους και του ελληνικού λαού για την εξυπηρέτηση της κοι-
νωνίας.

Από την άλλη µεριά, εσείς γνωρίζετε καλύτερα από κάθε
άλλον Έλληνα –ακόµα και από τον οµιλούντα- τις δυσκολίες που
αντιµετωπίζει το κράτος στα οικονοµικά του και τον αγώνα που
δίνετε για να φέρετε τα πράγµατα σε έναν δρόµο. Κανείς δεν το
παραγνωρίζει αυτό. Μπορεί να υπάρχουν διαφορετικές απόψεις
για τον δρόµο που πρέπει να ακολουθήσουµε, αλλά όσον αφορά
τον στόχο νοµίζω ότι όλοι οι Έλληνες και όλες οι πολιτικές δυ-
νάµεις του τόπου έχουµε τον ίδιο. 

Με δεδοµένο αυτό, είµαι απόλυτα βέβαιος ότι αν γίνει µία αν-
τικειµενική εκτίµηση µε τους συναρµόδιους παράγοντες που
αναφέρατε, θα βρεθεί λύση. Ούτως ή άλλως, εµένα δεν µε εν-
διαφέρει, κύριε Υπουργέ, αν θα είναι το Λιµενικό στο άλφα κτήριο
ή στο βήτα κτήριο. Εµένα µε ενδιαφέρει αυτή τη στιγµή ότι αν
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µέσα σε ένα κτήριο εξακοσίων τετραγωνικών µέτρων κάθονται
µέσα είτε εννέα είτε δεκαεννέα υπάλληλοι και µάθει ο πολίτης
ότι για µία άλλη Υπηρεσία, που έχει εκατό υπαλλήλους και στε-
νάζει σε έναν µικρό χώρο, θα πληρώνει το κράτος 3.200 ευρώ
τον µήνα, θα βάλει πολλά στο µυαλό του.

Πρώτα από όλα, θα πει «αυτή είναι η περιστολή των δαπα-
νών;». Δεύτερον, θα πει «µήπως αυτό έγινε για να εξυπηρετηθεί
κάποιος φίλος;». Αυτά µε ενδιαφέρουν εµένα. Γνωρίζω πάρα πο-
λύ καλά ότι τις ευαισθησίες αυτές τις µοιράζεστε κι ότι εσείς
προσωπικά τις έχετε κάνει σηµαία. 

Παρακαλώ πάρα πολύ, προσωπικά να δώσετε εντολή να ερευ-
νηθεί το θέµα. Είµαι βέβαιος ότι θα βρεθεί λύση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΚΙΚΑΣ ΧΑΡΔΟΥΒΕΛΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Αντιπρόεδρε, µε αυτά που είπατε νοµίζω ότι συµφω-

νούµε. Κανένας δεν διαφωνεί. Όπως σας είπα και στην πρωτο-
λογία µου, πρόθεση του Υπουργείου Οικονοµικών είναι σε συνερ-
γασία µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς να βρεθεί η βέλτι-
στη δυνατή λύση. Πιστεύω ότι θα τη βρούµε τη λύση. 

Το θέµα της διάθεσης κάποιων από τους χώρους που αξιο-
ποιεί το τελωνείο, ενδεχοµένως να είναι υπό προϋποθέσεις εφι-
κτό, αλλά έχει και κάποιες τεχνικές δυσκολίες που θα ήθελα να
αναφέρω. 

Ενδεικτικά να σας πω ότι στην τελωνειακή υπηρεσία έχει εγ-
κατασταθεί το σύγχρονο πληροφοριακό σύστηµα ICISnet. Μια
ευρεία µετακόµιση της υπηρεσίας θα απαιτούσε µετεγκατά-
σταση του πληροφοριακού συστήµατος που κρίνεται ιδιαίτερα
ακριβή.

Επιπλέον, µια µετακόµιση του τελωνείου ενδεχοµένως να απαι-
τεί τον επανακαθορισµό του τελωνειακού περίβολου, µέσα στον
οποίο διεξάγεται ο τελωνειακός έλεγχος. Ο χώρος αυτός έχει

συγκεκριµένες προδιαγραφές που δεν µπορούµε να αγνοή-
σουµε. Και οι αποθηκευτικοί και λοιποί χώροι του τελωνείου,
όµως, όπου εκτελωνίζονται τα προϊόντα, είναι κρίσιµες υποδοµές
για την αποστολή της τελωνειακής υπηρεσίας. 

Θα συµφωνήσω µαζί σας, όµως, στο γεγονός ότι η συνεργασία
ανάµεσα στους δηµόσιους φορείς πρέπει να βελτιωθεί. Όλες οι
δηµόσιες υπηρεσίες έχουν έναν πρωταρχικό στόχο που δεν είναι
άλλος από την προάσπιση του δηµόσιου συµφέροντος. Για τον
λόγο αυτό νοµίζω ότι θα βρεθεί η χρυσή τοµή στο θέµα που θί-
ξατε. Ήδη έχουν δοθεί οι σχετικές κατευθύνσεις προς τις αρµό-
διες υπηρεσίες του Υπουργείου. 

Με αφορµή αυτά, όµως, θέλω να πω ότι από πλευράς του
Υπουργείου Οικονοµικών καταβάλλεται γενικότερα η προσπά-
θεια στο πεδίο της στέγασης δηµόσιων υπηρεσιών να επιτευχ-
θούν οι µέγιστες δυνατές εξοικονοµήσεις, όπως κι εσείς αναφέ-
ρατε. Αυτή είναι µια δύσκολη και επίπονη διαδικασία. 

Στο Υπουργείο Οικονοµικών εµπίπτει η αρµοδιότητα για τη
στέγαση ακινήτων όλων των φορέων της κεντρικής διοίκησης,
δηλαδή της Προεδρίας της Δηµοκρατίας, των Υπουργείων, των
αποκεντρωµένων διοικήσεων και των ανεξάρτητων αρχών. 

Νοµίζω ότι η ευρεία αναδιοργάνωση των Υπουργείων, η οποία
βρίσκεται σε εξέλιξη, θα οδηγήσει µεταξύ άλλων και σε οικονο-
µικότερη, αποτελεσµατικότερη και αποδοτικότερη χρήση των δη-
µόσιων ή µισθωµένων κτηρίων που στεγάζουν τις υπηρεσίες της
κεντρικής διοίκησης. Στο πλαίσιο αυτό, το Υπουργείο Οικονοµι-
κών είναι διατεθειµένο να συνεργαστεί µε όλους τους εµπλεκό-
µενους δηµόσιους φορείς, αλλά και να ακούσει τις απόψεις των
Βουλευτών και των τοπικών κοινωνιών που έχουν καλύτερη ει-
κόνα για τη στέγαση των δηµόσιων υπηρεσιών των περιοχών
τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση του Πρω-
τοκόλλου µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Τουρκίας για τις υπη-
ρεσίες υγείας σε περιπτώσεις καταστροφών».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται για συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να
λάβουν τον λόγο όσοι Βουλευτές έχουν αντίρρηση επί της κυ-
ρώσεως αυτής της συµφωνίας. 

Θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι το αίτηµα, το οποίο
υπέβαλε χθες ο κ. Δρίτσας για να έχουµε και αυριανή συνε-
δρίαση, έγινε δεκτό από το Προεδρείο. Εποµένως ζητώ τη συ-
ναίνεση του Σώµατος, ώστε αύριο µετά την ολοκλήρωση της
εορτής των υπαλλήλων της Βουλής για την 28η Οκτωβρίου, στις
12.30’ να έχουµε συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών
του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης: «Ανοικτή διάθεση και περαι-
τέρω χρήση εγγράφων, πληροφοριών και δεδοµένων του δηµό-
σιου τοµέα, τροποποίηση του ν. 3448/2006 (Α’57), προσαρµογή
της εθνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας 2013/37/ΕΕ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, περαιτέρω
ενίσχυση της διαφάνειας, ρυθµίσεις θεµάτων Εισαγωγικού Δια-
γωνισµού Ε.Σ.Δ.Δ.Α. και άλλες διατάξεις».

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Όχι, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς η πρόταση

έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Δρίτσα, έχετε να

πείτε κάτι; Ορίστε παρακαλώ. 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, ποιος το αποφά-

σισε; Δεν έπρεπε να ενηµερωθούν τα κόµµατα; Είµαστε Βουλευ-
τές της περιφέρειας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καθίστε κάτω σας πα-
ρακαλώ. Τι θέλετε;

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Δεν µπορώ να καθίσω κάτω, κύριε
Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τι δεν µπορείτε να κα-
θίσετε; Θα καθίσετε κάτω επειδή το λέω εγώ!

Έχω δώσει τον λόγο στον κ. Δρίτσα. 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Δεν µου δώσατε τον λόγο προ-

ηγουµένως; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Στον κ. Δρίτσα έδωσα

τον λόγο. Δεν το είπα σε εσάς.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι, εχθές για

µια ακόµη φορά διαµαρτυρηθήκαµε έντονα για το φαινόµενο των
ακατάσχετων –να χρησιµοποιήσω αυτή τη λέξη- τροπολογιών
που έρχονται µέχρι την τελευταία στιγµή. 

Ζητήσαµε την παρέµβαση του Προεδρείου για να σταµατήσει
αυτό. Και σε αυτό επιµένουµε. Εναλλακτικά, όντως προτείναµε
τουλάχιστον να υπάρξει τρίτη συνεδρίαση για τις τροπολογίες.
Το Προεδρείο το κάνει δεκτό. Εµείς δεν ορίσαµε την αυριανή
ηµέρα. Την αποδεχόµαστε, αλλά θα µπορούσε να πάει και την
επόµενη εβδοµάδα. Παρ’ όλα αυτά αποδεχόµαστε να γίνει αύριο
η συζήτηση επί των τροπολογιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εποµένως την αποδέ-
χεστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Όµως ούτε αυτό είναι η ορθότερη
λύση. Είναι λύση έκτακτης ανάγκης, γιατί είναι τεράστιος ο αριθ-
µός των τροπολογιών. Πρέπει να δοθεί λύση, επιτέλους, σε αυτό
το ζήτηµα και να µη συνεχίζεται έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Άρα κατά πλειοψηφία πράγµατι το Σώµα αποφάσισε ώστε η

συνεδρίαση να συνεχιστεί αύριο στις 12.30’.

Επί της κυρώσεως του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας
θέλει κάποιος συνάδελφος να λάβει το λόγο; Κανένας.

Συνεπώς επειδή συζήτηση δεν έγινε, το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Υγείας…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό! Δεν
θα συζητηθεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Αφού δεν είδα κανέναν
να σηκώνει το χέρι του. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ένα λεπτό! Όπως γνω-

ρίζετε εσείς καλύτερα από εµένα, σύµφωνα µε τον Κανονισµό
τον λόγο στις κυρώσεις παίρνουν όσοι έχουν αντίρρηση. Και εγώ
αυτό ρώτησα: «Έχει κανείς συνάδελφος αντίρρηση; Θέλει να
λάβει τον λόγο;». Κανένας δεν σήκωσε το χέρι του. Μάλιστα, κοι-
τούσα και τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν: Έχει κανείς Βουλευτής αντίρρηση επί
της κύρωσης για να λάβει τον λόγο για πέντε λεπτά;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Τον κ. Ξανθό ρωτάτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, δεν είναι ο κ. Ξαν-

θός εισηγητής. Είναι ο κ. Ζερδελής. 
Θέλετε, κύριε Ζερδέλη, τον λόγο; Ωραία. Έχετε τον λόγο για

πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Σε εµένα λέτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Μια στιγµή. Περιµένετε.
Στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, στην οποία συζητή-

θηκε το νοµοσχέδιο, είχαµε εκφράσει τις επιφυλάξεις µας και ότι
θα τοποθετηθούµε εδώ. Άρα νοµίζω ότι το Σώµα πρέπει να γνω-
ρίζει ποια είναι η τελική µας απόφαση. Και σε εµένα και στους
συναδέλφους των άλλων κοµµάτων, οι οποίοι είχαν εισηγηθεί το
νοµοσχέδιο στην Επιτροπή των Κοινωνικών Υποθέσεων και είχαν
επιφυλαχθεί να διατυπώσουν την τελική άποψη του πολιτικού
τους χώρου στην Ολοµέλεια, νοµίζω ότι πρέπει να δοθεί ο λόγος,
έστω και για πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστώ πολύ. 
Υπάρχει άλλος συνάδελφος που να έχει αντίρρηση και θέλει

να λάβει τον λόγο;
Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Έχω τον λόγο τώρα ή θα προηγη-

θούν οι άλλοι συνάδελφοι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ποιος άλλος συνάδελ-

φος, κύριε Λαµπρούλη; Εσείς έχετε αντίρρηση. Εσείς θα πάρετε
τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Για να διευκρινίσουµε κάτι, επειδή
δεν θυµάµαι καλά από τη διαδικασία της επιτροπής. Εµείς ως
Κοµµουνιστικό Κόµµα είχαµε εκφράσει τις επιφυλάξεις µας και
δεσµευτήκαµε στην επιτροπή ότι τοποθετούµενοι στην Ολοµέ-
λεια για τη συγκεκριµένη κύρωση θα καταθέσουµε και το τι θα
ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πολύ ωραία.
Σας έδωσα, λοιπόν, τον λόγο για να τοποθετηθείτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Άρα η τοποθέτηση έχει να κάνει

επί της κυρώσεως στο σύνολο. Δεν ξέρω ποια σειρά θα υπάρξει.
Αυτό ήταν το ερώτηµά µου. Αν µου δίνετε τον λόγο, πολύ ευχα-
ρίστως να τοποθετηθώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχετε τον λόγο για πέ-
ντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ωραία, ευχαριστώ πολύ.
Είπαµε και στην επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, ότι το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα, όχι µόνο δεν θα είχε αντίρρηση, αλλά θεωρεί ανα-
γκαία τη διακρατική συνεργασία για την ανταλλαγή γνώσεων και
πείρας στον τοµέα των υπηρεσιών υγείας, αλλά και στην αντιµε-
τώπιση καταστροφών, όπως για παράδειγµα, σεισµοί, πληµµύ-
ρες πυρκαγιές, βιοµηχανικά ατυχήµατα και άλλα, που έχουν
όµως οδυνηρές συνέπειες όχι µόνο για τους λαούς της Ελλάδας
και της Τουρκίας αλλά και για τους άλλους λαούς.

Όµως, το ζήτηµα που προκύπτει και για το οποίο καταθέσαµε
τις επιφυλάξεις µας στην επιτροπή και γεννάει ερωτηµατικά είναι
το αντικείµενο του πρωτοκόλλου, το οποίο αναφέρεται σε συ-
νεργασία των δύο χωρών, Ελλάδας-Τουρκίας, και αφορά τη δια-
χείριση κρίσης σε περιπτώσεις καταστροφών από ατυχήµατα
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φυσικών ή προκλητών, µετά από ηθεληµένη απελευθέρωση ρα-
διολογικών, χηµικών, πυρηνικών, βιολογικών παραγόντων.  

Και, βεβαίως, σ’ αυτήν την κατεύθυνση και µε βάση αυτή την
τοποθέτηση, υποβάλαµε κάποια ερωτήµατα, όπως ποιος είναι ο
λόγος που επιβάλλει την υπογραφή µιας τέτοιας συµφωνίας, που
αφορά όµως ραδιολογικά, πυρηνικά και βιολογικά υλικά και πώς
προσδιορίζονται οι συγκεκριµένοι κίνδυνοι των προκλητών κατα-
στροφών, µετά από ηθεληµένη απελευθέρωση τέτοιων υλικών.
Και, βέβαια, υπάρχει και η αντίστοιχη ερώτηση σχετικά µε το επί-
πεδο που καθορίζει την τεχνική συνεργασία και αφορά βεβαίως
το ιατρικό επίπεδο και αν προβλέπεται εµπλοκή ή όχι ενόπλων
δυνάµεων ή ακόµα και των Νατοϊκών µηχανισµών. 

Και τα σηµειώνουµε όλα αυτά, γιατί τόσο η Ελλάδα όσο και η
Τουρκία είναι µέλη του ΝΑΤΟ και, όπως έχουµε καταγγείλει ως
κόµµα, έχουν εµπλακεί και οι δύο χώρες στις επικίνδυνες επεµ-
βάσεις στην περιοχή µας και όχι µόνο. Συνεπώς και, κατά τη
γνώµη µας, έχει σηµασία να εκφράσουµε την ανησυχία µας για
τον σχεδιασµό στον οποίο είναι ενταγµένο το συγκεκριµένο πρω-
τόκολλο. 

Αυτή η ανησυχία παίρνει υπ’ όψιν της το περίφηµο Νατοϊκό
δόγµα περί ασύµµετρων κινδύνων που επικαιροποιήθηκε στη Λι-
σαβόνα και επεκτείνεται στις µέρες µας, σε συσχετισµό και µε
τη δολοφονική δράση του λεγόµενου Ισλαµικού Κράτους. Και,
βέβαια, περιλαµβάνει απειλές που µπορούν να αξιοποιηθούν σαν
πρόσχηµα για κάθε λογής επεµβάσεις στο εσωτερικό χωρών,
αλλά και στη δηµιουργία µηχανισµών στο όνοµα της τροµοκρα-
τίας ή, αν θέλετε, και της εσωτερικής ασφάλειας κ.λπ.. 

Στη βάση, λοιπόν, αυτών των επιφυλάξεων που καταθέσαµε
και στην επιτροπή, αλλά και από αυτό το Βήµα για το χαρακτήρα
του πρωτοκόλλου, αυτό που καθορίζει τη στάση µας –η οποία
τελικά θα είναι θετική- είναι η προστασία του λαού και των υγει-
ονοµικών -αυτό είναι που κυριαρχεί, κατά τη γνώµη µας- από
κάθε περίπτωση ατυχήµατος, που αφορά βεβαίως την απελευ-
θέρωση επικίνδυνων υλικών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς ενηµέρωσή σας, θα ήθελα

να σας ανακοινώσω ότι στην περίπτωση που υποβληθεί πρόταση
για ονοµαστική ψηφοφορία, αυτή θα γίνει αύριο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Ζερδελή, µε συγ-

χωρείτε, αλλά έχετε αντιρρήσεις για το πρωτόκολλο; Διότι και ο
κ. Λαµπρούλης τελικά ήταν υπέρ του πρωτοκόλλου. Σύµφωνα,
λοιπόν, µε τον Κανονισµό, αν δεν υπάρχουν αντιρρήσεις, δεν
παίρνει κανείς τον λόγο επί της διαδικασίας. Ο Κανονισµός είναι
σαφής ότι ο λόγος δίνεται µόνο στην περίπτωση που υπάρχουν
αντιρρήσεις. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, αν έχετε αντιρρήσεις.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Ζερδελή, εγώ θα

σας δώσω τον λόγο. Μάλιστα, παρά το γεγονός ότι σας έδωσα
τον λόγο πριν, περιοριστήκατε σε ένα δίλεπτο. Θα σας δώσω,
λοιπόν, και άλλα τρία λεπτά, αλλά για να εκφράσετε τις αντιρρή-
σεις σας. Εκτός αν συµφωνήσετε και εσείς, οπότε µπορείτε να
πείτε για τη συµφωνία σας, για να µην έχετε παράπονο. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι απαντήσεις και οι

τοποθετήσεις δεν είναι νόµος «όλον ή ουδέν», ψηφίζουµε ή κα-
ταψηφίζουµε. Έχουµε ορισµένες επιφυλάξεις οι οποίες είναι
καλό να ακουστούν στο Σώµα, στο πλαίσιο της δηµοκρατίας, για
να ενηµερωθούν και οι συνάδελφοι. Εποµένως θα είµαι πάρα
πολύ σύντοµος. 

Όλοι, κύριε Πρόεδρε, ζούµε σε ένα πλανητικό χωριό και, άρα,
η πυρηνική απειλή µάς αφορά όπου κι αν βρισκόµαστε. Εποµέ-
νως, κάθε διακρατική και διεθνής συµφωνία σ’ αυτό το πλαίσιο
είναι επιθυµητή. 

Όµως, στις αντιλήψεις που έχουµε, θα πρέπει να προσθέσω
ότι στα παραπάνω άρθρα του νόµου –στα οποία δεν θα ανα-
φερθώ- είναι εµφανής η απουσία αναφοράς στη συνεργασία µε-
ταξύ των µερών για την πρόληψη ατυχηµάτων και τη µείωση των

επιπτώσεων µε αµοιβαία απαγόρευση της πυρηνικής ενέργειας
και της κατασκευής πυρηνικών αντιδραστήρων και για τη στα-
διακή αποµάκρυνση από ευαίσθητες οικολογικά ζώνες και από
ζώνες µε εγγύτητα σε κατοικηµένες περιοχές και στις δύο χώρες
δραστηριοτήτων που αποβάλλουν ή µπορεί να απελευθερώσουν
στο περιβάλλον για οποιαδήποτε αιτία τοξικές, χηµικές ενώσεις,
βαρέα µέταλλα και µεταλλαξιογόνους παράγοντες. 

Επίσης, σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, σ’ αυτήν την κύρωση της σύµ-
βασης, δεν υπάρχει αναφορά στην από κοινού προσπάθεια των
δύο χωρών για περιορισµό της πυρηνικής ενέργειας σε γείτονες
χώρες και την ασφαλή διαχείριση ραδιενεργών και τοξικών κα-
ταλοίπων. 

Επίσης, θέλω να αναφέρω ότι το Πανεπιστήµιο Αιγαίου, µε
ανακοίνωση που υπογράφουν ο πρύτανης και οι τρεις αντιπρυ-
τάνεις, ζητεί την ανάληψη πρωτοβουλιών για να µην κατασκευα-
στούν τα πυρηνικά εργοστάσια στο Ακούγιο και στη Σινώπη της
Τουρκίας, λόγω της εξαιρετικά επικίνδυνης σεισµικότητας της
περιοχής και της εγγύτητας στο Αιγαίο, έναν χώρο µε παγκό-
σµιας σηµασίας πολιτισµικούς και περιβαλλοντικούς πόρους. 

Και σεβόµενος τον χρόνο που µου δώσατε, κύριε Πρόεδρε, θα
σας διαβάσω και τι ακριβώς έχει το δελτίο Τύπου το οποίο εξέ-
δωσε η τότε Υπουργός ΥΠΕΚΑ κ. Τίνα Μπιρµπίλη σε ερώτηση
που αφορούσε το ίδιο θέµα. 

Το δελτίο Τύπου, λοιπόν, αναφέρει τα εξής: «Στο πλαίσιο της
εξωτερικής ενεργειακής πολιτικής θα ήταν σκόπιµο η Ευρωπαϊκή
Ένωση να καταβάλει κάθε προσπάθεια µε σκοπό να διασφαλι-
στούν και οι γειτονικές χώρες: 

Θα προσχωρήσουν στην κοινή σύµβαση για την ασφάλεια δια-
χείρισης αναλωθέντων καυσίµων και ραδιενεργών αποβλήτων,
της Βιέννης του 1997. Θα διαβουλεύονται µε τη EURATOM και
µε τις χώρες που συνορεύουν, αναφορικά µε τα σχέδιά τους να
εγκαταστήσουν πυρηνικούς σταθµούς, σύµφωνα µε τη σύµβαση
για την πυρηνική ασφάλεια. Θα εξασφαλίσουν την πλήρη εναρ-
µόνιση µε την οδηγία 85/337 «περί εκτίµησης επιπτώσεων ορι-
σµένων δηµόσιων και ιδιωτικών έργων στο περιβάλλον «EIA-
directive»» η οποία προβλέπει ότι για την κατασκευή πυρηνικών
εγκαταστάσεων πρέπει να προηγείται η εκπόνηση σχετικής έκ-
θεσης που θα αξιολογεί τις άµεσες και έµµεσες επιπτώσεις, από
την υλοποίησή τους, στο περιβάλλον και συµπεριλαµβανοµένων
και των σεισµικών κινδύνων». Και ξέρετε ότι είµαστε σε σεισµική
περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Από ό,τι έχω ερευνήσει µέχρι στιγµής και γνωρίζω, δεν έχουν
γίνει βήµατα προς την κατεύθυνση αυτή. Εάν έχουν γίνει και τα
γνωρίζει ο κύριος Υπουργός, είναι καλό να µας τα αναφέρει. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, είστε πολύ ευγενής. Πράγµατι, αναφέρατε µε-
ρικά πράγµατα τα οποία αγγίζουν και το νησί µας, γιατί είµαστε
κοινής καταγωγής οι δυο µας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ζησιµόπουλος για πέντε λεπτά. 
ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου υποτίθεται ότι επιδιώκει τη συ-

νεργασία µε την Τουρκία σε θέµατα υγείας, όσον αφορά τις πε-
ριπτώσεις καταστροφών, συνεργασία σε επίπεδο διαχείρισης
κρίσεων και διάφορα άλλα παρεµφερή ζητήµατα. 

Η άποψή µας για το συγκεκριµένο θέµα -όπως και για άλλα
πρωτόκολλα και σχέδια και οποιοδήποτε άλλο είδος συνεργα-
σίας µε τους Τούρκους- είναι δεδοµένη. Όσο η Τουρκία κατέχει
τη µισή Κύπρο, όσο καθηµερινά δείχνει την επεκτατική της διά-
θεση εναντίον της χώρας µε παραβιάσεις του εθνικού εναέριου
χώρου, όσο τα πολεµικά της πλοία φτάνουν έξω από τα νησιά
µας, όσο η πολιτική των Τούρκων απέναντι στους λιγοστούς Έλ-
ληνες που µένουν στην Κωνσταντινούπολη συνεχίζει να είναι
απαράδεκτη, όσο υπάρχουν -και δυστυχώς θα υπάρχουν- ζητή-
µατα µε τους Τούρκους, τι να συζητήσουµε για πρωτόκολλα και
συνεργασίες και υπηρεσίες υγείας σε περιπτώσεις καταστρο-
φών; 

Ας προσπαθούν κάποιοι να µας πείσουν ότι αίρεται επιτέλους
η απειλή κηρύξεως πολέµου από την Τουρκία σε περίπτωση επε-
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κτάσεως των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Το
περίφηµο «casus belli» τελικά δεν απαλείφθηκε από το επίσηµο
τουρκικό δόγµα και οι Τούρκοι εξακολουθούν να προκαλούν σε
όλα τα επίπεδα. Δυστυχώς τα γεγονότα µιλούν από µόνα τους. 

Εδώ και λίγο διάστηµα οι Τούρκοι αµφισβητούν ανοιχτά την
κυπριακή αποκλειστική οικονοµική ζώνη, αµφισβητούν ανοικτά
όλα τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Κύπρου. Το τουρκικό σεισµο-
γραφικό σκάφος «Μπαρµπαρός» πλέει µε κατεύθυνση τη Λεµεσό
σε απόσταση περίπου είκοσι οκτώ ναυτικών µιλίων από τη Λάρ-
νακα και µεταξύ των οικοπέδων 2 και 1 της αποκλειστικής οικο-
νοµικής ζώνης σύµφωνα µε τις κυπριακές αρχές. Το σεισµο-
γραφικό σκάφος συνοδεύει φρεγάτα του τουρκικού πολεµικού
ναυτικού και άλλα πλοία συνοδείας. 

Βγαίνει, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός Νταβούτογλου και δηλώνει
ότι η Τουρκία µε βάση συµφωνίες –ποιες συµφωνίες βέβαια; Τις
συµφωνίες µε το «ψευδοκράτος»- έχει δικαίωµα να κάνει έρευνες
φυσικού αερίου στα ανοιχτά της Κύπρου και αυτό το δικαίωµα
θα το χρησιµοποιεί πάντα. Και κατηγορεί την ελληνοκυπριακή
πλευρά ότι εκµεταλλεύεται µονοµερώς τις πηγές ενέργειας στην
Κύπρο. 

«Η πρόκληση είναι χειρότερη από τα Ίµια. Φανταστείτε τι θα
είχε γίνει εάν η Κύπρος ήταν άλλο κράτος και είχε στείλει στο
σηµείο το Πολεµικό Ναυτικό της. Θα είχαµε σύρραξη». Αυτές
είναι δηλώσεις του εκπροσώπου του Δηµοκρατικού Συναγερµού,
Προδρόµου Πρόδροµου, στενού συνεργάτη του Προέδρου της
Κυπριακής Δηµοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη. Να σταλεί έστω
ένα πολεµικό πλοίο στην αποκλειστική οικονοµική ζώνη για να
υπάρξει µια minimum αποτροπή από ελληνικής πλευράς και να
φανεί ότι δεν έχει ξεχάσει την Κύπρο τώρα που το «Μπαρµπα-
ρός» και οι τουρκικές φρεγάτες αλωνίζουν στην κυπριακή νότια
αποκλειστική οικονοµική ζώνη. Ζήτησε  η Λευκωσία από την
Αθήνα, αλλά η απάντηση της Ελλάδας ήταν αρνητική, σε µια επα-
νάληψη του 1974 όταν η κυβέρνηση Καραµανλή αρνήθηκε να
στείλει βοήθεια στην Κύπρο. Από τη Λευκωσία τέθηκε το ζήτηµα
τουλάχιστον µια φρεγάτα του Πολεµικού Ναυτικού να έρθει στην
περιοχή, «για να µη νοµίζει η Τουρκία ότι είµαστε µόνοι µας»,
αλλά κατόπιν διαβούλευσης στο Υπουργείο Εξωτερικών απορρί-
φθηκε το ενδεχόµενο. Μάλιστα, το θέµα συζητήθηκε στο κυ-
πριακό Εθνικό Συµβούλιο µε βασικό ερώτηµα: «Ποια είναι η
απάντηση της Αθήνας;». «Είναι ανάγκη η Ελλάδα να στείλει φρε-
γάτα στην περιοχή, για να λειτουργήσει τούτο αποτρεπτικά, να
δείξει ότι υπάρχει και η Ελλάδα». 

Από την πλευρά του το Πολεµικό Ναυτικό δηλώνει έτοιµο να
ανταποκριθεί σε µια  τέτοια αποστολή και µάλιστα  µε επιτυχία.
Όµως φαίνεται ότι για άλλη µια φορά η Κύπρος κείται µακριά.
Αυτά κάνει η ελληνική Κυβέρνηση: Θα καταγγείλει τους Τούρ-
κους στους διεθνείς οργανισµούς, θα καταθέσει ψηφίσµατα
κ.λπ.. Το αποτέλεσµα ποιο θα είναι; Μηδέν.

Πού είναι το δόγµα του Ενιαίου Αµυντικού Χώρου; Μήπως το
έχουµε καταργήσει; Αναρωτιέται κανείς: Γιατί, κύριοι της συγκυ-
βέρνησης, δεν ανταποκρίνεστε στο αίτηµα της Κύπρου για στή-
ριξη και ουσιαστική συµπαράσταση; Γιατί απλά δεν σας ενδια-
φέρει, γιατί απλά δεν έχετε ούτε ένα στοιχειώδες ίχνος πατριω-
τισµού µέσα σας.        

Δηλώνουµε σαφώς ότι καταψηφίζουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο.
Για εµάς η Τουρκία ήταν, είναι και θα είναι µια χώρα που η στάση
της εναντίον της πατρίδας µας ήταν και θα είναι εχθρική. Για
εµάς η Κύπρος είναι Ελλάδα. Για εµάς η Κύπρος δεν υπήρξε
ούτε θα είναι ποτέ µακριά. 

Κλείνοντας θα τονίσω ότι πάγιοι στόχοι του Λαϊκού Συνδέ-
σµου-Χρυσή Αυγή είναι η άµεση ανακήρυξη της ελληνικής ΑΟΖ,
η εκµετάλλευση των ενεργειακών µας κοιτασµάτων και η εφαρ-
µογή, επιτέλους, του δόγµατος του ενιαίου αµυντικού χώρου Ελ-
λάδας-Κύπρου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

πολύ λίγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κυρία Ρεπούση,

έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Εµείς είχαµε ταχθεί υπέρ της κύρωσης. Εί-

χαµε δηλώσει ότι συµφωνούµε µε το πρωτόκολλο. Απλώς είχαµε
εκφράσει µία επιφύλαξη στην επιτροπή και θέλω να µιλήσω λίγο
γι’ αυτήν την επιφύλαξη. Κατά τα άλλα συµφωνούµε πλήρως ότι
χρειάζεται η συνεργασία ανάµεσα στις χώρες, για να βελτιωθεί
η διαχείριση των κρίσεων σε περιπτώσεις καταστροφών. Αυτό,
όµως, που δεν προβλέπει και δεν είναι στο αντικείµενό του, κύριε
Υπουργέ, είναι πως θέλουµε να δούµε πρωτόκολλα συνεργασίας
και σε ό,τι αφορά το θέµα της πρόληψης των ατυχηµάτων.

Καλώς ή κακώς –κακώς, κατά τη γνώµη µας- η χώρα µας αυτή
τη στιγµή ζώνεται από πυρηνικά εργοστάσια στις γύρω χώρες
και η πρόκληση ατυχηµάτων είναι ενδεχόµενη. Εδώ τα εθνικά σύ-
νορα δεν ωφελούν σε κάτι, για να προφυλάξουν. Όλοι άνθρωποι
είµαστε και πάνω απ’ όλα είναι η ανθρώπινη ταυτότητα. Μετά εί-
µαστε Έλληνες, Βούλγαροι, Τούρκοι κ.ο.κ.. Ωστόσο, θα πρέπει
από τη µεριά της χώρας µας να υπάρξουν πρωτοβουλίες, δη-
λαδή πρωτόκολλα για την πρόληψη ανάλογων ατυχηµάτων,
καθώς ένα ατύχηµα στη γύρω περιοχή έχει άµεσες επιπτώσεις
και στη χώρα µας. 

Να αναφέρω εδώ –τα είπαµε και στην επιτροπή- ότι σε όλη τη
γύρω µας περιοχή στις βαλκανικές χώρες υπάρχουν τρία εν λει-
τουργία πυρηνικά εργοστάσια -στη Βουλγαρία, στη Ρουµανία και
στη Σλοβενία- ενώ σχεδιάζονται τρία στη γειτονική Τουρκία –σε
τρεις περιοχές- άλλο ένα στο Μπέλενε της Βουλγαρίας, ένα στην
Αλβανία και ένα στο Μορίεβο της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας. Άρα είναι επιτακτική ανάγκη για να
προλάβουµε ενδεχοµένως ατυχήµατα. Αυτή την επιφύλαξη εί-
χαµε εκφράσει σχετικά µε την υπογραφή του πρωτοκόλλου.
Κατά τα άλλα είµαστε υπέρ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης της Δηµοκρατίας της Τουρκίας για τις υπηρεσίες
υγείας σε περιπτώσεις καταστροφών».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
της Δηµοκρατίας της Τουρκίας για τις υπηρεσίες υγείας σε πε-
ριπτώσεις καταστροφών» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής: 

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Τουρκίας για τις υπηρεσίες υγείας σε περιπτώσεις καταστρο-
φών

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Τουρκίας για τις υπηρεσίες υγείας σε περιπτώσεις καταστρο-
φών, που υπογράφηκε στην Κωνσταντινούπολη, στις 4 Μαρτίου
2013, το κείµενο του οποίου σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγ-
γλική γλώσσα έχει ως εξής:

950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που
κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 7
αυτού.

Αθήνα,                              2014

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ        

Ι. Στουρνάρας     Ευάγ. Βενιζέλος       

3. ΥΓΕΙΑΣ 4. ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΗΣ ΚΑΙ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

Σ. - Α. Γεωργιάδης Ν. - Γ. Δένδιας»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεον-
τολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελι-
κής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών. 

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και των τροπολογιών
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης: «Ανοικτή διάθεση και περαι-
τέρω χρήση εγγράφων, πληροφοριών και δεδοµένων του δηµό-
σιου τοµέα, τροποποίηση του ν. 3448/2006 (Α’ 57), προσαρµογή
της εθνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας 2013/37/ΕΕ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, περαιτέρω
ενίσχυση της διαφάνειας, ρυθµίσεις θεµάτων Εισαγωγικού Δια-
γωνισµού Ε.Σ.Δ.Δ.Α. και άλλες διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λάζαρος
Τσαβδαρίδης. Είστε έτοιµος, κύριε συνάδελφε;

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Δεν είµαι ακόµη έτοιµος, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θέλετε να προηγηθεί ο
κ. Μητρόπουλος;

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µας ένα
πεντάλεπτο να ετοιµαστούµε, γιατί αιφνιδιαστήκαµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ο αιφνιδιασµός από
πού προήλθε;

Υπάρχει κάποιος άλλος; Κυρία Χρυσοβελώνη, είστε έτοιµη;
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Να πάµε µε τη σειρά, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν είστε έτοιµη ούτε

εσείς. Ας πάµε µε τη σειρά.
Κύριε Κυρίτση, είστε έτοιµος;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πολύ ωραία. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της ΔΗΜΑΡ κ. Κυρίτσης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε κάνει µία δουλειά πάνω

στο νοµοσχέδιο. Πριν, όµως, θα ήθελα να ξεκαθαρίσουµε κάποια
πράγµατα. Εµείς ποτέ δεν είπαµε ότι στηρίζουµε όσους είχαν
πλαστά έγγραφα ή διορίστηκαν µε παράνοµο τρόπο. Θέλω µόνο

να κάνω µία ερώτηση. Γι’ αυτούς οι οποίοι πλαστογράφησαν το
µέλλον αυτής της χώρας, αυτούς που πλαστογράφησαν το
µέλλον των παιδιών µας -η κυβέρνηση Καραµανλή µας είπε ότι
είναι θωρακισµένη όταν κατέρρεε η οικονοµία µε την κατάρ-
ρευση της «LEHMAN BROTHERS» και η κυβέρνηση Παπανδρέου
µας είπε ότι υπάρχουν λεφτά- γι’ αυτούς οι οποίοι πλαστο-
γράφησαν την αλήθεια και την ιστορία, εσείς τι θα κάνετε; Θα
έρθετε πάνω στο Βήµα να τους καταδικάσετε; 

Εµείς καταδικάζουµε αυτούς που χρησιµοποιούν πλαστά
έγγραφα. Από εσάς, όµως, δεν άκουσα ποτέ να έρθετε εδώ και
να πείτε: Πλαστογραφήσατε την αλήθεια. Πλαστογραφήσατε την
ιστορία. Η χώρα είναι σε ανθρωπιστική κρίση. Το καταδικάζω. Και
όταν εγώ ζητάω από κάποιον που χρησιµοποίησε πλαστό
έγγραφο να µου δώσει και τα λεφτά και τον διώχνω, θα
ζητήσουµε τίποτα από αυτούς; Αυτά, για να ξεκαθαρίζουµε τι
µας γίνεται. 

Θα ξεκινήσω µε µία επισήµανση που έγινε και από άλλους
συναδέλφους. Είναι απαράδεκτο να συνεχίζεται το φαινόµενο
των τροπολογιών που δεν έχουν και καµµία σχέση µε το νοµο-
σχέδιο. Μάλιστα, κατατίθενται και εκπρόθεσµα. Είναι απαράδε-
κτος αυτός ο µόνιµος αιφνιδιασµός του Σώµατος και δείχνει την
απαξία της Κυβέρνησης προς την κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Σε κάποιες περιπτώσεις, µάλιστα, η τακτική αυτή δείχνει ότι
υπάρχει σαφής στόχευση και σπουδή, ακόµη, να περάσουν
απαράδεκτες ρυθµίσεις, όπως αυτή που επί της ουσίας ακύρωνε
τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

Μάλιστα, µας λέτε, κυρία Υπουργέ, ότι η συγκεκριµένη παρά-
γραφος παρεισέφρησε από λάθος. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Όχι
δικό µου, πάντως!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Δεν είναι, βέβαια, η πρώτη φορά, γιατί
έχει ξανασυµβεί να προσπαθείτε –όπως τώρα- εν κρυπτώ να
ακυρώσετε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και µετά να µας λέτε ότι έγινε λάθος. 

Εκτός αν θέλετε εµείς να πιστέψουµε το εξής σουρεαλιστικό,
ότι διατάξεις, ειδικά αυτές που αφορούν τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», αυτο-
νοµούνται -έτσι από µόνες τους- και περνάνε µέσα σε νοµο-
σχέδια και τροπολογίες. Κλείστε την πόρτα. Απλώς µη µας πείτε
µετά ότι «ο όφις µάς απάτησε»! 

Όλες, λοιπόν, οι πλευρές διατυπώσαµε ότι οι κανόνες ανοι-
κτής διακυβέρνησης στη δηµόσια διοίκηση αποτελούν αναγκαίο
βήµα για τη δηµιουργία ενός σύγχρονου και ανοικτού κράτους
που λογοδοτεί µε όρους διαφάνειας. 

Θα επαναλάβω ότι η προσθήκη δεκαοκτώ άρθρων στο νοµο-
σχέδιο την τελευταία στιγµή χωρίς διαβούλευση, όπως και οι
εκπρόθεσµες τροπολογίες, µας στέρησαν τη δυνατότητα να
επικεντρωθούµε στα ζητήµατα διαφάνειας και ανοικτότητας των
δεδοµένων. Όταν, µάλιστα, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για τη δια-
φάνεια, δεν µπορεί το αρµόδιο Υπουργείο να προσπαθεί να κλεί-
σει εκκρεµότητες χωρίς διαβούλευση. 

Ας αναφερθώ, όµως, στα άρθρα του νοµοσχεδίου. Κατ’ αρχάς
εκφράζω την ικανοποίησή µου που η ηγεσία του Υπουργείου
ενσωµάτωσε αρκετές από τις προτάσεις µου για τα ανοιχτά
δεδοµένα. Όµως, παρ’ όλα αυτά έχω µερικές παρατηρήσεις. 

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 5 θα µπορούσε να απαλειφθεί
αυτή η εξαίρεση για τις βιβλιοθήκες. 

Η παράγραφος 1 του άρθρου 6 θεωρώ ότι θα έπρεπε να επα-
ναδιατυπωθεί ως εξής: «Η διάθεση να γίνεται στον διαδικτυακό
τόπο και στην ιστοσελίδα του φορέα». 

Στο άρθρο 7 θεωρώ ότι θα έπρεπε να επαναφέρετε τη διατύ-
πωση της διαβούλευσης που έθετε µέσα την προϋπόθεση της
υπουργικής απόφασης για τη χρήση αδειών ως εξαίρεση στην
εξ ορισµού ανοιχτότητα της πληροφορίας. Τέτοιες αποφάσεις
θα πρέπει να έχουν νοµιµοποίηση.

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 9 θα έπρεπε να προστεθεί η
φράση: «…είτε από την ιστοσελίδα που παρέχονται τα δεδοµένα,
είτε από τη www.data.gov.gr». 

Στην παράγραφο 5 του άρθρου 10 θα πρέπει να υπάρχει ρητή
πρόβλεψη ότι τα στοιχεία θα επικαιροποιούνται σε ετήσια βάση.
Μόνο έτσι θα µπορέσει να λειτουργήσει το νοµοσχέδιο. 

Στην παράγραφο 2α του άρθρου 11 θα µπορούσε να µειωθεί
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η περίοδος από τα δέκα στα πέντε έτη. Η περίοδος που προτεί-
νετε είναι εξαιρετικά µεγάλη, κύριοι συνάδελφοι. Η κριτική που
διατυπώνεται είναι ότι οι µεγάλες προθεσµίες µπορούν να οδη-
γήσουν σε αποκλειστικές συµφωνίες, που καταργούν την πρό-
σβαση του κοινού στο εθνικό ψηφιακό πολιτιστικό απόθεµα. 

Το Κεφάλαιο Β’ του νοµοσχεδίου βρίσκεται στη σωστή κατεύ-
θυνση, καθώς η δηµοσίευση των στοιχείων και η προσβασιµό-
τητα τους, συµβάλλει στη διαφάνεια και στην ορθή λειτουργία
της διοίκησης. 

Στο Κεφάλαιο Γ’ εξακολουθώ να έχω επιφυλάξεις για τις αλ-
λαγές στον διαγωνισµό εισαγωγής στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας
Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης. Άκουσα και τις παρατηρήσεις των
εκπροσώπων της σχολής. Σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να
υπάρξει υποβάθµισή της. Στόχος της σχολής είναι η δηµιουργία
ανώτατων στελεχών, που θα στελεχώσουν επιτελικά τη δηµόσια
διοίκηση. 

Πέραν της κατάργησης της εξέτασης ξένης γλώσσας, δεν αµ-
φισβητεί κανείς ότι οι εξετάσεις θα πρέπει να καταλήξουν στην
επιλογή των πλέον ικανών υποψηφίων, που θα αναβαθµίσουν τη
δηµόσια διοίκηση. Οι τυχόν αλλαγές στον εισαγωγικό διαγωνι-
σµό, θα πρέπει να αποτελέσουν αντικείµενο ξεχωριστής διαβού-
λευσης.

Στο Κεφάλαιο Δ’ χρειάζεται να επαναλάβω ότι η Κυβέρνηση
έχει αποδιοργανώσει πλήρως τη δηµόσια διοίκηση. Δεν υπάρχει
κανένα σχέδιο, ενώ οι ρυθµίσεις που εφαρµόζονται αφορούν κυ-
ρίως τις περικοπές και τις απολύσεις. Παρ’ όλα αυτά, είναι θετική
η ρύθµιση του άρθρου 24 για την αναγνώριση προϋπηρεσίας
στους υπαλλήλους των ΚΕΠ. Κάτι ανάλογο θα πρέπει, όµως, να
γίνει και για τους υπαλλήλους του ΟΑΕΔ. Είναι απολύτως δίκαιο
αυτό που λέµε, κύριε Υπουργέ. 

Θετικές είναι οι ρυθµίσεις των άρθρων 26 και 27 για τις άδειες
νοσηλείας και ανατροφής ανηλίκων τέκνων και για τις διευκολύν-
σεις των υπαλλήλων ΑΜΕΑ. 

Θέλω, όµως, να αναφερθώ ιδιαίτερα στον επανέλεγχο των
συµβάσεων που µετατράπηκαν σε αορίστου χρόνου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, οκτώ λεπτά είναι; Δώδεκα είχαµε. Οκτώ είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Οκτώ λεπτά έχετε επί

των άρθρων. Συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Πουθενά δεν ορίζεται ο τρόπος µε τον

οποίο εξετάζεται η διαδικασία της µετατροπής. Και, βεβαίως, δεν
παρέχονται εγγυήσεις ότι θα ελεγχθεί το νόµιµο της µετατροπής.
Το Υπουργείο µέχρι στιγµής δεν έχει εξηγήσει µε σαφήνεια τον
τρόπο ελέγχου. Δηλαδή, η προσκόµιση της σύµβασης είναι
επαρκές στοιχείο; Προσωπικά θεωρώ πως όχι. Η λύση θα ήταν
να γίνει πραγµατικός έλεγχος του τρόπου ασφάλισης –παραδείγ-
µατος χάριν, ένσηµα- ώστε να αποδειχθεί ο πραγµατικός χρόνος
εργασίας, αλλά και το status του κάθε εργαζόµενου ανά περίοδο. 

Θεωρώ ότι οι νέοι οργανισµοί των Υπουργείων και ιδιαίτερα
του Υπουργείου Πολιτισµού, έχουν δηµιουργηθεί µε προχειρό-
τητα και θα πρέπει να επανεξετάσουµε τη διάρθρωση του Υ-
πουργείου, µε τρόπο που να εξυπηρετεί τη δυνατότητα παραγω-
γής έργου. Το πρόβληµα δεν αφορά µόνο το Υπουργείο Πολιτι-
σµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Περιµένετε λίγο, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε, πρώτος µίλησα,
εξυπηρέτησα τους άλλους, δικαιούµαι λίγο χρόνο παραπάνω. 

Ενώ υπήρχε χρόνος, τα οργανογράµµατα διακρίνονται από
προχειρότητα. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι αυτό που έγινε
µε τον νέο οργανισµό του ΥΠΕΚΑ. το σχετικό προεδρικό διά-
ταγµα εκδόθηκε στις 28 Αυγούστου και σε αυτό το νοµοσχέδιο,
δύο µήνες µετά, συζητάµε για νέες αλλαγές µε τροπολογίες. 

Όσον αφορά στα άρθρα 34 και 35 ως ΔΗΜΑΡ έχουµε εκφρά-
σει την ευθεία και σοβαρή αντίθεσή µας µε τον υπερσυγκεντρω-
τισµό και τον τρόπο που λειτουργεί το Υπουργείο Τουρισµού. 

Εδώ θα σταθούµε. Το είχαµε επισηµάνει από πέρυσι το καλο-
καίρι, κατά τη συζήτηση του ν. 4279/2013, όταν αποψιλώθηκε ο
ΕΟΤ από βασικές αρµοδιότητες. Θυµίζω ότι µεταφέρθηκε στο
Υπουργείο Τουρισµού από τον ΕΟΤ ως σύνολο υπηρεσιών, αρ-

µοδιοτήτων, θέσεων και προσωπικού η ειδική Υπηρεσία Προώθη-
σης και Αδειοδότησης Τουριστικών Επενδύσεων. Τότε είχαµε
προτείνει την εφαρµογή της γενικής αρχής, οι επιλεκτικές αρµο-
διότητες να ανήκουν στο Υπουργείο Τουρισµού και οι εκτελεστι-
κές στον ΕΟΤ, µε τη λογική ότι η εκτελεστική εξουσία χρειάζεται
πάντα ενδιάµεσους φορείς για την άµεση επικοινωνία µε την κοι-
νωνία και τη ρύθµιση των κανόνων της αγοράς. Και ο ΕΟΤ δια-
θέτει τεράστια εµπειρία γύρω από τα θέµατα και είναι το απα-
ραίτητο εργαλείο.

Δεν εισακουστήκαµε. «Αφαιµάξατε» τον ΕΟΤ και µάλιστα πολύ
πριν ολοκληρωθεί το νέο οργανόγραµµα του οργανισµού. Απο-
συντέθηκε και αποψιλώθηκαν πλήρως οι αρµοδιότητές του. Στον
αντίποδα, παρατηρείται υπερσυγκεντρωτισµός στο Υπουργείο
Τουρισµού. Όπως, όµως, έχει διαµορφωθεί η κατάσταση τώρα,
οι ρυθµίσεις αυτές είναι µονόδροµος. 

Ειδικότερα -για παράδειγµα- στην παράγραφο 1, του άρθρου
35, αναγκαστικά θα πρέπει να παραχωρηθούν κατά χρήση στο
Υπουργείο Τουρισµού τα ακίνητα κυριότητας ΕΟΤ που καλύ-
πτουν στεγαστικές ανάγκες των περιφερειακών υπηρεσιών του
και οι οποίες µεταφέρθηκαν στο Υπουργείο Τουρισµού µε τις
διατάξεις του ν. 4254/2014.

Η τάση να χτίζουµε ένα «νόµο-κέλυφος» και µετά να περιµέ-
νουµε να ενεργοποιηθεί µε πλήθος υπουργικές αποφάσεις και
προεδρικά διατάγµατα, µάς βρίσκει αντίθετους γιατί δεν συνάδει
µε τις αρχές της καλής νοµοθέτησης, όπως αποτυπώνονται στον
ν. 4048/2012. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Τελειώνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν πολλά άρθρα τα οποία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Είναι σίγουρο ότι θα
χρειαστείτε και τη δευτερολογία σας, οπότε αφήστε χρόνο για
τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Θα αφήσω χρόνο για τη δευτερολογία
µου, ώστε να τα αναφέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Με µια φράση ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Εντάξει. 
Θέλω να πω απλώς ότι αυτό δεν συνάδει µε τις αρχές της

καλής νοµοθέτησης. Και αυτά αποτυπώνονται στον ν. 4048/12. 
Στον τελευταίο νόµο του Υπουργείου Τουρισµού, στον ν. 4276/

14, µέτρησα –ακούστε το κι εσείς, κύριε Πρόεδρε- είκοσι τρεις
υπουργικές αποφάσεις και δεκατέσσερις ΚΥΑ, για την ενεργο-
ποίησή του. 

Είναι νόµοι αυτοί που ψηφίζουµε, κύριοι συνάδελφοι, όταν
χρειάζονται όλα αυτά για να µπορέσουν να σουλουπωθούν; 

Θα πω τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα ήθελα να κάνω µία

παρατήρηση προς το Σώµα. Παρουσιάζεται το φαινόµενο –και
θα ήθελα να το προσέξετε αυτό- Βουλευτές απ’ όλα τα κόµµατα
οι οποίοι δεν εµφανίστηκαν στην Αίθουσα να είναι εγγεγραµµένοι
στον κατάλογο οµιλητών. 

Θα ήθελα να παρακαλέσω τους κυρίους συναδέλφους να είναι
πολύ προσεκτικοί σ’ αυτό, γιατί αν άλλη φορά Βουλευτής ο
οποίος δεν είναι παρών, παρουσιαστεί εγγεγραµµένος στον κα-
τάλογο, δεν θα γίνεται δεκτή η εγγραφή του. Νοµίζω ότι συµφω-
νούµε όλοι. Έτσι δεν είναι;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όλοι συµφωνούµε και

σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 16ο Γυµνάσιο Περιστε-
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ρίου.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λάζαρος

Τσαβδαρίδης.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χθεσινή µου εισήγηση είχα

την ευκαιρία να παραθέσω επιγραµµατικά τα σηµαντικότερα ση-
µεία του παρόντος σχεδίου νόµου που η Κυβέρνηση φέρνει προς
επεξεργασία και ψήφιση στη Βουλή. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
ως µοναδικό στόχο έχει να θεµελιώσει τάχιστα ένα νέο, σύγ-
χρονο και ισχυρό πλαίσιο διαφάνειας, αξιοκρατίας και «νοικοκυ-
ρέµατος» της δηµόσιας διοίκησης προς όφελος και εξυπηρέτη-
ση των πολιτών της ελληνικής κοινωνίας. 

Η σηµερινή µου εισήγηση θα είναι εστιασµένη στην περαιτέρω
ανάλυση των βασικών άρθρων του σχεδίου νόµου, για τα οποία
θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε ενδελεχώς µε τους αξιό-
τιµους συναδέλφους.

Ειδικότερα, µε το άρθρο 1 του παρόντος σχεδίου νόµου θε-
σπίζεται σαφής υποχρέωση των φορέων του δηµοσίου τοµέα να
προσφέρουν τα έγγραφα, τις πληροφορίες και τα δεδοµένα τους
ανοικτά για περαιτέρω χρήση, εκτός αν η πρόσβαση περιορίζεται
ή απαγορεύεται βάσει των εξαιρέσεων που προβλέπονται στον
νόµο και αιτιολογούνται ειδικώς. 

Με το άρθρο 2 συγκεκριµενοποιείται εννοιολογικά ο όρος
«ανοικτά δεδοµένα» και κατατάσσονται σε τέσσερις κατηγορίες
τα σύνολα εγγράφων και πληροφοριών.

Με το άρθρο 3 και τις σχετικές παραγράφους του ορίζεται η
δηµόσια αποστολή των οικείων φορέων και συγκεκριµενοποιούν-
ται τα κριτήρια εξαίρεσης ορισµένων εγγράφων, πληροφοριών
και δεδοµένων του δηµοσίου τοµέα από το πεδίο εφαρµογής του
νόµου, ιδίως για λόγους προστασίας δεδοµένων προσωπικού χα-
ρακτήρα. Ειδικές προβλέψεις υπάρχουν τόσο στην παράγραφο
3 όσο και στην παράγραφο 5. 

Από το πεδίο εφαρµογής του νόµου εξαιρούνται έγγραφα,
πληροφορίες και δεδοµένα που αφορούν στην εθνική ασφάλεια,
στην άµυνα, στη δηµόσια τάξη, στο φορολογικό και στο στατι-
στικό απόρρητο, στο εµπορικό, βιοµηχανικό, επιχειρηµατικό,
επαγγελµατικό ή εταιρικό απόρρητο, έγγραφα, πληροφορίες και
δεδοµένα για τα οποία απαιτείται από ειδικές διατάξεις η από-
δειξη ειδικού εννόµου συµφέροντος από τους πολίτες ή τις επι-
χειρήσεις και τµήµατα εγγράφων, πληροφοριών ή δεδοµένων
που περιέχουν µόνο λογότυπα, εµβλήµατα ή σήµατα.

Ειδική εξαίρεση προβλέπεται για την προστασία της πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς από κλοπή, λεηλασία, βανδαλισµό, λαθρανα-
σκαφή, αρχαιοκαπηλία. 

Επισηµαίνεται ότι αντίστοιχη πρόβλεψη υφίσταται στον ν.3882/
2010 για τα γαιοχωρικά δεδοµένα.

Με τις παραγράφους του άρθρου 4 προστίθενται στους υπό-
χρεους φορείς ρητώς οι ανεξάρτητες διοικητικές αρχές, τόσο οι
συνταγµατικά κατοχυρωµένες όσο και οι νοµοθετικά θεσπισµέ-
νες. 

Διευκρινίζεται ότι ως έγγραφο εν τη ερµηνεία του νόµου νοεί-
ται όχι µόνο το καθ’ εαυτό έγγραφο, αλλά και τµήµα εγγράφου,
πληροφορία ή δεδοµένο που ορίζεται ότι η υποχρέωση χορήγη-
σης προς περαιτέρω χρήση βαρύνει τον φορέα που εκδίδει ή
στον οποίον έχουν ανατεθεί προς διαχείριση και όχι εκείνον στον
οποίον έγινε απλή κοινοποίηση, ο οποίος απλώς θα χρησιµοποιεί
ως στοιχείο του φακέλου χωρίς να έχει άλλη αρµοδιότητα σχε-
τικά µε το έγγραφο. 

Στο άρθρο 5 διευκρινίζονται ζητήµατα που σχετίζονται µε
απορριπτική απόφαση, διοικητική προσφυγή και δικαστική προ-
στασία κατά τη διαδικασία υποβολής αίτησης για πρόσβαση και
περαιτέρω χρήση των εγγράφων, των πληροφοριών ή των δεδο-
µένων. 

Στο άρθρο 7 ανάµεσα σε άλλα ζητήµατα που αφορούν στις
άδειες και στους όρους για την περαιτέρω χρήση εγγράφων,
απλουστεύεται η διαδικασία λήψης των σχετικών αποφάσεων και
καθορίζεται ότι αρµόδιο όργανο για την επιβολή των όρων µέσω
αδειοδότησης, καθώς και για την επιβολή τελών, είναι ο οικείος
Υπουργός στην περίπτωση των κεντρικών και περιφερειακών

κρατικών αρχών και το αρµόδιο όργανο διοίκησης στις ανεξάρ-
τητες διοικητικές αρχές και στα νοµικά πρόσωπα που συνιστούν
δηµόσιους φορείς που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του
νόµου. 

Το άρθρο 10 αναφέρεται στη συγκρότηση του Μητρώου Ανοι-
κτών Δεδοµένων του Δηµοσίου το οποίο τηρείται στην αρµόδια
υπηρεσία και ήδη µε βάση το νέο οργανισµό στη Διεύθυνση Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης είναι διαθέσιµο στο
διαδικτυακό τόπο www.data.gov.gr. 

Σκοπός του µητρώου είναι η συγκέντρωση σε ένα µοναδικό
σηµείο των διαρθρωµένων συνόλων δεδοµένων των δηµοσίων
φορέων είτε συνδέσµων προς τους διαδικτυακούς τόπους των
φορέων, όπου αυτά τηρούνται. 

Παράλληλα, καθορίζεται η συγκεκριµένη διαδικασία για την
εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου και την άµεση και
αποτελεσµατική υλοποίηση της αρχής της ανοιχτής διάθεσης και
περαιτέρω χρήσης των εγγράφων, πληροφοριών ή δεδοµένων
του δηµοσίου τοµέα, η τήρηση της οποίας ελέγχεται από το
Σώµα Επιθεωρητών Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης. 

Στο άρθρο 11 καθορίζονται τα κριτήρια για τυχόν αναγκαιό-
τητα ύπαρξης αποκλειστικών συµφωνιών µεταξύ των φορέων
του δηµοσίου και ιδιωτών εταίρων για περαιτέρω χρήση συγκε-
κριµένων εγγράφων, πληροφοριών ή δεδοµένων.

Με τα άρθρα 15 και 16 του νοµοσχεδίου επιχειρείται η περαι-
τέρω ενίσχυση της διαφάνειας, όσον αφορά στη διαχείριση του
δηµοσίου χρήµατος, µε την πρόβλεψη της ανάρτησης στο πρό-
γραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» στοιχείων εκτέλεσης των προϋπολογισµών,
των δηµοσίων φορέων και απολογιστικών στοιχείων δαπανών µη
κερδοσκοπικών φορέων που επιχορηγούνται καθ’ οιονδήποτε
τρόπο από τους φορείς της γενικής κυβέρνησης µε ποσό άνω
των 3.000 ευρώ ετησίως. Η διάταξη καταλαµβάνει αστικές, µη
κερδοσκοπικές εταιρείες, σωµατεία, ιδρύµατα, κοινωνικές συνε-
ταιριστικές επιχειρήσεις και λοιπούς µη κερδοσκοπικούς φορείς. 

Η διάταξη του άρθρου 15 συµπληρώνει την εικόνα που εµφα-
νίζεται ήδη στο πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» για τα οικονοµικά στοι-
χεία κάθε υπόχρεου φορέα, προσθέτοντας την περιοδική απει-
κόνιση της εκτέλεσης του προϋπολογισµού του. 

Μια άλλη σηµαντική πτυχή του σχεδίου νόµου που συζητούµε
σήµερα περιλαµβάνει και συγκεκριµένες αλλαγές στη διαγωνι-
στική διαδικασία για την είσοδο στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Δι-
οίκησης -άρθρα 17, 18 και 19- στοχεύοντας στην απλούστευση
της διαγωνιστικής διαδικασίας και την ενοποίηση των σταδίων
της σε ένα, προκειµένου να αρθούν τα εµπόδια που επί του πα-
ρόντος την καθιστούν χρονοβόρα και επιβαρυντική τόσο για τους
υποψηφίους όσο και για τη διοίκηση. 

Μια ακόµη κοµβική νοµοθετική ρύθµιση που προβλέπει το
παρόν σχέδιο νόµου στα άρθρα 28 και 29 αναφέρεται στους υπο-
χρεωτικούς ελέγχους για τη γνησιότητα των πτυχίων, των πιστο-
ποιητικών και λοιπών δικαιολογητικών που περιλαµβάνονται
στους ατοµικούς φακέλους των ήδη εργαζοµένων στο δηµόσιο
ή όσων πρόκειται να προσληφθούν σε αυτό από εδώ και πέρα,
προκειµένου να αποφεύγονται οριστικά πια οι αδικίες και οι πα-
ρανοµίες του παρελθόντος και να παγιωθεί το κύρος η αξιοκρα-
τία και η διαφάνεια στη δηµόσια διοίκηση.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις για πρώτη φορά προβλέπεται
ως πειθαρχικό παράπτωµα η κατάθεση, η χρήση, η συµπερίληψη
και η διατήρηση στον ατοµικό υπηρεσιακό φάκελο υπαλλήλου
πλαστού, νοθευµένου ή παραποιηµένου πιστοποιητικού ή τίτλου
ή βεβαίωσης. Λόγω, δε, της σοβαρότητας του πειθαρχικού πα-
ραπτώµατος προτείνεται η τυχόν παραποµπή του υπαλλήλου
στο πειθαρχικό συµβούλιο µε την ως άνω κατηγορία να αποτελεί
λόγο αυτοδίκαιης θέσης σε αργία. 

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
κάνω µερικές παρατηρήσεις: 

Με προσοχή άκουσα χθες τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ για το ση-
µαντικό αυτό ζήτηµα. Με προσοχή παρατηρούσα όλο το προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα την επιχειρηµατολογία της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης αλλά -και ας µου επιτραπεί η έκφραση-
το αντάρτικο που έχει σηκώσει αναφορικά µε το ζήτηµα της αξιο-
λόγησης στο δηµόσιο και της ενδεχόµενης αποµάκρυνσης υπαλ-
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λήλων που αποδεδειγµένα έχουν προσληφθεί µε πλαστά δικαιο-
λογητικά ή παράνοµες αποφάσεις.

Η λογική της επιχειρηµατολογίας τους, όπως αναπτύχθηκε
χθες, κυµαίνεται µέσες-άκρες στα εξής: Δεν γίνεται οι Πρωθυ-
πουργοί, οι Υπουργοί και οι Βουλευτές, που ψήφιζαν τα µνηµό-
νια, να είναι στο απυρόβλητο και να εστιάζεται η προσοχή σε
παραγραφέντα αδικήµατα υπαλλήλων. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι η συγκεκριµένη συλλογιστική
είναι αφ’ ενός ισοπεδωτική και αφ’ετέρου επικίνδυνη. Οδηγεί σε
µονοπάτια κατάλυσης κάθε έννοιας δικαιοσύνης και αξιοκρατίας.
Και ειλικρινά απορώ και διερωτώµαι αν µε αυτό το µυαλό και µε
αυτή τη λογική φιλοδοξείτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να κυβερνήσετε,
παίζοντας παιχνίδια µε τη νοµιµότητα, χαϊδεύοντας αυτιά και
κλείνοντας τα µάτια στο αυτονόητο.

Εµείς, κυρίες και κύριοι, είµαστε της λογικής, όποιος παρανό-
µησε αποδεδειγµένα, να πληρώσει. Σε όλους τους τοµείς της πο-
λιτείας, πρέπει επιτέλους να σταµατήσουµε τις εκπτώσεις και τα
µισόλογα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου έχει το

βλέµµα στραµµένο στο µέλλον. Ευελπιστώ και εύχοµαι ότι θα
τύχει της εγκρίσεως της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων,
προκειµένου η δηµόσια διοίκηση να καταστεί αποτελεσµατικό-
τερη και λειτουργικότερη και να ισχυροποιηθεί στη συνείδηση
των Ελλήνων πολιτών ως ένας µηχανισµός που στέκεται κοντά
στις ανάγκες και στις απαιτήσεις τους, ως αξιόπιστος σύµµαχος
και όχι ως κουρασµένος συνοδοιπόρος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Μητρόπου-
λος.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες επιχειρήθηκε να γίνει δια-

στρέβλωση των θέσεών µας και της δικής µου, προσωπικής
θέσης, αναφορικά µε τους συµβασιούχους. Στην αρχή προσπά-
θησε ο κύριος Υπουργός να µε φέρει σε αντίφαση µε τη δική µου
στάση, διότι όντως το 2005 ήταν κατ’ αντίθεση µε γνωµοδότηση
-την οποία είχε αποδεχθεί ο κ. Παυλόπουλος- του Νοµικού Συµ-
βούλου του Υπουργείου Εσωτερικών τότε. Ενώ εγώ ήµουν αυ-
στηρός στην τήρηση των προϋποθέσεων, ο κ. Παυλόπουλος
ήταν αντίθετος και είχε δεχθεί τότε –και σωστά µετά- τη γνωµο-
δότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, που έλεγε και για
ελλιπή ακόµα προσόντα, εφόσον τέτοια δεν αξιώθηκαν ούτε από
τις προκηρύξεις των θέσεων ορισµένου χρόνου ούτε από τις
συµβάσεις που στη συνέχεια καταρτίστηκαν. Όλα δε αυτά είχαν
ειπωθεί µε το σκεπτικό και τη λογική να παρακαµφθεί η αυστηρή
προσήλωση στον τύπο και αντ’ αυτού να προκριθεί η πλησιέ-
στερη και συναφέστερη προς τον κατεχόµενο τίτλο θέση. 

Την καταθέτω. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξιος Μητρόπουλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα γνωµοδότηση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, εµείς τότε είπαµε «ανοίξτε τις προϋποθέσεις,
διότι αποκλείονται οι µισοί και πλέον συµβασιούχοι» και σήµερα
τους λέµε «δεν µπορείτε να απαιτείτε για τους ΑΜΕΑ του Κερα-
τσινίου». Προς τιµήν του ο Κώστας Καραµανλής µε δική του πα-
ρέµβαση στην τηλεόραση είχε δεχθεί για τους ΑΜΕΑ που
µετέτρεψαν τις συµβάσεις τους, αντί για είκοσι τέσσερις µήνες
προϋπηρεσία, δεκαοκτώ µήνες και µπήκε στο υπ’ αριθµόν 164
προεδρικό διάταγµα. Κατ’ εξαίρεση οι ΑΜΕΑ µε δεκαοκτώ µήνες
µπορούν να µονιµοποιούνται. 

Καταθέτω το υπ’ αριθµόν 164 προεδρικό διάταγµα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξιος Μητρόπουλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν προεδρικό διάταγµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πώς γίνεται, λοιπόν, ενώ µονιµοποιήθηκαν µε ανοχή ΑΣΕΠ, µε
ανοχή Υπουργείου, µε ανοχή της κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας µε δεκαοκτώ µήνες, σήµερα µε εκατόν πενήντα οκτώ
µήνες προϋπηρεσία να απολυθούν; Αυτό είναι το αιτούµενο σή-
µερα. 

Ο Μητρόπουλος, συνεπής στον όρκο του, τότε είπε «όχι, κά-
ποιοι δεν έχετε τις προϋποθέσεις». Και σήµερα γίνεται να συναι-
νέσει η Αριστερά, ο ΣΥΡΙΖΑ, εγώ, να απολυθούν οι εργαζόµενοι
του Κερατσινίου ή του Ασπροπύργου µε δέκα και δώδεκα και δε-
καπέντε χρόνια προϋπηρεσία; Οι δικοί σας τότε συναίνεσαν.
Δικές σας γνωµοδοτήσεις εφήρµοσαν οι δήµαρχοι. Αυτοί πήραν
και είπαν «δεν υπάρχει σχολαστική εφαρµογή των προϋποθέ-
σεων». 

Σε κάθε περίπτωση είσαστε δέσµιοι, όπως είπα, του όρκου
σας. Δεν υπάρχει προηγούµενο στα εξακόσια χρόνια σύγχρονου
βίου ή -ας πούµε λιγότερα- µετά τη Γαλλική Επανάσταση, να λέει
πολιτικό προσωπικό κυρίαρχου κράτους στην τρόικα «παραµέ-
νουµε πιστοί στη δέσµευσή µας να µειώσουµε κατά εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες θέσεις µέχρι το 2015». 

Καταθέτω τον ν. 4046.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξιος Μητρόπουλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα νόµο, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δεν υπάρχει πολιτικό προσωπικό που να δέχεται σε νόµο ότι
θα έχει δαπάνες για τη λειτουργία του κράτους τις µικρότερες
στον πλανήτη, όπως αναφέρεται στη σελίδα 698 του ν. 4046/
2012: «Σκοπεύουµε να µειώσουµε τις δαπάνες στο 9% επί του
ΑΕΠ, τη µικρότερη δαπάνη για χώρες του ΟΟΣΑ». Θα καταθέσω
το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά. 

Δεν µπορείτε εσείς, κυρία Υπουργέ, όταν προχθές η εφηµε-
ρίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ» έγραφε «Ανατροπή στο δηµόσιο µε βασικό
µισθό 586 ευρώ», να αποκρύπτετε και να αφήνετε τους συνεταί-
ρους σας του ΠΑΣΟΚ να έχουν την άποψη ότι δεν έχουν υπο-
γράψει νόµο και να µην ξέρουν ότι το µνηµόνιο σας έχει υπο-
χρεώσει και το έχετε αποδεχτεί να εξισώσετε τους µισθούς ιδιω-
τικού τοµέα, δηµόσιου τοµέα και ΔΕΚΟ από την 1-1-2015.   

Σας διαβάζω το δεύτερο µνηµόνιο: «Βάσει του απλοποιηµένου
µισθολογικού συστήµατος, θα έχουµε αρµονία των µισθών του
ιδιωτικού τοµέα µε το δηµόσιο τοµέα». Συνεχίζει στη σελίδα 13:
«Οι µισθοί των εργαζοµένων κατ’ ακολουθία στις ΔΕΚΟ θα είναι
και αυτοί σε αρµονία µε το νέο µισθολόγιο του δηµοσίου τοµέα».  

Γιατί δεν αφήνετε την κοκοροµαχία; Γιατί δεν τους λέτε ότι
υπάρχει η δεύτερη επικαιροποίηση του µνηµονίου για απόλυτη
εξίσωση εισαγωγικού µισθού σε ΔΕΚΟ, δηµόσιο και ιδιωτικό
τοµέα στο ποσό των 586 ευρώ από 1-1-2015; Γιατί δεν τα λέτε
αυτά; 

Επίσης, γιατί δεν λέτε ότι µε άλλο νόµο, που θα σας καταθέσω,
η αξιολόγηση κατά την τρόικα είναι µηχανισµός εξεύρεσης µόνο
προς απόλυση υπαλλήλων; Σας διαβάζω: «Η προγραµµατισµένη
λειτουργική αξιολόγηση, συγχώνευση, συρρίκνωση θα µας βοη-
θήσει να προσδιορίσουµε τους υπεράριθµους δηµοσίους υπαλ-
λήλους». Πριν, όµως, έχει πει ότι πρέπει να τους απολύσουµε. 

Γιατί δεν λέτε ότι έχετε παραιτηθεί και από τις φορολογικές
ελαφρύνσεις; Είναι στη σελίδα 703 του ν. 4046/2012. Ο τίτλος
του άρθρου είναι: «Η Κυβέρνηση αναλαµβάνει να εφαρµόσει
πλήρως την εγκατάλειψη κάθε φορολογικής αµνηστίας». Έχετε
δεσµευτεί, έχετε ψηφίσει, εσείς που φωνάζετε και θέλετε και πα-
ρακαλείτε την τρόικα για φορολογικές ελαφρύνσεις. 

Επίσης, αναφέρεται ότι; «Δεδοµένης της σηµασίας, θα εξαλεί-
ψουµε…» -θα εξαλείψουµε!- «…την παράταση των χρόνων πλη-
ρωµής φορολογικών χρεών και ληξιπρόθεσµων συνδροµών
κοινωνικής ασφάλισης και την αναστολή ποινικής δίωξης και πά-
γωµα περιουσιακών στοιχείων». Το έχετε υπογράψει! Τι θέλετε
τώρα και παραπονείστε που η τρόικα δεν έχει την άποψη ότι πρέ-
πει να δεχθεί; Αφού έχετε παραιτηθεί των φορολογικών ελα-
φρύνσεων, σύµφωνα µε τον ν. 4046/2012. 

Υπ’ αυτήν την έννοια, µη µας εγκαλείτε για ζητήµατα τα οποία
θέτουµε. 

Καταθέτω όλα τα παραπάνω έγγραφα στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξιος Μητρόπουλος κατα-
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θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μας ρωτήσατε πού θα καταλήξουµε, κυρία Υπουργέ. Στο
άρθρο 29. Απολύσατε προχθές µια κυρία µε τον νόµο που προ-
ωθείτε. Την απολύσατε, επειδή είχε διαπράξει αδίκηµα. Καλώς!
Της λέτε, όµως, ότι η υπηρεσία θα υπολογίσει τις αχρεωστήτως
καταβληθείσες αποδοχές της οκταετίας. Πού το βρήκατε αυτό; 

Την απολύσατε. Καλώς, λέω εγώ. Διότι η Αριστερά δε συναινεί
σε παρανοµίες. Η Αριστερά δεν συναινεί σε παρατυπίες τέτοιου
είδους. Η Αριστερά δεν δέχεται ένας υπάλληλος να παίρνει µε
πλαστό πτυχίο τη θέση του άλλου. Όµως, δούλεψε. Μάζευε
σκουπίδια. Η κυρία δούλευε σε όµορο δήµο των Αθηνών. Την
απολύσατε. Πώς ζητάτε πίσω τις αποδοχές οκτώ χρόνων από την
καθαρίστρια; Και πώς στο άρθρο 29, κυρία Χριστοφιλοπούλου,
λέτε ότι θα κάνετε επανέλεγχο όλων των διορισµών, δηλαδή τα
πτυχία; 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΥΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Δεν
λέει αυτό. Διαβάστε το. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Διαβάστε το παρακαλώ πολύ
εσείς και να απαντήσετε. 

Αν κάνετε επανέλεγχο και µάλιστα τον κάνετε από τον Ιούνιο
2013 -προσέξτε τις σας λέω, για να απαντήσετε- σε κάποιον ο
οποίος έκανε αίτηση για να φύγει ή που βγήκε στη σύνταξη, θα
του ακυρώσετε τον διορισµό; Διαβάστε το άρθρο 29, παράγρα-
φος 5. Τι θα τον κάνετε; Πείτε στους συναδέλφους. Θα του ακυ-
ρώσετε τον διορισµό; Θα του πάρετε τη σύνταξη πίσω µετά από
είκοσι εννέα χρόνια; Αυτό θα κάνετε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πει ότι αναφορικά µε

πλαστότητες και όλες αυτές τις παρανοµίες, δεν συναινεί η Αρι-
στερά. Όµως, δεν θα ζητήσουµε και δεν θα επανέλθουµε σε προ-
δηµοκρατικές εποχές. 

Δεν θα επανέλθουµε στο jus talionis, το δίκαιο της ανταπόδο-
σης, το δίκαιο των σπηλαίων. Δεν θα ζούµε τα δράµατα των ανα-
πήρων του Κερατσινίου. Δεν θα ζούµε τα δράµατα των εργα-
ζοµένων του Ασπροπύργου. 

Θα πρέπει να αλλάξουµε σελίδα, να πούµε ότι το πολιτικό προ-
σωπικό που έφερε στα χείλη της καταστροφής την πατρίδα δεν
µπορεί να εφαρµόζει ασύµµετρα µέτρα κατά απλών ανθρώπων,
που λόγω απόγνωσης, ανάγκης, οικογένειας, παιδιών, ασθε-
νειών, έπεσαν σε µία παρατυπία. 

Ο ανθρωπισµός, το δίκαιο, η δηµοκρατία έχουν λήθη, έχουν
συγγνώµη, έχουν συγχώρεση. Δεν πρέπει να καταστρέψουµε,
επειδή κάποιοι παρέδωσαν την πατρίδα, την κυριαρχία, παρέδω-
σαν τα δικαιώµατα, συµφώνησαν να δανειστούν µε ρήτρα κατε-
δάφισης των κοινωνικών υποδοµών, να την πληρώσει ο απλός
καθηµερινός άνθρωπος της ανάγκης και της απόγνωσης.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξιος Μητρόπουλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο ειδικός
αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Σαλτούρος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΛΤΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιος πολύ σοφότερος εµού

είχε πει ότι «οι σοφοί είναι εκείνοι που ακούνε τη µυστική βοή των
πλησιαζόντων γεγονότων, σε αντίθεση µε τον λαό, που δύσκολα
αντιλαµβάνεται τα µελλούµενα». 

Και σε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι µέ-
γιστη -αν όχι αποκλειστική- ευθύνη έχει το Κοινοβούλιο, έχουµε
όλοι εµείς, οι οποίοι, υποτίθεται, αντιπροσωπεύουµε τον λαό µε
τον καλύτερο, τον αξιότερο, τον προσφορότερο τρόπο. 

Εδώ, αυτό που διαπιστώνεται επανειληµµένως είναι ένας εκ-
φοβισµός του λαού, µια παραπλάνηση αυτού, τουλάχιστον σε
όλους εκείνους που µας παρακολουθούν και µία διαρκής και συ-

νεπής προσπάθεια να απευθύνονται από συγκεκριµένες παρα-
τάξεις -και ειδικότερα από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση- σε
µέσα ενηµέρωσης και λιγότερο στο Κοινοβούλιο ή πολύ περισ-
σότερο στον ίδιο τον λαό.  

Μιλάτε µε έναν τρόπο απαξιωτικό, σε καθαρά αξιακό, θεµε-
λιακό επίπεδο, για την αξιολόγηση. Την αξιολόγηση των δοµών
θα έπρεπε να επισηµάνετε, την οποία έχουµε ήδη νοµοθετήσει
και προχωρήσει, για να δούµε ποιοι είναι αυτοί που είναι υπερά-
ριθµοι, ενώ θα έπρεπε, ούτως ή άλλως, να είστε ξεκάθαρα σύµ-
φωνοι και µε την αξιολόγηση του προσωπικού. Είναι µία διαδικα-
σία η οποία συνάδει πλήρως και απολύτως -και δυστυχώς εξέ-
λιπε- µε τα δηµοκρατικά ιδεώδη. 

Θα ήθελα να κάνω ένα σύντοµο σχόλιο σε ό,τι αφορά τα όσα
δήλωσε ο κ. Κυρίτσης για το πόσο εµείς είµαστε συνεπείς στις
αρχές της δηµοκρατίας, της δικαιοσύνης που είναι ταυτισµένη
και της οποίας προηγείται η δηµοσίευση, όπως δήλωσα και
εχθές. 

Κύριε Κυρίτση, ήταν ο Αρχηγός του κόµµατός σας ο οποίος
δεν ψήφισε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», όταν αυτή ήρθε προς ψήφιση στη
Βουλή. Ήταν το ΠΑΣΟΚ αυτό που εισήγαγε αυτό το τεράστιο µε-
ταρρυθµιστικό και εκδηµοκρατικό µέσο. Ήταν το ΠΑΣΟΚ που
έφερε και ψήφισε τη «ΔΙΑΓΕΙΑ ΙΙ», σε αντίθεση µε εσάς. Και ήταν
το ΠΑΣΟΚ που πρωτοστάτησε στο να αποσυρθεί η συγκεκριµένη
τροπολογία, ώστε να µην έχουµε καµµία µα καµµία αµφιβολία
για το πού πηγαίνουµε, σε τι στοχεύουµε. 

Απευθυνόµενος, όπως είπα, στη Βουλή και όχι στα µέσα ενη-
µέρωσης, θα προχωρήσω στην κατ’ άρθρο συζήτηση του νοµο-
σχεδίου και εν τάχει θα αναφέρω τα εξής: 

Με τα άρθρα 1 έως 14 καθιερώνεται η υποχρέωση των φο-
ρέων του δηµόσιου φορέα για ανοιχτή διάθεση και περαιτέρω
χρήση εγγράφων, πληροφοριών και δεδοµένων που βρίσκονται
στην κατοχή τους, τα οποία διατίθενται πλέον ελεύθερα προς
χρήση και αξιοποίηση για εµπορικούς και µη σκοπούς, χωρίς να
απαιτείται καµµία ενέργεια από τον ενδιαφερόµενο ή τη διοί-
κηση, εφόσον διατίθενται στο διαδίκτυο.

Επαναπροσδιορίζονται οι κατηγορίες των εγγράφων, πληρο-
φοριών και δεδοµένων, για τα οποία δεν έχουν εφαρµογή οι προ-
τεινόµενες ρυθµίσεις.

Ορίζεται ότι επιτρέπεται εφεξής η πρόσβαση σε έγγραφα,
πληροφορίες και δεδοµένα που κατέχουν βιβλιοθήκες, µουσεία,
αρχεία και οι βιβλιοθήκες ΑΕΙ. Απλοποιείται η διαδικασία διοικη-
τικής προσφυγής κατά απορριπτικών αποφάσεων του οικείου
φορέα.

Επανακαθορίζονται θέµατα σχετικά µε την υποχρέωση και τον
τρόπο διάθεσης των εγγράφων, πληροφοριών και δεδοµένων
των φορέων του δηµόσιου τοµέα, προκειµένου να διατίθενται µε
την υπάρχουσα µορφή από σταθερό σηµείο απόθεσης στον ορι-
ζόµενο διαδικτυακό τόπο ή φυσικά στην ιστοσελίδα του φορέα,
χωρίς να τους υποχρεώνει να τα εκδίδουν ή να τα προσαρµό-
ζουν, όταν απαιτείται δυσανάλογη προσπάθεια. 

Προβλέπεται η τήρηση στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης µητρώου ανοιχτών δεδοµένων του δηµοσίου που διατίθεν-
ται στον καθορισµένο διαδικτυακό τόπο, όπου και αναρτάται το
σύνολο των εγγράφων, πληροφοριών και δεδοµένων. 

Επανακαθορίζονται οι περιπτώσεις για την παροχή αποκλει-
στικών δικαιωµάτων και ειδικότερα όταν αφορούν στη ψηφιοποί-
ηση πολιτιστικών πόρων, για τα οποία η περίοδος αποκλειστικό-
τητας δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δέκα έτη, µε δυνατότητα επα-
νεξέτασης κάθε επτά έτη. Τέλος, παρέχονται οι απαιτούµενες
εξουσιοδοτήσεις για την εφαρµογή στην πράξη των προβλεπό-
µενων ρυθµίσεων και για τη ρύθµιση των λεπτοµερειών. 

Με τα άρθρα 15 έως 16 επιβάλλεται στους φορείς του ευρύ-
τερου δηµόσιου τοµέα η υποχρέωση δηµοσίευσης των στοιχείων
εκτέλεσης των προϋπολογισµών τους στην ιστοσελίδα τους και
στο πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Οµοίως, επιβάλλεται στις αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρείες,
σωµατεία, ιδρύµατα, κοινωνικές, συνεταιριστικές επιχειρήσεις
και λοιπούς µη κερδοσκοπικούς φορείς που επιχορηγούνται καθ’
οιονδήποτε τρόπο από τους φορείς της γενικής κυβέρνησης µε
ποσό άνω των 3.000 η υποχρέωση να δηµοσιεύουν στην ιστοσε-
λίδα του προγράµµατος «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» απολογιστικά στοιχεία δα-
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πανών. Η παράλειψη της δηµοσίευσης των ανωτέρω καταστά-
σεων συνεπάγεται τον αποκλεισµό των υπόχρεων φορέων από
παντός είδους περαιτέρω επιχορήγηση ή χρηµατοδότηση από
τους φορείς της γενικής κυβέρνησης. 

Με τα άρθρα 17 έως 19 εισάγονται ρυθµίσεις για την Εθνική
Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης. Ορίζεται ότι διε-
νεργείται ανά έτος εισαγωγικός διαγωνισµός στην ΕΣΔΔΑ. Ο
αριθµός εισακτέων προσδιορίζεται µε υπουργική απόφαση και
δεν µπορεί να υπερβεί τους διακόσιους. Με όµοια απόφαση κα-
θορίζονται οι θέσεις των υπηρεσιών, όπου διορίζονται οι απόφοι-
τοι των τµηµάτων της ΕΣΔΔΑ. 

Επαναπροσδιορίζεται ο αριθµός των µελών της Κεντρικής Επι-
τροπής Εξετάσεων, η οποία ορίζει και τα µέλη της Ειδικής Επι-
τροπής Θεµάτων από την οποία επιλέγονται τα θέµατα του
διαγωνισµού. Προσδιορίζεται εκ νέου ο τρόπος διενέργειας του
εισαγωγικού διαγωνισµού, ο οποίος γίνεται εφεξής σε ένα στά-
διο και περιλαµβάνει πλέον µόνο υποχρεωτική γραπτή διαδικα-
σία των υποψηφίων.

Έχουµε ήδη τοποθετηθεί ως προς την ανάγκη να θεσπιστεί
µεταβατική διάταξη ως προς τον επερχόµενο διαγωνισµό, ώστε
να µην αποκλειστούν από αυτόν όσοι υποψήφιοι δεν έχουν πτυ-
χίο άριστης γνώσης της αγγλικής, αλλά έχουν άριστη γνώση µίας
εκ των γλωσσών που µέχρι σήµερα εξετάζονταν για την εισα-
γωγή στη σχολή, δηλαδή τα αγγλικά, τα γαλλικά, τα γερµανικά,
τα ιταλικά και τα ισπανικά. Θα καταθέσουµε στα Πρακτικά τη
σχετική νοµοθετική βελτίωση.

Επανακαθορίζεται η συγκρότηση του Διοικητικού Συµβουλίου
του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης και
αυξάνεται κατά έναν εµπειρογνώµονα ο συνολικός αριθµός των
µελών αυτών. Επεκτείνεται η συνεργασία του ΕΚΔΔΑ και µε ελ-
ληνικούς και ξένους ακαδηµαϊκούς φορείς. 

Στο άρθρο 20 ορίζεται αποκλειστική προθεσµία πέντε µηνών
µετά την έκδοση της εγκριτικής απόφασης της διυπουργικής επι-
τροπής για τη σύναψη των σχετικών συµβάσεων κ.λπ..

Με το άρθρο 21 ορίζεται ότι το καθεστώς διαθεσιµότητας των
µονίµων υπαλλήλων του δηµοσίου τοµέα αίρεται µε την ανάληψη
υπηρεσίας αυτών στον νέο φορέα µετά την έκδοση της πράξης
µετάταξης ή µεταφοράς. 

Με το άρθρο 22 ο αριθµός των καταργούµενων θέσεων σύµ-
φωνα µε τη παράγραφο 2 του άρθρου 90 του ν. 4172/2013 πα-
ραµένει αµετάβλητος. 

Επιτρέπεται η υποβολή ένστασης από τους ενδιαφεροµένους
στον ΑΣΕΠ κατά των προσωρινών πινάκων κατάταξης και διάθε-
σης εντός της οριζόµενης αποκλειστικής προθεσµίας. Τέλος,
ορίζεται ότι οι τρίτεκνοι και οι πολύτεκνοι υπάλληλοι µετατάσ-
σονται, µεταφέρονται κατά προτεραιότητα. 

Με το άρθρο 23 ανατίθεται στον προϊστάµενο γενικής διεύθυν-

σης ή διεύθυνσης κάθε Υπουργείου που είναι αρµόδια για θέ-
µατα προσωπικού, η ευθύνη για την ορθή διαχείριση του ανθρω-
πίνου δυναµικού.

Με το άρθρο 24 παρέχεται η δυνατότητα στους υπαλλήλους
των κλάδων διεκπεραίωσης υποθέσεων πολιτών των ΚΕΠ που
υπηρετούν κατά την έναρξη ισχύος των προτεινόµενων ρυθµί-
σεων στα ΚΕΠ να αναγνωρίσουν για τη βαθµολογική και µισθο-
λογική τους ένταξη τυχόν προϋπηρεσία στα ΚΕΠ µε σύµβαση
µίσθωσης έργου.

Στο άρθρο 25 καταργούνται οι υφιστάµενες συνολικά πέντε
θέσεις βοηθών του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης και
κάθε σχετική µε τις θέσεις αυτές διάταξη.

Το άρθρο 26 παρέχει πρόσθετες διευκολύνσεις στους υπαλ-
λήλους γονείς, όταν πρόκειται για νοσηλεία ή ανατροφή τέκνου
κατά τα ειδικότερα οριζόµενα.

Με το άρθρο 27 διευρύνεται η παροχή πρόσθετων διευκολύν-
σεων, δηλαδή µείωση ωραρίου, σε υπαλλήλους γονείς παιδιών
ή συζύγους ΑΜΕΑ.

Με το άρθρο 28 καθιερώνεται η διενέργεια αυτεπάγγελτου
ελέγχου της γνησιότητας των δικαιολογητικών που υποβάλλει ο
υποψήφιος πριν από την υπογραφή της πράξης διορισµού ή
πρόσληψης προσωπικού και τα οποία απαιτούνται για την πρόσ-
ληψή του ή επηρεάζουν τη βαθµολογική και µισθολογική του κα-
τάταξη. Οµοίως, ελέγχονται υποχρεωτικά τα προαναφερόµενα
δικαιολογητικά κατά την υποβολή αίτησης παραίτησης υπαλλή-
λου καθώς και κατά τη διενέργεια µετατάξεων ή µεταφορών προ-
σωπικού.

Με το άρθρο 29 συµπληρώνονται οι διατάξεις του Υπαλληλι-
κού Κώδικα σχετικά µε το πειθαρχικό δίκαιο των δηµοσίων υπαλ-
λήλων και των υπαλλήλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου,
το οποίο εφαρµόζεται και για τους δηµοτικούς υπαλλήλους και
ορίζεται ότι η κατάθεση, η χρήση, η συµπερίληψη και η διατή-
ρηση στον ατοµικό υπηρεσιακό φάκελο υπαλλήλου πλαστού, νο-
θευµένου ή παραποιηµένου πιστοποιητικού ή τίτλου ή βεβαιώ-
σεως συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα και ο υπάλληλος τίθεται
σε αυτοδίκαιη αργία.

Τέλος, µε το άρθρο 34 συµπληρώνονται οι διατάξεις του ν.
4276 σχετικά µε τον καθορισµό του τρόπου και της διαδικασίας
κατάταξης των υφιστάµενων τουριστικών καταλυµάτων.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το άρθρο 35. Ορίζεται, κατ’
εξαίρεση ειδικά για το σχολικό έτος 2014-2015, η σύναψη συµ-
βάσεως µίσθωσης έργου µε τις σχολικές καθαρίστριες χωρίς την
εγκριτική απόφαση της επιτροπής της ΠΥΣ 33/2006.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Σαλτούρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο έχει
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Χρυσοχοΐ-
δης έχει τον λόγο για κάποια τροπολογία.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω σε ένα λεπτό να παρουσιάσω στη Βουλή την τροπολογία
την οποία κατέθεσα εκτάκτως και κατεπειγόντως, διότι υφίσταται
ένα ζήτηµα άµεσης αποκατάστασης των πληγέντων από τον σει-
σµό της Κεφαλλονιάς της 26ης Ιανουαρίου και της 3ης Φεβρουα-
ρίου 2014. 

Ως γνωστόν, εκεί έχει πληγεί ένας οικισµός, ο οποίος είναι
αποκλειστικά µε εργατικές κατοικίες. Ο οικισµός αυτός κατεδα-
φίστηκε ουσιαστικά πλήρως από τον σεισµό και οι άνθρωποι
αυτήν τη στιγµή είναι άστεγοι. Αποφασίσαµε, λοιπόν, µαζί µε
τους κατοίκους, την τοπική κοινωνία, τη δηµοτική αρχή και την
Περιφέρεια Ιονίων Νήσων να προβούµε σε αυτήν τη ρύθµιση,
προκειµένου να κατασκευάσουµε ως Γενική Γραµµατεία Δηµο-
σίων Έργων διά της Υπηρεσίας Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων
όλον αυτόν τον οικισµό από την αρχή µε πόρους του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως άλλωστε θα γινόταν και αν
οι άνθρωποι το έκαναν ο καθένας από µόνος του. Αλλά αυτό αν-
τιλαµβάνεστε ότι θα έπαιρνε πάρα πολύ χρόνο και είναι πάρα
πολύ φτωχοί άνθρωποι, δεν έχουν άλλους πόρους για να καλύ-
ψουν τις δικές τους ανάγκες και έτσι τελικώς ανέλαβε η Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Έργων και η Υπηρεσία Αποκατάστασης
Σεισµοπλήκτων να πραγµατοποιήσει αυτό το έργο. Ξεκινάµε αµέ-
σως την ανέγερση των κατοικιών.

Επίσης, εδώ στην Αττική, στον Δήµο Ταύρου-Μοσχάτου υπάρ-
χουν πολυκατοικίες οι οποίες ανεγέρθηκαν µετά τον πόλεµο, δη-
λαδή το 1950 και το 1960, οι οποίες δεν έχουν, κύριε Πρόεδρε,

ασανσέρ, ζουν πάρα πολλοί ηλικιωµένοι άνθρωποι και δεν µπο-
ρούν πια να κινηθούν. Θα τοποθετήσουµε κάποια ασανσέρ µετά
από µελέτη. Εντάσσεται και αυτό στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, υποβάλλω και µια νοµο-
τεχνική βελτίωση, προκειµένου να υπάρχει και µια κοινή υπουρ-
γική απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και του Υπουργού
Ανάπτυξης, µιας και όλα αυτά θα µπουν στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων.

Τέλος, υπάρχει µια κατεπείγουσα ρύθµιση που αφορά τη ρύθ-
µιση των πτυχίων. Σε λίγες µέρες, όπως ξέρετε, είµαστε υποχρε-
ωµένοι να ρυθµίσουµε το νέο καθεστώς των πτυχίων, το νέο
τρόπο µε τον οποίο θα γίνεται ο ανταγωνισµός στον χώρο των
κατασκευών και των εργοληπτικών πτυχίων. Η χώρα θα αποκτή-
σει µια νέα τάξη πραγµάτων σε ό,τι αφορά το ζήτηµα του αντα-
γωνισµού στα δηµόσια έργα, που ελπίζω και εύχοµαι και θα
κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν αυτός ο ανταγωνισµός να είναι ακόµη
πιο έντονος, ακόµα πιο συµφέρων για το δηµόσιο και για τις υγι-
είς επιχειρήσεις.

Έτσι, λοιπόν, φέρνουµε µια διάταξη η οποία αφορά επιχειρή-
σεις, οι οποίες για διάφορους λόγους είχαν φορολογικές διαφο-
ρές µε το δηµόσιο. Αυτές οι διαφορές ελύθησαν αµετακλήτως
µε δικαστικές αποφάσεις και ξεκινούν µε την τροπολογία αυτή,
για λόγους ίσης µεταχείρισης, και αυτές οι επιχειρήσεις από το
ίδιο σηµείο που ξεκινούν όλες οι άλλες. Κατ’ αυτήν την έννοια,
ζητώ από την Εθνική Αντιπροσωπεία να ψηφίσει αυτές τις διατά-
ξεις. 

Τις καταθέτω στα Πρακτικά.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-

κτύων κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. Παρακαλώ να διανεµηθεί η νοµοτεχνική βελτίωση που
κατατέθηκε.

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κυρία Υφυπουργέ, όπως δήλωσα και χθες εκ µέ-
ρους των Ανεξάρτητων Ελλήνων, καταψηφίζουµε επί της αρχής
το συζητούµενο νοµοσχέδιο. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά τα άρθρα 1 έως 16 για τα ανοιχτά δε-
δοµένα και τη διαφάνεια δηλώνουµε ότι θα τα ψηφίσουµε, µε την
ελπίδα ότι δεν θα µείνουν στα χαρτιά. Παρουσίασα χθες αναλυ-
τικά την υπάρχουσα αρνητική εµπειρία από την µη εφαρµογή του
ισχύοντος νόµου για την περαιτέρω εκµετάλλευση των πληρο-
φοριών της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης. Θέλω ειλικρινά να πι-
στεύω πως δεν θα ξαναδούµε την παθητικότητα και τα λάθη του
παρελθόντος.

Σε σχέση τώρα µε τα άρθρα 17 έως 19, που αφορούν το
Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης, δηλώνουµε ότι τα καταψη-
φίζουµε, καθώς διαπνέονται, όπως είπα και χθες, από τη λογική
του ελάχιστου κοινού παρονοµαστή. 

Σε ό,τι αφορά τον εισαγωγικό διαγωνισµό για την Εθνική
Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, δεν καταλαβαίνω για παράδειγµα
γιατί περιορίζετε την άριστη γνώση ξένης γλώσσας στα αγγλικά
και δεν διευρύνετε το πεδίο επιλογής και σε άλλες γλώσσες οι
οποίες χρησιµοποιούνται παγκοσµίως, όπως είναι τα Γαλλικά, τα
Ισπανικά κ.λπ.. Ειλικρινά, γιατί αυτή η φωτογράφηση, κυρία Υφυ-
πουργέ;

Κύριε Πρόεδρε, στα άρθρα 20 και 21 θα δηλώσουµε «παρών». 
Στο άρθρο 22 θα πούµε «όχι». Θεωρούµε ότι πρόκειται για µια

άδικη αναδιατύπωση της ήδη κριθείσας ως αποτυχηµένης ρύθ-
µισης για την κινητικότητα των δηµόσιων υπαλλήλων. Το ότι είναι
άδικη σας το είπε χθες µέχρι και ο εισηγητής του νοµοσχεδίου
εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. Θέλω λοιπόν να ελπίζω ότι τε-
λικά θα την αποσύρετε. 

Στο άρθρο 23 θα δηλώσουµε «παρών». 
Τα άρθρα 24 έως 27 θα τα υπερψηφίσουµε, καθώς αφορούν

το πολύ ουσιαστικό ζήτηµα αναγνώρισης προϋπηρεσίας των αν-
θρώπων στα ΚΕΠ και κάποιες διευκολύνσεις, µικρές αλλά σε
κάθε περίπτωση θετικές, υπαλλήλων µε προβλήµατα οικογενει-
ακά ή προβλήµατα υγείας. 

Για τα άρθρα 28 και 29, για τον επανέλεγχο της γνησιότητας
των δικαιολογητικών, θα δηλώσουµε «παρών». Όπως γνωρίζετε,
έχω ήδη τοποθετηθεί δηµόσια υπέρ των ελέγχων πιστοποιητικών
και ασφαλώς υπέρ του επανελέγχου µετατροπής συµβάσεων
των υπαλλήλων αορίστου χρόνου. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι
πρέπει να προκαλέσουµε χάος και στις δηµόσιες υπηρεσίες µε
αλλεπάλληλους επανελέγχους. Γνωρίζετε πολύ καλά τα παρά-
πονα που έχουν διατυπώσει οι αρµόδιες διευθύνσεις διοικητικού
πλήθους φορέων στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης για
τις εγκυκλίους που εκδώσατε, µε οδηγίες ελέγχου που αποδείχ-
θηκαν είτε λανθασµένες είτε εκτός πραγµατικότητας. 

Αποτέλεσµα ήταν να έχει δηµιουργηθεί ήδη ένας τεράστιος δι-
οικητικός φόρτος στο δηµόσιο, ο οποίος προκαλεί στην κυριο-
λεξία ίλιγγο. Αλληλογραφία επί αλληλογραφίας µε ξένους
φορείς που είτε δεν απαντούν καθόλου είτε απαντούν ότι δεν
έχουν τη δυνατότητα τελικά να απαντήσουν. Σε αυτή τη χαώδη
κατάσταση έρχεστε να προσθέσετε επάλληλους και συχνά δια-
δοχικούς ελέγχους, οι οποίοι έχουν το στοιχείο της επικάλυψης. 

Εµείς θέλουµε τον έλεγχο, όχι όµως και την πρόκληση περισ-
σότερου χάους µέσα στις δηµόσιες υπηρεσίες. Γι’ αυτόν τον
λόγο δηλώνουµε ότι δεν θα συνεργήσουµε σε τέτοιες ανορθο-
λογικές παρεµβάσεις. 

Για τα άρθρα 30 µέχρι 34 θα ψηφίσουµε «όχι», καθώς, όπως
δήλωσα και χθες, πρόκειται για ένα διαρκές «γράψε-σβήσε». Θα
ήθελα ειλικρινά να ρωτήσω την κυρία Υφυπουργό σε σχέση µε
τις νέες αλλαγές στα οργανογράµµατα των Υπουργείων τι συµ-
βαίνει τελικά. Υποτίθεται ότι έχετε στα χέρια σας, εδώ και πάρα
πολύ καιρό, εκθέσεις αξιολόγησης των δοµών τους. Έτσι λοιπόν
δεν είναι; Γιατί δεν τις δίνετε στη Βουλή όµως, αν και εγώ προ-
σωπικά σας τις έχω ζητήσει επανειληµµένα; Άλλαξαν µήπως τα

δεδοµένα και φέρνετε τις αλλαγές αυτές; Εάν ναι, πέρασαν
άραγε από το Κυβερνητικό Συµβούλιο Μεταρρύθµισης; Εγκρί-
θηκαν, όπως ορίζει ο δικός σας νόµος;

Στο άρθρο 36 που αφορά τις σχολικές καθαρίστριες θα ψηφί-
σουµε «ναί», ενώ για το άρθρο 35 που είναι παντελώς άσχετο για
το νοµοσχέδιο θα δηλώσουµε για τους λόγους που είπα και χθες
«παρών».

Με το ίδιο ακριβώς σκεπτικό, κύριε Πρόεδρε, θα τοποθετη-
θούµε και στον ορυµαγδό των υπουργικών τροπολογιών. Πρό-
κειται για τροπολογίες, οι οποίες κατατέθηκαν εµβαλωµατικά και
αρκετές απ’ αυτές εκπρόθεσµα από την πλευρά της συγκυβέρ-
νησης. 

Για τις τροπολογίες 1932/118, 1918/111, 1931/117, 1919/112
που περιέχουν και άλλες αλλαγές επί αλλαγών στα νέα οργανο-
γράµµατα των Υπουργείων, όπως προείπα, λέµε «όχι», αφού κι-
νούνται στην ίδια χαοτική κατεύθυνση µε τις προηγούµενες
ρυθµίσεις. 

Για τις τρεις άσχετες και εκπρόθεσµες τροπολογίες και ανα-
φέροµαι στην τροπολογία 1933/119, στην τροπολογία 1934/120
και στην τροπολογία 1936/122 του Υπουργείου Οικονοµικών
λέµε, προφανώς, «όχι».

Για την τροπολογία 1920/113 του κ. Μητσοτάκη, πέραν της
προφανούς καταψήφισής της, πρέπει να δηλώσω και την απορία
µου. Δεν γνωρίζει τελικά η δεξιά τι ποιεί η αριστερά; Δεν έλεγε
το Υπουργείο σας εδώ και δύο χρόνια ότι προβλέπεται συγχώ-
νευση του Γενικού Επιθεωρητή και του Σώµατος Επιθεώρησης;
Τι έγινε τελικά µε αυτή την ιστορία; Προφανώς την ξεχάσατε και
επανέρχεστε στο ίδιο αποτυχηµένο µοντέλο που φέρεται να κρί-
θηκε αρνητικά και κατά την αξιολόγηση δοµών του ίδιου του
Υπουργείου σας.

Για την τροπολογία 1922/115 για τους σεισµόπληκτους της Κε-
φαλλονιάς δηλώνουµε ότι ασφαλώς και θα την υπερψηφίσουµε
µε την ελπίδα ότι το κράτος θα έρθει επιτέλους να βοηθήσει τους
κατοίκους µε τα κατεστραµµένα σπίτια. Την ψηφίζουµε, κύριε
Πρόεδρε, έχοντας πλήρη γνώση των αδυναµιών των αρµοδίων
κρατικών υπηρεσιών, τις οποίες ελπίζουµε ότι θα προσπαθήσετε,
έστω και τώρα, να υπερβείτε, γιατί πρόκειται για εξαιρετικά τα-
λαιπωρηµένους ανθρώπους, τους οποίους δεν χρειάζεται να
τους ταλαιπωρούµε άλλο.

Για την τροπολογία του Υπουργού Υγείας κ. Βορίδη, η οποία
ήρθε πάρα πολύ καθυστερηµένα -χθες το απόγευµα, νοµίζω- τι
να πει κανείς; Πραγµατικά, εδώ δεν ξέρω τι υπερισχύει. Υπερι-
σχύει η υποκρισία ή τελικά η σύγχυση; Θυµίζω, λοιπόν, ότι ο κ.
Βορίδης έχει ισχυριστεί και µάλιστα κατά την ανάληψη των κα-
θηκόντων του ως Υπουργός Υγείας εδώ στην Ολοµέλεια πως δεν
θα συνυπογράψει ποτέ τροπολογίες σε άσχετα νοµοσχέδια που
κατατίθενται εκπρόθεσµα, εκτός βέβαια των απρόβλεπτων θεµά-
των. Εδώ ισχύει το «δάσκαλε που δίδασκες και νόµο δεν εκρά-
τεις», όπως λέει και ο ελληνικός λαός. 

Η χρηστοµάθεια, όµως, του κ. Βορίδη φεύγει από το παρά-
θυρο και µπαίνει στην Ολοµέλεια η χθεσινή εκπρόθεσµη και
άσχετη τροπολογία µε αριθµό 1937/123. Παρ’ όλη, λοιπόν, την
απολύτως προβλέψιµη, αλλά και ασυναγώνιστη πλέον υποκρισία
του κ. Βορίδη, εµείς δεν θα καταψηφίσουµε την τροπολογία του,
αλλά θα δηλώσουµε «παρών». 

Ειδικά για τις δύο τροπολογίες που κατέθεσε ο Βουλευτής των
Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Αβραµίδης, στις οποίες θα αναφερθεί
ο ίδιος ενδελεχώς, θέλω να πω ότι σαφέστατα και τις στηρίζουµε
και ζητούµε να γίνουν δεκτές. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής. Επειδή φηµολογείται πολύ
έντονα -και τούτο συµβαίνει, όπως πάντοτε βέβαια, µέσω των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης- ότι θα φέρετε στη Βουλή µέσα στην
ηµέρα, ίσως και αργά το βράδυ, εν κρυπτώ, όπως συνήθως πράτ-
τετε, τροπολογία για τις ρυθµίσεις αποπληρωµής οφειλών σε
ΔΟΥ, ταµεία κ.λπ., εµείς δηλώνουµε το εξής, ότι ασφαλώς και
δεν µπορούµε να είµαστε αντίθετοι σε κάτι τέτοιο, πλην όµως –
και το τονίζουµε, για να µην υπάρχουν παρανοήσεις- υπό την
απαρέγκλιτη προϋπόθεση ότι δεν θα υπάρχουν αστερίσκοι, πε-
ρίεργα «παράθυρα» ή προϋποθέσεις σαν και αυτές στις οποίες
αναφέρθηκε ο κ. Βρούτσης, ο οποίος λέει ότι τίθεται ως προϋπό-
θεση να έχουν εκπληρώσει οι ενδιαφερόµενοι όλες τις υποχρε-
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ώσεις τους µέχρι το τέλος Οκτωβρίου, διότι, όπως κατανοείτε,
κάτι τέτοιο θα στερήσει τη δυνατότητα στη συντριπτική πλειοψη-
φία των ενδιαφεροµένων να λάβουν µέρος σε αυτές τις ρυθµί-
σεις. Σε αυτή την περίπτωση, λοιπόν, εµείς δηλώνουµε ότι θα
είµαστε απολύτως αντίθετοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο ειδικός
αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Γρέγος. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπαµε και χθες, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και εξή-

γησα και χθες τους λόγους γι’ αυτή µας την απόφαση.
Θα αναφέρω τι ψηφίζουµε κατ’ άρθρο, γιατί υπάρχουν και κά-

ποιες ρυθµίσεις που θέλουµε να τις ψηφίσουµε. 
Όσον αφορά το Α’ Κεφάλαιο του νοµοσχέδιου, τα άρθρα 1

έως 14, ψηφίζουµε «παρών». Η καθιέρωση της αρχής της ανοι-
κτής διάθεσης εγγράφων και πληροφοριών του δηµοσίου τοµέα,
είπαµε ότι είναι θετική εξέλιξη. Από την άλλη δεν έχουµε πεισθεί
ότι έχουν γίνει οι απαραίτητες ενέργειες ούτε υπάρχει το απαι-
τούµενο πλαίσιο, για να προχωρήσουν αυτές οι ρυθµίσεις απο-
τελεσµατικά και χωρίς προβλήµατα. 

Υπερψηφίζουµε τα άρθρα 15 και 16 που επιβάλλουν τη δηµο-
σίευση των στοιχείων για την εκτέλεση του προϋπολογισµού στη
διαύγεια των Υπουργείων των νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου και των ΟΤΑ, όπως και την υποχρέωση δηµοσίευσης των
απολογιστικών στοιχείων των δαπανών και άλλων στοιχείων των
οργανισµών που επιχορηγούνται από φορείς του δηµοσίου µε
τουλάχιστον 3.000 ευρώ ετησίως. 

Στα άρθρα 17 έως 19 που αλλάζουν τον διαγωνισµό για την εί-
σοδο στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, ψηφίζουµε «όχι»
για τους λόγους που αναφέραµε χθες. 

Τώρα, από τις λοιπές διατάξεις καταψηφίζουµε τα άρθρα 20,
21, 22, 23, 25 καθώς και τα άρθρα 30 έως 35. 

Όπως αναφέραµε και στη συζήτηση επί της αρχής, θεωρούµε
θετικές ρυθµίσεις και υπερψηφίζουµε τα άρθρα 24, 26 καθώς και
τα άρθρα 27 έως 29. 

Τώρα θα ήθελα να αναφερθώ στις τροπολογίες που έχουν κα-
τατεθεί στο νοµοσχέδιο, οι οποίες έφτασαν τις δέκα τον αριθµό
µέχρι στιγµής µε τις περισσότερες απ’ αυτές να έχουν κατατεθεί
εκπρόθεσµα. 

Για µια ακόµη φορά θα ζητήσουµε από την Κυβέρνηση να µην
προχωράει στην κατάθεση πολλών τροπολογιών άσχετων µε τα
νοµοσχέδια που συζητάµε και κυρίως αν πρέπει να κατατεθεί κά-
ποια τροπολογία να κατατίθεται σε χρόνο που επιτρέπεται και
επιβάλλει ο Κανονισµός της Βουλής. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1918/111 µε την οποία ρυθµίζον-
ται ζητήµατα που αφορούν τη διάρθρωση υπηρεσιών επιµελητών
κοινωνικής αρωγής, θεωρούµε ότι θα πρέπει οι συγκεκριµένες
δοµές να ενισχύονται αποφασιστικά. 

Βέβαια, το γεγονός ότι βάζετε τους επιµελητές ανηλίκων και
τους επιµελητές κοινωνικής αρωγής να ασκούν πέρα από τα κα-
θήκοντά τους και καθήκοντα άλλου κλάδου, θα µπορούσε αυτό
να διευθετηθεί αλλιώς. Σε κάθε περίπτωση και µε δεδοµένο το
ότι οι υπηρεσίες αυτές συνδέονται µε ένα ευαίσθητο κοινωνικό
ζήτηµα, θα ψηφίσουµε «παρών».

Σχετικά µε την τροπολογία 1920/113, θα δηλώσουµε πως ενώ
στο νοµοσχέδιο υπάρχει κατάργηση βοηθών επιθεωρητών δη-
µόσιας διοίκησης, µε την τροπολογία δηµιουργούνται θέσεις
τεσσάρων ειδικών επιθεωρητών και αυξάνονται οι θέσεις των
αποσπασµένων δηµοσίων υπαλλήλων προς υποβοήθηση του
έργου του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης. Από µόνο
του, όµως, όλο αυτό δηµιουργεί µια αντίφαση. 

Είµαστε θετικοί γενικότερα στον θεσµό του Γενικού Επιθεω-
ρητή της Δηµόσιας Διοίκησης. Σίγουρα, αν θέλουµε ο θεσµός
αυτός να παραµείνει επιτυχηµένος, θα πρέπει να ενισχύεται έτσι
ώστε να παράγεται σηµαντικό έργο. Για να λειτουργήσει, όµως,
αποτελεσµατικά θα πρέπει να µείνει πέρα και έξω από κυβερνη-
τικές ή κοµµατικές παρεµβάσεις και εδώ θα ψηφίσουµε και πάλι
«παρών».

Σχετικά τώρα µε την τροπολογία 1922/115 που αφορά τα ζη-
τήµατα για τις εργατικές κατοικίες στο Ληξούρι και τους ανελκυ-

στήρες στις εργατικές πολυκατοικίες Ταύρου και Μοσχάτου,
πρόκειται για θέµατα τα οποία έπρεπε προ πολλού να έχουν επι-
λυθεί. 

Όσον αφορά την παράταση και την ισχύ των βεβαιώσεων εγ-
γραφής στο Μητρώο Εργοληπτικών Επιχειρήσεων, το θεωρούµε
τυπικό ζήτηµα και ψηφίζουµε «παρών».

Τυπικά ζητήµατα ρυθµίζει και η τροπολογία 1919/112 όπως
είναι η διόρθωση σφαλµάτων στο νέο οργανισµό του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων, η ρύθµιση θεµάτων που προκύ-
πτουν λόγω της συγχώνευσης υπηρεσιών και εποπτευόµενων
από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού νοµικών προσώ-
πων και τα οποία εκ παραδροµής δεν ρυθµίστηκαν µε το σχετικό
προεδρικό διάταγµα. 

Πρόκειται για ακόµη µια τροπολογία που έρχεται να διορθώσει
σφάλµατα και παραλείψεις που οφείλονται στην προχειρότητα
και στην έλλειψη σοβαρότητας που επιδεικνύει η Κυβέρνηση
όταν νοµοθετεί. Την καταψηφίζουµε.

Η τροπολογία 1931/117 αναφέρεται σε τεχνικά ζητήµατα της
νοµοθεσίας περί σηµάτων. Η διαδικασία περί σηµάτων ακολουθεί
εν πολλοίς τις διατάξεις της αντίστοιχης ευρωπαϊκής νοµοθεσίας
που αποτελούσαν ύλη του Υπουργείου Εµπορίου πριν αυτό εν-
σωµατωθεί µε το Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Ο εκσυγχρονισµός της σχετικής νοµοθεσίας, όχι µόνο στο
κοµµάτι της διοίκησης των υπηρεσιών που ασχολείται µε τα εµ-
πορικά σήµατα, βιοµηχανική ιδιοκτησία, αλλά και το νοµοθετικό,
ήταν ανέκαθεν ζητούµενο. 

Η προστασία των δικαιούχων και εµπορικών σηµάτων, δηλαδή
των ελληνικών επιχειρήσεων που υποβάλλουν στην αρχή αίτηση
για κατοχύρωση σήµατος, είναι απαραίτητο να λειτουργεί µε
σύγχρονους όρους, ώστε να είναι αποτελεσµατική.

Θα περιµέναµε µία αντίστοιχη ρύθµιση και στα ζητήµατα των
ευρεσιτεχνιών, στις οποίες είναι γνωστό ότι χώρα µας διαπρέπει
τόσο σε ιδέες όσο και σε ανθρώπινο δυναµικό, αλλά δεν είδαµε
να καλύπτεται από την παρούσα τροπολογία. Σε κάθε περίπτω-
ση, είµαστε υπέρ του σχετικού εκσυγχρονισµού και ψηφίζουµε
υπέρ αυτής.

Η τροπολογία 1936/122 εξετάζει τη δυνατότητα διορισµού
δικηγόρων από τις ανεξάρτητες αρχές για ζητήµατα που αντιµε-
τωπίζουν αυτές στο εξωτερικό µε δικαίωµα παράστασης στην
αλλοδαπή για την εκπροσώπησή τους. 

Κατ’ αρχάς, να διευκρινίσουµε ποια είναι η θέση της Χρυσής
Αυγής για τις λεγόµενες ανεξάρτητες αρχές. Αυτές, όπως έχει
αποδειχτεί επί της ουσίας, είναι κάθε άλλο παρά ανεξάρτητες.
Υπάγονται απευθείας στην εκάστοτε κυβερνητική πλειοψηφία και
αυτός είναι ο λόγος που έχουν δηµιουργηθεί πλείστα όσα ζητή-
µατα σχετικά µε τη σύνθεση και λειτουργία τους, όπως έχει
συµβεί για παράδειγµα µε το ΕΣΡ, τα µέλη του οποίου δεν έχουν
αντικατασταθεί και λειτουργεί µε αυτόν τον παράνοµο τρόπο
εδώ και πάρα πολλά χρόνια για ευνόητους λόγους. 

Εποµένως, οι κατ’ ευφηµισµόν ανεξάρτητες αυτές αρχές είναι
περισσότερο εξαρτηµένες από την κυβέρνηση, ακόµη και από
τις κατ’ εξοχήν κυβερνητικές υπηρεσίες, και είναι υπηρεσίες που
προσφέρουν σε αυτήν οι πολύτιµες υπηρεσίες που όλοι γνω-
ρίζουµε. 

Εµείς υποστηρίζουµε ότι πρέπει να τροποποιηθεί το θεσµικό
πλαίσιο που διέπει αυτές τις αρχές, πριν µιλήσουµε για οποιεσ-
δήποτε άλλες λειτουργίες και λεπτοµέρειες που αφορούν αυτές
τις υπηρεσίες. Η δυνατότητα να διορίζουν για υποθέσεις τους
δικηγόρους στο εξωτερικό δεν µας βρίσκει σύµφωνους για τους
λόγους που αναφέραµε. Γι’ αυτό ψηφίζουµε κατά αυτής της
τροπολογίας.  

Με την τροπολογία 1934/120 η Κυβέρνηση επιδιώκει να περά-
σει ένα µίνι φορολογικό νοµοσχέδιο. Σηµαντικά ζητήµατα τα
εισάγει µε µία τροπολογία την τελευταία στιγµή. Μειώνεται από
26% σε 13% ο φορολογικός συντελεστής µε τον οποίο θα φορο-
λογείται η διαφορά µεταξύ τεκµαρτού και συνολικού εισο-
δήµατος, εφόσον ο φορολογούµενος έχει εισόδηµα µόνο από
ατοµική αγροτική επιχείρηση ή εφόσον το µεγαλύτερο µέρος
των εισοδηµάτων του προκύπτει από ατοµική αγροτική επιχεί-
ρηση. 

Τα αυτονόητα, δηλαδή, για µία ευνοµούµενη πολιτεία συνι-
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στούν εξαίρεση στην Ελλάδα της ανάπτυξης και παρουσιάζονται
σαν φοροελαφρύνσεις. Φορολογεί η Κυβέρνηση τη διαφορά µε-
ταξύ τεκµαρτού και πραγµατικού εισοδήµατος, εφόσον έχει
φροντίσει να ορίσει ήδη βάσει δικών της κριτηρίων ποιο θα είναι
κάθε φορά το τεκµαρτό εισόδηµα. Εκτός, δηλαδή, από την πραγ-
µατική περιουσιακή κατάσταση του φορολογούµενου, το κράτος
που αποκαθιστά αδικίες, ορίζει και ένα ποσό το οποίο θεωρεί ότι
µετά βεβαιότητας οφείλει να έχει ένας πολίτης που ασκεί
συγκεκριµένη δραστηριότητα, και αυτό δεν το ονοµάζει φοροεισ-
πρακτική πολιτική αλλά πάταξη της φοροδιαφυγής. 

Δεν µπορούµε να την καταψηφίσουµε ως αλλαγή αλλά από
την άλλη πρόκειται για κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ λίγο και
εφαρµόζεται πάρα πολύ αργά. 

Με µία ακόµη εκπρόθεσµη τροπολογία, την 1932/118, το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ανάβει το πράσινο φως για τη
διατήρηση της Γενικής Γραµµατείας Αγροτικής Πολιτικής και
Διεθνών Σχέσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Μόνο που η διατήρηση αυτή θα κοστίσει στον Έλληνα φορο-
λογούµενο, σύµφωνα µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, 300.000 ευρώ για τη συνέχιση καταβολής απο-
δοχών στον Γενικό Γραµµατέα. Ευτυχώς που κατατέθηκε η τρο-
πολογία, έστω και εκπρόθεσµα, για να µη στερηθεί και την αµοι-
βή του ο Γενικός Γραµµατέας.

Η Κυβέρνηση πιθανολογεί ότι από τα έσοδα που προκύπτουν
από τη φορολογία εισοδήµατος των αγροτών θα καταφέρει να
καλύψει τις ανάγκες του Γενικού Γραµµατέα και δέκα συνεργα-
τών του. Την καταψηφίζουµε, φυσικά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Σε σχέση µε την τροπολογία 1933/119, ακούσαµε χθες µέσα
σε αυτή την Αίθουσα το εξής: Παρεισέφρησε από λάθος παρά-
γραφος τροπολογίας του Υπουργείου Οικονοµικών, η οποία
έθετε µε τη διατύπωσή της εν αµφιβόλω το πρόγραµµα «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ», για την αντιµετώπιση σοβαρού προβλήµατος που αφο-
ρούσε τη µεταφορά µαθητών. Το συγκεκριµένο σηµείο της
τροπολογίας δεν προωθεί το πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και µας βρί-
σκει απολύτως αντίθετους. 

Αυτό δεν συνιστά παρά την πιο τρανή απόδειξη της προχειρό-
τητας µε την οποία δράτε. Μιλάµε για µία τροπολογία την οποία
συνυπογράφουν επτά Υπουργοί και κανείς τους δεν αντιλήφθηκε
τυχόν λάθη. Και είναι λογικό και προφανές, γιατί οι Υπουργοί της
παρούσας Κυβέρνησης δεν νοµοθετούν, δεν ελέγχουν οι ίδιοι τα
νοµοσχέδια και τις τροπολογίες, όλα ελέγχονται από την τρόικα,
και οι ίδιοι ως εκτελεστικά όργανα απλά βάζουν την υπογραφή
τους για να ολοκληρωθεί το έργο τους και να µη δυσαρεστήσουν
κανέναν από τα «αφεντικά» τους. 

Θα σταθώ µόνο στην ευνοϊκή για το δηµόσιο τροποποίηση,
όταν είναι διάδικος. Θεσπίζεται νέος νόµος επίδοσης από το ελ-
ληνικό δηµόσιο ή οποιοδήποτε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου ένδικων βοηθηµάτων και µέσων, κλήσης προς συζήτηση
υπόθεσης, δικαστικής απόφασης, προσωρινής διαταγής για
οποιαδήποτε απόφαση, σε οποιοδήποτε βαθµό ή στο πλαίσιο της
αναιρετικής δίκης, ενώπιον οποιουδήποτε πολιτικού ή διοικητι-
κού δικαστηρίου.

Θα θεωρείται εφεξής νόµιµη η επίδοση στο δικηγόρο που πα-
ραστάθηκε κατά την τελευταία συζήτηση για κάθε µεταγενέ-
στερη επίδοση, ακόµη κι αν είναι πλέον αντίκλητος και θα φέρει
αυτός το βάρος της παράδοσης του εγγράφου στον ενδιαφερό-
µενο. Όλα αυτά γιατί το ελληνικό δηµόσιο, το οποίο έχει καρτέλα
µε τα στοιχεία κάθε Έλληνα και παρακολουθεί όλες τις κινήσεις
του, στις περιπτώσεις που είναι διάδικος, ενδεχοµένως τα δια-
θέσιµα στοιχεία για τη διαµονή των αντιδίκων είναι ανεπαρκή. Η
ρύθµιση αυτή όµως δεν τυγχάνει εφαρµογής όταν διάδικοι είναι
ιδιώτες. Σε αντίστοιχη περίπτωση θέτει προθεσµίες, αυστηρά
κριτήρια επίδοσης και δεν λαµβάνει υπ’ όψιν του ο νοµοθέτης –
κι ορθώς δεν το πράττει- τυχόν δυσχέρειες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η δικονοµία είναι σαφής και δεν µπορεί να αλλάζει κατά το δο-

κούν, επηρεάζοντας και µεταθέτοντας βάρος σε τρίτα πρόσωπα

που έχουν ενδεχοµένως απεµπλακεί από την εκάστοτε υπόθεση.
Αυτά είναι αστείο πράγµατα κι όλως αυθαίρετα, άρα δεν µας κά-
νουν τροµερή εντύπωση. Είναι συνήθης πρακτική σας και την κα-
ταψηφίζουµε. 

Τέλος, µε την τροπολογία 1937/123 που κατατέθηκε πραγµα-
τικά την τελευταία στιγµή, παρατείνεται η θητεία των υπηρετούν-
των κατά την 31η Δεκεµβρίου 2013 καθώς κι όσων υπηρετούν η
θα υπηρετήσουν µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2014, επικουρικών
φαρµακοποιών και βοηθών φαρµακείου σε εποπτευόµενους φο-
ρείς του Υπουργείου Υγείας. Η παράταση αυτή είναι από έξι έως
δώδεκα µήνες. Το ίδιο ισχύει και για το επικουρικό προσωπικό
που υπηρετεί κατά τη δηµοσίευση του υπό ψήφισιν νόµου σε φο-
ρείς παροχής υπηρεσιών υγείας για ευνοϊκό διάστηµα έως έξι
µηνών από τη λήξη της θητείας του µέχρι και την κάλυψη των
αναγκών από νέα πρόσληψη επικουρικού προσωπικού. 

Βλέπουµε πως για ακόµη µια φορά η Κυβέρνηση, αφού αφήνει
µια κατάσταση να εξελιχθεί αρνητικά, έρχεται απλά να δώσει µια
λύση προσωρινή µε τροπολογία ίσα, ίσα για να κλωτσήσει το
πρόβληµα κάποιους µήνες πιο µπροστά.  

Την καταψηφίζουµε την τροπολογία αυτή, γιατί ζητάµε να δί-
νονται σωστές λύσεις διαρκείας κι όχι να βάζουµε καταστάσεις
κάτω από το χαλί. Επιπλέον, την καταψηφίζουµε, γιατί για λόγους
αρχής είµαστε ενάντια σε κάθε είδους επικουρίας στις υπηρε-
σίες υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Χρήστος Κατσώτης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Χθές κυριάρχησε στη συζήτηση η κατάσταση που διαµορφώ-

θηκε στον δηµόσιο τοµέα µε τους εργαζόµενους από τις πολιτι-
κές παρεµβάσεις των κυβερνήσεων τα προηγούµενα χρόνια.
Αναζητούνται εξιλαστήρια θύµατα και αυτοί δεν είναι άλλοι από
τους αδύναµους, από τους ωφεληµένους –ναι-, από τις παρεµ-
βάσεις σας- όλους αυτούς που προσπαθούσαν να ξεφύγουν από
τον εφιάλτη της ανεργίας. 

Πριν περάσω στην κατ’ άρθρον τοποθέτησή µου, θα ήθελα αρ-
χικά να διευκρινιστεί, κυρία Υφυπουργέ, κάτι µε συγκεκριµένη
τοποθέτηση από εσάς: Εκτός της απόλυσης όλων αυτών που
από τον έλεγχο θα καταταχθούν στην κατηγορία των πλαστών
δικαιολογητικών –που µπορεί να είναι και οι βεβαιώσεις προϋπη-
ρεσίας- τι άλλο ζητάτε; Ζητάτε πίσω τις αποδοχές που καταβλή-
θηκαν όλα αυτά τα χρόνια που παρείχαν τη δουλειά τους οι
εργαζόµενοι; Ζητάτε αυτά τα χρόνια να µην είναι συντάξιµα για
όλους αυτούς τους εργαζόµενους; Τι είναι αυτό που θέλει η Κυ-
βέρνηση; Αυτό πρέπει να το διευκρινίσετε, επειδή µας ακούν κι
επειδή, εν πάση περιπτώσει, έχει γίνει πολλή συζήτηση στην Αί-
θουσα αυτή γύρω από αυτό. Ο Υπουργός εχθές είπε ότι 2,1 εκα-
τοµµύρια ευρώ µπήκε µέσα ο Δήµος Κερατσινίου από τους
είκοσι επτά εργαζόµενους. Πρέπει να µας διευκρινίσετε τι ζητάτε
από αυτόν τον κόσµο. 

Διευκρινίζω ότι ως ΚΚΕ θεωρούµε ως κύριους υπεύθυνους
αυτής της κατάστασης τις κυβερνήσεις, τα διάφορα όργανα
εξουσίας, το ίδιο το διεφθαρµένο σύστηµα και όχι τους εργαζό-
µενους που προσπαθούν να ξεφύγουν από τον εφιάλτη της ανερ-
γίας. 

Τα κόµµατα που κυβέρνησαν εναλλακτικά και συγκυβερνούν
σήµερα δηµιούργησαν αυτόν τον δηµόσιο τοµέα µε πανσπερµία
εργασιακών σχέσεων µε βάση και τις αποφάσεις της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για µεγαλύτερη ευελιξία στην αγορά εργασίας, ευε-
λιξία που στηρίχθηκε και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, από
τον ΣΥΡΙΖΑ και από τις άλλες δυνάµεις που λένε ότι θα κινηθούµε
µέσα στα όρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Βεβαίως, η κατάσταση στον ιδιωτικό τοµέα δεν συγκρίνεται.
Εκεί µιλάµε για εργασιακή ζούγκλα.

Επικαλείστε αξίες όπως «αξιοκρατία» και «διαφάνεια», που δεν
θέλετε να υπάρχουν, γιατί είναι σε αντίθεση µε ένα σύστηµα που
από τη φύση του είναι αδιαφανές, εκµεταλλευτικό και άδικο. Η
επίκληση αυτών των αρχών γίνεται για να αποκρύψετε την επι-
λογή των απολύσεων στο δηµόσιο, ώστε να σας επιτρέψει την
αναµόρφωσή του µε βάση τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης -ιδιαίτερα τη στρατηγική «Ευρώπη 2020»- και τις επιλογές
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συνολικά του κεφαλαίου.
Θέλετε κατάργηση δηµόσιων δοµών, ιδιωτικοποίηση υπηρε-

σιών που σήµερα είναι ακόµη δηµόσιου χαρακτήρα και δηµιουρ-
γία τέτοιου δηµοσίου που µε τις λειτουργίες του το στελεχικό
δυναµικό θα υλοποιεί το νοµοθετικό πλαίσιο που έχετε δηµιουρ-
γήσει για να υπηρετηθεί η ανταγωνιστικότητα του κεφαλαίου, δη-
λαδή η κερδοφορία του. 

Θα τοποθετηθώ τώρα επί των άρθρων του παρόντος νοµοσχε-
δίου. Για τις υπουργικές τροπολογίες θα µιλήσουµε αύριο. 

Το Κεφάλαιο Α’ από τα άρθρα 1 έως 14 αφορά τα ζητήµατα
της ανοικτής διάθεσης και περαιτέρω χρήσης εγγράφων, πλη-
ροφοριών και δεδοµένων του δηµοσίου τοµέα. Γίνονται αλλαγές
στο υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο και προσαρµόζεται στην Ευ-
ρωπαϊκή οδηγία 2013/37. 

Η θέση µας είναι ότι τα δηµόσια έγγραφα, οι κάθε είδους πλη-
ροφορίες και άλλα δεδοµένα στην υπηρεσία των επιχειρηµατι-
κών οµίλων δεν θα λειτουργήσουν µόνο ως νέοι δρόµοι κερδο-
φορίας του κεφαλαίου, αλλά και ως νέοι δρόµοι δυσκολιών για
τους εργαζόµενους και τα άλλα λαϊκά στρώµατα, ως νέοι τρόποι
στέρησης προσωπικών δεδοµένων και ατοµικών ελευθεριών. 

Είµαστε υπέρ της διάχυσης των πληροφοριών και των γνώ-
σεων σε όλους, αλλά εδώ δεν µιλάµε γι’ αυτό. Ο λόγος γίνεται
κυρίως για την επιχειρηµατική αξιοποίηση όλου αυτού του δη-
µοσίου πλούτου. 

Σχετικά µε το Κεφάλαιο Β’ και τα άρθρα 15 και 16: Αυτά αφο-
ρούν τους προϋπολογισµούς του δηµοσίου, των νοµικών προ-
σώπων δηµοσίου δικαίου και των ΟΤΑ. Στο όνοµα της διαφάνειας
θα υπάρχει ασφυκτικότερος έλεγχος κυρίως στους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης µε παρεµβάσεις που θα αξιοποι-
ούν τα εργαλεία όπως το Παρατηρητήριο, ο Ελεγκτής Νοµιµό-
τητας και τα υπόλοιπα. 

Όπως είπε και ο Υπουργός χθες, στόχος είναι η εκτέλεση του
προϋπολογισµού χωρίς υπέρβαση δαπανών. Τι σηµαίνει, αλή-
θεια, αυτό; Ότι οι ισοσκελισµένοι προϋπολογισµοί µε τη µεγάλη
µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης –ιδιαίτερα στους ΟΤΑ-
προϋποθέτουν περικοπές από δαπάνες που θα ικανοποιήσουν
λαϊκές ανάγκες. Προϋποθέτουν επίσης νέους φόρους στον λαό,
για να ισοσκελίσουν τα έσοδα µε τις δαπάνες. Βεβαίως και δεν
συµφωνούµε µε αυτό το άρθρο και διαφωνούµε ριζικά. 

Για το Κεφάλαιο Γ’ και τα άρθρα 17 έως 19: Αυτά αφορούν τις
αλλαγές στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης µε προσαρµογή
στο δηµόσιο που θέλετε να δηµιουργήσετε µε τα χαρακτηριστικά
που είπαµε παραπάνω. 

Στο κείµενο της εθνικής στρατηγικής αναφέρεται ότι οι στόχοι
της ΕΣΔΔΑ θα αναθεωρηθούν. Το νέο έργο θα εξετάσει τη δια-
δικασία επιλογής, το πρόγραµµα σπουδών και τη διαχείριση στα-
διοδροµίας των αποφοίτων, συµβαδίζοντας µε τον νέο ρόλο της
σχολής. 

Η υποβάθµιση της σχολής σχετίζεται µε τις συνολικότερες αλ-
λαγές του δηµοσίου τοµέα. Η λογική της ιδιωτικοποίησης, της
παραχώρησης όσων υπηρεσιών είναι δυνατόν στην αγορά δεν
συνάδει µε την ύπαρξη µιας Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκη-
σης, αλλά και των αντίστοιχων αποφοίτων που υπηρετούν το δη-
µόσιο συµφέρον και το υπερασπίζονται χωρίς να µπορούν να
ελεγχθούν απόλυτα από την εκάστοτε κυβέρνηση. 

Η σχολή δεν είναι αυτό που διακηρύσσουν οι εισηγητές για
την ΕΣΔΔΑ, δηλαδή ένα «θερµοκήπιο ανώτερων στελεχών» που
θα βάλουν δήθεν τις γνώσεις τους και τις δεξιότητές τους στην
υπηρεσία του δηµοσίου. Στην πραγµατικότητα, είναι ένας προ-
θάλαµος για τη δηµιουργία ευέλικτου, χαµηλόµισθου δυναµικού
γενικής κατάρτισης, ταχείας προσαρµογής, εύκολα µεταθέσιµο
και µετακινούµενο. 

Συντασσόµαστε πλήρως µε την απόφαση των σπουδαστών
της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης στη γενική τους συνέ-
λευση, την οποία καταθέτουµε για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το Κεφάλαιο Δ’ µε τίτλο «λοιπές διατάξεις» αφορά τις προσ-
λήψεις συµβασιούχων (άρθρο 20), θέτοντας ασφυκτικούς χρό-

νους µε σκοπό να περιορίσει ακόµα περισσότερο τον αριθµό
τους. 

Σχετικά µε το άρθρο 21 θέσαµε και χθες το ζήτηµα, στο οποίο
δεν τοποθετήθηκε ο κύριος Υπουργός. Μέχρι σήµερα ο εργαζό-
µενος από την απόφαση µετακίνησης αµειβόταν µε το 75%.

Εσείς τώρα λέτε ότι αυτό θα γίνει µε την απόφαση ανάληψης
υπηρεσίας. Άρα, λοιπόν, αυξάνετε τον χρόνο που ο εργαζόµενος
θα αµείβεται µε λιγότερα έσοδα. Δικαιολογήστε το. Δηλαδή δεν
υπάρχει τρόπος αυτό να καλυφθεί; 

Εµείς λέµε ότι από την απόφαση µετακίνησης η καινούργια
υπηρεσία πρέπει να αµείβει τον εργαζόµενο, να του δίνει τις απο-
δοχές του κανονικά µέχρι να τοποθετηθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά το άρθρο 22, πρόκειται για τη δηµιουργία µόνι-

µης δεξαµενής διαθέσιµων που οδηγεί και σε πρόσθετες απολύ-
σεις. Πλεονάζον προσωπικό θα προκύπτει από τις εκθέσεις
αξιολόγησης και τα λεγόµενα σχέδια στελέχωσης, δηλαδή από
τους σχεδιασµούς για ιδιωτικοποιήσεις. Δεν αρκείστε στις µέχρι
τώρα µειώσεις του αριθµού των δηµοσίων υπαλλήλων. Ετοιµά-
ζετε λίστα του προσωπικού που θα πλεονάζει, η οποία θα είναι
µόνιµη. Έχετε συµφωνήσει ο αριθµός των διαθέσιµων να είναι
συνεχής. Διαφωνούµε ριζικά µε αυτό το άρθρο. 

Με το άρθρο 23 δίνετε υπερεξουσίες στους γενικούς διευθυν-
τές ανθρώπινου δυναµικού και µάλιστα στον γενικό διευθυντή
του Υπουργείου Εσωτερικών. Αυτό αποτελεί «καπέλο» στα δη-
µοτικά συµβούλια που κατά τα άλλα είναι αυτοδιοικητικά, αλλά
δεν θα έχουν την ευθύνη του προσωπικού. Αυτή θα είναι αρµο-
διότητα του γενικού διευθυντή. 

Στο άρθρο 24 συµφωνούµε µε την αναγνώριση της προϋπη-
ρεσίας για τους εργαζόµενους των ΚΕΠ. Θα µπορούσε, όµως,
να συµπεριληφθεί και άλλη µία κατηγορία, οι υπάλληλοι του
ΟΑΕΔ. Καταθέτουµε την πρότασή τους και στα Πρακτικά. Νο-
µίζω ότι την έχετε όλοι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω ότι εκεί µπορεί να γίνει µία τροποποίηση και εκεί που
λέει «ΚΕΠ» να προστεθεί «και υπάλληλοι του ΟΑΕΔ». 

Όσον αφορά το άρθρο 25, εκεί προτείνετε να καταργηθούν οι
βοηθοί του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης. Από τη µία
λέτε να καταργηθούν οι βοηθοί και από την άλλη φέρνετε τρο-
πολογία µε αριθµό 1920, µε την οποία ενισχύετε το Γενικό Επι-
θεωρητή της Δηµόσιας Διοίκησης. Τι σηµαίνει, άραγε, αυτό;
Μήπως αυτοί οι βοηθοί δεν ήταν της αρεσκείας του Γενικού Επι-
θεωρητή κ. Ρακιντζή και θέλει να τους αλλάξει; Αυτό θέλουµε να
µας το πείτε, τον λόγο που φέρνετε άλλη τροπολογία. 

Όσον αφορά το άρθρο 26, είναι θετική η επέκταση των αδειών
νοσηλείας και ανατροφής. Όµως, δεν αντιµετωπίζει συνολικά τις
ανάγκες που έχουν οι εργαζόµενοι υπάλληλοι που έχουν και
ΑΜΕΑ ή είναι οι ίδιοι ΑΜΕΑ. Θεωρούµε ότι πρέπει να συνοδεύον-
ται από άλλα µέτρα. Υπάρχουν αιτήµατα που δεν τα έχετε λάβει
υπ’ όψιν. 

Και όσον αφορά το άρθρο 27, πάλι είναι θετική η διευκόλυνση
που κάνετε. 

Το άρθρο 28 και 29 είπαµε και χθες, κυρία Υπουργέ, ότι εµείς
ζητάµε να αποσυρθούν. Είναι δύο άρθρα που θα δηµιουργήσουν
πολύ σοβαρά προβλήµατα σε έναν κόσµο, αυτόν τον κόσµο που
εσείς οδηγήσατε σε µία τέτοια λογική. Ήταν εθελοντικά σε µία
υπηρεσία, για παράδειγµα, γιατί τους είχατε υποσχεθεί ότι θα γί-
νουν µόνιµοι και τους έδωσαν µία βεβαίωση προϋπηρεσίας.
Αυτή, όµως, την περίοδο δεν έχουν ασφάλιση και τώρα θεωρείτε
ότι αυτό το έγγραφο που προσκόµισαν δεν είναι γνήσιο, δεν είναι
νόµιµο. Άρα, λοιπόν, ακυρώνεται ο διαγωνισµός τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, σας παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Θεωρούµε ότι αυτά τα δύο άρθρα πρέ-
πει να αποσυρθούν ή να υπάρξει συγκεκριµένη ρύθµιση. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πολλά τα άρθρα, µε συγχωρείτε που κα-
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θυστερώ λίγο. 
Θα ήθελα να τελειώσω µε το άρθρο 34 που αφορά το Υπουρ-

γείο Τουρισµού. Το καταψηφίζουµε και καταψηφίσαµε και στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τα άρθρα. Είναι ξεκάθαρα «Γιάννης
κερνάει, Γιάννης πίνει», αφού δίνει τη δυνατότητα στους ίδιους
τους ξενοδόχους να βάζουν στα ξενοδοχεία τους όσα αστέρια
θέλουν, στους εστιάτορες να βάζουν στα εστιατόριά τους όσα
κλειδιά θέλουν, χωρίς να λάβουν υπ’ όψιν, βέβαια, τους εργαζό-
µενους στα ξενοδοχεία, στον τουρισµό και το τι πρέπει να γίνει
µε αυτούς, εάν θα παίρνουν κάποιο µόριο ή όχι ή αν θα είναι
εκτός των διαδικασιών αυτών. 

Όσον αφορά το άρθρο 36, είπαµε και χθες για τις καθαρί-
στριες. Είναι όµηροι πολλά χρόνια, τα µεροκάµατά τους είναι
απαράδεκτα. Νοµίζουµε ότι αυτό το θέµα πρέπει να αντιµετωπι-
στεί. 

Τέλος, εµείς καλούµε όλους τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό
και δηµόσιο τοµέα, επειδή η επίθεση και ο πόλεµος συνεχίζεται,
να πάρουν µέρος στο συλλαλητήριο που καλεί το ΠΑΜΕ και
επτακόσιες πενήντα ακόµη οργανώσεις εργαζοµένων, αυτοαπα-
σχολουµένων, αγροτών, γυναικών και νεολαίας την 1η Νοέµβρη
στο Σύνταγµα. Εκεί στον δρόµο θα κριθεί το δίκαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η Υφυπουργός
κυρία Χριστοφιλοπούλου έχει µια σύντοµη παρέµβαση να κάνει. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να κάνω µερικές διευκρινίσεις. Άκουσα προσεκτικά
όλους τους εισηγητές. Πριν συνεχιστεί η συζήτηση και οι συνά-
δελφοι πάρουν τον λόγο, θα ήθελα να επισηµάνω τρία πράγµατα.

Το πρώτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι άκουσα και
πάλι επιχειρηµατολογία για τις µετατροπές συµβάσεων. 

Ακούστε, σε ό,τι αφορά το παρόν νοµοσχέδιο, που συζητούµε
και θα ψηφίσουµε σε λίγο, η ρύθµιση αφορά και µόνο –και µόνο,
το τονίζω- έλεγχο γνησιότητας, άρα έλεγχο της πλαστότητας. 

Οι συζητήσεις περί µετατροπής συµβάσεων αφορούν το γε-
νικό πολιτικό πλαίσιο και άλλη ρύθµιση, άλλου νόµου, που είναι
ήδη νόµος του κράτους.

Ας συζητήσουµε, λοιπόν. Επειδή άκουσα και από πολλά κόµ-
µατα –και της Αντιπολίτευσης- ότι είναι κατά των πλαστών, σας
λέω, πρώτον, ότι η Κυβέρνηση περιµένει να ψηφιστούν αυτές οι
ρυθµίσεις, διότι αφορούν πλαστά και µόνο. Και εδώ θα δείξετε
εάν είστε κατά των πλαστών ή όχι. Δεύτερον, άκουσα πάλι από
το Βήµα αυτό, µε έναν ψηφοθηρικό λαϊκισµό εκτός ορίων, και
από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μητρόπουλο, αλλά και από το
ΚΚΕ τώρα, ότι η Κυβέρνηση συνδέει και πάλι την αξιολόγηση µε
τις απολύσεις.

Έλεος, κύριοι συνάδελφοι! Έλεος µε τον πανικό που πάτε να
σπείρετε στις τάξεις των δηµοσίων υπαλλήλων!

Ήδη από τον Μάρτιο του 2014 η Κυβέρνηση διαπραγµατεύ-
τηκε ότι το 2015 δεν θα υπάρχει αριθµητικός στόχος απολύσεων,
για να µην υπάρχει φόβος και ανασφάλεια στις τάξεις των υπαλ-
λήλων. Φέραµε, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τροπο-
ποίηση των ρυθµίσεων για την αξιολόγηση υπαλλήλων και όχι
φορέων, όπως είπε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ διαστρέφοντας σκο-
πίµως τα πράγµατα. Αξιολόγηση υπαλλήλων, λοιπόν, αφορά η
ρύθµιση. Φέραµε, κύριε Μητρόπουλε, βελτιώσεις. Διαβάστε τη
ρύθµιση που φέραµε. Όχι µόνο δεν επιφέρει απόλυση, αλλά ούτε
καµµία βλαπτική µεταβολή υπηρεσιακού ή µισθολογικού χαρα-
κτήρα.

Τέλος, προς τους όψιµους υποστηρικτές του «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», θα
ήθελα να διαβάσω από τα Πρακτικά της τότε εποχής, στις 29-6-
2010, την τοποθέτηση του τότε εισηγητού του Συνασπισµού,
όπου δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, της ΔΗΜΑΡ -που ξέρω ότι
ψηφίσατε το 2013 το «ΔΙΑΥΓΕΙΑ ΙΙ» που φέραµε εµείς- έλεγε τα
εξής: «Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο» -που αφορούσε στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ»- «ώδινεν όρος και έτεκεν µυν. Πρόκειται για µία πρό-
χειρη νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία, εκτός από απλά πρό-
σφορη, είναι πολύ πιθανόν να δηµιουργήσει µία σειρά προβλη-
µάτων στην καθηµερινότητα των δηµοσίων υπαλλήλων και του
πολίτη» κ.λπ., κ.λπ..

Θέλω µε αυτό να πω για όσους πολύ εύκολα και –το ξαναλέω-

µε ψηφοθηρικό λαϊκισµό εκτοξεύουν γενικώς και αορίστως µύ-
δρους ότι πρέπει όλοι να κρίνονται και από τις τοποθετήσεις
τους εδώ µέσα αλλά από τις πράξεις τους.

Η Κυβέρνηση συνεννοήθηκε. Υπήρξε πρόβληµα. Υπήρξε λά-
θος ρύθµιση και απεσύρθη. Είχαµε την ειλικρίνεια να αποδε-
χτούµε το λάθος. Και όπως επεσήµανε ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ,
υπάρχουν κάποιοι εδώ µέσα που φυλάττουν Θερµοπύλες, σε ό,τι
αφορά τη διαύγεια και τη διαφάνεια.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή η κυρία

Υπουργός είπε ότι διαστρέφω την αλήθεια, παρακαλώ να µου
δώσετε τον λόγο επί προσωπικού για ένα λεπτό.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Δεν
είπα ότι διαστρέφετε την αλήθεια. Είπα ότι διαστρέφετε τα πράγ-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εξηγήστε, κύριε συ-
νάδελφε, το προσωπικό.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εξηγώ: Η κυρία Υφυπουργός είπε ότι µε αυτό που είπα προ-

ηγουµένως στην οµιλία µου επιχειρώ να διαστρέψω την αλήθεια. 
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, αναφέρθηκα στο ότι οι δήµαρχοι,

τους οποίους εγκαλείτε σήµερα, εφήρµοσαν τη γνωµοδότηση
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, την οποία έχει κάνει
δεκτή ο κ. Παυλόπουλος –Υπουργός τότε της Κυβέρνησης- που
έστειλε στους δηµάρχους αυτούς την εξής οδηγία: «Θα έλεγε
κανείς ότι, προκειµένου να υπάρξει συµµόρφωση προς το γράµ-
µα και το πνεύµα του νόµου, δεν αποκλείεται κατάταξη και µε ελ-
λιπή ακόµα προσόντα συµβασιούχων, εφόσον τέτοια δεν αξιώ-
θηκαν ούτε από τις προκηρύξεις των θέσεων ορισµένου χρόνου
και από τις συµβάσεις που στη συνέχεια καταρτίστηκαν». Κυρία
Υπουργέ, προσέξτε: «Όλα αυτά µε το σκεπτικό και τη λογική να
παρακαµφθεί η αυστηρή προσήλωση στον τύπο του προεδρικού
διατάγµατος». Το έχω καταθέσει.

Άρα,  ενώ εχθές µε ενεκάλεσε -στην ουσία µε επήνεσε ο κύ-
ριος Υπουργός!- γιατί είπα ότι δεν τηρήθηκαν οι προϋποθέσεις,
η γνωµοδότηση της Κυβέρνησης που εξέδωσε το προεδρικό διά-
ταγµα, έστειλε άλλο µήνυµα και οι εργαζόµενοι µονιµοποιήθη-
καν. 

Κύριε Πρόεδρε, αναρωτιέµαι πώς τότε που είχαν δεκαοκτώ
µήνες προϋπηρεσία οι ΑΜΕΑ του Κερατσινίου µονιµοποιήθηκαν,
ενώ σήµερα που έχουν εκατόν πενήντα µήνες προϋπηρεσίας,
απολύονται;

Και επειδή µε ενεκάλεσε για δεύτερη φορά η κυρία Υπουργός,
θέλω να πω το εξής. Κυρία Υπουργέ, στο άρθρο 28 –και αναφέ-
ροµαι και στον παριστάµενο Υπουργό και στον αξιότιµο κ. Τα-
σούλα που έχει άποψη- κάνετε αναδροµική ανάκληση συνταξιο-
δοτήσεων. Θέλω την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Όµως, κύριε Μητρό-
πουλε, τώρα µπαίνετε στην ουσία του θέµατος. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Είστε εισηγητής. Θα

µπορέσετε να τοποθετηθείτε στη δευτερολογία σας. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πρέπει να το αποσύρετε. Το είπε και ο κ. Κατσώτης. Λέτε πως

όποιος φύγει τώρα και κάνει αίτηση, του ανακαλείτε το διορισµό.
Όµως, σε όποιον έχει φύγει από τις 9 Ιουλίου 2013, ξαναελέγχετε
τη συνταξιοδότηση. Τι θα τον κάνετε, αν ανακαλέσετε το διορι-
σµό και τη συνταξιοδότηση; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τώρα παραβιάζουµε
όλοι τον Κανονισµό. Ζήτησε ο κ. Μητρόπουλος να εξηγήσει σε
τι συνίσταται το προσωπικό, µπήκε στην ουσία του θέµατος…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
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κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Δεν
παραβιάζουµε τον Κανονισµό. Πρέπει να απαντήσω στο προσω-
πικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας παρακαλώ, για
ένα λεπτό µόνο, κυρία Υπουργέ, για να προχωρήσουµε. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, δεν θα µπω στην ουσία. 

Κύριε Μητρόπουλε, κάνετε κάποιο λάθος-παράλειψη ή δεν κα-
ταλάβατε τι εννοούσα. Όταν είπα ότι διαστρεβλώσατε, αυτό
αφορούσε τα της αξιολόγησης. Εκεί αναφέρατε άλλο κοµµάτι
του µνηµονίου, ενώ όπως σας είπα -και σας το ξαναλέω- αυτό
δεν αφορά µετατροπές συµβάσεων. 

Το ξαναλέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αφορά αυτό
το νοµοσχέδιο. Αναφερθήκατε στα περί µνηµονίου. Κραδαίνατε
το κείµενο και αναφερόσασταν σε άλλο κείµενο, που αναφέρεται
σε άλλου τύπου αξιολόγηση και όχι στην αξιολόγηση των υπαλ-
λήλων. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το κατέθεσα. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Είπα,
λοιπόν, ότι διαστρέψατε, µπορεί όχι ηθεληµένα. Δεν ήταν προ-
σωπική η αναφορά στο πρόσωπό σας. Ήταν διευκρίνιση ότι η
Κυβέρνηση δεν συνδέει την αξιολόγηση µε απολύσεις και ότι
ήρθε βελτιωτική τροποποίηση του άρθρου για να καταστήσουµε
σαφές έτι περαιτέρω ότι δεν συνδέεται η αξιολόγηση ούτε καν
µε απολύσεις. 

Το ξαναλέω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν υπήρχε κανένα προσω-
πικό προς τον κύριο συνάδελφο. Απλώς, κατάλαβα ότι -µε την
επαναφορά του διατάγµατος Παυλόπουλου και την προηγού-
µενη µνεία σας στην κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή- όσοι
λένε ότι µας πάτε πίσω, πραγµατικά µας πάτε πάρα πολύ πίσω
αλλά πάρα πολύ πίσω, κύριε Μητρόπουλε. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, είναι γνωµοδότηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας παρακαλώ! Ολο-

κληρώθηκε το θέµα αυτό. 
Προχωρούµε στον κατάλογο των οµιλητών. Είναι εγγεγραµµέ-

νοι δεκαέξι οµιλητές. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, να

µιλήσετε αφού µιλήσουν κάποιοι οµιλητές; Αφού µίλησε η κυρία
Υπουργός, είπαµε να µη µιλήσουν δύο Υπουργοί συνεχόµενα.
Δεν ξέρω µήπως δεν έγινε σωστή συνεννόηση. Να δώσουµε τον
λόγο σε δύο, τρεις Βουλευτές και έπειτα θα πάρετε το λόγο,
κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Καλώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα εννιά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
από το 20ο Γυµνάσιο Πάτρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Φούντα για οκτώ λεπτά. 
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, να ξέρετε κατ’ αρχάς ότι µιλάτε σε Βουλευ-

τές της Δηµοκρατικής Αριστεράς και όχι σε Βουλευτές του τότε
Συνασπισµού. Αυτό σαν µια µικρή εισαγωγή, γιατί οφείλω να
απαντήσω. Από τη στιγµή που ιδρύθηκε η Δηµοκρατική Αριστερά
έχουµε ψηφίσει όλους τους νόµους που αφορούν τη διαφάνεια,
τη διαύγεια και οτιδήποτε έχει να κάνει µε το έρθουν στο φως
ουσιαστικά όσο γίνεται περισσότερα δεδοµένα και στοιχεία που
αφορούν τη δηµόσια διοίκηση. Αυτό νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί
να το παραβλέψει. 

Όµως, να πούµε ότι σήµερα δυστυχώς συζητάµε ένα νοµοσχέ-
διο που το ίδιο το Υπουργείο υποτιµά. Θέλει φαίνεται να το υπο-

τιµήσει,γιατί, ενώ το θέµα της πρόσβασης στη δηµόσια διαβού-
λευση και πληροφορία χωρίς προηγούµενο αίτηµα ενδιαφερό-
µενου, η ανοικτή δηλαδή διάθεση των πληροφοριών είναι µια
σηµαντική θετική µεταβολή, έρχεται προς συζήτηση µαζί µε
άσχετες διατάξεις και πάλι και µε µια πολύ αρνητική και προβλη-
µατική αλλαγή στον τρόπο εισαγωγής, το διαγωνισµό δηλαδή
για την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, µε διατάξεις µάλιστα
-και αυτό συγκρούεται µε αυτό που λέγατε πριν για τη διαφάνεια
και το πως θέλουµε να λειτουργούµε και ως Κοινοβούλιο και ως
Υπουργείο- που δεν υπήρχαν καν στη διαβούλευση. Θέλω µια
απάντηση σε αυτό. 

Αυτό συµβαίνει, δυστυχώς, γιατί θα µπορούσαµε να µιλάµε
µόνο θετικά για τις προσδοκίες που δηµιουργεί η πολιτική των
ανοικτών δεδοµένων στο πλαίσιο της Κοινωνίας της Γνώσης, που
είναι για µας το ζητούµενο, τόσο για τις αναπτυξιακές και τις και-
νοτόµες συνδυαστικές δυνατότητες των πληροφοριών, όσο και
για τις  λειτουργικές, µε µειώσεις παραδείγµατος χάρη των διοι-
κητικών βαρών παράλληλα.

Πρόκειται για πραγµατική και αναγκαία πρόοδο, όταν δηλαδή
η δηµόσια διοίκηση γίνεται αναπτυξιακό εργαλείο κι όχι τροχο-
πέδη. Έτσι υποκαθίσταται και αποκαθίσταται η εµπιστοσύνη των
πολιτών προς το κράτος κι έχουµε διάφορα άλλα παράλληλα
πλεονεκτήµατα και οφέλη. 

Ενάµιση χρόνο όµως πριν, µε αφορµή το νοµοσχέδιο για το
Κτηµατολόγιο, µιλούσαµε σε αυτήν την Αίθουσα για την ανα-
γκαιότητα να διασφαλιστεί και να επιταχυνθεί η πολιτική διαµοι-
ρασµού των γεωχωρικών δεδοµένων, σύµφωνα µε τις επιταγές
της οδηγίας 98/2003, της οδηγίας INSPIRE του ν. 3882/2010 και
της ευρωπαϊκής πολιτικής για το ψηφιακό θεµατολόγιο 2020. 

Τότε η ηγεσία του ΥΠΕΚΑ δεν δεχόταν, χωρίς καµµία αιτιολό-
γηση, τη διάθεση του συνόλου των γεωχωρικών δεδοµένων της
«ΕΚΧΑ Α.Ε.» σε φορείς του δηµοσίου τοµέα ή σε οποιονδήποτε
τρίτο χωρίς περιορισµούς και δωρεάν, για µη κερδοσκοπικούς
φυσικά και εµπορικούς σκοπούς. 

Αντίθετα, θεωρούσε ότι ο τεράστιος πλούτος δεδοµένων, κρί-
σιµων για τον εθνικό σχεδιασµό, την εθνική οικονοµία και την
ανάπτυξη, την ασφάλεια, την προστασία και τη βιώσιµη διαχεί-
ριση του περιβάλλοντος, µπορούσαν να µεταβιβάζονται σε ένα
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, χωρίς να είναι ελεύθερα προ-
σβάσιµα αυτά για όλους τους πολίτες, οι οποίοι πλήρωσαν τη
δηµιουργία αυτών των δεδοµένων, γιατί να µην ξεχνάµε όλοι ότι
οι πόροι του Κτηµατολογίου προέρχονται αποκλειστικά από τους
Έλληνες πολίτες. 

Καταθέσαµε, λοιπόν, τρεις φορές την εν λόγω τροπολογία και
πιέσαµε το Υπουργείο για την ορθότητά της, επί πολλές συνε-
δριάσεις, για να µπορέσει να πειστεί την τρίτη φορά, µετά από
πολύ µεγάλη προσπάθεια.

Σταδιακά, λοιπόν, αλλά βασανιστικά αργά, υπάρχει µία απο-
κατάσταση της εκδηλούµενης καχυποψίας, κόντρα σε αναχρο-
νιστικές κι ενίοτε συντεχνιακές λογικές. Και αυτή, επίσης, η
συντεχνιακή λογική έρχεται πάλι κόντρα σε αυτό που λέγαµε
πριν για τη διαύγεια και για το πως πρέπει να περάσουµε σε άλλο
επίπεδο άσκησης της πολιτικής. 

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, λοιπόν, που αφορά το κα-
νονιστικό σκέλος της θεσµοθέτησης της ανοιχτότητας και της
διαφάνειας, είναι σηµαντικό ιδιαιτέρως στο βαθµό που δεν εξαντ-
λείται σε µία απλή ενσωµάτωση της κοινοτικής οδηγίας. Είµαστε
πίσω ούτως ή άλλως στις συζητήσεις αναφορικά µε την πρό-
σβαση στα δεδοµένα. 

Όπως είπαµε, στο ελληνικό δηµόσιο επιµελώς ατηµέλητα προ-
ωθείται µε αργούς ρυθµούς ο εκσυγχρονισµός. Έχουµε ξανακά-
νει αυτήν τη συζήτηση σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτι-
σµού -και είναι και ο νέος Υπουργός εδώ- για την, ουσιαστικά,
προάσπιση και υπεράσπιση των δεδοµένων. Οι συνθήκες όµως
αλλάζουν. 

Η δυναµική εµφάνιση κοµµάτων στην Ευρώπη όπως οι Πειρα-
τές, κυρίως αυτών της Γερµανίας και της Σουηδίας, έχει αναδεί-
ξει την αναγκαιότητα εκτενέστερων συζητήσεων για πιο προωθη-
µένες πρακτικές που θα µπορούσαν να αναθεωρήσουν τη σχέση
δηµόσιας διοίκησης και πολιτών. 

Το δεύτερο µεγάλο θέµα όµως του νοµοσχεδίου προφανώς
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αδικεί –να το πούµε έτσι- κατάφωρα το πρώτο. Δεν έχει γίνει
σαφές για ποιον λόγο συρρικνώνεται και υποβαθµίζεται ο ρόλος
της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης -κι εδώ θα θέλαµε, επι-
τέλους, µία προφανή απάντηση, αφού όλα γίνονται τόσο εύκολα-
αντί να ακολουθείται µία αντίστροφη πορεία, αυτή της ενίσχυσής
του και παράλληλα της αναβάθµιση της σχολής και των αποφοί-
των της.

Θέλετε να πιστέψουµε ότι είναι εµφανές ότι η Κυβέρνηση, λοι-
πόν, δεν επιθυµεί τη συµµόρφωση και τη διαµόρφωση µιας επι-
τελικής δηµόσιας διοίκησης µε κάθε ευκαιρία; Γιατί υπονοµεύει
τις τόσο αξιόλογες δοµές της; 

Κι επειδή το θέµα των δοµών του κράτους και της στελέχωσής
του είναι πάγια προβληµατικό, να επανέλθω και στο θέµα της κα-
τάργησης οργανισµών, χωρίς καµµία διαδικασία αξιολόγησης
της λειτουργίας και της προσφοράς τους, µε µόνο κριτήριο τη
βούληση του εκάστοτε Υπουργού. 

Ο Οργανισµός Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας –θα ήθελα, κύριε
Υπουργέ, να µας ακούσετε µόνο σε αυτό, γιατί έχουµε καταθέσει
µία τροπολογία- είναι µία από τις επιτυχηµένες δοµές, που είχε
προσωπικό πολύ υψηλού µορφωτικού επιπέδου κι είχε παρου-
σιάσει πολύ αξιόλογο έργο. Με τη µεταφορά της αρµοδιότητας
του ΟΡΣΑ και του ΟΡΘΕ, δηλαδή των Οργανισµών Ρυθµιστικού
Σχεδίου Αθήνας και Θεσσαλονίκης στη Διεύθυνση Χωροταξίας
του ΥΠΕΚΑ, υποβαθµίζεται εµφανώς η λειτουργία τους.

Πέρα από τα λοιπά θέµατα, λοιπόν, που βρίσκονται σε εξέλιξη
και διαχειρίζεστε, είναι αναγκαία η διατήρηση της συγκεκριµένης
δοµής, αφού απ’ αυτήν εξαρτάται η εύρυθµη υλοποίηση του
Ρυθµιστικού της Αθήνας. Επίκειται, µάλιστα, η κατάθεση του
Ρυθµιστικού και της Θεσσαλονίκης. Τα δύο ρυθµιστικά σχέδια,
που ίσως είναι τα µοναδικά οραµατικά νοµοσχέδια που ήρθαν σ’
αυτήν τη Βουλή, σ’ αυτό το Κοινοβούλιο, τα τελευταία δυόµισι
χρόνια, τείνουν να καταργηθούν. Δεν είναι σαφές πως θα µπο-
ρέσουν να υλοποιηθούν. Σας ζητάµε να αναθεωρήσετε και να
κοιτάξετε µε προσοχή τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Ζητάµε, λοιπόν, να παραταθεί η λειτουργία αυτών των δύο ορ-
γανισµών µέχρι το 2021 που είναι η τελική ηµεροµηνία ουσια-
στικά διεκπεραίωσης των ρυθµιστικών σχεδίων. Πραγµατικά,
θέλω να το σκεφτείτε.

Με την ευκαιρία θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για την τροπο-
λογία που αφορά τις αλλαγές στο νέο οργανισµό του ΥΠΕΚΑ. Το
σχετικό προεδρικό διάταγµα εκδόθηκε στις 28 Αυγούστου, µόλις
πριν από δύο µήνες. Προφανώς, κάποιες από τις τροποποιήσεις
που εισηγείστε είναι διαδικαστικές και αφορούν κυρίως την εύ-
λογη προσαρµογή στο νόµο για το χωροταξικό σχεδιασµό. Εκεί
αναφέρονται η τροπολογία και τα σχόλια που κάναµε προηγου-
µένως για τον ΟΡΣΑ και τον ΟΡΘΕ. 

Όµως, υπάρχουν αλλαγές που δεν είναι διαδικαστικού χαρα-
κτήρα και είναι ενδεικτικές µίας προχειρότητας που δεν αρµόζει
σ’ αυτήν τη φάση και στην κρισιµότητα της κατάστασης στην
οποία έχει επέλθει η δηµόσια διοίκηση. Κατά τη γνώµη µας, πρό-
κειται –δυστυχώς- για µία τάση απορρύθµισης κάποιων δοµών,
πολύ σηµαντικών πτυχών της δηµόσιας διοίκησης στο όνοµα του
εκσυγχρονισµού ή ακόµα και της κακώς εννοούµενης µεταρρύθ-
µισης. Όµως, είναι άλλο πράγµα το να είσαι µεταρρυθµιστής και
άλλο πράγµα το να κάνεις αποσπασµατικές κινήσεις καταδίκης
της δηµόσιας λειτουργίας των υφιστάµενων δοµών του κράτους.

Σας ζητούµε να το σκεφτείτε ξανά.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει η κ. Ευσταθία Γεωργοπούλου-Σαλτάρη και ακο-

λουθούν η κ. Ρεπούση και µετά ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα τοποθετηθώ

επί του άρθρου 36 του παρόντος νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Διοικητικής Μεταρρύθµισης για τις συµβάσεις µίσθωσης σχολι-
κών καθαριστριών, αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων.

Με το άρθρο αυτό, µεταξύ άλλων, παρακάµπτεται για τη φε-

τινή σχολική χρονιά κατ’ εξαίρεση η χρονοβόρα διαδικασία της
έγκρισης των συµβάσεων µίσθωσης έργου των σχολικών καθα-
ριστριών από την τετραµελή επιτροπή που ορίζεται στη µε
αριθµό  33/2006 πράξη Υπουργικού Συµβουλίου, όπως ισχύει. 

Το γεγονός ότι προχωράτε στην εξαίρεση µόνο για τις συγκε-
κριµένες συµβάσεις που αφορούν την καθαριότητα των σχολι-
κών µονάδων, αναδεικνύει το µέγεθος του προβλήµατος που έχει
ανακύψει, την προχειρότητα και την έλλειψη σχεδιασµού για ένα
τόσο ευαίσθητο ζήτηµα που αφορά την υγεία των µαθητών και
των εκπαιδευτικών.

Για να καταλαβαίνουµε για τι µιλάµε, θα ήθελα να τονίσω ότι
υπάρχουν νοµοί στη χώρα µας όπου το 80% των καθαριστριών
είναι µε συµβάσεις µίσθωσης έργου. Πέρυσι, η κατάσταση
έφθασε σε αδιέξοδο, όταν µετά από επτά µήνες δεν είχαν λάβει
ούτε 1 ευρώ για τα δεδουλευµένα τους. Όλο αυτό το διάστηµα
ασκήθηκαν έντονες πιέσεις και από τις καθαρίστριες που είχαν
φθάσει στα όρια επιβίωσης –θέλω ενδεικτικά να αναφέρω ότι
πάρα πολλά σχολεία στο Νοµό Ηλείας ήταν κλειστά- αλλά και
από εµάς µεταξύ των άλλων στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Βέβαια, ο προηγούµενος Υπουργός Παιδείας δεν κα-
ταδέχθηκε ως συνήθως να προσέλθει να απαντήσει σε σχετική
επίκαιρη ερώτησή µου.

Επίσης, θέσαµε αυτό το ζήτηµα εγκαίρως υπ’ όψιν του νυν
Υπουργού Παιδείας, όταν ανέλαβε τα καθήκοντά του τον Ιούνιο.
Την περυσινή χρονιά, το Ινστιτούτο Νεολαίας και Διά Βίου Μά-
θησης (ΙΝΕΔΙΒΙΜ), εποπτευόµενο από το Υπουργείο Παιδείας,
ήταν υπεύθυνο για τη χρηµατοδότηση των κατά τόπους σχολι-
κών επιτροπών, οι οποίες συνάπτουν τις συµβάσεις έργου µε τις
σχολικές καθαρίστριες ή τα συνεργεία καθαρισµού.

Η περυσινή σχολική χρονιά ξεκίνησε το Σεπτέµβριο και η κοινή
υπουργική απόφαση για την επιχορήγηση του Ινστιτούτου Νεο-
λαίας και Διά Βίου Μάθησης (ΙΝΕΔΙΒΙΜ), για την καταβολή των
δεδουλευµένων δηµοσιεύτηκε τον Ιανουάριο, τέσσερις µήνες
µετά και ενώ οι καθαρίστριες δούλευαν κανονικά προσφέροντας
το τόσο σηµαντικό έργο τους. Όµως, το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους ζήτησε την έγκριση της επιτροπής της πράξης Υπουρ-
γικού Συµβουλίου, προκειµένου να χρηµατοδοτηθούν οι σχολι-
κές επιτροπές. Έτσι «πάγωσε» η όλη διαδικασία και για να πα-
ρακαµφθεί η πράξη Υπουργικού Συµβουλίου έπρεπε να υπογρα-
φούν καινούργιες συµβάσεις.

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, πότε πληρώθηκαν τελικά τα δε-
δουλευµένα Σεπτεµβρίου-Δεκεµβρίου; Πληρώθηκαν τον Απρίλιο.
Για τα δεδουλευµένα της υπόλοιπης χρονιάς είδαµε τραγελα-
φικά πράγµατα, όπως για παράδειγµα να µην µπορεί να λάβει το
Ινστιτούτο Νεολαίας και Διά Βίου Μάθησης (ΙΝΕΔΙΒΙΜ) φορολο-
γική ενηµερότητα για να επιχορηγηθεί. Τελικά, τα πληρώθηκαν
τµηµατικά µέσα στο καλοκαίρι, ενώ του Ιουνίου ακόµα δεν τα
έχουν πληρωθεί.

Εν τω µεταξύ, µιλάµε για απολαβές περίπου 200 ευρώ για έξι
αίθουσες συν 40 ευρώ η αίθουσα και γενικά µηνιαίες αµοιβές της
τάξης των 400 ευρώ. Πρόκειται, πραγµατικά, για µισθούς πείνας. 

Φέτος, έρχεστε, λοιπόν, να ρυθµίσετε νοµικά την παράκαµψη
της πράξης Υπουργικού Συµβουλίου στα τέλη Οκτώβρη και, κα-
τόπιν πιέσεων, ορίζετε ότι ο µέγιστος αριθµός εργατοωρών απα-
σχόλησης θα καθορίζεται µε ΚΥΑ. 

Ελπίζουµε αυτό το µέγιστο όριο να µην αφήσει τα σχολεία
χωρίς καθαρίστριες και θα δούµε αν η σηµερινή σας ρύθµιση θα
καλύψει όντως, όπως λέτε, άµεσα τις ανάγκες των σχολείων. 

Οι καθαρίστριες έχουν ήδη ξεκινήσει να εργάζονται από το Σε-
πτέµβρη, χωρίς να έχουν υπογράψει καινούργιες συµβάσεις,
µόνο µε την ελπίδα ότι κάποτε θα πληρωθούν. Αλήθεια, ποιος θα
δεχόταν να εργάζεται χωρίς να αµείβεται; Είναι τέλος Οκτώβρη
και είναι απλήρωτες. Έχει εξαντληθεί η υποµονή τους, αφού δεν
µπορούν να αντεπεξέλθουν στις στοιχειώδεις ανάγκες της επι-
βίωσης αυτών και των οικογενειών τους. 

Κύριοι Υπουργοί, αντιλαµβανόµαστε ότι αν το δηµόσιο δίνει
αυτό το κακό παράδειγµα στο ζήτηµα της εξόφλησης οφειλών
και ασφαλιστικών εισφορών προς τους εργαζόµενους, αφήνον-
τάς τους απλήρωτους για τόσους µήνες και µε την αγωνία αν τε-
λικά θα καταβληθούν τα δεδουλευµένα και πότε, τότε δεν πρέπει
να προκαλεί σε κανέναν εντύπωση γιατί έχετε νοµοθετήσει την
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πλήρη διάλυση των εργασιακών σχέσεων στον ιδιωτικό τοµέα.
Με όλο αυτό το πλέγµα των ενεργειών σας, δίνετε συνειδητά

το σύνθηµα και παρέχετε ντε φάκτο την πλήρη κάλυψη στον ιδιω-
τικό τοµέα να σας ακολουθήσει στην αθέτηση των υποχρεώσεων
που αναλαµβάνετε απέναντι στους εργαζόµενους, που µάλιστα
παρέχουν τόσο σηµαντικές υπηρεσίες στο δηµόσιο σχολείο. Ελ-
πίζουµε να το αναγνωρίσετε αυτό και να µη βγάλετε αντιπαρα-
γωγικές ή αργόσχολες και τις σχολικές καθαρίστριες. 

Αν και αυτή η κατηγορία των εργαζοµένων, θα γίνει θυσία στην
ελληνική εκδοχή του success story της ανάπτυξης και της δηµι-
ουργίας πρωτογενούς πλεονάσµατος µε εντατικοποίηση της ερ-
γασίας, µε ελαστικοποίηση του ωραρίου και των εργασιακών
σχέσεων, µε πληρωµές δεδουλευµένων στα όρια της πείνας και
όποτε και όσο συµφέρει τον εργοδότη, ακόµα και αν αυτός είναι
το δηµόσιο, δηλαδή µε εσωτερική στάση πληρωµών, να µας το
πείτε να το ξέρουµε. 

Το ότι δουλεύουν, όπως όλοι οι εργαζόµενοι, από ανάγκη, δεν
χρειάζεται να το αναλύσουµε. Το ότι δεν είναι διατεθειµένες να
χαρίσουν την εργασία τους και θα προχωρήσουν και πάλι σε κι-
νητοποιήσεις θεωρείται και αυτό αυτονόητο. Λάβετε, επίσης, υπ’
όψιν σας ότι οι γυναίκες αυτές υποχρεώνονται σε πολλές περι-
πτώσεις να υπογράφουν ότι καθαρίζουν λιγότερες αίθουσες από
αυτές που καθαρίζουν. Νοµίζω ότι ούτε και αυτό πρέπει να το
ξέρουν οι κύριοι Υπουργοί. Αυτή η αδικία θα συνεχίσει να τους
ακολουθεί στο µέλλον;  

Γνωρίζουµε, επίσης -και υπάρχουν και καταγγελίες γι’ αυτό-
ότι εκβιάζονται πως αν διαµαρτυρηθούν, δεν θα επαναπροσλη-
φθούν. Και φυσικά φοβούνται να µιλήσουν, καθώς δεν έχει σβή-
σει από τη συλλογική µνήµη η περιπέτεια στο παρελθόν της
-Ευρωβουλευτού σήµερα του ΣΥΡΙΖΑ- Κωνσταντίνας Κούνεβα, η
οποία τόλµησε να αντισταθεί στους εκβιασµούς και να διεκδική-
σει τα νοµίµως προβλεπόµενα.

Επίσης, θέλω να γνωστοποιήσω ότι ακόµα και σήµερα δεν
έχουν συνεδριάσει σε πολλούς δήµους της χώρας οι σχολικές
επιτροπές για να υπογραφούν και να σταλούν οι σχετικές συµ-
βάσεις. Δεν είναι καθόλου τιµητική αυτή η κατάσταση για µια
σύγχρονη, ευνοµούµενη πολιτεία, για ένα πολιτισµένο κράτος.
Δυστυχώς, αυτός ο χώρος λειτουργεί µε απαράδεκτους όρους,
πληρωµές όποτε θέλετε και εκβιασµός για σιωπή. 

Δεν αρκεί µόνο η παράκαµψη της επιτροπής της πράξης Υ-
πουργικού Συµβουλίου που νοµοθετείτε σήµερα, µε αναδροµική
ισχύ, λόγω του ότι δεν έχουν συναφθεί οι συµβάσεις, θα πρέπει
να προχωρήσετε άµεσα στις απαραίτητες ενέργειες για να µε-
τατραπούν οι υφιστάµενες σχέσεις εργασίας σε σταθερές, µε
αξιοπρεπείς µισθούς σε µηνιαία βάση.

Επίσης, το προσωπικό καθαριότητας είναι απαραίτητο να ερ-
γάζεται και κατά τη διάρκεια της λειτουργίας του σχολείου και
όχι µόνο µετά το σχόλασµα, όπως ισχύει µέχρι σήµερα, κάτι το
οποίο έχουν τονίσει οι ενώσεις γονέων.

Γνωρίζετε ότι οι ανάγκες είναι πάγιες και διαρκείς και αφορούν
τη δηµόσια υγεία, την υγεία των παιδιών µας. Όµως, µέχρι να αλ-
λάξει το καθεστώς και να προσλαµβάνετε προσωπικό καθαριό-
τητας µε σταθερές σχέσεις εργασίας και επειδή η τρέχουσα
σχολική χρονιά διανύει ήδη την πέµπτη εβδοµάδα από την έναρ-
ξή της, απαιτούµε να προχωρήσετε σε άµεσες ενέργειες, ώστε
να καταβάλλονται τα δεδουλευµένα τους, σε σταθερή, µηνιαία
βάση, όπως ορίζει η νοµοθεσία.

Από του χρόνου, έχετε σχεδιάσει να είναι αρµόδιο το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών. Εάν λάβουµε υπ’ όψιν τη σηµερινή κατάσταση
στις υποχρεώσεις του για τις µεταφορές µαθητών, τη θέρµανση,
αναλώσιµα και λειτουργικά έξοδα των σχολείων, µπορούµε να
προβλέψουµε τι περιµένει τα σχολεία µας και στο ζήτηµα της κα-
θαριότητας.

Ελπίζουµε ότι δεν θα είναι στις προθέσεις σας να περάσει και
αυτή η κατηγορία εργαζοµένων στις ιδιωτικές εταιρείες, όπου
κυριαρχεί η ασυδοσία και η άγρια εκµετάλλευση στο όνοµα του
κέρδους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εξάλλου, έχουµε το τρανταχτό παράδειγµα των καθαριστριών

του Υπουργείου Οικονοµικών, των οποίων η απόλυση δεν απέ-
φερε και λογιστικο-δηµοσιονοµικό όφελος. Η µεθόδευση για
ακύρωση της απόφασης του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών
που τις δικαιώνει και ο ανυποχώρητος αγώνας τους έχει πάρει
µεγάλη δηµοσιότητα σε Ευρώπη και Αµερική. Σύντοµα η δι-
καίωσή τους θα γίνει πρωτοσέλιδο παντού. 

Όµως, αυτό που ελπίζουµε -και είµαστε βέβαιοι γι’ αυτό- είναι
ότι ο ελληνικός λαός θα ανακόψει τη φόρα της µνηµονιακής δια-
χείρισης που έχετε πάρει και µια κυβέρνηση της Αριστεράς θα
επαναφέρει τις εργασιακές σχέσεις στο µέτρο και στις ανάγκες
του ανθρώπου, µε όρους αξιοπρέπειας και για τους εργαζόµε-
νους αλλά και για τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Ρεπούση. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα ασχοληθώ µόνο µε τρία άρθρα του σχεδίου

νόµου που φέρνετε για συζήτηση στη Βουλή, µε αυτά δηλαδή
που αφορούν το διαγωνισµό για την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Δι-
οίκησης και Αυτοδιοίκησης. Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να πω ότι
χαίροµαι πολύ που είναι εδώ και ο κύριος Υπουργός αλλά και η
Υφυπουργός, στην ευθύνη της οποίας είναι η Εθνική Σχολή Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης. 

Και τώρα θα ήθελα να κάνω τρεις γενικές παρατηρήσεις µε τη
µορφή ερωτηµάτων και είµαι σίγουρη ότι η κυρία Υφυπουργός
θα τις κατανοήσει πλήρως και ελπίζω ότι θα κάνει τροποποιήσεις-
βελτιώσεις. 

Το πρώτο ερώτηµά µου είναι, αν µπορείς άραγε να θεσπίζεις
ή να αλλάζεις ένα διαγωνισµό, ανεξάρτητα µε το τι σπουδαστές
θέλεις να µπουν σ’ αυτήν τη σχολή. Δεύτερον, µπορείς να θεσπί-
ζεις ή να αλλάζεις ένα διαγωνισµό, ανεξάρτητα µε το τι αποφοί-
τους θέλεις από αυτήν τη σχολή και ανεξάρτητα τελικά από το
τι δηµόσιο τοµέα θέλεις; Υποτίθεται ότι η Εθνική Σχολή Δηµόσιας
Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, είναι πάρα πολύ σηµαντική για να
εκπαιδεύει στελέχη της δηµόσιας διοίκησης, ενός δηµόσιου
τοµέα που πολλοί από εµάς δεχόµαστε ότι είναι αναποτελεσµα-
τικός και ότι δεν εκπληρώνει τους σκοπούς για τους οποίους
υπάρχει σήµερα.

Το τρίτο ερώτηµά µου είναι, αν µπορείς να αλλάζεις το διαγω-
νισµό, χωρίς να ρωτάς τους ανθρώπους του πεδίου, δηλαδή τα
στελέχη σου, τα στελέχη που εµπιστεύεσαι στη δηµόσια διοί-
κηση, τους σπουδαστές, παλιούς και καινούργιους, τους εκπαι-
δευτές, αλλά και την ίδια τη σχολή. Αυτά ήταν τα τρία ερωτήµατα
που ήθελα να θέσω και στα οποία περιµένω να πάρω απαντήσεις. 

Μάλιστα, για να δείξω τη διαφορά, θα ήθελα να πάω σε µια
σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης που είναι πολύ
ψηλά στην αξιολόγηση, την ΕΝΑ, την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Δι-
οίκησης της Γαλλίας, από την οποία αποφοιτούν πολύ υψηλά
στελέχη του δηµόσιου τοµέα στη Γαλλία. 

Η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης της Γαλλίας, λοιπόν, έχει
ανακοινώσει κάποιες αλλαγές-µεταρρυθµίσεις στο σύστηµα ει-
σαγωγής σ’ αυτήν τη σχολή από τις αρχές του 2015 και εξής. Η
σχολή, λοιπόν, είχε ένα σύστηµα εισαγωγής και το αλλάζει. Πα-
ράλληλα, όµως, υπάρχει και µια αιτιολογική έκθεση στην οποία
εξηγεί γιατί κάνει αυτήν την αλλαγή, σε ποια κατεύθυνση την
κάνει και τι είναι αυτό που θέλει να πετύχει µέσα από αυτήν την
αλλαγή στο σύστηµα των εξετάσεων. Εδώ θα ήθελα να σηµει-
ώσω ότι οι εξετάσεις αυτές είναι πάρα πολύ αυστηρές.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι η αλλαγή που κάνει η Εθνική
Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης της Γαλλίας, κινείται ακριβώς στην
αντίθετη κατεύθυνση από αυτήν στην οποία κινείται η αλλαγή
που εισηγείστε εσείς. Για παράδειγµα, ενώ δεν είχε συνέντευξη,
προσθέτει και τη συνέντευξη στον τρόπο εισαγωγής. Αντίθετα,
εσείς την καταργείτε, ενώ υπήρχε. 

Ένα δεύτερο στοιχείο αυτής της µεγάλης αλλαγής που έχουν
εξαγγείλει, είναι ότι µειώνουν πάρα πολύ την ύλη και τα εξετα-
ζόµενα µαθήµατα –δηλαδή το πεδίο των γνώσεων- και αυξάνουν
πάρα πολύ σε συντελεστή βαρύτητας τις δεξιότητες των υποψη-
φίων µε κυρίαρχες τρεις δεξιότητες, τη δεξιότητα του διαλόγου,
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τη δεξιότητα να ακούν τον άλλον και τη δεξιότητα να πείθουν τον
άλλον. Αυτά δεν υπάρχουν στη δική σας αιτιολογική έκθεση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Γιατί δεν υπάρ-
χουν; 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Δεν υπάρχουν. Έχετε ένα µάθηµα εδώ…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Υπάρχουν δύο
µαθήµατα και ένα τεστ δεξιοτήτων. 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ναι. Τι είναι το τεστ δεξιοτήτων; Το ορί-
ζετε; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Τι είναι το τεστ
δεξιοτήτων; 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Δεν ορίζετε το τεστ δεξιοτήτων.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Δια-
βάστε το, κυρία συνάδελφε!

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Διαβάζω! Λέει «Οργάνωση και λειτουργία
του κράτους»...

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Δεν υπήρχε το
τεστ δεξιοτήτων. 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ένα λεπτό! Αν κάνω λάθος, δεν έχω πρό-
βληµα να ζητήσω συγγνώµη. Επίσης, λέει «Μικροοικονοµική- Μα-
κροοικονοµική και Δηµόσια Οικονοµική» και «Γνώσεις και Δεξιό-
τητες».

Εγώ σας είπα ποιες είναι οι δεξιότητες. Είναι οι εξής: Συνο-
µιλώ, καταλαβαίνω τον άλλο και τον πείθω µε τα επιχειρήµατά
µου. 

Ποιες είναι οι δικές σας δεξιότητες, όπως τις αναφέρετε στο
νοµοσχέδιο κι οι οποίες είναι αντικείµενο της εξέτασης; Είναι η
ορθή χρήση της ελληνικής γλώσσας, η ικανότητα κατανόησης
του γραπτού λόγου, η αναλυτική σκέψη. Προσέξτε πόσο γενικό-
λογα πράγµατα είναι αυτά που πάτε εσείς να ελέγξετε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Τα δικά σας δεν
είναι γενικόλογα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ µη διακόπτετε. 

Κυρία Ρεπούση, θέλετε διακοπή; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Το «να κατανοώ
τον άλλον» δεν είναι γενικόλογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, µπο-
ρείτε να απευθύνεστε στο Προεδρείο, αν θέλετε να διακόπτετε; 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Οι δε εξεταστές που θα εξετάσουν αυτές
τις δεξιότητες, είναι επίσης -αν δεν κάνω λάθος- υπάλληλοι του
δηµόσιου τοµέα. Ελπίζω ότι θα το βελτιώσετε, ότι θα τους ορί-
σετε. 

Πάντως, ο τρόπος που αναλύονται εδώ αυτές οι δεξιότητες,
που εισάγονται, είναι πάρα πολύ γενικός και δεν έχουν να κάνουν
µε το προφίλ των ανθρώπων που θέλετε να διαµορφώσετε µέσα
από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης. 

Περνάω στο επόµενο θέµα. Σύµφωνα µε την αλλαγή που προ-
τείνεται από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης της Γαλλίας,
όλες οι λεγόµενες γνώσεις εξετάζονται σε ένα συγκεκριµένο
πλαίσιο, που έχει να κάνει µε τη δηµόσια δράση και τη γενική
κουλτούρα του υποψηφίου. Δηλαδή, υπάρχει µια έµφαση στα θέ-
µατα των γενικών γνώσεων και της γενικής κουλτούρας. 

Τέλος, ορίζεται ότι όλη αυτή η διαδικασία αλλαγής, έγινε αφού
µελετήθηκαν οι προτάσεις και των στελεχών της δηµόσιας διοί-
κησης, των σπουδαστών, των καθηγητών κ.λπ. και αφού µελετή-
θηκαν και οι καλές πρακτικές που υπάρχουν τόσο στη Γαλλία
όσο και στο εξωτερικό σχετικά µε τις εισαγωγικές εξετάσεις αυ-
τών των σχολών. 

Τι προτείνετε εσείς; Καταργείτε το ντοσιέ του υποψηφίου. Η
γνώµη µου είναι -απαντήστε µου, αν κάνω λάθος- ότι το κάνετε
µε κριτήρια δηµοσιονοµικά, για να µειώσετε το κόστος. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Όχι,

δεν ισχύει αυτό. Θα σας απαντήσουµε. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Λέτε όχι. 
Πάντως, το ντοσιέ του υποψηφίου είναι µια πρακτική η οποία

εφαρµόζεται αυτήν τη στιγµή και για τις υψηλής στάθµης σχο-
λές, τις ανώτατες σχολές αλλά και σε πάρα πολλά από τα µετα-
πτυχιακά προγράµµατα που έχουµε στα ελληνικά πανεπιστήµια,
γιατί είναι µια ολοκληρωµένη απάντηση σε κάποια ερωτήµατα
που σου δίνει το προφίλ του υποψηφίου. 

Επίσης, καταργείτε τη συνέντευξη, ενώ είδαµε ότι σε µια σύγ-
χρονη µεταρρύθµιση µιας σχολής δηµόσιας διοίκησης, στην
ΕΝΑ, εισάγεται, ενώ δεν υπήρχε, η συνέντευξη. 

Θα έλεγα ότι ίσως πάρετε υπ’ όψιν σας αυτές τις παρατηρή-
σεις. Επίσης, θα θέλαµε να µας δώσετε κάποιες απαντήσεις για
το µε ποιους διαβουλευτήκατε για την αλλαγή του τρόπου εισα-
γωγής στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης. Θα θέλαµε να
µας πείτε αν γι’ αυτήν την αλλαγή, εκτός από αυτό που αναφέ-
ρεται στην αιτιολογική έκθεση, που είναι η µείωση του χρόνου
όλης αυτής της διαδικασίας, υπάρχει άλλο σκεπτικό που υπο-
στηρίζει την πρότασή σας αυτή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Τασούλας για τρία λεπτά για να

αναφερθεί στην τροπολογία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, στο κυρίως σώµα του συζητούµε-
νου νοµοσχεδίου, στο άρθρο 31, φιλοξενείται µια διάταξη που
αφορά σε διόρθωση κάποιων αβλεψιών εν όψει του ότι έχουµε
ένα νέο οργανισµό στο Υπουργείο Πολιτισµού, βάση του π.δ. 104
του 2014. Διορθώνονται, λοιπόν, κάποιες αβλεψίες και παραλεί-
ψεις στο κυρίως σώµα του νοµοσχεδίου, σχετικά µε την χωρική
αρµοδιότητα των εφορειών αρχαιοτήτων, µε την κατανοµή του
προσωπικού και την κατάταξη οργανικών θέσεων. Αυτά είναι ως
προς το κυρίως σώµα. 

Κατατέθηκε µια τροπολογία, στην ίδια αντίληψη της διόρθω-
σης κάποιων παραλείψεων που υπήρξαν στο νέο οργανισµό, ο
οποίος ήδη εφαρµόζεται και έχει δηµοσιευθεί, τον οργανισµό
βάσει του π.δ. 104 του 2014, οι οποίες τροποποιήσεις ρυθµίζουν
θέµατα που προκύπτουν ακριβώς λόγω της συγχώνευσης -µε το
νέο οργανισµό- οργανικών µονάδων και εποπτευοµένων νοµικών
προσώπων -µουσείων σηµαίνει αυτό- και τα οποία δεν ρυθµίστη-
καν µε τις διατάξεις του προαναφερθέντος προεδρικού διατάγ-
µατος.

Συγκεκριµένα, µε την παράγραφο 1 καταργούνται και µε τυ-
πικό νόµο το Μουσείο Ελληνικών Λαϊκών Μουσικών Οργάνων και
το Μουσείο Ελληνικής Λαϊκής Τέχνης, τα οποία ήδη στην ουσία
είχαν καταργηθεί µε το προαναφερθέν προεδρικό διάταγµα και
είχαν συγχωνευθεί στο συσταθέν µε το νέο Οργανισµό Μουσείο
Ελληνικής Λαϊκής Τέχνης και Ελληνικών Λαϊκών Μουσικών Ορ-
γάνων – Συλλογή Φοίβου Ανωγειανάκη, το οποίο λειτουργεί ως
δηµόσιο µουσείο επιπέδου διεύθυνσης. 

Με την ίδρυση αυτού του καινούργιου φορέα, πέραν της ορ-
γανωτικής και λειτουργικής βελτίωσης της απόδοσης αυτού του
οργανισµού έχουµε σε ετήσια βάση και εξοικονόµηση 150.000
ευρώ. 

Με τις παραγράφους 2 έως 9 της τροπολογίας αυτής, ρυθµί-
ζονται θέµατα αρµοδιοτήτων προσωπικού, περιουσίας και εκκρε-
µοτήτων δικαστικών, που ανακύπτουν από τη κατάργηση των
δύο µουσείων και τη συγχώνευσή τους στο Μουσείο Ανωγει-
ανάκη. 

Με την παράγραφο 10, αντικαθίσταται η παράγραφος 3 του
άρθρου 65 του π.δ. 104/2014 και διαγράφεται η απαίτηση του
µεταπτυχιακού τίτλου ως τυπικού προσόντος για το διορισµό σε
θέσεις του κλάδου ΠΕ Αρχαιολόγων στις δύο βασικές και πολυ-
πληθείς ειδικότητες αυτού του κλάδου, δηλαδή τις ειδικότητες
των αρχαιολόγων προϊστορικών, κλασικών, βυζαντινών και µετα-
βυζαντινών αρχαιοτήτων, οι οποίες είναι και ο πυρήνας -πάνω
από 90%- του δυναµικού των αρχαιολόγων του Υπουργείου. 

Η απαίτηση για κατοχή µεταπτυχιακού τίτλου διατηρείται για
ειδικότητες καινούργιες, που δεν υπάρχουν µέχρι τώρα, του κλά-
δου αρχαιολόγων, για την πρόσβαση στις οποίες η ειδίκευση δεν
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αποδεικνύεται από τίτλο επιπέδου πτυχίου. Είναι οι ειδικότητες
επιγραφολόγων, ζωοαρχαιολόγων κ.λπ., που είναι απολύτως
εξειδικευµένες και γι’ αυτές απαιτείται µεταπτυχιακός τίτλος. 

Με την παράγραφο 11, διευκρινίζεται ότι το υπηρεσιακό και
µισθολογικό καθεστώς των υπηρετούντων στο Υπουργείο δικη-
γόρων µε έµµισθη εντολή εξοµοιώνεται µε όσα ισχύουν για τους
λοιπούς δικηγόρους που απασχολούνται µε έµµισθη εντολή στο
υπόλοιπο δηµόσιο. Υπάρχει µία ευθυγράµµιση µεταχείρισης
αυτών των δικηγόρων που υπηρετούν στο Υπουργείο Πολιτισµού
µε τους υπόλοιπους που υπηρετούν στο δηµόσιο. 

Με την παράγραφο 12, καταργείται η παράγραφος 4 του άρ-
θρου 70 του π.δ. 104/2014 περί µεταβατικής διατηρήσεως των
υπηρετούντων προϊσταµένων στις παλιές οργανικές µονάδες,
δεδοµένου ότι αυτό είναι άνευ αντικειµένου. Από την άµεση το-
ποθέτηση προϊσταµένων στις νέες οργανικές µονάδες, εκτιµάται
ότι το δηµοσιονοµικό όφελος θα ανέλθει σε 600.000 ευρώ ετη-
σίως.

Τέλος, στις παραγράφους 14 και 15 της τροπολογίας στην
οποία αναφέροµαι, κύριε Πρόεδρε, γίνονται διάφορες διορθώ-
σεις ανά κατηγορία προσωπικού σε επιµέρους θέσεις που προ-
βλέπονται στον οργανισµό στο π.δ. 104/2014, χωρίς να
µεταβάλλεται ο αρχικά προβλεφθείς συνολικός αριθµός οργανι-
κών θέσεων.

Στην ουσία πρόκειται για νοµοτεχνικές βελτιώσεις που υπο-
βάλλονται µε τη µορφή τροπολογίας, διασφαλίζουν την ενιαία δι-
οικητική επιτελική δοµή των υπηρεσιών, υπάρχει προφανές δη-
µοσιονοµικό όφελος και είναι απαραίτητο να ψηφιστούν για την
απρόσκοπτη συνέχιση της λειτουργίας των υπηρεσιών του
Υπουργείου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κύριε Υπουργέ. Προχωρούµε στον κατάλογο των οµι-
λητών. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε να κάνω µία µόνο ερώτηση στον κύριο Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Με την άδεια του Σώ-
µατος µπορείτε. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 31 το οποίο συζητήσαµε στην επι-

τροπή, έχετε πράγµατι φέρει τροποποιήσεις. Αυτό συµβαίνει και
για τα άλλα Υπουργεία. Εσείς, όµως, είστε εδώ αυτήν τη στιγµή. 

Έχετε, λοιπόν, φέρει τροποποιήσεις στο άρθρο 31 –είναι µιά-
µιση σελίδα, ίσως και παραπάνω- που αφορούν τον οργανισµό
του Υπουργείου. Αµέσως µετά φέρνετε την τροπολογία αυτή,
στην οποία έχετε νέες τροποποιήσεις. Αυτό θα ήθελα να σας το
επισηµάνω. Γιατί, πραγµατικά, τόσα χρόνια εκτιµώ εσάς και το
έργο σας κ.λπ.. Είναι διαδικασία αυτή; 

Το άρθρο 31, είχε τις τροποποιήσεις του προεδρικού διατάγ-
µατος του οργανισµού και τώρα έρχεται τροπολογία που έχει
τροποποιήσεις, συµπληρώσεις κ.λπ. Γιατί έτσι;

Τι είναι αυτό το πράγµα; Γιατί καθυστερήσατε τόσο πολύ για
τους οργανισµούς; Το έχουµε πει τόσες πολλές φορές! Ενώ βέ-
βαια για άλλα θέµατα δεν καθυστερείτε, όταν είναι να συγχω-
νεύετε, να καταργείτε, να απολύετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να κάνετε κάποιο σχόλιο; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Θα ήθελα τον
λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, έχετε τον λό-
γο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κυρία συνά-
δελφε, σας εκτιµώ πολύ και γνωρίζετε πολύ καλά τη µεγάλη
δουλειά προεργασίας, η οποία χρειάστηκε να γίνει µε το συντο-
νισµό του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης, για να αποκτήσει επιτέλους η διοίκηση
οριζόντια καινούργιους οργανισµούς σε όλα τα Υπουργεία. Να
συµφωνήσουµε κατ’ αρχάς ότι αυτό δεν είχε γίνει ποτέ στην ιστο-
ρία της διοίκησης.

Να συµφωνήσουµε, επίσης, ότι ήταν ένα έργο το οποίο χρει-

άστηκε πολλή προετοιµασία. Είχε ξεκινήσει επί του προκατόχου
µου, του κ. Μανιτάκη, µε τις διαδικασίες αξιολόγησης των οργα-
νισµών και κατέληξε σε µία σειρά από προεδρικά διατάγµατα,
δεκατέσσερα τον αριθµό, τα οποία προσδιορίζουν τους καινούρ-
γιους οργανισµούς.

Αυτή η άσκηση ήταν µία άσκηση πάρα πολύ µεγάλης πολυ-
πλοκότητας, η οποία έγινε µε το δικό µας συντονισµό και µε κα-
τευθύνσεις του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, εν πολλοίς πρωτόγνωρη για τα
Υπουργεία, µε σηµαντικότατες αντιστάσεις σε επίπεδο της διοι-
κητικής ιεραρχίας -διότι καταλαβαίνετε ότι δεν είναι εύκολο να
συγχωνεύει κανείς δοµές στο βαθµό που το κάναµε, τα ξέρετε
πολύ καλά- και καταφέραµε επιτέλους να έχουµε αυτό το απο-
τέλεσµα.

Είναι το τέλειο; Όχι, δεν είναι το τέλειο. Και γι’ αυτό και εγώ
λυπάµαι που αναγκαζόµαστε µε νόµο να έρθουµε να διορθώ-
σουµε ορισµένες µικρές νοµοτεχνικές αστοχίες, οι οποίες προ-
έκυψαν από το γεγονός ότι και τα Υπουργεία δεν ολοκλήρωσαν
αυτήν τη δουλειά στο 100%.

Όµως, να µη χάνουµε τη µεγάλη εικόνα και να µη χάνουµε την
πολύ µεγάλη σηµασία που είχε και έχει αυτή η άσκηση για την
αναδιάταξη των δυνάµεων της δηµόσιας διοίκησης.

Εγώ, λοιπόν, για λογαριασµό του Υπουργείου Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης που είχε και το
συντονιστικό ρόλο, οφείλω να απολογηθώ για το γεγονός ότι
αναγκαζόµαστε µε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις να διορθώ-
σουµε ήσσονος σηµασίας ζητήµατα. 

Σας ζητώ, όµως, να αναγνωρίσετε και δηµόσια το γεγονός ότι
αποτελεί πολύ µεγάλη τοµή για τη δηµόσια διοίκηση το γεγονός
ότι µετά από δεκαετίες αποκτούµε οργανισµούς που έχουν µια
στοιχειώδη οµοιοµορφία, συρρικνώνουµε τµήµατα, επανακαθο-
ρίζουµε αρµοδιότητες και µας επιτρέπουν να πάµε στο επόµενο
βήµα, που είναι η τοποθέτηση των καινούργιων προϊσταµένων –
και θα µιλήσω γι’ αυτό στη συνέχεια, κύριε Πρόεδρε, διότι µας
έχει ασκηθεί µεγάλη κριτική για τις µεταβατικές διατάξεις του
νόµου. Μας επιτρέπουν, λοιπόν, οι οργανισµοί να πάµε στο επό-
µενο στάδιο.

Εποµένως, ναι, κάνουµε κάποιες νοµοθετικές βελτιώσεις, που
όµως δεν αλλάζουν τον πυρήνα, µε µία εξαίρεση, αυτή του
Υπουργείου Ανάπτυξης -που θα την εξηγήσει ο Υπουργός- όπου
προστίθεται µία διεύθυνση. Δεν προστίθενται διευθύνσεις, τµή-
µατα ή γενικές διευθύνσεις -και το αναγνωρίζετε, φαντάζοµαι,
αυτό- και υπάρχει µία µόνο εξαίρεση, για την οποία έχω ζητήσει
από τον ίδιο τον Υπουργό να έρθει και να εξηγήσει γιατί έγινε και
γιατί προσθέτουµε αυτήν τη στιγµή µία Διεύθυνση Σηµάτων στο
Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Ήταν µία άσκηση αντίστοιχης περιπλοκότητας µε τις ασκήσεις
που έκανε η τοπική αυτοδιοίκηση στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και στον
«ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ». Μη βλέπετε που δεν της δώσαµε ένα τέτοιο
όνοµα για να τη σηµατοδοτήσουµε. Και είναι τοµή για τη δηµόσια
διοίκηση το ότι µπορέσαµε και αποκτήσαµε καινούργιους οργα-
νισµούς, τοµή διαχρονικά για οποιαδήποτε κυβέρνηση σε αυτόν
τον τόπο, που κάποια στιγµή καλείται να επιβλέψει τη δηµόσια
διοίκηση και αυτό τουλάχιστον θα ήθελα να πιστωθεί και στην
Κυβέρνηση και στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης στο
βαθµό που άσκησε τον συντονιστικό του ρόλο. 

Το λέω, λοιπόν, αυτό για να δώσω και οριστικά µία απάντηση
για το τι κάνουµε στο άρθρο 31 και για τις τροπολογίες. Αυτό
δεν είναι ένα άλλοθι αλλά θέλω να κρατήσετε σε ένα λογικό ισο-
ζύγιο την περιπλοκότητα της άσκησης, την οποία την γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά, και τις τεράστιες αντιστάσεις που αυτή εκ των
πραγµάτων προκάλεσε. Ενδεικτικά αναφέρω ότι στο δικό µου
Υπουργείο πήγαµε από τις δεκαοκτώ διευθύνσεις στις οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, µην
επεκταθείτε παρακαλώ, γιατί κατά παρέκκλιση είναι αυτή η διευ-
κρίνιση που κάνετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
κάνω χρήση της πρωτολογίας µου. Μπορείτε να µου κρατήσετε
το χρόνο από εκεί. Απλώς µου έδωσε την αφορµή η κυρία συνά-
δελφος να δώσω και µία απάντηση για το ζήτηµα των οργανι-
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σµών. 
Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να συµπληρώσω κάτι,
γιατί η κυρία συνάδελφος απευθύνθηκε σ’ εµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Όντως, είναι έτσι όπως τα λέτε. Υπάρχει το άρθρο
31, που φιλοξενείται για λογαριασµό του Υπουργείου Πολιτισµού
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και κυρίως εκεί διορθώνει αβλε-
ψίες που έχουν να κάνουν µε την εφαρµογή της χωρικής εφαρ-
µογής του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», που δεν ελήφθη υπ’ όψιν στο προ-
εδρικό διάταγµα από αβλεψία.

Με την τροπολογία ολοκληρώνονται οι τελικές διορθώσεις
αβλεψιών, που σας εξήγησα τι είναι. Για παράδειγµα, συγχω-
νεύονται τρία µουσεία σε ένα αλλά δεν υπήρχε πρόβλεψη για τη
λέξη καταργούνται και αυτό δηµιούργησε µία εύλογη αµηχανία.
Δεν µπορούσε να προχωρήσει. 

Θέλω να πω, όµως, από αυτήν την εµπειρία -και να πάρω τη
σκυτάλη από όσα σωστά είπε ο κ. Μητσοτάκης γι’ αυτό το πρω-
τοφανές εγχείρηµα, να υπάρξει µία οµογενοποίηση των ισχυόν-
των στη δηµόσια διοίκηση- ότι φύγαµε από ένα σύστηµα εξαι-
ρέσεων και πάµε σε ένα σύστηµα κανόνων. Αυτό που συµµαζέ-
ψαµε, δεν είναι κανόνες που τους επανακαθορίσαµε. Είναι εξαι-
ρέσεις που τις κάναµε κανόνες. Εδώ υπήρχε ένα άθροισµα εξαι-
ρέσεων, το οποίο ήταν απίστευτο σκορποχώρι και το οποίο
έπρεπε να το µετατρέψεις σε κανόνες, ώστε να έχει έννοια και
αξία η «εξαίρεση» κάποτε. Εδώ ο κανόνας, ήταν η εξαίρεση. Δεν
ξέρω αν µε καταλαβαίνετε. Συµµαζεύτηκε ένα σύνολο εξαιρέ-
σεων και µετετράπη σε κανόνες και συµµαζεύτηκε η διοίκηση.
Είχαµε στρατηγούς χωρίς στρατιώτες. Είχαµε προϊσταµένους,
γενικούς διευθυντές, διευθυντές, εφόρους και από κάτω υπήρχε
µία πλησµονή προϊσταµένων και µία υστέρηση υφισταµένων. 

Όλα αυτά τώρα αντεστράφησαν, η πυραµίδα ξαναέγινε πυρα-
µίδα και έτσι όλο αυτό το σχήµα έπρεπε να γίνει µέσα σε µία χρο-
νική προθεσµία, η οποία ήταν πάρα πολύ σύντοµη. Έγινε η
δουλειά και γι’ αυτό κάποια πρέπει να διορθωθούν και µε αυτήν
την τροπολογία. Αυτή είναι η δικαιολογία, της διόρθωσης αυτών
των αβλεψιών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Έπρεπε να κάνουµε διαβούλευση.
Υπάρχουν πάρα πολλά πράγµατα που δεν υπάρχουν εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ. Απε-
δείχθη ότι κακώς έδωσα τη δυνατότητα να υποβληθεί το ερώ-
τηµα, διότι διαλύεται έτσι η διαδικασία.

Τον λόγο έχει η κ. Ξουλίδου και ακολουθεί ο κ. Χριστογιάννης
και η κ. Γιαταγάνα.

Ορίστε, κυρία Ξουλίδου.
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η σειρά µου έρχεται

αµέσως µετά τις διευκρινιστικές εξηγήσεις που έδωσε ο κ. Τα-
σούλας στην τροπολογία, που θέλω συγκεκριµένα κι εγώ να το-
ποθετηθώ. Φυσικά, τελευταία στιγµή έτσι όπως ήρθε αυτή η
αλλαγή, πρέπει να ελεγχθεί τι αλλάζει και τι µένει. Η αρχική,
όµως, εικόνα που έχω για την τροπολογία θα είναι και η τοποθέ-
τηση που θα κάνω. 

Μάλιστα, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο µια και είναι και οι δύο
Υπουργοί εδώ παρόντες. Θα προτιµούσα να ξεκινάµε να ελέγ-
χουµε πρώτα απ’ όλα τους εαυτούς µας, αν εµείς ως δηµόσια
πρόσωπα, ως Βουλευτές αλλά και ως Υπουργοί, έχουµε τα τυ-
πικά προσόντα να παίρνουµε αποφάσεις για τον απλό λαό και να
τον «αποδεκατίζουµε» από τις υπηρεσίες, βρίσκοντας δυστυχώς,
θα έλεγα, δικαιολογίες για να τους βάλουµε σε δύσκολη θέση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην οµιλία µου θα εστιάσω
στην τροπολογία µε αριθµό 1919/112 της 17 Οκτωβρίου του
2014 και ειδικότερα, στα άρθρα αρµοδιότητας του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού. Συγκεκριµένα µε την παράγραφο 10,
που προαναφέρατε κύριε Υπουργέ, του πρώτου άρθρου, τροπο-
ποιείται η παράγραφος 3 του άρθρου 65 του π.δ. 104/2014, όσον
αφορά τα προσόντα του διορισµού ή πρόσληψης στον κλάδο ΠΕ

Αρχαιολόγων. 
Σύµφωνα, λοιπόν, µε το π.δ. 104, όπως ίσχυε µέχρι τώρα, απα-

ραίτητο προσόν διορισµού ή πρόσληψης στον κλάδο ΠΕ Αρχαι-
ολόγων οριζόταν εκτός του πτυχίου και επιπλέον µεταπτυχιακός
τίτλος σπουδών αντίστοιχος µε τις ειδικότητες του κλάδου. Η
απαραίτητη προϋπόθεση κατοχής µεταπτυχιακού τίτλου, είναι
κάτι που αντιβαίνει τόσο το γενικό προσοντολόγιο του δηµοσίου
τοµέα, όσο και τη βασική αρχή ότι το ελληνικό δηµόσιο αναγνω-
ρίζει τα πτυχία των ελληνικών πανεπιστηµίων. Σε όλο το δηµόσιο
τοµέα, ο διορισµός ή η πρόσληψη γίνεται βάσει του βασικού πτυ-
χίου και όχι του µεταπτυχιακού τίτλου,  ο οποίος µοριοδοτείται. 

Ορθώς, λοιπόν, µε τη συγκεκριµένη τροπολογία διορθώνετε
αυτήν τη στρέβλωση και απαλείφετε την προϋπόθεση κατοχής
µεταπτυχιακού τίτλου για  τον κλάδο ΠΕ Αρχαιολόγων. Δεν ε-
φαρµόζετε, όµως, το ίδιο για τους κλάδους ΠΕ Λαογράφων, Κοι-
νωνικών Ανθρωπολόγων, Εθνολόγων και ΠΕ Ιστορικών, για τους
οποίους η προϋπόθεση αυτή παραµένει, συνεχίζοντας την άδικη
και άνιση µεταχείριση. Είναι σαφές ότι η προϋπόθεση του µετα-
πτυχιακού τίτλου αφαιρεί τα επαγγελµατικά δικαιώµατα από τα
πτυχία που απονέµουν τόσο τα ελληνικά όσο και τα ξένα πανεπι-
στήµια και εφαρµόζεται καταχρηστικά για τους παραπάνω µόνο
κλάδους µεταξύ των υπολοίπων κλάδων ΠΕ της δηµόσιας διοί-
κησης.

Επιπλέον, δηµιουργεί πρόσθετες δυσχέρειες στην πρόσληψη
του έκτακτου προσωπικού, τη στιγµή µάλιστα που οι παραπάνω
κλάδοι πλήττονται ιδιαίτερα λόγω των δύσκολων οικονοµικών
συνθηκών και της έλλειψης θέσεων εργασίας. 

Επίσης, δεν πρέπει να παραβλέψουµε ότι η εισαγωγή αυξηµέ-
νων προσόντων ως απαραίτητη προϋπόθεση διορισµού ή πρόσ-
ληψης εκτός από την απαξίωση του βασικού πτυχίου σπουδών,
ανοίγει και µία συζήτηση για τη µετεξέλιξη των κλάδων σε ειδι-
κούς, χωρίς όµως τη θέσπιση ειδικού βαθµολογίου και µισθολο-
γίου. 

Επιπλέον, σοβαρές αντιρρήσεις έχουν διατυπωθεί και για το
άρθρο 69 του π.δ. 104 που αφορά στις θέσεις ευθύνης, καθώς
θέτει ως προϋπόθεση την ειδικότητα-εξειδίκευση, οδηγώντας
στη διάκριση των υπηρετούντων σήµερα αρχαιολόγων µε δύο
«ταχύτητες». Οι ειδικότητες των ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου, δεν αντιστοιχούν επακριβώς στις επιµέρους ειδικότητες του
κλάδου των µονίµων και ο αποκλεισµός τους από τις θέσεις ευ-
θύνης αποτελεί κατάφωρη παραβίαση της κείµενης νοµοθεσίας. 

Βασικό, λοιπόν, αίτηµα που δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν είναι η
αναδιατύπωση και του άρθρου 69 του Προεδρικού Διατάγµατος
104, έτσι ώστε να αποκλειστούν παρερµηνείες σε βάρος των
ΙΔΑΧ υπαλλήλων και να διασφαλιστεί η νοµιµότητα και το δι-
καίωµα στις ίσες ευκαιρίες, ανεξαρτήτως σχέσης εργασίας. Οι
κλάδοι των µονίµων και οι ειδικότητες των ΙΔΑΧ, πρέπει να περι-
γράφονται µε τον ίδιο τρόπο και όχι µε τη διαφοροποίηση που
υπάρχει στο νέο οργανισµό. Φαίνεται ότι η αντιστοίχιση των ει-
δικοτήτων των ΙΔΑΧ µε τις ειδικότητες των κλάδων των µονίµων
έχει χαρακτηριστεί άµεσης προτεραιότητας από το 2011 για όλο
το υπόλοιπο δηµόσιο εκτός από το Υπουργείο Πολιτισµού. 

Τέλος, µε την κατάργηση της παραγράφου 4 του άρθρου 70
του π.δ. 104, που είναι η µεταβατική διάταξη µέχρι την έναρξη
ισχύος του νέου οργανογράµµατος, διαφαίνεται µία επιµονή, θα
έλεγα, για την εφαρµογή του στις 28-10-2014, δηλαδή σε λίγες
µέρες, η οποία όµως θα προκαλέσει αναστάτωση στις υπηρε-
σίες, στα έργα του ΕΣΠΑ και στις σωστικές ανασκαφές και επι-
πλέον θα δηµιουργήσει πρόβληµα και στις χρηµατοδοτήσεις.

Ο νέος οργανισµός του Υπουργείου Πολιτισµού, έχει προκα-
λέσει πολλές αντιδράσεις και δεν έχει γίνει αποδεκτός γιατί µει-
ώνει τις οργανικές θέσεις, αποδυναµώνει τις αρχαιολογικές
υπηρεσίες και εξαλείφει τον επιστηµονικό και ερευνητικό τους
χαρακτήρα. 

Δυστυχώς, διαπιστώνουµε για άλλη µία φορά ότι η διαχείριση
της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς γίνεται µε πρόχειρο τρόπο,
χωρίς όραµα, χωρίς σχέδιο, χωρίς στόχο και µε µόνο µέληµα τη
µείωση των δαπανών. 

Είναι ξεκάθαρο ότι η Κυβέρνηση εξαντλεί το ενδιαφέρον της
για την προστασία και την ανάδειξη του πολιτισµού µας µόνο σ’
όσα θεωρεί ότι µπορεί να εξαργυρώσει για τη βελτίωση της επι-
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κοινωνιακής της εικόνας.
Γι’ αυτό την καλούµε να αφήσει αυτά τα παιχνιδάκια, να επι-

δείξει σοβαρότητα και ευθύνη και να ξαναγίνει ο πολιτισµός η
βαριά µας πολιτιστική κληρονοµιά και βιοµηχανία, όχι µόνο για
να αποτελέσει ένα σηµαντικό εργαλείο στην προσπάθεια της
χώρας µας για έξοδο από την κρίση αλλά κυρίως γιατί µόνον έτσι
θα χτίσουµε στέρεα θεµέλια και για το µέλλον. Αυτό το οφεί-
λουµε και στους προγόνους µας αλλά και στα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Ελλή-

νων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Χριστογιάννης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, στην παράγραφο 2 του

άρθρου 155 του ν. 3528/2007, έχω προτείνει µία τροπολογία-
προσθήκη την οποία θα ήθελα να δούµε µε ιδιαίτερη ευαισθησία.
Αφορά τους πολύτεκνους και τους τρίτεκνους υπαλλήλους του
δηµοσίου οι οποίοι πρόκειται να βγουν σε σύνταξη και είναι γο-
νείς τουλάχιστον τριών ανηλίκων τέκνων. 

Προκειµένου να βοηθήσουµε τις οικογένειες αυτές και στο
πλαίσιο της δύσκολης οικονοµικής συγκυρίας που περνά η χώρα,
προτείνουµε να δοθεί η δυνατότητα στη συγκεκριµένη αυτή κα-
τηγορία περιορισµένου αριθµού υπαλλήλων, να παραµείνουν
στην υπηρεσία µέχρι την ενηλικίωση των παιδιών τους αλλά όχι
πέραν του εξηκοστού εβδόµου έτους της ηλικίας του υπαλλή-
λου. 

Οι λόγοι για τους οποίους προτείνεται η εν λόγω τροπολογία
είναι κοινωνικοί και οικονοµικοί, ως απόρροια των νέων δεδοµέ-
νων που επέφεραν οι διατάξεις για τον υπολογισµό των συντά-
ξεων και τη µείωση αυτών, σε συνδυασµό µε τη βούληση της
Κυβέρνησης για την υποστήριξη των τρίτεκνων και πολύτεκνων
οικογενειών µε ανήλικα τέκνα, κάτι το οποίο υπαγορεύεται και
συνταγµατικά. Η παράταση παραµονής γίνεται προαιρετικά και
µετά από την υποβολή σχετικής αίτησης από τους ενδιαφερόµε-
νους στην αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου στο οποίο οργα-
νικά ανήκουν.

Η επιλογή του χρονικού διαστήµατος της επιπλέον παραµο-
νής, γίνεται εντός  των ηλικιακών ορίων που ισχύουν ανάλογα µε
τις άλλες κατηγορίες υπαλλήλων του δηµοσίου αλλά και των
άλλων φορέων κύριας σύνταξης, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται και
η οµαλή συνταξιοδότηση των στελεχών που έχουν µεγάλες οι-
κογένειες, όταν φτάσουν στην τελική ηλικία συνταξιοδότησής
τους, µετά την ενηλικίωση των παιδιών τους.

Σας ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Θα αυξηθεί η σύνταξή τους. Επειδή

κόβεται η σύνταξη θα πάει στα εξήντα επτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τώρα, κύριε συνά-

δελφε, έχετε πάρει τον λόγο από τη σηµαία!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, τριάντα εννιά µαθητές και µαθήτριες και δυο εκ-
παιδευτικοί-συνοδοί τους από το 3ο Λύκειο Χανίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Γιαταγάνα.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στη σηµερινή οµιλία µου θα επικεν-
τρωθώ στα άρθρα 17 ως 19, που αφορούν στις εισαγωγικές
εξετάσεις της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέν-
τρωσης τα οποία χρήζουν περαιτέρω νοµοθετικής βελτίωσης.

Η ίδρυση της εθνικής αυτής σχολής αποτελεί το πρώτο και ση-
µαντικό βήµα στην πορεία προς την αξιοκρατία και τη διαφάνεια
στη δηµόσια διοίκηση. Το θεσµό αυτό ακολούθησαν και ενίσχυ-
σαν και άλλες καινοτοµίες όπως, κυρίως, η ίδρυση του ΑΣΕΠ.

Σήµερα, βρισκόµαστε µπροστά σε µια πρωτοφανή προσπά-
θεια ευτελισµού αυτού του θεσµού.

Η υποβάθµιση του εισαγωγικού διαγωνισµού κρίνω ότι είναι
ένα αποσπασµατικό και λαθεµένο µέτρο. Έγινε, δε, µε µεγάλη
προχειρότητα, ενώ απουσίαζε το σχετικό κεφάλαιο από τη δη-

µόσια διαβούλευση. 
Με τις προτεινόµενες διατάξεις, δεν επιχειρείται η µεταρρύθ-

µιση του θεσµού αλλά µια εντελώς αδικαιολόγητη υποβάθµισή
του.

Αυτό απειλεί µε καθολική υποβάθµιση και την ίδια τη σχολή,
της οποίας πολλά τµήµατα καταργήσατε χωρίς λόγο.

Η υποβάθµιση της σχολής µε τη σειρά της, δεν µπορεί παρά
να σχετίζεται µε την συνολικότερη απαξίωση και τον στοχευµένο
ευτελισµό του δηµόσιου τοµέα. 

Η λογική της συρρίκνωσης του κράτους και της παραχώρησης
σηµαντικών τοµέων του στην ιδιωτική αγορά, δεν συνάδει –κατά
τους υπολογισµούς σας- µε την ύπαρξη µιας εθνικής σχολής που
θα υπερασπίζεται το δηµόσιο συµφέρον και την αξιοκρατία και
όχι τα συµφέροντα της κοµµατοκρατίας.

Από το νοµοσχέδιο, απουσιάζει επίσης παντελώς ο σχεδια-
σµός του Υπουργείου για το µέλλον της σχολής. Πουθενά δεν
αναφέρεται τι ακριβώς περιµένετε από αυτήν τη σχολή, το σκοπό
της ύπαρξής της. Ο µακροπρόθεσµος όµως σχεδιασµός, είναι
το πρωτεύον ζήτηµα. Αυτό θα έπρεπε να απασχολεί τον Υπουργό
και όχι ο εισαγωγικός διαγωνισµός, ο οποίος έχει διεξαχθεί µέχρι
τώρα είκοσι τρεις φορές και δεν έχει δηµιουργήσει κανένα ου-
σιώδες πρόβληµα.

Τη µεγαλύτερη απειλή για το κύρος και την ποιότητα του θε-
σµού της σχολής, συνιστούν οι εξής προτεινόµενες στο νοµο-
σχέδιο αλλαγές.

Πρώτον, στο άρθρο 18 καταργείται το δεύτερο στάδιο του δια-
γωνισµού και η προφορική εξέταση των υποψηφίων σε φάκελο/
µελέτη περίπτωσης, σχετικό µε το γνωστικό αντικείµενο της επι-
λογής τους.

Αντ’ αυτού προτείνεται η εξέταση των ικανοτήτων των υποψη-
φίων σε ένα µόνο διαγωνιστικό στάδιο.

Η ειδική φύση όµως της σχολής, απαιτεί την ύπαρξη ενός αν-
τίστοιχου κύρους εισαγωγικού διαγωνισµού.

Τόσο η ύπαρξη δεύτερου σταδίου, όσο και ο συγκεκριµένος
τύπος εξέτασης µε τη δηµιουργία φακέλου για τον εξεταζόµενο,
αποσκοπούν στην διακρίβωση συγκεκριµένων γνώσεων και ικα-
νοτήτων των υποψηφίων. Σε αυτά, περιλαµβάνονται η συνθετική
και αναλυτική ικανότητα, η αντίληψη, η δυνατότητα υψηλής από-
δοσης σε συνθήκες περιορισµένου χρόνου αλλά και η ψυχική δύ-
ναµη και αντοχή.

Το ίδιο ισχύει και για την προφορική διαδικασία την οποία κα-
ταργείτε.

Θέλω εδώ να επισηµάνω ως οξύµωρο ότι στον πρόσφατο
νόµο, τον 4275/2014, του Υπουργείου σας για την επιλογή προ-
ϊσταµένων, η δοµηµένη συνέντευξη είναι καθοριστικής σηµασίας
για το τελικό αποτέλεσµα. Λαµβάνει, µάλιστα, ιδιαίτερα υψηλό
συντελεστή βαρύτητας. 

Συνεπώς εγείρεται το ερώτηµα, αν υπάρχει συνέχεια και συ-
νέπεια της τεκµηρίωσης του Υπουργείου σας στα διάφορα νο-
µοθετήµατα. 

Δεύτερον, η κατάργηση της εξέτασης στην ξένη γλώσσα. Αντ’
αυτού προτείνεται η πιστοποίηση της αγγλικής µόνο γλώσσας. 

Στο σηµείο αυτό, το Υπουργείο φαίνεται να έρχεται σε αντί-
θεση µε τα όσα το ίδιο υποστήριζε πολύ πρόσφατα. Στο ν. 4275/
2014, το Υπουργείο χαρακτήριζε τα πιστοποιητικά ως στατικά.
Σήµερα, τα ίδια «στατικά» προσόντα επανέρχονται στο προσκή-
νιο ως προϋπόθεση για τους συµµετέχοντες στο διαγωνισµό της
Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης!

Αντίθετη µε βρίσκει και ο αποκλεισµός των υπολοίπων επισή-
µων ξένων γλωσσών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κυρίως της
γερµανικής και της γαλλικής. Δεν πρέπει να λησµονείτε ότι εκα-
τοντάδες νέοι έχουν προετοιµαστεί ήδη σε αυτές τις γλώσσες.
Ο αποκλεισµός τους παραβιάζει την αρχή της προστατευµένης
εµπιστοσύνης του διοικούµενου. 

Συµπερασµατικώς, επειδή οι εισαγωγικές εξετάσεις λειτουρ-
γούσαν επιτυχηµένα, δεν συντρέχει ουσιώδης λόγος αλλαγής
τους, διότι αυτό που λειτουργεί, δεν καταργείται. Αυτό που λει-
τουργεί καλά, ενδυναµώνεται.

Για τους λόγους αυτούς, θα καταψηφίσω τα εν λόγω άρθρα
ως έχουν.

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις του άρθρου 28 για την πάταξη του
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φαινοµένου του διορισµού στο δηµόσιο µε πλαστά ή νοθευµένα
πιστοποιητικά, έχω να προβώ στις ακόλουθες παρατηρήσεις. Με
τις εν λόγω διατάξεις, κυρίως της παραγράφου 8 του άρθρου
28, ρυθµίζεται ο επανέλεγχος όλων των διορισµών. Έτσι όπως
το ρυθµίζετε, φέρονται όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι ως να έχουν
προσληφθεί µε πλαστά ή νοθευµένα πιστοποιητικά. Υπενθυµίζω
ότι έλεγχος των πιστοποιητικών τους έχει γίνει από το ΑΣΕΠ ή
τον αρµόδιο φορέα προ του διορισµού τους. Ήδη και προ της
θεσπίσεως της εν λόγω διατάξεως έχει γίνει επανέλεγχος όλων
των πτυχίων και πιστοποιητικών, τουλάχιστον στον ποιοτικό δη-
µόσιο τοµέα. 

Διερωτώµαι πο αποσκοπεί αυτή η διάταξη. Ρητά δηλώνω ότι
είµαι κατά του φαινοµένου του διορισµού µε πλαστά πιστοποι-
ητικά. Όσον αφορά, όµως, την πρόβλεψη της παραγράφου 5 του
ίδιου άρθρου, ασφαλώς πρέπει να αποσυρθεί, διότι θα πρέπει να
ρυθµιστεί το θέµα αυτό από το Υπουργείο Εργασίας ως καθ’
ύλην αρµοδίου. Το ζήτηµα των συνταξιοδοτήσεων, θα κριθεί από
το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Τέλος, όσον αφορά τις προβλέψεις του άρθρου 29 µε τις
οποίες καθιερώνεται ως διαρκές πειθαρχικό αδίκηµα και συνα-
κόλουθα και ποινικό αδίκηµα, το οποίο µάλιστα συνεπάγεται τη
θέση σε υποχρεωτική αργία, πρέπει να γίνει διαβάθµιση της βα-
ρύτητας της πράξης και της προβλεπόµενης πειθαρχικής ή ποι-
νικής κύρωσης. Πρέπει, δηλαδή, να εφαρµοστεί η αρχή της
αναλογικότητας, η οποία διαπνέει ολόκληρο το δικαιϊκό µας σύ-
στηµα. Παραδείγµατος χάριν, η προσκόµιση ενός πλαστού πι-
στοποιητικού, -µεταγενέστερα της πρόσληψης του υπαλλήλου-,
περί απόκτησης τίτλου ξένης γλώσσας, προκειµένου να του χο-
ρηγηθεί ένα επίδοµα, όπως ανέφερε ο αξιότιµος συνάδελφος κ.
Μητρόπουλος, δεν έχει την ίδια απαξία µε τις περιπτώσεις, όπου
αποδεικνύεται ότι απόφοιτος δηµοτικού σχολείου ή γυµνασίου
κατέθεσε πλαστό πτυχίο ιατρικής σχολής και υπηρετεί ως για-
τρός ή πλαστό πτυχίο πανεπιστηµίου και υπηρετεί ως δάσκαλος
ή καθηγητής. Στις περιπτώσεις αυτές, ασφαλώς, πρέπει να τεθεί
σε υποχρεωτική αργία.

Κατά τα λοιπά, αναφέροµαι στα όσα µε ενάργεια ανέφερε ο
συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Μητρόπουλος, προς αποφυγή ασκό-
πων επαναλήψεων και ζητώ να αποσυρθούν οι διατάξεις των πα-
ραγράφων 5 έως 8 του άρθρου 28, καθώς και το άρθρο 29.
Άλλως, δηλώνω ότι καταψηφίζω τις διατάξεις αυτές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Γιαταγάνα.
Επειδή ρωτήθηκε το Προεδρείο σχετικά µε τη διαδικασία, η

πρόβλεψη είναι να πάµε µέχρι τις 17.00’ σήµερα και να συνεχί-
σουµε αύριο µετά την τελετή. Περίπου στις 12.00’ – 12.30’ ας
είναι εδώ τουλάχιστον οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιοβανόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Είχα σχεδιάσει µία τελείως διαφορετική οµιλία στο µυαλό µου,

µέχρι που µε ειδοποίησαν οι συνεργάτες µου ότι αυτή είναι η
εκατοστή µου οµιλία µέσα στα δυόµισι αυτά χρόνια από του Βή-
µατος αυτού. Πέρασαν δυόµισι χρόνια, όπου όταν τα αναπολείς,
νοµίζεις ότι σκιαµαχείς, νοµίζεις ότι απλώς ξιφουλκείς στον αέρα
προσπαθώντας να αλλάξεις λίγα πράγµατα. Και δεν τα καταφέρ-
νεις. Και δεν τα καταφέρνεις γιατί αυτά είναι νοµοσχέδια, τα
οποία ενώ έχουν σηµαντικές ρυθµίσεις, καταλήγουν να είναι µία
ανιαρή, πληκτική, γραφειοκρατική διαδικασία, στην οποία λες και
δεν υπάρχει ψυχή, λες και ξαναβλέπουµε πάλι δεκαοκτώ άρθρα
αδιαβούλευτα, βλέπουµε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής.

Άκουσα το κ. Τασούλα πριν από λίγο να λέει, για την ένατη
παράγραφο της τροπολογίας, η οποία ήρθε και αυτή χωρίς να
περάσει από κάποια άλλη διαδικασία. Άκουσα τον κ. Μητσοτάκη
–δεν αµφιβάλω ότι έγινε µεγάλο έργο- να λέει για κοινοβουλευ-
τική γυµναστική, για προσπάθεια να συντονίσετε κ.λπ.. 

Νοµίζω ότι ξαναγυρίζουµε σε εκείνη την ιστορική µεσαιωνική
για το «φύλο των αγγέλων», τότε που συζητούσαν αν είναι αρσε-
νικοί, αν είναι θηλυκοί, αν είναι µια θεογονία, αν είναι θνητοί. Τί-
ποτα! Έξω χάνεται ο κόσµος κι εµείς εδώ αναλωνόµαστε σε µια

γραφειοκρατία απέραντη, χωρίς να αντιλαµβανόµαστε ότι τελει-
ώνουν έξω τα πράγµατα. Η κοινωνία, οι αρµοί αρχίζουν πια και
χάνονται. Ο κόσµος δυσκολεύεται πάρα πολύ. Και αυτό φαίνεται
να µην το αντιλαµβάνεστε. Γενιές θεολόγων ασχολήθηκαν για το
«φύλο των αγγέλων». Κι εµείς δεν το καταλαβαίνουµε. 

Λέγαµε, λοιπόν, για παράδειγµα πριν από ένα χρόνο –και θέλω
να φύγω προς το παρόν από το νοµοσχέδιο- για εκείνον τον
Ντιρκ Μιούλερ, που είναι γνωστός οικονοµολόγος, χρηµατιστής,
συγγραφέας. Είχε γράψει εκείνο το βιβλίο το «Showdown», το
οποίο έλεγε ότι σκοπός του Νοµισµατικού Ταµείου, ήταν να κα-
ταστρέψει την ελληνική οικονοµία και τα ελληνικά κοιτάσµατα να
πωληθούν φθηνά στις πολυεθνικές. Το καταθέτω για τα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, τα
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν σας το λέγαµε αυτό πριν από ένα χρόνο, δεν µας παίρ-
νατε στα σοβαρά. Πιστεύατε ότι έχετε πραγµατικό, εναλλακτικό
σχέδιο; Πιστεύατε ότι δεν θα είναι έτσι τα πράγµατα; Να το
δεχθώ. 

Κοιτάξτε, όµως, πως έρχεται η επαλήθευση. Χθεσινά δηµοσι-
εύµατα, λοιπόν, από την εταιρεία «WEALTH-X» και από την ελβε-
τική UBS, λέει ότι έντεκα έγιναν τελικά εκείνοι οι «µίδες» που
υπάρχουν στην Ελλάδα και οι οποίοι κατέχουν πλούτο 10% της
χώρας, 16 δισεκατοµµύρια δολάρια. Σε αυτήν την ρηµαγµένη
χώρα! Αυτό το 10% που είναι το πλουσιότερο στην Ελλάδα, συγ-
κεντρώνει –λέει- το 57% του εγχώριου πλούτου. Και µάλιστα οι
άνθρωποι οι οποίοι έχουν 76 δισεκατοµµύρια δολάρια εδώ στην
Ελλάδα, είναι περίπου εξακόσιοι. Και 140 δισεκατοµµύρια, δη-
λαδή περίπου το 80% του ΑΕΠ της χώρας, είναι εκτός της χώ-
ρας.  

Από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ προκύπτει ότι σε αυτό το διά-
στηµα της διακυβέρνησης, τα νοικοκυριά που έχουν µηνιαίο ει-
σόδηµα κάτω από 750 ευρώ αυξήθηκαν κατά 450%. Τα
νοικοκυριά που δεν έχουν καθόλου θέρµανση –κι έρχεται χειµώ-
νας- αυξήθηκαν κατά 252%. Οι άνεργοι αυξήθηκαν κατά 243%. 

Τώρα µας πιστεύετε; Τώρα τον πιστεύετε τον Ντιρκ Μιούλερ;
Καταθέτω για τα Πρακτικά και αυτό το δηµοσίευµα.     

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα,
τα οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα καταλαβαίνετε ότι πρέπει, επιτέλους, να συζητήσουµε
σοβαρά, ότι δεν µπορούµε να έχουµε «ανθρώπους και ποντίκια»,
όπως θα έλεγε ο Τζον Στάινµπεκ, να περιφέρονται, να περιπλα-
νώνται στη χώρα, αναζητώντας ένα µεροκάµατο, να περιπλανών-
ται στη χώρα, αναζητώντας τη χαµένη τους αξιοπρέπεια; Τώρα
το νοείτε αυτό το πράγµα; Μήπως ήρθε η ώρα να το δούµε και
ακόµα σοβαρότερα; 

Και ποιο είναι το σοβαρότερο; Το σοβαρότερο είναι, όταν ο
πρώην Υπουργός Άµυνας και νυν υπέρ-Πρωθυπουργός της
Τουρκίας κ. Νταβούτογλου, µε µία σουλτάνικη συµπεριφορά
βγάζει τώρα στην ΑΟΖ της Κύπρου σκάφη να κάνουν δήθεν σει-
σµολογικές έρευνες και την ίδια στιγµή µιλάει για δύο κράτη στο
νησί. 

Δεν θέλω να επεκταθώ. Η Μεγάλη Πύλη είχε ανέκαθεν πολύ
ισχυρή εξωτερική πολιτική. Είναι πάρα πολύ σοβαρά πράγµατα
για να ασκεί πολιτική και κριτική ένας Βουλευτής από τούτο το
σηµείο. 

Είναι πολύ ευαίσθητη αυτή η χορδή για να την σκαλίζουµε έτσι
επιπόλαια. Απλώς θέλω να καταδείξω –και καταθέτω το συγκε-
κριµένο δηµοσίευµα χωρίς να επεκταθώ, σχετικά µε τη συµπερι-
φορά στο εθνικό κοµµάτι που είναι η ΑΟΖ και έρχεται και η
ελληνική ΑΟΖ- την ανάγκη να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι πρόδηλη, ολοφάνερη, επιτακτική, είναι πια και εθνική η
ανάγκη να συνεννοηθούµε, να καταλάβετε ότι όταν ασκούµε κρι-
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τική και όταν φωνάζουµε, δεν το κάνουµε γιατί ξαφνικά αποφα-
σίσαµε να βγάλουµε κραυγές. 

Θα µπορούσα να µιλάω ώρες για αυτές τις κραυγές και βαθιά
πληγωµένος, κυρίως από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία
µε ένα θρασύτατο εκπρόσωπο µίλησε για τους Ανεξάρτητους
Δηµοκρατικούς Βουλευτές και γενικά για τους ανεξάρτητους
Βουλευτές και είπε ότι εν’ όψει εκλογής Προέδρου Δηµοκρατίας
θα υπάρξουν πιέσεις, θα υπάρξουν –πώς το είπε ακριβώς;- ανοι-
χτοί κουµπαράδες. 

Αυτά τα πράγµατα, κυρίες και κύριοι, δεν µπορεί να συµβαί-
νουν στην Ελληνική Δηµοκρατία. Καταλαβαίνω ότι ήταν µόνο ένα
στέλεχος. Καταλαβαίνω ότι θα µαζευτεί κιόλας. Να µαζευτεί, να
τελειώνουµε. Είναι ντροπή µας να συζητάµε γι’ αυτό το πράγµα.
Είναι ντροπή από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση –εν’ όψει µιας
τέτοιας θεσµικής εξέλιξης που θα υπάρξει στο Κοινοβούλιο- να
αφήνουµε υπονοούµενα ή να δίνουµε διαστάσεις που δεν υπάρ-
χουν. Εγώ ντρέποµαι προσωπικά για αυτό το πράγµα.

Και αν θέλετε, είναι ένα crash test για την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση όταν µιλάει µε αυτόν τον τρόπο για τους ανεξάρτητους
Βουλευτές -και έχουµε να παίξουµε ρόλο σε αυτήν την ψηφοφο-
ρία- για το πόσο είναι ικανή να κυβερνήσει, πόσο έχει ήδη απο-
πλανηθεί από την οσµή της εξουσίας.

Ξέρετε, όταν µιλάω µε θρησκευτικούς όρους, καµµιά φορά µε
αποπαίρνουν από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, γιατί δεν συµ-
παθούν πολύ τον χριστιανισµό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Τι ωραίο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να χρησιµοποιήσω, λοι-

πόν, ένα παράδειγµα που µου ήρθε τώρα στο µυαλό από τον
βουδισµό. Λέει, λοιπόν, κάποια στιγµή ο Βούδας: «Όταν έρθει η
ώρα να πάρεις την εξουσία, να ακολουθείς την τίγρη, να δεις τα
χνάρια της. Ακολούθησε τα και θα βρεις τη φωλιά της». Και τα
ακολουθείτε. Και όταν τελικά µπαίνετε µέσα στη φωλιά, δεν
υπάρχουν τα χνάρια που θα σας οδηγήσουν έξω. 

Προσοχή, λοιπόν. Από εσάς και ο λαός και εµείς εδώ περιµέ-
νουµε πολλά περισσότερα. Περιµένουµε πολλά περισσότερα για
να ενεργήσουµε επιτέλους όλοι µαζί ως προµηθείς και όχι ως
επιµηθείς. 

Καταλαβαίνω αυτά που έλεγε ο κ. Τασούλας. Ήταν µια αντί-
στροφη κλίµακα. Ήταν έναν σκορποχώρι που έπρεπε κάποια
στιγµή να δοµηθεί και να γίνει µια δηµόσια διοίκηση. Πώς ήρθε,
όµως, έως εδώ το πράγµα; Κάποια στιγµή να κάνουµε και µια αυ-
τοκριτική. Κάποιοι έφεραν τα πράγµατα εδώ. 

Ξέρετε, όµως, µόνο όλοι µαζί θα βρούµε αυτό τον ανοιχτό ορί-
ζοντα. Μόνο όλοι µαζί µπορούµε. Και υπάρχει ανοιχτός ορίζον-
τας. Καταλαβαίνω, ότι όπως θα έλεγε ας πούµε και ο Όσκαρ
Ουάιλντ: «Είµαστε όλοι µαζί σε αυτόν τον βούρκο. Κάποιοι από
εµάς, όµως, µπορούµε να κοιτάµε τον έναστρο ουρανό».

Ας δώσουµε, λοιπόν, µια ευκαιρία στη δηµοκρατία, ας ενεργή-
σουµε όλοι µαζί, ας βοηθήσουµε όλοι µαζί και η δηµόσια διοί-
κηση να βρει τις λύσεις της, να είναι αξιοκρατική, να είναι ένα
κράτος αξιόπιστο, ένα κράτος φερέγγυο, ένα κράτος εχέµυθο,
ένα κράτος δικαίου, ένα κράτος! Να γίνει επιτέλους κράτος! Και
να βοηθήσουµε όλοι. Πρέπει, όµως, να δείξουµε την ώρα της ευ-
θύνης ότι είµαστε έτοιµοι να αναλάβουµε όλη την ευθύνη και όχι
µόνο εκείνα τα µικρά κοµµάτια που απλώς θα κρύβουν τις ντρο-
πές µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, για ορισµένες δι-

ευκρινίσεις.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Μετά το λυρισµό
του κ. Γιοβανόπουλου, τον οποίο εκτίµησα ιδιαίτερα, να επα-
νέλθω σε κάτι λίγο πιο πεζό, κύριε Πρόεδρε. Να καταθέσω κά-
ποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις που αφορούν στην αποσαφήνιση
της έναρξης ισχύος των τροποποιήσεων που εισάγονται νοµο-
θετικά στα προεδρικά διατάγµατα. 

Επίσης, θα καταθέσω και µια δεύτερη νοµοτεχνική βελτίωση,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν µια παρατήρηση την οποία έκανε ο κ. Σαλ-
τούρος, σχετικά µε ένα µεταβατικό στάδιο, που να αφορά µόνο
τον επερχόµενο, τον εικοστό τέταρτο διαγωνισµό της εθνικής
σχολής. Επειδή αντιλαµβάνοµαι ότι όντως έχει ξεκινήσει µια δια-
δικασία προετοιµασίας, θεωρώ δίκαιο το αίτηµα -µόνο και µόνο
για αυτήν τη σειρά- να απαιτείται άριστη γνώση αγγλικής, γαλλι-
κής, γερµανικής, ιταλικής και ισπανικής γλώσσας, όπως αυτή
αποδεικνύεται σύµφωνα µε το άρθρο 28 του π.δ. 50/2001, του
προσοντολογίου. 

Καταθέτω τις σχετικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις και παρακαλώ
να διανεµηθούν στους συναδέλφους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Κριτσωτάκης και µετά η κ. Κανελλοπούλου.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πω ότι δεν είναι κακό, αν προσέχει κανείς, να αναφέ-

ρεται σε προηγούµενους οµιλητές. Ήθελα να πω για τον κ. Γιο-
βανόπουλο ότι οι ίσες αποστάσεις καµµιά φορά, είναι αδικία και
µάλιστα βαριά αδικία. Διότι ακούστηκαν και άλλα πράγµατα,
ακούστηκε και το ότι είναι σίγουροι οι εκατόν ογδόντα αλλά δεν
εξανέστη κανείς, όµως, από την άλλη πλευρά να πει για τους
Ανεξάρτητους. Αυτό ως παρατήρηση. Και δεύτερον, ο Βούδας
είπε για την τίγρη. Κάποιος άλλος όµως είπε ότι στο σαφάρι, στο
κυνήγι της τίγρης, µας έφαγαν άλλα πράγµατα. Στους εκατό, οι
ενενήντα εννιά δεν πέθαναν από τίγρεις. Ξέρετε από τι πέθαναν;
Από την υγρασία και από τους ψύλλους. Να προσέξουµε, δη-
λαδή, να κρατήσουµε το βασικό και να ασχοληθούµε και µε τα
άλλα. Όχι να ασχοληθούµε µε τα άλλα για να ξεχάσουµε το βα-
σικό.

Κύριε Πρόεδρε, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο για το
οποίο έγινε πολύς λόγος τις τελευταίες µέρες και αφορά εκ νέου
στην επονοµαζόµενη αναδιάρθρωση του δηµοσίου. Εγώ ισχυρί-
ζοµαι ότι αυτό είναι ψευδές, εντελώς ψευδεπίγραφο αλλά θα
ήθελα να αναφερθώ για λίγο στα ζητήµατα του τουρισµού που
εντοπίζονται σε αυτό το νοµοσχέδιο, καθώς σε µια ακόµα νοµο-
θετική πρωτοβουλία εισάγονται διατάξεις για τον τουρισµό οι
οποίες, ως συνήθως, εξειδικεύουν ή διορθώνουν προηγούµενα
νοµοσχέδια. Δηλαδή, η πολυνοµία γίνεται, από χαώδης που ήταν,
πιο χαώδης ακόµα.

Υπάρχουν αυτήν τη στιγµή υπάλληλοι που βρίσκονται σε δια-
θεσιµότητα στο Υπουργείο Τουρισµού και στον ΕΟΤ, όπως και
σε άλλους φορείς του δηµοσίου. Θα καταθέσω µετά και µία έγ-
γραφη καταγγελία από το σωµατείο τους. Υπάρχουν βάσιµες κα-
ταγγελίες και προσφυγές στη δικαιοσύνη, οι οποίες θέτουν µε
σαφήνεια ζήτηµα αλλοίωσης των πινάκων κατάταξης. 

Είχαµε καταθέσει σχετική ερώτηση µε ΑΚΕ το καλοκαίρι αλλά
και προ ηµερών. Μας απαντήσατε µετά από δύο µήνες αλλά δεν
απαντήσατε τίποτα επί της ουσίας. Με αυτό το νοµοσχέδιο, λοι-
πόν, ανάβετε πράσινο φως στον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης και Διακυβέρνησης, ώστε, για παράδειγµα, µε την Υπουρ-
γό Τουρισµού να µπορεί να καθοριστεί η µοριοδότηση των γενι-
κών κριτηρίων ή να ορίζονται επιπρόσθετα ειδικά κριτήρια. Πάνω,
λοιπόν, στην καταγγελλόµενη αλλοίωση των πινάκων κατάταξης
έρχεστε να προσθέσετε την απόλυτη ελευθερία των Υπουργών
για τη µοριοδότηση των υπαλλήλων. Τη λύση φαίνεται ότι είτε
θα τη δώσει η δικαιοσύνη, διότι είναι καταφανή ορισµένα πράγ-
µατα που εκφεύγουν των ορίων είτε ο πολιτικός αγώνας των ερ-
γαζοµένων ή τελικά, αν δεν γίνουν αυτά, ίσως να τη δώσει µια
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Διαλύσατε τον ΕΟΤ και συνεχίζετε να εγγράφετε στον προ-
ϋπολογισµό του τις δαπάνες των συµβάσεων για προµήθειες,
υπηρεσίες, µισθώσεις και δαπάνες για υπηρεσίες κοινής ωφέ-
λειας που αφορούν στις ΠΥΤ, που µεταφέρονται βάσει του π.δ.
112/2014 σε µία εβδοµάδα.

Στο άρθρο 34, µεταβιβάζετε την ακίνητη και κινητή περιουσία
των ΠΥΤ που πετσοκόψατε και µεταφέρατε στο Υπουργείο, όταν
νοµοθετήσατε την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ. Όµως, αναφέρεται
ρητά ότι η ακίνητη περιουσία των ΠΥΤ, µεταφέρεται στο Υπουρ-
γείο για όσο συνεχίζουν να λειτουργούν οι υπηρεσίες. 

Δεν είναι ο κύριος Υπουργός εδώ, δεν βλέπω και την κυρία
Υφυπουργό αλλά έχω δύο ερωτήσεις. Πρώτον, η ακίνητη περι-
ουσία του ΕΟΤ ετοιµάζεται να ακολουθήσει τη µοίρα των ακινή-
των των υπολοίπων δοµών του δηµοσίου που απαξιώσατε, κατα-
στρέψατε και τώρα σαλαµοποιείτε. Πρέπει να είµαστε καθαροί.
Τι θα γίνει συγκεκριµένα µε τα ιδιόκτητα κτήρια των ΠΥΤ στο
Ηράκλειο, στη Ρόδο και αλλού; Ιδιαίτερα στο Ηράκλειο το κτήριο
έχει ιδιαίτερη σηµασία, καθώς είναι έκτασης διακοσίων είκοσι
έως διακοσίων τριάντα τετραγωνικών µέτρων, στεγάζεται η Δι-
εύθυνση Επιθεώρησης και το Γραφείο Πληροφοριών και βρίσκε-
ται απέναντι από το Μουσείο Ηρακλείου στο κεντρικότερο ση-
µείο της πόλης. Να σας πω ότι µου έχουν καταγγείλει προσωπικά

ότι εµφανίστηκαν αγοραστές. Δεν νοµίζω να ήταν τρελοί αυτοί
που εµφανίστηκαν. Και εµφανίστηκαν και κάποιοι ειδικοί, οι
οποίοι εκτιµούσαν την κατάσταση και έβλεπαν και το διπλανό οι-
κόπεδο, το οποίο είναι διακόσια δεκαέξι τετραγωνικά µέτρα. Αυ-
τό το κτήριο είναι σήµα κατατεθέν στην πόλη του Ηρακλείου και
είναι απαλλοτριωµένο µε σκοπό να λειτουργεί ως γραφείο του
ΕΟΤ, δηλαδή εγγράφεται στην απαλλοτρίωση, που σηµαίνει ότι
δεν µπορείτε να το πουλήσετε. Θα αποτύχετε και εκεί, όπως και
στα υπόλοιπα ξεπουλήµατα, όπως λέει ο λαός, που έχετε περά-
σει στο ΤΑΙΠΕΔ.

Το δεύτερο που θέλω να ρωτήσω είναι, πού σκοπεύετε να µε-
ταφέρετε τις υπηρεσίες των ΠΥΤ; Γιατί δεν λέτε ανοικτά ότι η µε-
ταφορά των ΠΥΤ στο Υπουργείο, αποτελεί στην πραγµατικότητα
ενδιάµεσο σταθµό για την εκχώρηση στρατηγικών αρµοδιοτήτων
στους ιδιώτες; 

Μιλήστε για τους περίφηµους «διαπεριφερειακούς τουριστι-
κούς οργανισµούς» που ιδρύονται εδώ και µερικούς µήνες σε
Πελοπόννησο, Χαλκιδική, Στερεά, από ενώσεις ξενοδόχων και
άλλων επιχειρήσεων καταλυµάτων, µε κύριους καταστατικούς
στόχους την προώθηση, προβολή, τουριστική ανάπτυξη και το
τουριστικό µάρκετινγκ των περιφερειών, τόσο στο εσωτερικό της
χώρας όσο και στο εξωτερικό και αντιπαραβάλλετέ το αυτό µε
τη διάλυση των ΠΥΤ, γιατί έχει σηµασία όχι µόνο το ένα και το
άλλο αλλά και τα δύο µαζί τι σηµαίνουν. 

Μιλήστε για τα ταξίδια της διοίκησης του ΣΕΤΕ στις περιφέ-
ρειες, για να πουλήσει το προϊόν της «Marketing Greece» σε µι-
κρούς και µεγάλους ιδιοκτήτες καταλυµάτων, πάλι µε αντιπαρα-
βολή µε το τι γίνεται στον ΕΟΤ. Δείτε επίσης τέτοια προοικονοµία
για τη µοίρα των ΠΥΤ και της ακίνητης περιουσίας, που δεν ξέρω
αν αποτελεί στοιχείο κυνισµού αλλά να σας ευχαριστήσουµε που
µας ενηµερώνετε µέσω άλλων νοµοσχεδίων, για το τι θα επακο-
λουθήσει και στα θέµατα των εργαλείων και των υπηρεσιών του
τουρισµού.

Στο άρθρο 35, έχουµε την επέκταση των υπεραρµοδιοτήτων -
βλέπε υπουργικές αποφάσεις- που έτσι κι αλλιώς έχει εκχωρήσει
η Υπουργός Τουρισµού στον εαυτό της. Συγκεκριµένα το καλο-
καίρι, µπήκαν σε ισχύ διατάξεις του τουριστικού ν. 4276/2014,
όπου η Υπουργός, µε απόφαση ορίζει τον αριθµό των κατηγο-
ριών κλειδιών, τις προδιαγραφές των ενοικιαζόµενων δωµατίων
και κατασκηνώσεων ή στην περίπτωση των ξενοδοχείων, ειση-
γείται για προεδρικό διάταγµα που θα λύσει αυτά τα θέµατα και
για τον τρόπο και τη διαδικασία κατάταξής τους, τα βαθµολο-
γούµενα κριτήρια και τα υπόλοιπα. Με τις σηµερινές διατάξεις,
η Υπουργός, µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο επεκτείνει επιπλέον
την αρµοδιότητα τη δική της και στα υφιστάµενα καταλύµατα.
Βλέπετε, λοιπόν, ότι ένα νοµοσχέδιο ενός άσχετου µε τον τουρι-
σµό Υπουργείου περνάει θέµατα του τουρισµού. Αν αυτό λέγεται
ορθή ή ορθολογιστική νοµοθέτηση, τότε νοµίζω ότι εµείς ζούµε
κάπου αλλού. 

Σκοπεύετε να υλοποιήσετε τον στόχο των εκατόν πενήντα
νέων κλινών στα επόµενα επτά χρόνια, σύµφωνα µε τον στρατη-
γικό σχεδιασµό του οδικού χάρτη του ΣΕΤΕ; Θα βαφτίζετε «πεν-
τάστερα» ό,τι θα χτιστεί από εδώ και στο εξής; Υπάρχει µία
χθεσινή δηµοσίευση στο in.gr -δεν ξέρω αν επιβεβαιώνεται ή αν
δεν επιβεβαιώνεται- που λέει ότι θα αλλάξει η οδηγία από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, που δεν επιτρέπει να χτιστούν πολύ µεγάλα ξε-
νοδοχεία στις υπερκορεσµένες περιοχές. Πήρε -λέει- από τον
Πρωθυπουργό το πράσινο φως και είπε «Θα το λύσουµε». Το λέω
µε πάσα επιφύλαξη αλλά δυστυχώς αυτές τις επιφυλάξεις τις
παίρνει ο άνεµος. Έτσι σκοπεύετε να επαναλειτουργήσετε άλλες
εκατό χιλιάδες νέες κλίνες, σύµφωνα µε την ίδια στρατηγική, του
ΣΕΤΕ δηλαδή;

Μια τελευταία πρόταση στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Αφού πλέον
η κατάταξη των καταλυµάτων σε αστέρια και κλειδιά εξαρτάται
απόλυτα από την Υπουργό, προτείνω να εντάξετε και άλλες προ-
διαγραφές για την αδειοδότησή τους, όπως νόµιµες θέσεις ερ-
γασίας. Είναι κακό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό. 
Δεύτερον, ανταποδοτικά οφέλη στους τοπικούς δήµους. Δεν
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είναι παράλογο. Και µέτρα φιλικά προς το περιβάλλον, το οποίο
βάλλεται διαρκώς. Βέβαια, δεν ξέρω πόσα πεντάστερα ξενοδο-
χεία θα αδειοδοτηθούν αλλά εν πάση περιπτώσει. 

Θα ήθελα επίσης να αναφερθώ σε µια από τις τροπολογίες
που κατατέθηκε και την υπογράφουν έξι Υπουργοί. Φωτογραφί-
ζετε δύο συγχρηµατοδοτούµενα έργα, µε δράσεις πάνω στην κα-
τάρτιση του ανθρώπινου δυναµικού. Το ένα, αφορά την κατάρτι-
ση και τη µετεκπαίδευση εργαζόµενων και εποχικά άνεργων εµ-
πειροτεχνών µε προϋποθέσεις στον τουριστικό τοµέα, µε στόχο
την αναβάθµιση των τουριστικών παροχών, η οποία θα πραγµα-
τοποιηθεί σε υπάρχουσες υποδοµές, στις οποίες λειτουργούν
σήµερα ΕΠΑΣ και ΙΕΚ, υπό την εποπτεία του Υπουργείου. Πρό-
κειται για το έργο, το οποίο µεταφέρθηκε µετά από τη διάλυση
του ΟΤΕΚ και τη µεταφορά των αρµοδιοτήτων στο Υπουργείο. 

Το άλλο αφορά -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- σε υλοποίηση
πράξεων-δράσεων καταρτίσεως σε θέµατα τουρισµού και θα
υλοποιηθεί σε οκτώ περιφέρειες και σε τρεις περιφέρειες στα-
διακής εξόδου. Δηλαδή έχουν επιλογή όλες οι περιφέρειες, πλην
του νοτίου Αιγαίου και της Στερεάς Ελλάδας. Το ύψος της δρά-
σης είναι 4,6 εκατοµµύρια ευρώ περίπου και αφορά ιδιωτικά
ΚΕΚ, τα οποία επιλέχθηκαν βάσει διεθνούς διαγωνισµού και σή-
µερα είναι στο σηµείο της συµβασιοποίησης για προγράµµατα
εκατόν είκοσι ωρών, που αντιστοιχούν σε τριάντα εργάσιµες ηµέ-
ρες, δηλαδή τέσσερις ώρες κάθε µέρα, σε καθένα από αυτά τα
ΚΕΚ. 

Η ερώτησή µου είναι. Με δεδοµένο ότι σε λιγότερο από ένα
χρόνο παύει -κακώς- η λειτουργία των ΕΠΑΣ και του πρώην
ΟΤΕΚ, τι θα γίνει από το 2015 µε τη δευτεροβάθµια επαγγελµα-
τική εκπαίδευση, κυρίως του τουρισµού; Καταθέτω, κύριε Πρό-
εδρε, την καταγγελία του Συλλόγου Υπαλλήλων του Υπουργείου
Τουρισµού και την απόφαση των αποφοίτων της ΕΣΔΔΑ, που
στην ουσία καταγγέλλει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Εάν υπάρχουν Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι που θα ήθελαν

τον λόγο, µπορούν να τον ζητήσουν. 
Προχωρούµε στους οµιλητές. Τον λόγο έχει η κ. Κανελλοπού-

λου και µετά ακολουθεί ο κ. Κουτσούµπας και ο κ. Κουράκης. 
ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα αναφερθώ στο

άρθρο 11 του νοµοσχεδίου. Επιλεκτικά για την ψηφιοποίηση
πολιτιστικών πόρων, εισηγείστε την παραχώρηση σε ιδιώτες
δικαιώµατος αποκλειστικότητας διάρκειας δέκα χρόνων, τροπο-
ποιώντας την παράγραφο 2 του άρθρου 12 του προϋπάρχοντα
νόµου 3448/2006, που προέβλεπε τριετείς συµβάσεις και επα-
νέλεγχο. 

Με την τροποποίηση που εισηγείστε, οι συµβάσεις µετά την
πρώτη δεκαετία θα επανελέγχονται ανά επταετία. Κάνετε,
δηλαδή, ένα τεράστιο οικονοµικό δώρο στους επιχειρηµατίες,
που υπό διάφορους µανδύες ορέγονται τον ψηφιοποιηµένο
πολιτισµό και το δώρο αυτό συνοδεύεται µε την πρόβλεψη να
µένει κι ένα δωρεάν αντίγραφο στο δηµόσιο για χρήση, µετά το
τέλος του δικαιώµατος αποκλειστικότητας.

Αν δεν ήταν τόσο σοβαρό το θέµα, θα γελούσαµε µε το
αντίγραφο αυτό, κύριε Υπουργέ. Δυστυχώς, δεν µπορούµε ούτε
να µειδιάσουµε, βλέποντας να ξεπουλιούνται στην κυριολεξία οι
πολιτιστικοί πόροι της χώρας. 

Εννοείται πως θα καταψηφίσουµε. 
Συνεχίζω µε την τροπολογία που κατατέθηκε αναφορικά µε το

Υπουργείο Πολιτισµού, σε άσχετο νοµοσχέδιο κατά την πάγια
τακτική σας, τακτική που θα επιµένουµε να καταγγέλλουµε ως
εξευτελιστική για το Κοινοβούλιο. 

Στην προκειµένη περίπτωση, η τροπολογία που φέρνετε
αφορά κατά κύριο λόγο το π.δ. 104/2014 µόλις δύο µήνες µετά
την ψήφισή του. Είναι δείγµα κι αυτό της προχειρότητας µε την

οποία νοµοθετείτε. Πριν στεγνώσει το µελάνι στο ΦΕΚ, φέρνετε
νόµο για να διορθώσετε µέρος µόνο από τα προβλήµατα που θα
δηµιουργηθούν εξαιτίας της εφαρµογής του νέου οργανισµού
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού. Και λέω µέρος µόνο
των προβληµάτων, γιατί η προσπάθεια του Υπουργείου και ελ-
λιπής είναι και αντιφατική. 

Συγκεκριµένα, το Υπουργείο καταργεί ορθώς το µεταπτυχιακό
ως προαπαιτούµενο για πρόσληψη στους κλάδους αρχαιολόγων,
ειδικότητας Προϊστορικών, Κλασσικών και Βυζαντινών και
Μεταβυζαντινών. Όµως, διατηρεί το µεταπτυχιακό ως προϋπό-
θεση για τις προσλήψεις σε άλλους κλάδους, όπως για παρά-
δειγµα στον κλάδο των Ιστορικών. Η εξήγηση που επιχείρησε ο
Υπουργός προηγουµένως δεν είναι για εµάς καθόλου πειστική. 

Ως ΣΥΡΙΖΑ είχαµε καταθέσει ερώτηση για το θέµα, επιση-
µαίνοντας την απαράδεκτη υποβάθµιση του πανεπιστηµιακού
πτυχίου, η οποία αντίκειται σε βασικές αρχές της δηµόσιας
διοίκησης. Υπογραµµίσαµε έγκαιρα πως η απαίτηση µεταπτυ-
χιακού, καθώς και η απαίτηση άριστης γνώσης ξένης γλώσσας,
οδηγούν σε ταξικούς αποκλεισµούς από το δικαίωµα της εργα-
σίας, καθώς δεν είναι το ίδιο εφικτά για όλους τα απαιτούµενα
σχετικά έξοδα, ειδικά σε εποχές οικονοµικής κρίσης. Επιχει-
ρηµατολογήσαµε πως δεν είναι δυνατόν να ακυρώνεται η εργα-
σιακή εµπειρία των αρχαιολόγων µας, η οποία µέχρι πρότινος
θεωρούταν, επίσης, µοριοδοτούµενο προσόν πρόσληψης. 

Υπάρχει µία σειρά ακόµη από προβλήµατα. Ο περιορισµός
εργασίας των έκτακτων αρχαιολόγων µόνο για εξήντα µήνες, η
µη καταβολή του επιδόµατος ανθυγιεινής εργασίας, οι τρίµηνες
καθυστερήσεις πληρωµών κ.λπ.. 

Το Υπουργείο έρχεται σήµερα και νοµοθετεί µε εντελώς
ηµιτελή τρόπο. Δεν είναι δυνατόν να συναινέσουµε σε τέτοιες
ρυθµίσεις. 

Εξαρχής υποστηρίξαµε, πως ο νέος οργανισµός του Υπουρ-
γείου είναι σε λάθος βάσεις και, βέβαια, δεν θα δώσουµε την
ψήφο µας σε µπαλώµατα που σήµερα επιχειρούνται. Πόσω µά-
λιστα, που µε την τροπολογία σας καταργείτε τη µεταβατική
διάταξη που προέβλεπε η παράγραφος 4 του άρθρου 70 του π.δ.
104/2014, σύµφωνα µε την οποία, µέχρι να ενεργοποιηθούν οι
νέες υπηρεσίες της Γενικής Διεύθυνσης Αρχαιοτήτων και Πο-
λιτιστικής Κληρονοµιάς, θα µπορούσαν να συνεχίσουν να λει-
τουργούν οι Εφορείες Προϊστορικών και Κλασσικών Αρχαιοτή-
των και οι Εφορείες Βυζαντινών Αρχαιοτήτων. 

Ενώ γνωρίζετε πως στις 28 Οκτωβρίου πρόκειται να υπάρξουν
σοβαρότατες δυσλειτουργίες ειδικά στις εφορείες της Αττικής
και της Θεσσαλονίκης, ενώ άλλα Υπουργεία ήδη ζητούν την κα-
θυστέρηση της εφαρµογής των οργανισµών τους, το Υπουργείο
Πολιτισµού προχωρά στην κατάργηση κάθε µεταβατικής διάτα-
ξης για τη Γενική Διεύθυνση Αρχαιοτήτων  και Πολιτιστικής Κλη-
ρονοµιάς, ενώ η αµέσως επόµενη παράγραφος, η παράγραφος
5, η αντίστοιχη δηλαδή µεταβατική παράγραφος για τις υπηρε-
σίες της Γενικής Διεύθυνσης Αναστήλωσης Μουσείων και Τεχνι-
κών Έργων δεν καταργείται. Φοβούµαστε ότι θα µείνουν ή θα
τιναχθούν στον αέρα πολλά από τα προγράµµατα των ΕΣΠΑ. 

Η µόνη εξήγηση που µπορούµε να δώσουµε για την τόση
σπουδή σας καθώς και για τη µεροληπτικότητα της σπουδής,
είναι πως στην πραγµατικότητα αυτό που µε συνέπεια επεξερ-
γάζεστε είναι ένα σχέδιο διάλυσης του έργου της Αρχαιολογικής
Υπηρεσίας, προκειµένου πτυχές της δράσης της να παραχωρη-
θούν σε ιδιώτες. 

Δράττοµαι, λοιπόν, της ευκαιρίας να σας προειδοποιήσω, πως
δεν θα µείνουµε απαθείς θεατές τέτοιων σχεδίων, όπως για πα-
ράδειγµα το πιλοτικό σχέδιο αναβάθµισης και διαχείρισης των
αρχαιολογικών χώρων της Βραυρώνας και του Κεραµεικού σε
συνεργασία µε το Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος και µε µη κυβερνη-
τικές οργανώσεις. Μέχρι χθες είχαµε το απαράδεκτο καθεστώς
ενοικίασης κακοπληρωµένων εργαζοµένων µέσω των µη κυβερ-
νητικών οργανώσεων. Σήµερα προχωράτε ένα βήµα παρακάτω.
Δίνετε στα ιδιωτικά ιδρύµατα τη δυνατότητα να χαράσσουν την
εθνική στρατηγική στον πολιτισµό. 

Θα είµαστε σαφείς: Για το ΣΥΡΙΖΑ, ο πολιτισµός και η πολιτι-
στική κληρονοµιά είναι δηµόσια αγαθά και θα τα υπερασπι-
στούµε όπως την παιδεία και την υγεία. Το οξύµωρο, αγαπητοί
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συνάδελφοι, είναι ότι όλα αυτά γενικώς τα ονοµάζετε καινούργια,
ενώ είναι τόσο παλιά, όσο ο καπιταλισµός. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Κουτσούµπας. 
Αµέσως µετά θα ακολουθήσει ο κ. Κουράκης και στη συνέχεια

θα λάβει τον λόγο ο κύριος Υπουργός. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω, απαντώντας στις αιτιάσεις συναδέλφων, κυρίως

της Αντιπολίτευσης, χωρίς να διαφωνώ κατά βάση όταν γίνεται
κατάχρηση αυτού του δικαιώµατος, να φέρνει η Κυβέρνηση προ-
σθήκες ή βελτιώσεις που βέβαια επιτρέπονται από το ισχύον θε-
σµικό πλαίσιο σε νοµοσχέδια διαφορετικά. 

Η µία όψη του νοµίσµατος, είναι να λέµε ότι είναι πρόχειρα ή
βεβιασµένα γραµµένα. Η άλλη όψη του νοµίσµατος όµως, η πιο
σοβαρή, είναι ότι όταν ζούµε σε µια κοινοβουλευτική δηµοκρα-
τία, έχει αυτό το καλό: Να µπορείς να διορθώνεις, να συµπληρώ-
νεις ατέλειες νόµων για την καλύτερη εφαρµογή αυτών. Και ένας
νόµος, στην εφαρµογή του φαίνεται αν είναι καλός ή αν θέλει
συµπλήρωση. Έχουµε υποχρέωση και καθήκον ως νοµοθετικό
σώµα, να διορθώνουµε αυτές τις ατέλειες ή να συµπληρώνουµε
εκείνους τους νόµους που µπορούν να εφαρµοστούν καλύτερα
για την καλύτερη –αν θέλετε- διοίκηση, για ένα καλύτερο µέλλον
για τους πολίτες. 

Με αυτόν τον τρόπο θα ξεκινήσω την τοποθέτηση µου για µια
τροπολογία-προσθήκη που φέρνουµε, που έχει βέβαια σχέση µε
το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. 

Το καλοκαίρι, µε το ν.4250/2014 που ψηφίσαµε, µεταφέρθηκαν
οι αρµοδιότητες του Οργανισµού Κωπαΐδος στην περιφέρεια.
Απεδείχθη ότι το διάστηµα που θέσαµε για να γίνει η απογραφή
της περιουσίας δεν έφτανε και δώσαµε µια παράταση µέχρι το
Νοέµβριο του 2014. Παρά ταύτα όµως, φαίνεται στην εφαρµογή
του ότι απαιτείται καινούργια προσέγγιση µε την τροποποίηση
που φέρνουµε σχετικά µε την εκκαθάριση του οργανισµού, ώστε
να πάει ο Οργανισµός Κωπαΐδος στην περιφέρεια καθαρός κι όχι
µε το βεβαρυµµένο αµαρτωλό παρελθόν, χωρίς να επιβαρύνει
τον προϋπολογισµό, αφού ο εκκαθαριστής ό,τι έσοδα έχει θα τα
µεταφέρει στον κρατικό προϋπολογισµό. Θεωρώ, λοιπόν, ότι η
τροποποίηση αυτή κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση και πρέ-
πει να γίνει δεκτή από το Σώµα. 

Θα µείνω σε µερικές σκέψεις, προβληµατισµούς και ερωτηµα-
τικά σε σχέση µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. 

Αλήθεια, αναρωτιέµαι. Διαφωνείτε µε αυτό που έθεσε ως πρω-
ταρχική βάση ο Υπουργός, ότι «ελάτε όλοι µαζί να κάνουµε ρήξη
µε το παρελθόν» και µε το «ελάτε να αφήσουµε στην άκρη το
κακό παρελθόν, αυτές τις πρακτικές τις οποίες κατηγορούσατε
ως φαύλες και σήµερα έρχεστε και τις αγκαλιάζετε»; Διαφωνείτε
µε αυτήν την πολιτική; Έχουν χάσει τελικά µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα –δεν µιλάω για τα πάνελ των τηλεοράσεων- οι λέξεις την
έννοια και το περιεχόµενο τους; 

Όταν µιλάµε για κράτος δικαίου, τι κράτος δικαίου εννοούµε;
Εννοούµε το κράτος δικαίου που νοµιµοποιεί την παρανοµία;
Αυτό το κράτος θέλετε να επαναφέρετε; 

Εµείς, λοιπόν, σας καλούµε και σας λέµε «ελάτε να διορθώ-
σουµε τα κακώς κείµενα και να δώσουµε ένα όραµα στη νέα
γενιά. To όραµα των ίσων και πολλαπλών ευκαιριών, της συµµε-
τοχής και της αξιοκρατίας».

Η δική σας αρνητική συµβολή και τοποθέτηση στο παρόν νο-
µοσχέδιο οδηγεί –εάν θέλετε- στην παραπέρα απαξίωση του πο-
λιτικού συστήµατος και βεβαίως δεν διορθώνει τις παθογένειες
του όλου πολιτικού συστήµατος ή τις αδυναµίες που έχει η διοί-
κηση. 

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να µη
λύνει όλα τα προβλήµατα, λύνει όµως τα συγκεκριµένα και είναι
ένα λιθάρι προς τον εκσυγχρονισµό. 

Αλήθεια αναρωτιέµαι, ενθυµούµενος την τοποθέτηση του Αρ-
χηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, κύριε Υπουργέ, που είπε
ότι «το παλιό φεύγει και το καινούργιο έρχεται». Ποιο είναι το

παλιό που φεύγει και ποιο το καινούργιο που έρχεται; Το και-
νούργιο που έρχεται, είναι αυτό που υιοθετεί πρακτικές του πα-
ρελθόντος; Εκεί θέλετε να µας γυρίσετε; Δηλαδή δεν θέλετε να
επαναφέρουµε τη νοµιµότητα και να κινηθεί ένα κράτος από εδώ
και πέρα αξιοκρατικά;

Νοµίζω ότι έχετε µια ηθική πολιτική υποχρέωση, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Ο ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να απεµπλακεί από τη λαϊκή
υστερία και τον ευκαιριακό επαναστατισµό. Πρέπει να πάψει να
είναι διπρόσωπος και να πει στον ελληνικό λαό τι πραγµατικά
πρεσβεύει και τι διοίκηση θέλει από εδώ και πέρα. Πρέπει να
πάψει να αγκαλιάζει τις παρανοµίες, γιατί έτσι σπέρνει ανέµους
και θα θερίσει θύελλες!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς. 

Ο κ. Κουράκης έχει τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ σε ένα σηµείο της

τροπολογίας που έχει κατατεθεί από τον Υπουργό Πολιτισµού.
Σε αυτήν, αίρεται εν µέρει µία αδικία, όπως ανέφερε η κ. Κανελ-
λοπούλου προηγουµένως, καθώς το οργανόγραµµα που έχει
συνταχθεί από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, έθετε
ως απαραίτητη προϋπόθεση για το διορισµό στον κλάδο ΠΕ Αρ-
χαιολόγων, Ιστορικών-Λαογράφων και Ιστορικών της Τέχνης την
κατοχή µεταπτυχιακού τίτλου. 

Ορθώς εκτιµήθηκε και από τον Υπουργό ότι ήταν µια απαρά-
δεκτη ρύθµιση, που οδηγούσε σε µια υποβάθµιση των πτυχίων
των πανεπιστηµίων, καθώς πέραν όλων των άλλων καταργούσε
και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των πτυχιούχων, διότι επέβαλε
την αναγκαιότητα κατοχής µεταπτυχιακού τίτλου. 

Έρχεται, λοιπόν, η παρούσα τροπολογία και διορθώνει εν µέ-
ρει την παραπάνω απαράδεκτη ρύθµιση, µε το να καταργεί την
υποχρέωση κατοχής του µεταπτυχιακού τίτλου αλλά δυστυχώς
όχι για όλους τους παραπάνω κλάδους. Την καταργεί µόνο για
τους αρχαιολόγους και µάλιστα όχι για όλες τις εξειδικευµένες
ειδικότητες των αρχαιολόγων. 

Προσπαθούσα να εξηγήσω και πριν από λίγο στον Υπουργό
ότι όταν έχουµε µια ειδικότητα όπως είναι Επιγραφολόγος ή
Ζωοαρχαιολόγος, που για να µπορέσεις να την πάρεις αυτήν την
ειδικότητα είναι υποχρεωτικό να κάνεις µεταπτυχιακό, µπορώ να
το καταλάβω. Δηλαδή είναι εξ ορισµού απαίτηση να έχεις µετα-
πτυχιακό, γιατί δεν υπάρχει τµήµα προπτυχιακών σπουδών, το
οποίο να οδηγεί σε αυτούς τους εξειδικευµένους κλάδους. 

Ωστόσο έχουµε και πανεπιστήµια σε µεγάλες πόλεις όπως
στην Αθήνα, τη Θεσσαλονίκη, τα Ιωάννινα, την Κοµοτηνή, που
έχουν προπτυχιακά τµήµατα που οδηγούν στην Αρχαιολογία, την
Ιστορία, την Ιστορία της Τέχνης, τη Λαογραφία και στην Κοµο-
τηνή –εάν δεν κάνω λάθος- και στην Εθνολογία και επίσης υπάρ-
χουν και άλλα τµήµατα που οδηγούν στην Κοινωνική Ανθρω-
πολογία, καταλαβαίνουµε ότι µε το να απαιτείς µετά για διορισµό
ένα µεταπτυχιακό τίτλο οδηγείς εκ των πραγµάτων σε µια υπο-
βάθµιση των πανεπιστηµιακών σπουδών και αυτό είναι πολύ
κακό. 

Πρέπει να σας πω ότι έχουν εκδοθεί αντίστοιχα ψηφίσµατα
από όλα τα τµήµατα Ιστορίας και Αρχαιολογίας, τα οποία ζητούν
το εξής απλό. Να εξαιρεθούν από την υποχρέωση κατοχής µε-
ταπτυχιακού τίτλου όλες αυτές οι ειδικότητες. Δηλαδή, η εξαί-
ρεση να ισχύσει για την Αρχαιολογία, αλλά –όπως είναι δίκαιο,
γιατί είναι απολύτως ισότιµα- να επεκταθεί και στην Ιστορία, την
Ιστορία της Τέχνης, τη Λαογραφία, την Κοινωνική Ανθρωπολογία
και την Εθνολογία. 

Ο Υπουργός είπε ότι θα κοιτάξει το ζήτηµα. Θέλουµε να πι-
στεύουµε ότι δεν θα γίνει το λάθος να εξαιρεθούν τεράστιοι κλά-
δοι αποφοίτων µας από το δικαίωµα στην δουλειά και στην εφαρ-
µογή όσων έχουν µάθει, καθώς τους ζητείται απαραίτητα να
έχουν τον µεταπτυχιακό τίτλο. 

Ελπίζω να γίνει δεκτή αυτή η παρατήρηση, η οποία έχει γίνει
και από Βουλευτές άλλων κοµµάτων και όχι µόνο από το ΣΥΡΙΖΑ,
για να διορθωθεί αυτή η αδικία. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ για τρίτη

µέρα, πριν προχωρήσω στο νοµοσχέδιο, θέλω να υπογραµµίσω
ότι η κρισιµότητα αυτών των στιγµών, σχετικά µε τα γεγονότα
που εξελίσσονται στη θαλάσσια περιοχή της Κυπριακής Δηµο-
κρατίας, επιβάλλει όχι µόνο την εγρήγορση αλλά προηγουµένως
τη συνεννόηση των πολιτικών και κοινωνικών δυνάµεων της
χώρας. Προφανώς, εν µέσω της οικονοµικής και κοινωνικής κρί-
σης που διέρχεται η πατρίδα µας, υπάρχουν πλείστα όσα προ-
βλήµατα που περισπούν –δικαιολογηµένα- το ενδιαφέρον και την
κινητοποίηση όλων αυτών των δυνάµεων προς κάθε κατεύθυνση
που κρίνουν αναγκαία. 

Όµως, σε ό,τι αφορά το εξωτερικό µέτωπο της χώρας, πι-
στεύω ότι αυτό πρέπει να αποτελεί προτεραιότητα στη σκέψη
και στη συνείδηση όλων µας –κάτι που δεν αµφισβητώ για καµµία
πλευρά αυτού του Κοινοβουλίου- αλλά θα πρέπει και να είµαστε
σε θέση να εκτιµούµε τι προηγείται και τι έπεται αυτήν τη στιγµή. 

Εγώ θα ήθελα να προτείνω να προηγηθεί, βεβαίως, µια προ-
ετοιµασία, µια προεργασία και αυτό µπορεί να γίνει σύντοµα. 

Όπως είπα και χθες, µε ικανοποίηση άκουσα τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να τοποθετείται σωστά στο θέµα
αλλά και άλλες δυνάµεις, όπως η Δηµοκρατική Αριστερά. 

Όλες οι δυνάµεις εδώ, πιστεύω ότι ανταποκρίνονται σε αυτό
που είναι επιτακτική ανάγκη αυτήν την στιγµή, να καθίσουν οι
ηγεσίες, εκπροσωπώντας ολόκληρη την ελληνική κοινωνία, σε
ένα τραπέζι υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Βεβαίως, εκεί
δεν πρέπει να διατυπωθούν επιφυλάξεις, αστερίσκοι, όπως συ-
νηθίζουµε δυστυχώς –και είναι αυτή µια αδυναµία της λειτουρ-
γίας της δηµοκρατίας µας σαράντα ολόκληρα χρόνια- αλλά
πρέπει να επικεντρωθούν στο κύριο. Νοµίζω ότι κανείς δεν θα
έχει αντίρρηση σε αυτό. 

Σήµερα από ολόκληρη τη διεθνή κοινότητα, από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, της οποίας είµαστε µέλος –ενώ η Τουρκία περιµέ-
νει στην είσοδο για να γίνει µέλος- από τις Ηνωµένες Πολιτείες,
γίνονται δηλώσεις και σχόλια για την Κυπριακή Δηµοκρατία. 

Άκουσα µια δήλωση υποστηρικτική από τις Ηνωµένες Πολι-
τείες για την αποκλειστική οικονοµική ζώνη της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας αλλά µε έναν αστερίσκο. Ειπώθηκε, σαν να µην είναι
αυτό στην αποστολή µιας δηµοκρατίας, όπως είναι η κυπριακή,
ότι πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν οι κοινότητες. Μα η Κυπριακή
Δηµοκρατία, εφαρµόζει και θέλει να εφαρµόζει προγράµµατα σε
ολόκληρο το νησί για όλους τους κατοίκους και δυστυχώς, εµ-
ποδίζεται από τις δυνάµεις κατοχής ενός τµήµατος της Κύπρου.
Είναι άνευ σηµασίας εν µέρει αυτή η δήλωση των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, εκτός εάν νοµίζουν ότι έτσι κρατούν µια ουδέτερη στά-
ση.

Θυµάµαι τη δήλωση του µακαρίτη του Ντάλες, στη δεκαετία
του ’50. Όταν καίγονταν η Σµύρνη και η Κωνσταντινούπολη, εκεί-
νος έλεγε «ε, ναι, πρέπει να τα βρείτε µεταξύ σας» κ.λπ.. 

Αυτό είναι, λοιπόν, το κύριο, κύριε Πρόεδρε, και θα ήθελα για
άλλη µία φορά να το τονίσω. Υπάρχει πρόκληση. Υπάρχει σο-
βαρή εσωτερική κρίση στην Τουρκία. Η Τουρκία είναι αποµονω-
µένη αυτήν τη στιγµή από τους γείτονές της, διότι λειτούργησε
ανατρεπτικά για το συριακό καθεστώς. Δεν έχει σχέσεις µε την
κυβέρνηση της Αιγύπτου, δεν έχει σχέσεις µε την κυβέρνηση του
Ισραήλ. Ενοχλείται για την τριµερή συνεργασία Κύπρου και Ελ-
λάδας αφ’ ενός µε την Αίγυπτο και αφ’ ετέρου µε το Ισραήλ για
τα µείζονα θέµατα της περιοχής, µε τα πετρέλαια και τα αέρια
φυσικά να είναι στην πρώτη ζήτηση και όχι µόνο των ενδιαφερό-
µενων λαών αλλά και άλλων που έρχονται είτε προσκαλούνται
είτε και απρόσκλητοι.

Επειδή δε αυτήν τη στιγµή, η ένταση συµπίπτει και µε τα γυ-
µνάσια του ρωσικού και του ισραηλινού στόλου εκεί -µε την έγ-
κριση βεβαίως της Κυπριακής Δηµοκρατίας- η Τουρκία χωρίς την
έγκριση της Κυπριακής Δηµοκρατίας, ουσιαστικά κάνει εισβολή
διά θαλάσσης τάχα ερευνώντας. Και µόνο το όνοµα του πειρατι-
κού, δήθεν ερευνητικού «Barbaros» και τα πολεµικά που το συ-
νοδεύουν, δείχνει τι επιθυµεί και τι επιχειρεί µε τη διπλωµατία

του βάθους ο κ. Νταβούτογλου, να εξάγει την κρίση που αντιµε-
τωπίζει, διότι δεν συµµετέχει στον αγώνα των Κούρδων και όλης
της ανθρωπότητος εναντίον των τζιχαντιστών, την ώρα που βλέ-
πουµε ότι επεκτείνεται αυτή η απειλή. Επιδιώκει «και τούτο ποι-
ήσαι κακείνο µη αφιέναι», και τις µόνιµες επιδιώξεις του εναντίον
της χώρας µας να προωθήσει και ταυτόχρονα να κατασιγάσει
την εσωτερική κρίση.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι πρό-
κειται για µία µεταρρύθµιση θετική την οποία –λυπούµαι να πω
αυτό στον Υπουργό, αλλά δεν αφορά µόνο τον Υπουργό Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης-, όπως όλα τα νοµοσχέδια, θετικά νοµο-
σχέδια που εισηγείται η Κυβέρνηση, φροντίζει η ίδια να υπονο-
µεύει τη γνώση και τη θετική εντύπωση στον ελληνικό λαό, µε
όλα αυτά τα άσχετα µε το κύριο θέµα ζητήµατα που προσθέτει
και µε τον τρόπο που νοµοθετεί. 

Κύριε Υπουργέ, µία εβδοµάδα δεν θα έχει νοµοθετικό έργο η
Βουλή. Την προηγούµενη εβδοµάδα µπορούσατε να φέρετε αυ-
τοτελές ένα νοµοσχέδιο. Είναι πολύ απλό αυτό που σας λέω και
το λέω σε όλους τους Υπουργούς. Γιατί η Βουλή να µη λειτουρ-
γεί και ξαφνικά µία ηµέρα να έρχεται σωρός προτάσεων; Αυτό
δίνει την εντύπωση ότι η Κυβέρνηση επιδιώκει την απαξίωση της
Βουλής και εν πάση περιπτώσει αυτό επέρχεται. Μόνο αυτό το
θέµα ήθελα να θέσω, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, φέρατε επίσης έναν καλό νόµο -εγώ δεν δι-
στάζω να το παραδεχθώ- συνέχεια του ν.3839/2010, για την ισό-
τιµη µεταχείριση των πτυχιούχων των πανεπιστηµίων και των
πτυχιούχων των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Είναι ανώ-
τατη εκπαίδευση και ο πανεπιστηµιακός και ο τεχνολογικός το-
µέας. 

Σε όλη την Ευρώπη, όπως επανειληµµένως έχω πει, δίδεται
έµφαση στην εφαρµοσµένη έρευνα. Περνάµε νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας για την έρευνα και την καινοτοµία αλλά δεν
λέει τίποτα για την εφαρµοσµένη έρευνα, που είναι το ζητούµενο
αυτήν τη στιγµή, δεν είναι µόνο τα διδακτορικά. Είναι η σύνδεση
της έρευνας µε την παραγωγή, µε την οικονοµία, µε την καινο-
τοµία. Δεν αναφέρει τίποτα για τα ΤΕΙ και εσείς ανέχεστε, κύριε
Υπουργέ, το νόµο σας να τον γράφουν στα παλιά τους τα πα-
πούτσια διάφορες συντεχνίες ή µανδαρίνοι των Υπουργείων. 

Φέρνετε ένα ολόκληρο άρθρο 31 και κάνετε µπαλώµατα σε ορ-
γανισµούς, πράγµα που προφανώς δεν είναι η λύση, όταν ένας
κεντρικός νόµος ψηφίζεται και λέει καµµία διάκριση σε ό,τι
αφορά τον τίτλο σπουδών. Σε άλλα προσόντα, φυσικά γίνεται
διάκριση µεταξύ πανεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαίδευ-
σης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Εσείς που είσθε λαλίστατος και αντεπιθετικός ή και επιθετικός,
χωρίς να δεχθείτε επίθεση εδώ, στην Αίθουσα, αυτό γιατί το ανέ-
χεσθε; Είσθε ο αρµόδιος Υπουργός; Πέρασα από αυτό το
Υπουργείο. Οι οργανισµοί είναι η µεγάλη πληγή. Πάνε και έρχον-
ται πέντε-έξι φορές, γιατί ο ένας σύλλογος θέλει εκείνο, ο άλλος
µανδαρίνος το άλλο κ.λπ..

Κάναµε ένα νόµο και τον ψηφίσαµε. Αυτός ο νόµος είναι η συ-
νέχεια στη  «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», αυτά που φέρνετε για τη Σχολή Δηµό-
σιας Διοίκησης. Πρέπει να το πούµε, κύριε Πρόεδρε, αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το 1983 επί ΠΑΣΟΚ µε τον ν.3289 -αν δεν κάνω λάθος στον
αριθµό- όπως και µε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» έγινε µία σειρά µεταρρυθµί-
σεων και στη δεκαετία του ’80 και του ’90 και του 2000. Γι’ αυτό
και εµείς στηρίζουµε υγιείς µεταρρυθµιστικές προσπάθειες, όχι
όµως όταν αυτές µπάζουν. Γιατί κάποιες από τις προτάσεις σας
µπάζουν, όπως αυτό που επιτρέψατε να σας λέει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, ότι δηλαδή κάνετε κοµµατική διάκριση, όταν κά-
ποιο γενικό διευθυντή αντί να τον στείλετε στο πειθαρχικό, αν
δεν εφαρµόζει το νόµο, εσείς τον απολύετε. Όχι, αυτό είναι αυ-
θαιρεσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς θέλω να αναφερθώ και στο θέµα της Σχολής Δηµόσιας
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Διοίκησης και στο θέµα αυτής της απαράδεκτης, αντιδηµοκρα-
τικής -που δεν υπακούει σε καµµία λογική πολιτισµού ή ευρωπαϊ-
κής αντίληψης- διάκρισης που επισηµαίνω σε βάρος των τεχ-
νολογικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Γι’ αυτό θα καταθέσω υπό-
µνηµα, στο οποίο αναφέρονται λεπτοµερέστατα και η Οµοσπον-
δία των Τεχνολόγων Μηχανικών Δηµοσίων Υπαλλήλων και η
Οµοσπονδία των Τεχνολόγων Δασοπόνων Υπαλλήλων του Δηµο-
σίου. Είναι κρίµα. Για ποιον λόγο ένα κοµµάτι της διοίκησης να
το βάζουµε στη γωνία;

Καταθέτω το υπόµνηµα και του Συλλόγου των Υπαλλήλων της
Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης. Εκεί δεν είναι µόνο το θέµα του δια-
γωνισµού που πρέπει να δει ο Υπουργός. Η όλη δοµή του υπο-
µνήµατος θα σας βοηθήσει, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Απόστολος Κακλαµάνης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί από το Γ’ Γενικό Λύκειο Χανίων, Β’ Τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει και τους εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο για να υποστηρίξετε µια τρο-
πολογία;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στην τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1932 και ειδικό 118. Με την τροπολογία αυτή,
διατηρούµε τη Γενική Γραµµατεία Αγροτικής Πολιτικής και Διε-
θνών Σχέσεων του ΥΠΑΤ, η οποία µετονοµάζεται σε Γραµµατεία
Αγροτικής Πολιτικής και Διαχείρισης Κοινοτικών Πόρων.

Η γραµµατεία αυτή κρίνεται αναγκαία να διατηρηθεί για την
αποτελεσµατικότερη προώθηση και υλοποίηση των θεµάτων
αγροτικής πολιτικής της χώρας στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Επίσης, έχω ζητήσει από τον κύριο Υπουργό, τον κ. Μητσο-
τάκη, την κατ’ εξαίρεση ισχύ του δικού µας προεδρικού διατάγ-
µατος, ώστε να έχει έναρξη από 1-1-2015. Η δίµηνη αυτή παρά-
ταση, κρίνεται επιβεβληµένη από το γεγονός ότι βρισκόµαστε
προς το τέλος της εφαρµογής των προγραµµάτων αγροτικής
ανάπτυξης για το έτος 2014 και είναι απαραίτητη η πλήρης απορ-
ρόφηση των κονδυλίων βάσει του κανόνα ν+2 και η αποφυγή
των κινδύνων απωλειών των κοινοτικών κονδυλίων. Η νέα γραµ-
µατεία που δηµιουργούµε, θα χρειαστεί χρόνο να προσαρµοστεί
στα νέα δεδοµένα και να συντονίσει το έργο των υπηρεσιών της.

Επιπλέον, η νέα γραµµατεία θα είναι επιφορτισµένη και µε την
επεξεργασία και έκδοση εφαρµοστικών αποφάσεων της νέας
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής που θα ισχύει από την 1η Ιανουαρίου
του 2015. 

Παράλληλα, αυτήν την περίοδο καταβάλλονται υπεράνθρωπες
προσπάθειες για την επίσπευση πληρωµών σε δικαιούχους κοι-
νωνικών προγραµµάτων που βρίσκονται σε εξέλιξη. Ως εκ τού-
του, λοιπόν, η παράλληλη ενασχόληση µε την επίτευξη του
στόχου ν+2 για το 2014 θα είναι εξαιρετικά δύσκολη, µε κίνδυνο
να χαθούν οριστικά σηµαντικά κονδύλια από τη χώρα µας.

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους λόγους ζητώ την έναρξη υλοποίησης
του νέου οργανισµού του ΥΠΑΑΤ από 1-1-2015, ενσωµατώνοντας
τη σχετική διάταξη στο νοµοσχέδιο του ο κύριος Υπουργός. 

Ζητώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και σας παρα-
καλώ- την υπερψήφιση της τροπολογίας και η ισχύς του προ-
εδρικού διατάγµατος του Υπουργείου να έχει έναρξη από

1-1-2015.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η

κ. Χατζησοφιά. Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: Επί του νοµοσχεδίου θα ήθελα να κάνω

µόνο µία αναφορά σε ένα επιµέρους σηµείο, κύριε Υπουργέ, το
οποίο µπορεί να φαίνεται δευτερεύον και τεχνικό αλλά έχει µε-
γάλη θεσµική σηµασία. 

Η διαχείριση της ιστοσελίδας όπου σύµφωνα µε το σχέδιο
νόµου, θα αναρτώνται τα δηµόσια έγγραφα και δεδοµένα, δεν
θα υπάγεται στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης αλλά στη Γενική Γραµµατεία του Πρω-
θυπουργού. Τι σηµαίνει αυτό;

Μία δοµή η οποία στελεχώνεται από µη µόνιµους υπαλλήλους
-αποσπασµένους και µετακλητούς- δεν θα είναι εκ των πραγµά-
των σε θέση να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις µίας µόνιµης και
αδιάλειπτης λειτουργίας του δηµοσίου. 

Εάν δεν επιθυµείτε την παραβίαση της θεµελιώδους αρχής
του κράτους δικαίου, δηλαδή της συνέχειας της λειτουργίας των
υπηρεσιών της διοίκησης, σας καλούµε να µεριµνήσετε άµεσα
για το ζήτηµα της ανάπτυξης και διαχείρισης της ιστοσελίδας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Σε ποιο άρθρο
αναφέρεστε;

ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: Θα µου επιτρέψετε όµως να σταθώ πε-
ρισσότερο στο περιεχόµενο της υπ’ αριθµόν 1919/112 της 17-
10-2014 τροπολογίας, η οποία αφορά µεταξύ άλλων τη συγχώ-
νευση µουσείων και την τροποποίηση κάποιων ρυθµίσεων του
νέου Οργανισµού του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Θα ήθελα να κάνω ορισµένα επιγραµµατικά σχόλια για το
πνεύµα των διατάξεών του, µιας και δεν µας δόθηκε µέχρι σή-
µερα η ευκαιρία να εκφράσουµε τις απόψεις µας επί του περιε-
χοµένου του οργανισµού, δεδοµένου ότι θεσµοθετήθηκε Αύγου-
στο µήνα µε προεδρικό διάταγµα, χωρίς να έχει προηγηθεί κα-
νενός είδους διάλογος –τι πρωτότυπο για τη συγκυβέρνηση
εξάλλου!

Ο νέος οργανισµός, εντάσσεται ξεκάθαρα στο πλαίσιο της νε-
οφιλελεύθερης µνηµονιακής λογικής της συρρίκνωσης των
δοµών του Υπουργείου. Αυτό που ονοµάζετε µεταρρύθµιση, είναι
στην πραγµατικότητα απορρύθµιση και υποβάθµιση. Συγκεκρι-
µένα, καταργείτε όλες τις κενές οργανικές θέσεις, ώστε να κα-
ταστεί αδύνατη η διενέργεια νέων προσλήψεων και η κατανοµή
του προσωπικού σε υπηρεσίες που «στενάζουν» από υποστελέ-
χωση. 

Προχωρείτε στη συγχώνευση µουσείων που δεν έχουν καµµία
επιστηµονική συνάφεια. Χαρακτηριστικότερο παράδειγµα, η συγ-
χώνευση που Νοµισµατικού Μουσείου µε το Επιγραφικό Μου-
σείο. Τα επιστηµονικά κριτήρια παραµερίζονται και η χάραξη της
πολιτικής σας για τον πολιτισµό τοποθετείται στην «προκρού-
στεια κλίνη» των αριθµών, ό,τι περισσεύει κόβεται είτε πρόκειται
για µουσεία είτε για ανθρώπους� αυτό που εσείς ονοµάζετε µεί-
ωση των οργανικών θέσεων. Κι όλα αυτά, χωρίς να προκύπτει
κανένα σοβαρό δηµοσιονοµικό όφελος. 

Στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, το Υπουργείου
Πολιτισµού µάς ενηµέρωσε πρόσφατα ότι η προσδοκώµενη εξοι-
κονόµηση πόρων υπολογίζεται στο 1.000.000 ευρώ, ενώ ο προ-
ϋπολογισµός του Υπουργείου ανέρχεται σε 250.000.000 ευρώ.
Από τους αριθµούς που ανέφερε προηγουµένως ο Υπουργός
Πολιτισµού, είναι κάτω από το 1.000.000 ευρώ. Είναι γύρω στις
850.000 ευρώ. 

Οδηγεί δηλαδή η Κυβέρνηση τις δοµές ενός Υπουργείου στα
πρόθυρα της λειτουργικής κατάρρευσης, προκειµένου να εξοι-
κονοµήσει ούτε 0,4%. Αυτή είναι όµως η αντίληψή της για τον
πολιτισµό, δεδοµένου ότι θεωρείτε το ποσόν που διατίθεται στον
προϋπολογισµό µονόδροµο, όπως φάνηκε και από το δελτίο
Τύπου που εξέδωσε το Υπουργείο Πολιτισµού, δίκην γραφείου
προπαγάνδας της Νέας Δηµοκρατίας, σε απάντηση κειµένου
διαβούλευσης του ΣΥΡΙΖΑ για τον πολιτισµό.

Εντύπωση, τέλος, µας προκαλεί η κατάργηση µε το άρθρο 12
της τροπολογίας της µεταβατικής διάταξης, που ρύθµιζε τον
τρόπο λειτουργίας της διοίκησης µέχρι και τη συγκρότηση των
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περιφερειακών υπηρεσιών της Γενικής Διεύθυνσης Αρχαιοτήτων
και Πολιτιστικής Κληρονοµιάς.

Αυτή η διάταξη έδινε τη δυνατότητα µίας πιο ήπιας µετάβασης
στο καθεστώς του νέου οργανισµού, καθώς οι σχετικές αρµοδιό-
τητες θα µπορούσαν να ασκούνται από τις υπηρεσίες που ήταν
αρµόδιες σύµφωνα µε το π δ 191/2003. 

Όµως, φαίνεται ότι κάποιοι τράβηξαν το αυτί της ελληνικής
Κυβέρνησης και απαίτησαν την άρον-άρον θέση σε ισχύ του νέου
οργανισµού από την 28η Οκτωβρίου, παρ’ ότι αυτό σε πολλές πε-
ριπτώσεις είναι πρακτικά αδύνατο. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, αξιολογούµε ως κυριολεκτικά επονεί-
διστο το νέο οργανισµό του Υπουργείου Πολιτισµού και δεν µπο-
ρούµε παρά να καταψηφίσουµε την τροπολογία που προβλέπει
επιµέρους αλλαγές σ’ αυτόν. Όµως, οφείλω να οµολογήσω ότι
είναι ιδεολογικά συνεπής µε τη συνολική αντίληψή σας για τον
πολιτισµό που οδηγεί στην εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας ή
όπως την αποκάλεσε ο Υπουργός Πολιτισµού στο συνέδριο για
τον πολιτισµό και τα µουσεία στη βρετανική Πρεσβεία, «εµπειρία
χειραφέτησης των πολιτιστικών χώρων», για να συνεχίσει λέγον-
τας ότι η Ελλάδα είναι η µόνη µη κοµµουνιστική χώρα µε τόση
λατρεία στο κράτος.

Εµείς στο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουµε λατρευτικές ιδεοληψίες αλλά θε-
ωρούµε τον πολιτισµό δηµόσιο αγαθό, εξ ου προστατευόµενο
από το κράτος.

Για τη Νέα Δηµοκρατία ο πολιτισµός είναι επικοινωνιακές φιέ-
στες. Για την Αριστερά πάλι, ο πολιτισµός είναι στάση ζωής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Ευάγγελος  Μπασιάκος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ήθελα
να σταθώ στις διατάξεις του νοµοσχεδίου, αφού το θέµα έχει
εξαντληθεί, ούτε να σας κουράσω. Απλώς θέλω να συµφωνήσω
και να εξάρω την πρωτοβουλία του Υπουργείου Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και γενικότερα της Κυβέρνησης να βάλει µία τάξη
και να βελτιώσει τη λειτουργικότητα της δηµόσιας διοίκησης. Πι-
στεύω ότι η προσπάθεια του Υπουργού είναι σε θετική κατεύ-
θυνση και σύντοµα θα φανούν τα αποτελέσµατα.

Θέλω να σταθώ στην τροπολογία που καταθέσαµε οι Βουλευ-
τές Βοιωτίας, δηλαδή µε τον κ. Καράµπελα και τον κ. Κουτσού-
µπα, που αφορά την παράταση του χρόνου προεργασίας για τη
µεταφορά των σκοπών και της αρµοδιότητας, όπως λένε, του
Οργανισµού Κωπαΐδας στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος. Είναι
µία διαδικασία που θα πρέπει να γίνει µε επιµέλεια. Υπάρχουν
δύο τριµελείς επιτροπές οι οποίες συγκροτούνται και λειτουρ-
γούν, αλλά ακόµα δεν έχουν ολοκληρώσει το έργο τους. Αυτό
πρέπει να γίνει, ώστε να λειτουργήσει απρόσκοπτα ο οργανισµός
για τη νέα περίοδο, αφού όµως προηγηθεί η προετοιµασία στη
διάρκεια του χειµώνα.

Με την ευκαιρία θα ήθελα να ενηµερώσω πολλούς εκ των συ-
ναδέλφων, οι οποίοι αγνοούν το αντικείµενο και τις αρµοδιότητες
του Οργανισµού Κωπαΐδας, ότι δεν πρόκειται για έναν οργανισµό
αποξήρανσης που αφορά τη διαδικασία της λίµνης. Αφορά έναν
οργανισµό ο οποίος µετά την ολοκλήρωση της αποξήρανσης
που τελείωσε το 1931, από την περίφηµη αγγλική εταιρεία –αφού
είχαν προηγηθεί προσπάθειες από κάποια άλλη γαλλική εταιρεία-
προχώρησε στην πορεία τη διαδικασία απαλλοτριώσεων µε πρω-
τοβουλία του τότε Υπουργού Δικαιοσύνης και µετέπειτα Προ-
έδρου της Βουλής, του αείµνηστου Δηµητρίου Παπασπύρου,
ώστε να αποδοθεί κατά κύριο λόγο σε δώδεκα χιλιάδες πεντα-
κόσιους ακτήµονες της Βοιωτίας και να αποτελέσει την παραγω-
γική βάση για την επιβίωση και την ανάπτυξη της ευρύτερης
περιοχής της Βοιωτίας.

Με την απαλλοτρίωση και καλλιέργεια εν συνεχεία των διακο-
σίων σαράντα χιλιάδων στρεµµάτων υπάρχει ένα σύνολο παρα-
γωγικών εκτάσεων στην περιοχή τα οποία για να ποτιστούν και
να καλλιεργηθούν, χρειάζεται η επιµέλεια των στελεχών –µέχρι
τώρα του Οργανισµού Κωπαΐδας και στη συνέχεια του φορέα
που θα λειτουργήσει υπό την εποπτεία της Περιφέρειας Στερεάς
Ελλάδας- ώστε να λειτουργούν σωστά οι διώρυγες, τα αρδευτικά
έργα και τα κανάλια, να κλείνουν τα φράγµατα, όπως τώρα, για

να µην υπάρχουν πληµµύρες, να συντηρείται το δίκτυο της άρ-
δευσης, όπως και το οδικό δίκτυο, να προχωρούν τα έργα, να
συντηρούνται οι εγκαταστάσεις. 

Γενικότερα καταβάλλεται προσπάθεια, ώστε το σύνολο των
παραγωγικών δραστηριοτήτων να ενισχύεται από τη λειτουργία
του φορέα, ο οποίος θα αναπληρώσει τον Οργανισµό Κωπαΐδας.

Προς την κατεύθυνση αυτή, λοιπόν, είναι η τροπολογία που
καταθέτουµε, αλλά και η βούληση της τοπικής κοινωνίας, να προ-
χωρήσει η Κυβέρνηση σε έγκριση ρυθµίσεων χρεών των αγρο-
τών προς τον οργανισµό -που είναι αρκετά, τις περισσότερες των
περιπτώσεων οι αγρότες δικαιολογούνται ότι δεν έχουν ποτίσει
καν τις εκτάσεις αυτές- και να προχωρήσει η διαδικασία ρύθµι-
σης των χρεών του Οργανισµού Κωπαΐδας προς τη ΔΕΗ και προς
το ΙΚΑ, διότι αυτοί είναι παράγοντες ανασταλτικοί για την οµαλή
λειτουργία του φορέα. 

Το λέω αυτό, διότι τα συσσωρευµένα χρέη οδηγούν στην από-
τοµη αντίδραση της ΔΕΗ, κατά κύριο λόγο, να κόβει το ρεύµα.
Νοµίζω ότι είναι µία ευκαιρία να επιλύσουµε και αυτό το θέµα
τώρα, ώστε ο οργανισµός απρόσκοπτα να προσφέρει το έργο
για το οποίο είχε συσταθεί και του οποίου την αρµοδιότητα και
την εποπτεία θα έχει τώρα ο Περιφερειάρχης Στερεάς Ελλάδος.

Πιστεύω ότι θα γίνει δεκτή από τον Υπουργό αυτή η τροπολο-
γία. Θα δοθεί ο αναγκαίος χρόνος για την προεργασία της δια-
δοχής και της µετάβασης, ώστε να µην ανησυχούν οι αγρότες
και να µπορούµε από καλύτερη θέση να λειτουργούµε σωστό-
τερα το φορέα -τον τέως Οργανισµό Κωπαΐδας- που θα ασχολεί-
ται µε τον συντονισµό των έργων και της δραστηριότητας της
άρδευσης κατά κύριο λόγο και εν συνεχεία της ένταξης έργων,
µε τη βοήθεια και του παριστάµενου Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης, ώστε να αποδώσει τα µέγιστα το κωπαϊδικό πεδίο, επ’
ωφελεία της τοπικής οικονοµίας και της αγροτικής οικονοµίας
γενικά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει

ο κ. Ξανθός.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Θα αναφερθώ µόνο στην τροπολογία

του Υπουργείου Υγείας, η οποία κατατέθηκε -ως συνήθως!- την
τελευταία στιγµή, χωρίς να ρυθµίζει θέµατα επείγουσας σηµα-
σίας και χωρίς -εννοείται- καµµία δυνατότητα προεργασίας και
συζήτησης. 

Θεωρώ ότι µε αυτόν τον τρόπο -το λέµε κάθε φορά, αλλά είναι
η πραγµατικότητα- διαιωνίζεται αυτή η καθ’ έξιν κοινοβουλευτική
-επιτρέψτε µου τον όρο- ασχηµία. Νοµίζω ότι από µόνο του αυτό
το γεγονός συνιστά λόγο να καταψηφίσουµε τη συγκεκριµένη
τροπολογία.

Επί της ουσίας, υπάρχει µία ρύθµιση για παράταση θητείας
επικουρικού προσωπικού, απολύτως επιβεβληµένη, σε ένα σύ-
στηµα υγείας το οποίο έχει χάσει την τελευταία τετραετία περί-
που δεκαπέντε χιλιάδες υπαλλήλους -γιατρούς και λοιπό προ-
σωπικό- µε συνταξιοδότηση. Επίκεινται άλλες πέντε χιλιάδες
αποχωρήσεις στο επόµενο διάστηµα. Προφανώς οι ανάγκες είναι
τεράστιες και για το λιγοστό επικουρικό προσωπικό που υπηρε-
τεί, είναι απολύτως λογικό να δοθεί η δυνατότητα να παραµείνει
και να καλύψει αυτά τα κενά. 

Όµως οφείλουµε να πούµε ότι αυτός ο θεσµός κάλυψης πά-
γιων και διαρκών αναγκών του συστήµατος είναι προβληµατικός,
δηµιουργεί κενά στο ενδιάµεσο, δηµιουργεί κλίµα εργασιακής
ανασφάλειας στο προσωπικό αυτό και κυρίως δεν συνοδεύεται
από ένα σοβαρό σχέδιο σταδιακής κάλυψης όλων των τεράστιων
κενών που έχει σήµερα το σύστηµα υγείας στην πατρίδα µας,
από την πρωτοβάθµια φροντίδα µέχρι τα νοσοκοµεία, την ψυχική
υγεία, την πρόληψη και την αντιµετώπιση των εξαρτήσεων. 

Είναι τεράστια τα κενά. Μόνο για το κοµµάτι της ψυχικής
υγείας η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου µάς έχει δηλώσει
ότι χρειάζονται, για να ολοκληρωθεί και να υλοποιηθεί το Σύµ-
φωνο Λυκουρέντζου-Αντόρ για την ψυχιατρική µεταρρύθµιση,
χίλια επτακόσια επιπλέον άτοµα, για να υπάρξουν οι κοινοτικές
δοµές και να προχωρήσει η αποασυλοποίηση. Άρα και αυτό είναι
µια µεταρρύθµιση που είναι στον αέρα.

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι χρειάζεται ένα τέτοιο πολύ σοβαρό
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σχέδιο, έτσι ώστε σε µία κρίσιµη φάση για την κοινωνία, σε µια
περίοδο φτωχοποίησης να ενισχυθούν οι δηµόσιες δοµές και να
επαναπροσανατολιστούν δηµόσιοι πόροι στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας και όχι στον κρατικοδίαιτο επιχειρηµατικό τοµέα, όπως γί-
νεται µέχρι σήµερα, ο οποίος καραδοκεί, επενδύει και καλύπτει
τα κενά και τις ανεπάρκειες του δηµόσιου συστήµατος. 

Αυτό, λοιπόν, πρέπει να γίνει µε σοβαρό και συγκροτηµένο
τρόπο και όχι µε αυτήν την παρελκυστική τακτική των συµβασι-
ούχων, είτε γιατρών είτε από το υπόλοιπο προσωπικό.

Έτσι νοµίζω ότι µπορούµε να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέ-
σεις ενός καλύτερου εργασιακού κλίµατος στα νοσοκοµεία. Το
ανθρώπινο δυναµικό σήµερα είναι στα όρια της εξουθένωσης,
αφού το 40% των ειδικευοµένων γιατρών, των νοσηλευτών και
των εργαζοµένων στις µονάδες εντατικής θεραπείας έχουν σύν-
δροµο Burnout αυτήν τη στιγµή. Αν, λοιπόν, το σύστηµα δεν ενι-
σχυθεί πολύ σύντοµα µε την κρίσιµη µάζα ανθρώπων που χρειά-
ζεται, κινδυνεύει πραγµατικά από λειτουργική κατάρρευση. Νο-
µίζω ότι αυτή πρέπει να είναι η προσέγγισή µας. 

Υπάρχει και ένα δεύτερο άρθρο που αφορά τη χορήγηση των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων νοσηλευτών στους αποφοίτους
της Ανωτέρας Σχολής Νοσηλευτών του Ελληνικού Ερυθρού
Σταυρού. Υπάρχει διαφωνία σ’ αυτό το θέµα, δεδοµένου ότι έρ-
χεται πολύ αιφνιδιαστικά και χωρίς καµµία προεργασία. Διαφω-
νούν, λοιπόν, κάθετα και η ΠΟΕΔΗΝ και η Ένωση Νοσηλευτών
Ελλάδος, γιατί φοβούνται –και νοµίζω βάσιµα- ότι θα ανοίξει ένα
παραθυράκι µέσω του οποίου θα εξοµοιώνονται τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα και στην ουσία θα ανωτατοποιούνται σχολές,
των οποίων οι απόφοιτοι δεν µπαίνουν µε το σύστηµα των πα-
νελληνίων εξετάσεων και ενδεχοµένως να µην υπάρχει εποπτεία
για το επιστηµονικό και εκπαιδευτικό τους πρόγραµµα. Μάλιστα,
σ’ αυτόν τον τοµέα αρχίζουν πλέον να δραστηριοποιούνται και
να επενδύουν µεγάλοι ιδιωτικοί φορείς.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι θα πρέπει να είναι απόλυτη η άρνηση
σ’ αυτό το ζήτηµα και κακώς, κατά την άποψή µας, µπαίνει µ’
αυτόν τον πολύ πρόχειρο τρόπο. 

Το τρίτο και πιο σηµαντικό ίσως θέµα είναι το ζήτηµα της σύ-
στασης των θέσεων γιατρών του ΕΣΥ, για να τις διεκδικήσουν
µετά από κρίση οι γιατροί του ΕΟΠΥΥ που επέλεξαν να µείνουν
στο ΠΕΔΥ, µετά την περιβόητη µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια
φροντίδα πριν από οκτώ µήνες.

Η πραγµατικότητα είναι τραγική και ο κόσµος την ξέρει. Έχουν
διαλυθεί οι δηµόσιες δοµές, δεδοµένου ότι έχουν φύγει τρεις χι-
λιάδες εξειδικευµένοι γιατροί, οι οποίοι είχαν µακροχρόνια θη-
τεία σ’ αυτές τις δοµές και προσέφεραν σηµαντικές και εξειδι-
κευµένες υπηρεσίες στους ασφαλισµένους. Υπάρχουν τεράστια
κενά, δεδοµένου ότι υπάρχουν νοµοί που δεν έχουν ούτε καν
συµβεβληµένους γιατρούς σε κρίσιµες ειδικότητες, όπως γυναι-
κολόγους, παιδιάτρους, εργαστηριακούς γιατρούς κ.λπ.. Υπάρ-
χει µία διαρκής οικονοµική επιβάρυνση των ασφαλισµένων, για
να έχουν πια την περίθαλψη και την εργαστηριακή παρακολού-
θηση που είχαν το προηγούµενο διάστηµα. 

Στην ουσία, κάθε µέρα στη χώρα µας οι ασφαλισµένοι µετα-
τρέπονται σε λειτουργικά ανασφάλιστους, γιατί πληρώνουν συ-
νεχώς από την τσέπη τους, για να έχουν την περίθαλψη που θα
έπρεπε να παρέχει και το δηµόσιο σύστηµα αλλά και τα ασφαλι-
στικά ταµεία. 

Έχει εγκαταλειφθεί κάθε προληπτική λογική, έχουν κλείσει
κέντρα οικογενειακού προγραµµατισµού, ενώ έχει διακοπεί και
η «Κατ’ Οίκον Φροντίδα», πολύ σηµαντικές υπηρεσίες οι οποίες
παρέχονταν από τις προηγούµενες δοµές. Η πρωτοβάθµια φρον-
τίδα, λοιπόν, έχει διαλυθεί. Ωφεληµένος από αυτό το τοπίο είναι
προφανώς ο µεγάλος επιχειρηµατικός τοµέας, ιδιαίτερα στον
τοµέα της διάγνωσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τα εργαστήρια δεν έχουν πλέον ούτε τα απαραίτητα αναλώ-

σιµα για να λειτουργήσουν, ενώ, ούτως ή άλλως, είχαν απαξιωθεί
τα τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια. Η ουσία είναι ότι ο µεγάλος
όγκος των εργαστηριακών εξετάσεων που παλιότερα διενερ-
γούνταν στα εργαστήρια του ΕΟΠΥΥ, σήµερα κατευθύνονται

προς µεγάλες επιχειρηµατικές αλυσίδες που λειτουργούν στα
µεγάλα αστικά κέντρα. 

Για λόγους στοιχειώδους συνέπειας στην αρνητική µας θέση
απέναντι σ’ αυτό το νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα
-και όχι επειδή προφανώς δεν είµαστε υπέρ του θεσµού της πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης στο σύστηµα υγείας- εί-
µαστε αρνητικοί στη συγκεκριµένη τροπολογία συνολικά και την
καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καράµπελας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ευχαριστήσω για άλλη µια φορά για

την παρουσία εδώ του Υπουργού κ. Μητσοτάκη και για τη διά-
θεση που είχε να συζητήσουµε το θέµα του Οργανισµού Κωπαΐ-
δας. 

Την πρώτη φορά, όταν ψηφίσαµε το πρώτο νοµοσχέδιο, µάς
έδωσε µια παράταση µέχρι τέλος Νοεµβρίου, αλλά αυτή µάλλον
φάνηκε από την πράξης ότι δεν ήταν αρκετή, διότι µεσολάβησαν
οι εκλογές, η αλλαγή της διοίκησης της περιφέρειας, αλλά και η
αρδευτική περίοδος και µαζί µε την έλλειψη προσωπικού, οπότε
δεν κατέστη  δυνατόν να γίνουν όλα αυτά που έπρεπε, ώστε να
γίνει άµεσα η παράδοση. 

Γι’ αυτό ζητάµε µια παράταση της κατάστασης που υπήρχε
µέχρι 30 Νοεµβρίου, το έχω στηρίξει και στην επιτροπή αυτό και
έχω µιλήσει και µε τους εισηγητές της Αντιπολίτευσης. Ο κ. Μη-
τρόπουλος δεν είναι εδώ, παρών, αλλά µου έχει πει ότι συµφωνεί
µε αυτήν την τροπολογία. Μετά ήρθαµε οι τρεις  Βουλευτές από
τον νοµό µου, µε µια καινούργια τροπολογία –πέρα από αυτήν
που είχα καταθέσει εγώ- η οποία έχει τον εξής όρο -και νοµίζω
ότι και αυτός είναι πολύ λογικός- δηλαδή να περιέλθει ο Οργανι-
σµός Κωπαΐδας στην περιφέρεια καθαρός. Να µπει εκκαθαρι-
στής από το Υπουργείο Οικονοµικών και αυτός να τρέξει τις
οφειλές των παραγωγών προς τον οργανισµό και τις οφειλές του
οργανισµού προς τρίτους, ΔΕΗ και ΕΥΔΑΠ και κάτι άλλες µι-
κρουποχρεώσεις που έχει, που θέλω να τονίσω εδώ ότι είναι ισο-
σκελισµένες, δεν θα έχει πρόβληµα το ελληνικό κράτος και ο
προϋπολογισµός, όταν θα αναλάβει ο εκκαθαριστής. 

Θέλω άλλη µια φορά να τονίσω ότι είµαι υπερήφανος που δεν
ήµουν ένας απ’ αυτούς που έκλειναν το µάτι στους γεωργούς να
µην πληρώνουν τα χρέη προς τον οργανισµό. Ούτε αυτοί που
ήταν οι φυσικοί του προϊστάµενοι µιλούσαν -µα είχαν στρατη-
γική- περί των αυξηµένων ελλειµµάτων. 

Είµαι περήφανος γιατί ως µέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου
τώρα ψηφίζω νοµοθετήµατα, τα οποία προασπίζουν και προβάλ-
λουν την αξιοκρατία και την ισονοµία. 

Ακόµα για κάτι για το οποίο που είµαι περήφανος είναι ότι σε
αυτή την τροπολογία, κύριε Υπουργέ, έχουµε υπογράψει και οι
τρεις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν έχει υπογράψει ο
κ. Σταθάς, αλλά είµαι σίγουρος ότι είναι και αυτός υπέρ των αι-
τηµάτων της τροπολογίας. Θα θέλαµε πάρα πολύ να την κάνετε
δεκτή, διότι από τον Οργανισµό Κωπαΐδας και τη λειτουργία του
εξαρτώνται τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα και δύο νοµοί, ο
Νοµός Φθιώτιδας -το τµήµα της Λοκρίδας- και το µεγαλύτερο
µέρος της Βοιωτίας. 

Περιµένω µε αγωνία την απόφασή σας. Πιστεύω ότι και ο κ.
Μητρόπουλος στην τοποθέτησή του στο τέλος θα συνηγορήσει
προς αυτήν την κατεύθυνση. Και είµαστε εδώ πέρα να στηρί-
ξουµε οτιδήποτε πρωτοπόρο και αξιοκρατικό έρχεται στη χώρα
µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε  ζητήσει τον λόγο;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Μάλιστα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ, κύ-
ριε Υπουργέ, έχετε  τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε
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Πρόεδρε. 
Μιας και λαµβάνω τον λόγο µετά την αγόρευση του εκλεκτού

συναδέλφου κ. Καράµπελα, να πω εξαρχής ότι το Υπουργείο
βλέπει θετικά αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία και θα αποφαν-
θεί τελικά αύριο, οπότε και θα ανακοινώσουµε, κύριε Πρόεδρε,
ποιες από τις βουλευτικές τροπολογίες γίνονται αποδεκτές.

Παρ’ ότι δεν µας αρέσει να δίνουµε παρατάσεις, αντιλαµβα-
νόµαστε ότι οι εκλογές επέφεραν µια σχετική αναστάτωση στη
φυσική συνέχεια της αιρετής Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδος.
Θεωρώ επίσης λογικό να δροµολογηθεί και µια διαδικασία εκκα-
θάρισης υπό την εποπτεία του Υπουργείου Οικονοµικών, ώστε
να εξασφαλιστεί τελικά ότι και οι αγρότες, οι οποίοι δεν πλήρω-
ναν, θα αποδώσουν τις οφειλές τους στον εκκαθαριστή και αυτός
στη συνέχεια θα µπορέσει να εξοφλήσει τις υποχρεώσεις που
έχει ο οργανισµός, κυρίως πάλι προς τους φορείς του δηµοσίου.
Να επαναλάβω αυτό το οποίο είπε και ο κ. Καράµπελας, ότι οι
υποχρεώσεις αυτές είναι περίπου ισοσκελισµένες.

Από εδώ και στο εξής, η αρµοδιότητα περνάει πια στην περι-
φέρεια, η οποία θα έχει και την ευθύνη να διαχειριστεί την άρ-
δευση του πεδίου της Κωπαΐδας, ελπίζω µε πιο αποτελεσµατικό
τρόπο απ’ ό,τι το έκανε µέχρι σήµερα ο οργανισµός, φροντίζον-
τας φυσικά και η περιφέρεια, ώστε οι αγρότες να εξοφλούν τις
υποχρεώσεις τους για τα δικαιώµατα άρδευσης µε την απαραί-
τητη χρονική συνέπεια, που πιστεύω ότι η ίδια η αιρετή περιφέ-
ρεια πια µπορεί να επιβάλλει πολύ καλύτερα από ότι ο οργα-
νισµός. Αυτό το λέω ως εισαγωγική παρατήρηση. 

Θα τοποθετηθώ αύριο, κύριε Πρόεδρε, επί των υπολοίπων
βουλευτικών τροπολογιών και θα παρουσιάσω ποιες απ’ αυτές
θα γίνουν αποδεκτές. 

Απλώς να επισηµάνω ότι το Υπουργείο προφανώς δεν θα συ-
ζητήσει καµµία βουλευτική τροπολογία η οποία δεν έχει παρου-
σιαστεί από τους ενδιαφερόµενους Βουλευτές. Γιατί έχουµε
–ξέρετε- και το φαινόµενο να κατατίθενται βουλευτικές τροπο-
λογίες, χωρίς να µιλούν οι Βουλευτές και να εξηγούν γιατί κά-
νουν τη σχετική πρόταση. 

Το ίδιο, επιτρέψτε µου να πω, κύριε Πρόεδρε, θα ισχύσει και
για τις υπουργικές τροπολογίες. Διότι ναι µεν υπάρχει η αυριανή
συνεδρίαση, αλλά βλέπω στη λίστα µου µια σειρά από υπουργι-
κές τροπολογίες και -µε εξαίρεση τους κυρίους Καρασµάνη, Τα-
σούλα και Χρυσοχοΐδη- θα πρέπει να έρθουν οι αρµόδιοι Υ-
πουργοί στην αυριανή συνεδρίαση, για να υπερασπιστούν  τις
τροπολογίες, διότι αυτό, προφανώς, δεν είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης να το κάνει. 

Έρχοµαι να συµπληρώσω την πρωτολογία µου µε κάποιες πα-
ρατηρήσεις και απαντήσεις σε κάποια σχόλια, τα οποία άκουσα
και κατά τη σηµερινή αλλά και κατά τη χθεσινή συζήτηση για το
ζήτηµα των οργανισµών. Πιστεύω ότι τοποθετήθηκα στην απάν-
τηση την οποία έδωσα στην κ. Ρεπούση. Θα ήθελα να κάνω κά-
ποιες παρατηρήσεις σχετικά µε το ζήτηµα της επιλογής προϊ-
σταµένων, που συνδέεται άµεσα µε την υλοποίηση των νέων ορ-
γανισµών, και να απαντήσω και σε κάποια σχόλια που άκουσα
από συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ σχετικά µε τον τρόπο µε τον οποίο
έγιναν οι επιλογές των προϊσταµένων ή θα γίνουν και στα υπό-
λοιπα Υπουργεία, µε βάση τις µεταβατικές διατάξεις του ν. 4275/
2014. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά το σκεπτικό
και το εισαγωγικό σηµείωµα, το οποίο έλαβα από τον Γενικό
Γραµµατέα του Υπουργείου µου σχετικά µε την τοποθέτηση προ-
ϊσταµένων γενικών διευθύνσεων, το οποίο εξηγεί απόλυτα και το
σκεπτικό µε το οποίο υιοθέτησαν τη σχετική πρόταση σχετικά µε
τις επιλογές προϊσταµένων, οι οποίες έγιναν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µεταβατικά.

Καταθέτω το σχετικό κείµενο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και

Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τονίζω τη µεταβατική διάσταση αυτών των επιλογών, επειδή
µας ασκήθηκε οξεία κριτική στη διάρκεια της συζήτησης για το
νοµοσχέδιο που αφορά την καινούργια επιλογή προϊσταµένων,

εδραζόµενη αυτή η κριτική στη λογική ότι αποσκοπούµε στη δι-
αιώνιση των µεταβατικών διατάξεων του σχετικού νόµου. 

Θα µπορούσε κανείς να καταλάβει γιατί αυτή η κριτική είναι
δικαιολογηµένη, διότι ο προηγούµενος νόµος, ο νόµος του κ.
Ραγκούση, εφαρµόστηκε µόνο ως προς τις µεταβατικές του δια-
τάξεις. Πέρασαν τρία χρόνια και οι όποιες κρίσεις έγιναν, έγιναν
χρησιµοποιώντας τις µεταβατικές διατάξεις, δηλαδή µια κλασική
µοριοδότηση, την οποία εγώ επί της αρχής απορρίπτω ως αρχή,
γι’ αυτό και έφερα καινούργιο νόµο. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο οι προκάτοχοί µου δεν έκαναν σε τρία
χρόνια εµείς το κάναµε σε τρεις µήνες. Καταθέτω στα Πρακτικά
το σχέδιο της υπουργικής απόφασης –αποµένουν ακόµη δύο
υπογραφές συναδέλφων, γιατί πρέπει να υπογράψουν όλοι οι
Υπουργοί- σχετικά µε την προκήρυξη πλήρωσης οριζοντίων θέ-
σεων ευθύνης επιπέδου γενικής διεύθυνσης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι οι πρώτες οριζόντιες θέσεις, οι οποίες προκηρύσσονται.
Είναι η καλύτερη απάντηση την οποία µπορεί να δώσει το Υπουρ-
γείο στην πρόθεσή του να εφαρµόσει τις πάγιες διατάξεις του
νόµου. Άρα µε αυτόν τον τρόπο αποκρούουµε την κριτική ότι εν-
διαφερόµαστε µόνο για τη διαιώνιση των µεταβατικών διατά-
ξεων, που πράγµατι ενέχουν ένα στοιχείο υπουργικής κρίσης,
καταθέτοντας και θέτοντας πια σε δηµόσια συζήτηση την πρό-
σκληση για τις πρώτες οριζόντιες θέσεις γενικών διευθυντών -
πρόκειται για γενικές διευθύνσεις οικονοµικών και διοικητικών
υπηρεσιών υποστήριξης, καθώς και πληροφορικής- οι οποίες
είναι απαραίτητο να πληρωθούν, προκειµένου να λειτουργήσει ο
νόµος στην πλήρη του εφαρµογή. Εκτιµώ ότι και οι σχετικές υπο-
γραφές θα συλλεγούν από το Υπουργείο εντός των επόµενων
ηµερών. Αυτά είχα να πω σχετικά µε το ζήτηµα της κριτικής που
µας ασκήθηκε για τον τρόπο επιλογής των προϊσταµένων στο
Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. 

Επαναλαµβάνω ότι το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης
ήταν το πρώτο και το µόνο το οποίο κατάφερε να εφαρµόσει τον
οργανισµό του εντός ενός µήνα. Όλα τα υπόλοιπα Υπουργεία
έχουν ένα περιθώριο δύο µηνών, προκειµένου να εφαρµόσουν
τον οργανισµό τους. Είναι ένα σφικτό περιθώριο, αλλά έχουµε
δώσει πολύ συγκεκριµένες κατευθύνσεις. 

Εκτιµώ ή µάλλον όχι εκτιµώ, αλλά αυτό ορίζει ο νόµος, πως οι
οργανισµοί των Υπουργείων και µε βάση τις µικρές τροποποι-
ήσεις τις οποίες έχουµε κάνει θα τεθούν σε εφαρµογή στο τέλος
Οκτωβρίου µε µία εξαίρεση, την οποία αποδέχοµαι, αναγνωρί-
ζοντας την ιδιαιτερότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και την ανάγκη να µη θέσει η µετάβαση από τον παλιό οργανισµό
στον καινούργιο σε κίνδυνο ευρωπαϊκούς πόρους για τους αγρό-
τες µας. 

Εµπιστεύοµαι τον Υπουργό σε αυτό το οποίο λέει, ότι δηλαδή
είναι απόλυτη ανάγκη να υπάρξει µία δίµηνη παράταση στην
εφαρµογή του οργανισµού και αυτό -το τονίζω- θα ισχύσει µόνο
για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Το λέω, διότι δεν θα δεχ-
θούµε κανένα αίτηµα παράτασης εφαρµογής του οργανισµού,
καθώς συνδέεται και µε την ανάγκη δηµιουργίας µίας καινούρ-
γιας γενικής γραµµατείας, διότι πράγµατι το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης ήταν αυτό το οποίο στον αρχικό σχεδιασµό ήταν
εξαιρετικά «επιθετικό» ως προς τη συρρίκνωση των γενικών
γραµµατειών. Από τις πέντε πήγαµε στη µία -αν δεν κάνω λάθος-
και τώρα προστίθεται ακόµα µία, η οποία θα αναλάβει πρωτίστως
το κοµµάτι της διαχείρισης των ευρωπαϊκών πόρων. Αυτά, λοι-
πόν, ως προς τις τροπολογίες. 

Το Υπουργείο έχει καταθέσει δύο ακόµα τροπολογίες. Η µία
αφορά την αύξηση κατά τεσσάρων των ειδικών επιθεωρητών στο
γραφείο του γενικού επιθεωρητή δηµόσιας διοίκησης. Είναι ένα
αίτηµα από το γραφείο του γενικού επιθεωρητή, το οποίο θεω-
ρούµε ότι είναι δόκιµο. Συνδέεται και µε την κατάργηση των ανα-
πληρωτών του, άρα ενισχύεται επιχειρησιακά ο ρόλος του γενι-
κού επιθεωρητή. Επίσης, υπάρχει µία ακόµα τροπολογία, η οποία
δίνει τη δυνατότητα στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους να πα-
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ρέχει νοµική κάλυψη και στην αλλοδαπή για τα µέλη των Ανεξάρ-
τητων Αρχών. Είναι δύο τροπολογίες, δηλαδή, δικαστικού χαρα-
κτήρα που αφορούν το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης,
οι οποίες έχουν κατατεθεί ως υπουργικές. 

Για τις υπόλοιπες τροπολογίες εκτιµώ, κύριε Πρόεδρε, ότι θα
έλθουν αύριο οι Υπουργοί να τις υποστηρίξουν. Πληροφορήθηκα
πως κατατέθηκε και η τελευταία τροπολογία που αφορά στο ζή-
τηµα της ρύθµισης των δόσεων και ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ.
Χαρδούβελης, θα είναι αύριο στην Ολοµέλεια να εξηγήσει το
σκεπτικό πίσω από αυτήν την τροπολογία.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε -για να µην κάνω κατάχρηση του χρό-
νου- κάνοντας κάποια πολύ σύντοµα σχόλια για το ζήτηµα του
διαγωνισµού της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης. Ενδεχο-
µένως να θέλει και η κυρία Υφυπουργός να τοποθετηθεί επί του
θέµατος αυτού. 

Κατ’ αρχάς, ρωτηθήκαµε από την κ. Ρεπούση αν λάβαµε υπ’
όψιν τις προτάσεις της ίδιας της σχολής. Η σχολή µάς πρότεινε
τις αλλαγές αυτές και µας τις πρότεινε, διότι θεωρεί ότι µε αυτόν
τον τρόπο βελτιώνεται η λειτουργική απόδοση και ο τρόπος µε
τον οποίο διεξάγεται ο διαγωνισµός, χωρίς να υπονοµεύεται
όµως το κύρος του διαγωνισµού. Νοµίζω ότι έχει τοποθετηθεί
και η Υφυπουργός για το γεγονός ότι για την προφορική συνέν-
τευξη, για την οποία πολύς λόγος γίνεται, ο τρόπος µε τον οποίο
διεξαγόταν ήταν αµιγώς διαδικαστικός και δεν προσέθετε κάτι
ουσιαστικό στη διαγωνιστική διαδικασία. 

Τώρα, κάτι το οποίο ανέφερε η κ. Ρεπούση, που θεωρώ ενδια-
φέρον και δεν έχω ακούσει πολλά σχόλια, είναι πως αυτήν τη
στιγµή η διάταξη, έτσι όπως την εισηγούµαστε, προβλέπει τη δυ-
νατότητα να δοµήσουµε ένα κοµµάτι της εξέτασης στην ενότητα
που αποκαλείται «Τεστ Γενικών Γνώσεων και Δεξιοτήτων». 

Αυτό είναι ένα σύγχρονο εργαλείο αποτίµησης του ανθρώπι-
νου προσωπικού, το οποίο θα µας δώσει τη δυνατότητα να δια-
γνώσουµε και χαρακτηριστικά της προσωπικότητας του υποψη-
φίου -έχουµε αυτήν τη δυνατότητα πια να το κάνουµε, έχουµε
τέτοια εργαλεία ανθρώπινου δυναµικού- σε συνδυασµό µε κά-
ποιες βασικές γενικές γνώσεις, που θεωρούµε ότι είναι απολύ-
τως απαραίτητες για κάποιον νέο, ο οποίος φιλοδοξεί να κάνει
µία καριέρα στο δηµόσιο. 

Δεν θέλω, όµως, να συγχέουµε έναν εισαγωγικό διαγωνισµό,
µε τη διαδικασία της συνέντευξης κάποιου, ο οποίος θέλει και
φιλοδοξεί να αναλάβει θέσεις προϊσταµένου. Δεν είναι το ίδιο
πράγµα. Ένας εισαγωγικός διαγωνισµός, ευρύς -στον τελευταίο
διαγωνισµό συµµετείχαν παραπάνω νοµίζω από τρεις χιλιάδες
υποψήφιοι- µε µία πιο κλειστή διαδικασία στοχευµένων συνεν-
τεύξεων, κατά τις οποίες θέλουµε να διαπιστώσουµε πραγµατικά
τη συµβατότητα της υποψηφιότητας κάποιου, παραδείγµατος
χάριν, υποψήφιου γενικού διευθυντή µε τις προδιαγραφές της
θέσης. Είναι δύο διαφορετικά πράγµατα. 

Εµείς λοιπόν, δεν δεχόµαστε επί της αρχής ότι έχουµε οποι-
ονδήποτε σκοπό να χαλαρώσουµε τη διαδικασία της εξέτασης.
Εξάλλου, η ίδια η διαδικασία της εξέτασης καθορίζεται πρωτί-
στως από τον αριθµό των εισακτέων. Ο αριθµός των εισακτέων
είναι δεδοµένος, οι υποψήφιοι είναι πολλοί, εκ των πραγµάτων
είναι µία αυστηρή διαδικασία. Θέλουµε µία διαδικασία η οποία
να είναι πιο σύντοµη, χωρίς να υπονοµεύουµε το κύρος και την
αξιοπιστία του διαγωνισµού, εισάγοντας όπως σας είπα και και-
νούργια εργαλεία, όπως το «Τεστ Δεξιοτήτων», το οποίο νοµίζω
ότι σε αυτόν τον βαθµό θα δοκιµαστεί για πρώτη φορά ως εργα-
λείο στη δηµόσια διοίκηση. 

Θα ήθελα να λάβετε σοβαρά τη διαβεβαίωση -και τη δική µου
και της Υφυπουργού- ότι ουδεµία πρόθεση υπονόµευσης της
χολής δεν υπάρχει. Εξάλλου, έχουµε συζητήσει εκτενώς και µε
τους αποφοίτους και τον δικό τους µελλοντικό ρόλο, ο οποίος
µάλιστα είναι και πολύ γενναιόδωρος, στο πλαίσιο των δυνατο-
τήτων που έχουν να θέσουν υποψηφιότητα για τις θέσεις προ-
ϊσταµένων. 

Βέβαια, όπως είδατε, λάβαµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν τις παρα-
τηρήσεις που έγιναν κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επι-
τροπή και κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην Ολοµέλεια για
το πώς µπορούµε να βελτιώσουµε το σχετικό νοµοθέτηµα. Αυτή
είναι η διαδικασία της Βουλής. Ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής

το γνωρίζει ως πολύ παλαιότερος. Καλούµαστε να ζυγίσουµε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες µπορεί να έρχονται κατά τη
διάρκεια της συζήτησης και να προκαλούν προβληµατισµό, αλλά,
αν αυτές οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις είναι προϊόν ενός γόνιµου
διαλόγου που γίνεται στο πλαίσιο του Κοινοβουλίου, νοµίζω ότι
αυτή η διαδικασία τιµά το Κοινοβούλιο και δεν το υπονοµεύει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία φράση

µόνο θα ήθελα να πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Έχετε τον λόγο

κατά παραχώρηση. Μία φράση όµως. Μη µακρηγορήσουµε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε κάτι που

βέβαια κρίνεται στην πράξη. Μιλήσατε γι’ αυτόν τον νέο τεχνι-
κοεπιστηµονικό τρόπο για τη διακρίβωση αν ένα πρόσωπο είναι
ικανό να καταλάβει κάποια θέση. Σκεφτείτε, λοιπόν, αυτά που
σας είπα πιο πριν, εάν από πριν λέµε ότι σ’ αυτή τη θέση δεν θα
µπορεί να είναι κάποιος υπάλληλος που µπορεί να έχει είκοσι
χρόνια στο Υπουργείο του παρακειµένου Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης, αλλά θα προηγηθεί κάποιος που είναι πτυχιούχος
πανεπιστηµίου, έστω κι αν µόλις συγκεντρώνει τον χρόνο για να
προαχθεί εκεί. Δηλαδή, αν από πριν αποκλείουµε κάποιους από
µία διαδικασία, τότε είναι άνευ ουσίας το οποιοδήποτε εν συνε-
χεία σωστό –µέλλει βέβαια να κριθεί- σύστηµα επιλογής. Κάνω
λάθος; Δεν νοµίζω ότι κάνω λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Δρίτσας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως είναι γνωστό και
όπως απεδέχθησαν το Προεδρείο και ο Πρόεδρος της Βουλής
κ. Μεϊµαράκης, η πρότασή µας ως µίνιµουµ πρόταση που κατε-
τέθη χθες και έγινε δεκτή σήµερα προέβλεψε να έχουµε αύριο
µία τρίτη ηµέρα συνεδρίασης, ώστε να συζητηθούν και να ψηφι-
στούν οι τροπολογίες. Εποµένως σήµερα ολοκληρώνουµε τη συ-
ζήτηση επί των άρθρων, αν δεν κάνω λάθος. 

Όταν το προτείναµε ως ελάχιστη υποχώρηση µπροστά σ’
αυτήν την κατά συρροήν καταγγελλόµενη πρακτική της Κυβέρ-
νησης να φέρνει τροπολογίες, δεν πιστεύαµε ότι χθες το βράδυ,
που το συζητήσαµε, και σήµερα το πρωί θα είχαµε και άλλες τρο-
πολογίες. Είπαµε να κάνουµε και άλλη µία, τρίτη συνεδρίαση και,
µάλιστα, είπαµε ότι αξιολογούµε τα δεδοµένα, αξιολογούµε και
το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου και των τροπολογιών που έχουν
κατατεθεί και δεν θα προχωρήσουµε σε πρόταση ονοµαστικής
ψηφοφορίας. Ούτε και τώρα έχουµε σκοπό να αλλάξουµε αυτήν
τη θέση µας. Δεν έχουµε λόγο. 

Παρ’ όλα αυτά, ήδη έρχεται ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο ως τρο-
πολογία. Είναι η τροπολογία για τις δόσεις και τη ρύθµιση των
δανείων που έχει και ένα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Αν δεν κάνω
λάθος, δεν είναι των δανείων, κύριε Δρίτσα. Δεν νοµίζω ότι είναι
για τα δάνεια. Είναι µόνο για τις δόσεις, τις οφειλές προς το δη-
µόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Για τους οφειλέτες στο δηµόσιο,
σωστά, αλλά έχει και µια σειρά άλλων ρυθµίσεων. Αυτή κατετέθη
στις 14.30’ το µεσηµέρι. Πριν απ’ αυτό είχαµε τρεις-τέσσερις
βουλευτικές τροπολογίες. 

Κύριε Υπουργέ, το τελευταίο διάστηµα αρχίζω κάθε φορά την
πρώτη µου οµιλία µε το ποιες βουλευτικές τροπολογίες θα κάνει
δεκτές ο Υπουργός. Αυτό πρέπει να γίνεται γνωστό στο Σώµα
από την αρχή της συνεδρίασης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Επιτρέψτε µου,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Δρίτσα, υπάρχει και τρίτη συνεδρίαση. Αύριο στην αρχή
της συνεδρίασης θα τα πω. Υπάρχουν και άλλες βουλευτικές
τροπολογίες, που δεν έχω δει…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Θα έχουµε και άλλες µέχρι το βράδυ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Όχι. Αυτές που
είχαµε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν ξέρουµε. Θα δούµε. Θα έχουµε και
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άλλες. Ποιος ξέρει;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Υπάρχει και το
ζήτηµα που ανέφερα για το οποίο θέλω να επιµείνει και το Προ-
εδρείο, κύριε Πρόεδρε. Αντιλαµβάνεστε ότι δε θα δεχθώ καµµία
βουλευτική τροπολογία, ούτε καν να την επεξεργαστώ, αν δεν
την έχει εισηγηθεί ο Βουλευτής, αν δεν έχει εξηγήσει στο Σώµα
γιατί την υποβάλλει. Το καταλαβαίνετε νοµίζω αυτό. Επί της αρ-
χής δεν φαντάζοµαι να έχετε διαφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Είναι δικαίωµά
σας αυτό, κύριε Υπουργέ. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να το πείτε στον κ. Χαρδού-
βελλη αυτό, διότι η µόνη τροπολογία στην οποία απάντησε ήταν
τροπολογία Βουλευτή που δεν εµφανίστηκε καν στην Αίθουσα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αυτό σας τιµά, κύριε Υπουργέ, τουλά-
χιστον ως προς αυτό. Θα συνιστούσα, όµως, να µην είστε τόσο
κατηγορηµατικός, γιατί και άλλοι συνάδελφοί σας Υπουργοί
έσπευσαν να κάνουν τέτοιες ανάλογες δηλώσεις και δεν τις τή-
ρησαν, διότι η πίεση από την Κυβέρνηση και από τα Υπουργεία
είναι, φαίνεται, πολύ µεγάλη και τελικά όλοι υποκύπτετε. 

Θα κάνω ένα σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλα αυτά, σε αυτήν
την τροπολογία για τη ρύθµιση των δόσεων. Με πάµπολλες κα-
θυστερήσεις, υπό την πίεση της πρότασης που κατέθεσε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της συζήτησης που άνοιξε γύρω απ’ αυτό, έρχεται η
Κυβέρνηση µε αυτήν την τροπολογία, η οποία είναι πολύ πίσω
από τις ανάγκες. Θα τα πούµε αύριο αναλυτικότερα. Δε θα µπω
σε λεπτοµέρειες, αλλά προβλέπει νέο µέτρο: Συνέχιση της εφαρ-
µογής της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης για τα επόµενα δυο
χρόνια. Μία η άλλη; Ικανοποίηση, προσαρµογή στις αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας για τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας; Τι ακριβώς; Το επιση-
µαίνω και αύριο θα τα πούµε πολύ καλά. 

Προχωρώ. Δέχοµαι, κύριε Υπουργέ -όπως το δηλώσατε και εκ
µέρους της κ. Χριστοφιλοπούλου-, ότι η πρόθεσή σας δεν είναι
να υποβαθµίσετε τη δηµόσια διοίκηση. Δεν προκύπτει όµως. Οι
διατάξεις που εισάγετε και προτείνετε για τις εξετάσεις και για
τη Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης δεν έχετε πείσει επαρκώς ότι προ-
κύπτουν από την ανάδειξη ενός πραγµατικού προβλήµατος. Είναι
πάρα πολλά τα χρόνια κατά τα οποία η Σχολή Δηµόσιας Διοίκη-
σης λειτουργεί. Είµαι βέβαιος ότι θα έχουν επισηµανθεί προβλή-
µατα. Όµως δεν έχει ακουστεί ότι η σχολή έχει  υποβαθµιστεί
ούτε έχει ακουστεί κάτι για τις εξετάσεις ούτε για τη διαβλητό-
τητά τους ούτε για τη σοβαρότητά τους και τη στοχευµένη τους
λειτουργικότητα. Δεν έχει ακουστεί τίποτα τέτοιο. 

Αν κάποιοι που διοικούν τη σχολή -που µπορεί να είναι αξιόπι-
στοι και σεβαστή η γνώµη τους- είχαν µια ιδέα και σας την πρό-
τειναν, αυτό δεν είναι δηµόσιος διάλογος, δεν είναι ανάδειξη
πραγµατικού θέµατος. Αντίθετα είναι προχειρότητα και υποκει-
µενισµός. Δεν έχει αναδειχθεί τέτοιο θέµα. Αντίθετα, έχει δικαιω-
θεί µια παράδοση που ορθά επισηµάνθηκε ότι ξεκινά από το
γαλλικό µοντέλο. Καθιερώθηκε. Έχει αποδώσει. Θέλει βελτίωση,
θέλει ενίσχυση, θέλει εξέλιξη. 

Τι ψάχνει να βρει κανείς για να κρίνει την εισαγωγή κάποιων
δηµοσίων υπαλλήλων στη Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης; Εκτός από
τις γνώσεις τους βέβαια, το γνωστικό τους επίπεδο, ψάχνει να
βρει αν η συγκρότησή τους, η προσωπικότητά τους, η συνθετική
τους δυνατότητα και η δυνατότητα να ανταποκρίνονται σε πιε-
στικές καταστάσεις και να παράγουν δηµιουργική λύση και πρό-
ταση είναι επαρκείς. Αυτό είναι δύσκολο βέβαια. Είναι προσέγ-
γιση επιπέδου. Δεν είναι οποιωνδήποτε εξετάσεων. 

Αυτή, όµως, ήταν η στόχευση του προηγούµενου συστήµατος.
Σ’ αυτήν τη φιλοσοφία στηριζόταν το προηγούµενο σύστηµα. 

Δεν κατανοώ το δικό σας σε ποια φιλοσοφία στηρίζεται, γιατί
δεν κατανοώ και την ανάγκη που γέννησε αυτήν την αλλαγή. Δεν
την τεκµηριώσατε. Δεν πείσατε. 

Απ’ αυτήν την άποψη, η ανησυχία είναι πραγµατική. Kαι όχι
µόνο η ανησυχία. Η σοβαρή κριτική. Ακόµα και το ότι καταργείτε
τη συµµετοχή των κοµµάτων στην παρακολούθηση της εξεταστι-
κής διαδικασίας κι αυτό δίνει ένα σήµα. Επειδή, δηλαδή, στην πε-
ρίοδο που ζούµε, τα κόµµατα έχουν απαξιωθεί, θα τα απαξιώσετε
και ως θεσµική προοπτική; Διότι δεν ήταν τυχαίο ότι προέβλεπε

το προηγούµενο σύστηµα την παρακολούθηση.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Τα κόµµατα ποτέ
δεν πάτησαν. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κάνετε λάθος. Το
πρώτο διάστηµα πήγαιναν πάρα πολλοί και ιδιαίτερα τα κόµµατα
της Αριστεράς και βγάζαµε πολύ χρήσιµα συµπεράσµατα. Πράγ-
µατι, η αποξένωση και η κατάπτωση πάρα πολλών θεσµών τα τε-
λευταία χρόνια µπορεί να έχει επενεργήσει και προς αυτήν την
κατεύθυνση αρνητικά. Μένει να το ενισχύσουµε, όχι να το απο-
δεχθούµε, αν αυτό ήταν κάτι που δεν έγινε. Λάθος επιλογή. 

Δεν θα επιµείνω, γιατί ήδη έχω εξαντλήσει τον χρόνο µου. 
Όµως, πραγµατικά σας καλώ. Χθες είχαµε µια έντονη αντιπα-

ράθεση και ίσως υπερβάλαµε κι εγώ κι εσείς και όλοι µας τον
εαυτό µας ως προς το επίπεδο συµπεριφοράς. Είναι θεσµοθέ-
τηση µιας κανιβαλικής προσέγγισης αυτό που ζητάτε, στο όνοµα
κάποιων παρανοµιών, παρατυπιών, αβλεψιών του παρελθόντος.
Γι’ αυτές κάποιοι άλλοι έφταιγαν -δεν θα ξαναµπώ στην ιστορία
ότι εσείς ήσασταν που φταίγατε- και κατά πολύ, πολύ µικρό
µέρος οι εργαζόµενοι. Είναι θεσµικός κανιβαλισµός και πολύ
σωστά το χαρακτήρισε ο εισηγητής µας, Αλέξης Μητρόπουλος.
Είναι το δίκαιο της ανταπόδοσης. 

Μα, το δίκαιο της ανταπόδοσης, το «οφθαλµόν αντί οφθαλ-
µού», το «οδόντα αντί οδόντος», δεν πάει µόνο µερικούς αιώνες
πίσω, πάει πάρα πολλούς αιώνες πίσω, πάει στο δίκαιο των σπη-
λαίων. Δεν είναι δυνατόν στον 21ο αιώνα στην Ελλάδα, στην Ευ-
ρώπη να δεχθούµε ότι τέλειωσε η Γαλλική Επανάσταση. Δεν
γίνεται! Ναι, ο νεοφιλελευθερισµός δεν την αντέχει τη Γαλλική
Επανάσταση, δεν αντέχει τον Διαφωτισµό. Η αγορά δεν τα αντέ-
χει αυτά. Το ξέρουµε. Όµως, υπάρχει και η κοινωνία εκτός από
την αγορά. Υπάρχει και η ζωή. Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, να θε-
σµοθετείτε µε τέτοιες νοοτροπίες και τέτοιες λογικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε συνάδελφε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, για ακόµη µια φορά, φέρτε για συζήτηση το ζήτηµα των

επιτυχόντων στις εξετάσεις του ΑΣΕΠ. Είναι µια ανοικτή πληγή,
είναι µια ανοικτή εκκρεµότητα όλου του πολιτικού κόσµου. Είναι
πλήθος οι τροπολογίες που έχουν καταθέσει Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ παλαιότερα. Δεν είναι δυνα-
τόν τώρα αυτό να µην τεθεί ξανά σε µια συζήτηση, για να βρεθεί
η βέλτιστη λύση. 

Τέλειωσα, κύριε Πρόεδρε. Αύριο µε τις τροπολογίες νοµίζω
ότι θα έχουµε πολύ σοβαρά θέµατα να αντιµετωπίσουµε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εις αύριον τα σπουδαία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωρ-
γιάδης.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ να λάβω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Καλώς. Έχετε
τον λόγο, κυρία Υπουργέ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Μπο-
ρεί να προηγηθεί ο κ. Γεωργιάδης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι, ας µιλήσει πρώτα η
κυρία Υπουργός. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Όχι,
µιλήστε εσείς πρώτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τώρα κάνετε
έναν ανταγωνισµό ευγενείας. 

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η σηµερινή συνεδρίαση,

κύριε Πρόεδρε, κινείται σε εξαιρετικά πολιτισµένο και ήπιο κλίµα,
οπότε δεν πειράζει να τα χαλάµε για τη σειρά των οµιλητών. Εγώ
δεν θα χρειαστώ λογικά όλο τον χρόνο µου. Θέλω µόνο να δώσω
µερικές σύντοµες απαντήσεις. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω µε το τελευταίο που
είπε ο κ. Δρίτσας και θα συµφωνήσω. Η ιδέα ότι υπάρχουν αδιό-
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ριστοι από εξετάσεις του ΑΣΕΠ –από το 1998, αν θυµάµαι καλά,
είναι οι πιο παλιοί- θεσµικά δεν µου αρέσει ως κράτος. Δηλαδή,
το να έχουµε πάρει επόµενους και να έχουν µείνει αδιόριστοι οι
προηγούµενοι είναι µια θεσµική ανωµαλία και θα ήθελα να ξέρω
ποιες είναι οι σκέψεις του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης γι’ αυτό.

Θα ήθελα να γνωρίζω, δηλαδή, αν πράγµατι υφίσταται αυτό
το θέµα όπως παρουσιάζεται και ποια είναι, ενδεχοµένως, η λύση
του. Γιατί εδώ βλέπουµε κάποιους ανθρώπους που αναµένουν
δεκαέξι χρόνια, ενώ έχουν περάσει στον σχετικό διαγωνισµό. 

Θα ήθελα να σας επαινέσω πάρα πολύ για την απόφασή σας
να δεχθείτε µόνο όσες τροπολογίες εξηγηθούν από τον αρµόδιο
Υπουργό ή τον αρµόδιο Βουλευτή. Αυτή νοµίζω ότι µπορεί να
είναι µία αρχή που θα συµφωνούσαµε όλοι ότι, αν τηρούνταν στο
Κοινοβούλιο, θα ήταν µια θεσµική αναβάθµιση για όλους µας και
θα το θέλαµε και όλοι οι Βουλευτές, υπό την έννοια ότι έτσι µόνο
µπορούµε να έχουµε πλήρη γνώση του τι είναι αυτό που ψηφίζε-
ται και να γνωρίζουν και οι πολίτες που παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση.  

Θα µου επιτρέψει, όµως, ο κ. Δρίτσας να πω ότι η σηµερινή
τροπολογία η οποία κατετέθη δεν µπορεί να µπει στην ίδια ζυγα-
ριά µε όλες τις υπόλοιπες, που πολλές φορές –εγώ θα πω και δι-
καίως- κρίνεται η πολύ βιαστική και την τελευταία στιγµή κατά-
θεσή τους. 

Αναφέροµαι στη συγκεκριµένη τροπολογία που κατετέθη για
το θέµα της ρυθµίσεως των ληξιπρόθεσµων οφειλών στα ασφα-
λιστικά ταµεία και στο δηµόσιο, κυρίως διότι όλοι επαρκώς γνω-
ρίζουµε ότι αυτή ήταν µία ρύθµιση που την περιµένει η ελληνική
κοινωνία εδώ και πάρα πολύ. Να µας ψέξετε γιατί αργήσαµε να
την καταθέσουµε και να τη φέρουµε γρηγορότερα έχει µια λο-
γική. Το ότι τώρα, όµως, που, εν πάση περιπτώσει, ολοκληρώ-
θηκε η συµφωνία και µπορούσε να κατατεθεί, η Κυβέρνηση απο-
φάσισε να µη χαθεί ούτε ένα εικοσιτετράωρο, αλλά ήθελε να κερ-
δίσει έστω και ένα εικοσιτετράωρο για την αγορά και τους επι-
χειρηµατίες,  νοµίζω ότι αυτό είναι στα συν της Κυβερνήσεως,
όχι στα πλην.  

Θα µου επιτρέψετε µόνο να µην µπούµε σε µία λογική ότι το
κάναµε επειδή µας το είπε ο ΣΥΡΙΖΑ. Καταλαβαίνω ότι υπάρχει
αυτή η διάθεση από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, όµως, είναι
γνωστό ότι η ρύθµιση για τις πολλές δόσεις των ληξιπρόθεσµων
οφειλών είναι κάτι που η Κυβέρνηση συζητάει µεταξύ των συναρ-
µοδίων Υπουργών και της τρόικας περίπου έναν χρόνο. Δεν έχει
καµµία σχέση αυτή η ρύθµιση που φέραµε εµείς µε την όποια ει-
δική πρωτοβουλία για τα κόκκινα δάνεια, που είναι ούτως ή
άλλως άλλο θέµα το οποίο, επίσης, πρόκειται να ρυθµίσει η Κυ-
βέρνηση το αµέσως επόµενο διάστηµα, ίσως και την επόµενη ή
τη µεθεπόµενη εβδοµάδα.   

Άρα δεν έχει να κάνει µε τη δική σας πρωτοβουλία. Έχει να
κάνει µε τη δική µας βούληση τώρα, που η χώρα επιστρέφει στην
κανονικότητα και που θέλουµε να πάρει ξανά µπρος η ελληνική
οικονοµία, να δώσουµε την ευκαιρία σε εκείνες τις επιχειρήσεις
που θέλουν να συνεχίσουν να υπάρχουν, να µπορούν να συνεχί-
σουν να υπάρχουν, ρυθµίζοντας τα του οίκου τους, δίνοντας την
ευκαιρία στην αγορά να πάρει µπρος. 

Άλλωστε, απ’ ό,τι δείχνουν τα πρώτα στοιχεία, το τρίτο τρίµηνο
του 2014 είναι το πρώτο τρίµηνο µε ανάπτυξη, ενδεχοµένως,
όπως διάβασα χθες στην έκθεση της Eurobank, που φτάνει και
το 1%. Είναι το πρώτο τρίµηνο θετικού οικονοµικού κύκλου µετά
από έξι χρόνια. 

Άρα, λοιπόν, σε αυτήν τη χρονική στιγµή, που η αγορά γυρίζει,
είναι πάρα πολύ λογικό να έρθει αυτή η ρύθµιση, η οποία θα
δώσει την ευκαιρία σε πάρα πολλούς ανθρώπους να συνεχίσουν
τον επαγγελµατικό, τον επιχειρηµατικό και τον εν γένει βίο τους
στο νέο περιβάλλον, προσδοκώντας να έχουν κι αυτοί οφέλη από
την πρόοδο της χώρας. 

Θα µου επιτρέψτε, όµως, να κάνω και µία θεωρητική αναφορά
σε κάτι που είπατε και το οποίο οµολογώ ότι είχε πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον. Θέσατε το θέµα των γνωστών άρθρων 28 και 29 του
νοµοσχεδίου σε σχέση µε τα πλαστά και σε σχέση µε τις συµβά-
σεις, που είναι το κύριο σηµείο της διαφωνίας µας, υπό το πρί-
σµα της Γαλλικής Επαναστάσεως. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν είπα για τα πλαστά. Τα έχουµε ξε-
καθαρίσει αυτά.     

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. Είπα ότι στα πλαστά
τα έχουµε βρει, αλλά µένει –και κοίταξα και τον κ. Μητρόπουλο-
το κοµµάτι των συµβάσεων. Μη λέµε τα ίδια. Τα είπαµε και χθες. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Πώς εφαρµόστηκε το προεδρικό διά-
ταγµα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εντάξει. 
Κοιτάξτε, οµολογώ ότι το άλµα της συνδέσεως της Γαλλικής

Επαναστάσεως µε τη διάθεση ενός κράτους να βάλει επιτέλους
τάξη στα του οίκου του και να δηλώσει ότι δεν µπορεί να συνεχί-
ζεται µία παρανοµία δεν το κατάλαβα πλήρως.

Μου έκανε εντύπωση που επικαλεστήκατε τη Γαλλική Επανά-
σταση. Εγώ νόµιζα ότι ήσασταν πιο πολύ µε την Επανάσταση των
Μπολσεβίκων. Ξέρετε, η Γαλλική Επανάσταση είναι επανάσταση
των αστών, των µπουρζουά. Εσείς είστε στην άλλη µεριά. Είναι
µία δεξιά µετατόπιση, την οποία την αποδέχοµαι, έτσι για ιστο-
ρικούς λόγους. 

Επί της αρχής, όµως, ποιος σάς είπε ότι η Γαλλική Επανά-
σταση παρήγαγε κράτη τα οποία ήταν χαώδη; Ποιος σάς είπε ότι
η Γαλλική Επανάσταση είπε ότι δεν πρέπει να τηρείται το δίκαιο;
Ποιος σάς είπε ότι η Γαλλική Επανάσταση είπε ότι δεν πρέπει να
τηρείται ο νόµος; 

Νοµίζω ότι όλες αυτές οι ιστορικές αναφορές, όπως εξαιρε-
τικά γλαφυρά, οµολογώ, έκανε χθες ο κ. Μητρόπουλος, είναι
υπεκφυγές. Το έβλεπα στις ειδήσεις το βράδυ και ήταν πραγµα-
τικά µία καταπληκτική ρητορική έµπνευση -οφείλω να το οµολο-
γήσω- το στιγµιαίο χωρίο περί πιθηκανθρώπων. Θα διαφωνήσω
όµως. Είµαι βέβαιος ότι ακόµα και στους πιθηκανθρώπους οι
τότε νόµοι ετηρούντο, κύριε Μητρόπουλε.   

Η ιδέα ότι δεν πρέπει να τηρούνται οι νόµοι είναι µόνο στους
συριζανθρώπους, σε καµµία άλλη κατηγορία ανθρώπων. Διότι
όλοι οι άλλοι άνθρωποι, ανεξαρτήτως ιδεολογίας, καθεστώτος
και πολιτεύµατος, συµφωνούµε σε ένα πράγµα: ότι οι νόµοι πρέ-
πει να τηρούνται. 

Τι είδαµε, λοιπόν, χτες εδώ; Είδαµε κάτι πολύ απλό. Πρέπει,
µάλιστα, να πω ότι σήµερα, σε µια συζήτηση πολύ ήπιων τόνων
και πολύ πιο κόσµια, δεν δώσατε απάντηση. Θα µου επιτρέψετε
να πω, κύριε Μητρόπουλε, ότι παρακολούθησα µε πολύ µεγάλη
προσοχή την οµιλία σας, διότι όντως ήθελα να δω εάν θα απαν-
τήσετε. Δεν απαντήσατε.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα απαντήσω, αν µου επιτραπεί.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η συγκεκριµένη συζήτηση

έλεγε ένα συγκεκριµένο πράγµα, στο οποίο από χθες πράγµατι
µε ρητορικά τεχνάσµατα µπορεί να πηγαίνατε γύρω γύρω, αλλά
εκεί δεν απαντήσατε. 

Ποια είναι, λοιπόν, η ουσία; Η ουσία είναι ότι κάποιοι άνθρωποι,
σε συνεργασία µε κάποιους δηµάρχους, έκαναν µία παράνοµη
πράξη εις γνώσιν τους, γνωρίζοντας ότι δεν πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις του νόµου. Ερχόµαστε, λοιπόν, να συζητήσουµε εάν
εµείς ως κράτος -τώρα που το ξέρουµε- αυτό θα το επιβραβεύ-
σουµε, θα το επιδοκιµάσουµε ή αν θα το αποδοκιµάσουµε κι αν
θα το τιµωρήσουµε. Αυτό συζητάµε. 

Όσον αφορά αυτά που είπα και χθες -και πάλι δεν το βάλατε-
, θα πρέπει να πούµε και το εξής: Εάν -υποθετικά µιλώντας- λόγω
της θεωρίας του κράτους των πιθηκανθρώπων, που άκουσα
χθες, πρέπει να πούµε ότι πρέπει να τους επιβραβεύσουµε γιατί
εις γνώσιν τους αδίκησαν τους συµπολίτες τους και µπήκαν στη
διαδικασία της συναλλαγής µε τον εκάστοτε δήµαρχο, ποια είναι
ακριβώς η απάντηση που δίνετε, κύριε συνάδελφε, σε αυτούς οι
οποίοι δεν το έκαναν; Διότι προφανώς υπήρχαν κάποιοι οι οποίοι
δεν το έκαναν, κύριε Πρόεδρε, και είπαν, «εγώ θέλω να τηρήσω
τη νοµιµότητα».

Ακούνε τώρα εδώ εσάς, το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολι-
τεύσεως, να λέτε: Όχι, µπορεί να έκλεψαν τη θέση κάποιου
άλλου, µπορεί εις γνώσιν τους να παρανόµησαν, µπορεί να είχαν
πλήρη συνείδηση των πράξεών τους, αφού τους είχατε προειδο-
ποιήσει µάλιστα και εσείς ο ίδιος, όµως εµείς πρέπει να τους επι-
βραβεύσουµε γιατί πέρασαν κάποια χρόνια. 

Άρα αυτόν που δεν το έκανε, αυτόν δηλαδή που ήταν στον ίδιο
δήµο, τον διπλανό, αλλά δεν δέχτηκε να κάνει αυτήν τη συναλ-
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λαγή –γιατί σίγουρα υπήρχαν και τέτοιοι- πώς πρέπει να τον χα-
ρακτηρίσουµε; Δεν βάζω εγώ χαρακτηρισµούς. Πώς πιστεύετε
ότι αισθάνεται αυτός όταν σας ακούει να λέτε ότι πρέπει να τους
επιβραβεύσουµε κιόλας, διότι έκαναν αυτήν τη συναλλαγή και
εις γνώσιν τους παραβίασαν τον νόµο; Σε αυτό δεν απαντήσατε.  

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν υπήρχαν καθορισµένες θέσεις.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αγαπητέ κύριε Δρίτσα,

δεν χρειάζεται να ανεβάζουµε τους τόνους. Μιλάω πάρα πολύ
ήρεµα και πολύ καλόπιστα. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να δώσουµε µία απάντηση σε αυτούς τους
ανθρώπους. Διότι, εάν η απάντηση είναι µόνο «επειδή θέλουµε
να πάρουµε τις ψήφους τους, θα τους παρέχουµε προστασία»
εν είδει αυτών που παρέχουν προστασία στα νυχτερινά κέντρα,
«και λέµε δεν πειράζει, κάντε παρανοµίες, εµείς είµαστε εδώ,
αρκεί να µας ψηφίσετε», εάν αυτή είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ, τότε
καταλαβαίνετε πως το γεγονός ότι σας πείραξε χθες που σας
είπα ότι είστε το παλιό είναι υπερβολή.

Άρα πρέπει να αφήσουµε κατά µέρος τη Γαλλική Επανάσταση,
να αφήσουµε κατά µέρος την Επανάσταση των Μπολσεβίκων, να
αφήσουµε κατά µέρος την παλαιολιθική εποχή, να έρθουµε στο
2014 και να µας πείτε εάν το 2014 ο ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι πρέπει να
επιβραβευτούν για την παρανοµία τους ή όχι. Εάν µεν πρέπει να
επιβραβευτούν, τι απαντάτε σε αυτούς που δεν το έπραξαν; Εάν
δεν πρέπει να επιβραβευτούν, ποια νοµίζει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι πρέπει
να είναι η ποινή τους; 

Εγώ θα άκουγα –ας πούµε- να µου λέγατε να χάσουν τη θέση
τους, αλλά να µην επιστραφούν οι µισθοί, γιατί είναι δεδουλευ-
µένα. Θα είχε µια κάποια λογική να το συζητήσουµε. Το να λέτε,
όµως, ότι πρέπει να τους δώσουµε και µετάλλιο ανδρείας, διότι
έκαναν µια παρανοµία εις γνώσιν τους, µε συγχωρείτε αυτό είναι
µια υπερβολή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Για ποιον λόγο

θέλετε να µιλήσετε;
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, επειδή

αναφέρθηκε σε µένα δύο φορές και µάλιστα µε κάλεσε να του
απαντήσω….

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ! 
Αυτό είναι άλλο θέµα. Δικαιούστε να πάρετε τον λόγο µόνο για

προσωπικό. Υπάρχει θέµα προσωπικού; 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει, γιατί παρερµήνευσε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας απέδωσε

άλλα πράγµατα από αυτά που είπατε; Ορίστε, εξηγήστε.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να εξηγήσω. Έλειπε ο κ. Γεωρ-

γιάδης, όταν  είπα ότι, όταν µε ενεκάλεσε ο κύριος Υπουργός
πως τον Φλεβάρη του 2006 ήρθε εργαζόµενη της Δραπετσώνας
και µου είπε «µονιµοποιούµαι» και της είπα «όχι», την ίδια µέρα
µε έγγραφό του ο κ. Παυλόπουλος παρωθούσε τους δηµάρχους
να µονιµοποιούν χωρίς τυπικά προσόντα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Μα δεν ήταν
αυτή η περίπτωση, όµως.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ακριβώς ίδια.
Αυτό τούς έλεγε. Προσέξτε, κύριε Πρόεδρε, γνωµοδότηση του

Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους µε υπογραφή Παυλόπουλου:
«Δεν αποκλείεται κατάταξη και µε ελλιπή ακόµα προσόντα»,
έλεγε στους δηµάρχους, «εφόσον τέτοια δεν αξιώθηκαν ούτε
από τις προκηρύξεις των θέσεων ούτε από τη φύση της εργα-
σίας.». Δηλαδή, αυτό που κάνει τώρα ο Υπουργός, να καλεί δη-
µάρχους οι οποίοι πειθάρχησαν στη γνωµοδότηση Παυλόπουλου
και να εγκαλεί εµάς γιατί τότε τους λέγαµε «δεν υπάγεστε στις
προϋποθέσεις» είναι παράδοξο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν είναι προ-
σωπικό αυτό.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, λοιπόν, -και τελειώνω- µη
µας εγκαλείτε εµάς, ενώ εσείς παρωθούσατε ως Υπουργείο τους
δηµάρχους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης):Κύριε Μητρό-
πουλε, δεν είναι προσωπικό, είναι αντιπαράθεση. Σας παρακαλώ

πάρα πολύ.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µη µε διακόπτετε,

να τελειώσω. Είναι αντιπαράθεση; Να µείνει αµφιβολία και να µην
µάθει το Κοινοβούλιο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Είναι εκτός Κα-
νονισµού. Σας παρακαλώ, αν θέλετε, ακούστε µε.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μισή κουβέντα ακόµα να πω.
Ας πληροφορηθεί ο κ. Γεωργιάδης, λοιπόν, ότι το Υπουργείο

του 2006 της Νέας Δηµοκρατίας ενεθάρρυνε, παρωθούσε, πα-
ρότρυνε τους δηµάρχους να µην λάβουν υπ’ όψιν τυπικά προ-
σόντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Δρίτσα, για ποιον λόγο θέλετε και εσείς τον λόγο;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. Ο κ.

Γεωργιάδης απευθυνόµενος προς εµάς, όχι ατοµικά, αλλά προς
τον ΣΥΡΙΖΑ, χαρακτήρισε τη στάση µας ως προστασία που µοι-
άζει µε προστασία νυκτερινού κέντρου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είπα «αν».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Δρίτσα,

έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, όχι παραπάνω, όµως.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Και λιγότερο θα χρειαστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ως προστάτες νυκτερινών κέντρων θέλησε να µας χαρακτηρί-

σει ο κ. Γεωργιάδης, ξεπερνώντας τις πιο µεγάλες παραδοξολο-
γίες, µε τις οποίες συνηθίζει καθηµερινώς να διανθεί τον λόγο
του. Δεν έχει τέλος, δεν έχει όριο, διαρκώς ξεπερνά τον εαυτό
του, αλλά εµάς δεν µας εκπλήσσει διότι πράγµατι είναι άνευ
ορίων.

Προστάτες νυκτερινών κέντρων, διότι εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, λέµε
κάτω τα χέρια από εργαζόµενους, από ανάπηρους, από φτωχούς
ανθρώπους, που µέσα από τη δική σας διεφθαρµένη άσκηση
εξουσίας, τα προηγούµενα χρόνια βρήκαν να φάνε ένα κοµµάτι
ψωµί και εργάστηκαν, παρ’ όλα αυτά, επί πέντε, επί έξι, επί δέκα,
επί δεκαπέντε χρόνια. 

Εάν επειδή δεσµευτήκατε στην τρόικα να απολύσετε χιλιάδες
ανθρώπους νοµίζετε ότι µπορείτε να φτιάξετε και µια ιστορία ότι
δήθεν εσείς είστε µε τον νόµο και εµείς είµαστε µε την ανοµία
και µε τη διαπλοκή και τη διαφθορά, ενώ είναι η αναπαραγωγή
της διαπλοκής και της διαφθοράς, γελιέστε. Κάτω τα χέρια από
φτωχούς ανθρώπους, πάρτε το χαµπάρι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο επί προσωπικού.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Προηγείται ο κ.
Γεωργιάδης, για να µου πει πού είναι το προσωπικό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όταν λέει
«συνηθίζει να είναι εκτός ορίων», «δεν µας εκπλήσσει», «ξεπερ-
νάει τα όρια», είναι επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Έχετε τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: «Προστάτης νυκτερινού κέντρου»;
Είστε εντός ορίων;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα απαντήσω.
Πρώτα απ’ όλα, δεν είπα ότι είστε. Δείτε ξανά τα Πρακτικά.

Είπα να µας πείτε «εάν» και δεύτερο «εάν».
Άρα νοµίζω ότι µε παρεξηγήσατε στην προκειµένη περίπτωση.

Ήταν µια πολύ ήρεµη συζήτηση.
Όµως, κύριε Δρίτσα, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι αυτή

η, κατά τη γνώµη µου, εντελώς υποκριτική υπεράσπιση των φτω-
χών ανθρώπων για ένα κοµµάτι ψωµί είναι πράγµατι το άκρον
άωτον του λαϊκισµού. Ακούστε γιατί. Γιατί και αυτοί που δεν µπό-
ρεσαν να πάρουν αυτές τις θέσεις, γιατί τις κατέλαβαν οι άλλοι,
µε την παρανοµία, επίσης φτωχοί άνθρωποι που ήθελαν να φάνε
ένα κοµµάτι ψωµί ήταν.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν υπήρχαν άλλοι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα, µεταξύ των δύο φτω-

χών ανθρώπων που ήθελαν να φάνε ένα κοµµάτι ψωµί, κύριε Δρί-
τσα, εσείς υπερασπίζεστε από τους δύο φτωχούς εκείνον τον
φτωχό που έκανε παρανοµία και συναλλαγή και τον άλλο φτωχό,
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που δεν την έκανε, τον πετάτε στον κάλαθο των αχρήστων. Αυτό
γίνεται.

Άρα, λοιπόν, µην κάνετε σε εµάς υποδείξεις. Πηγαίνετε να συ-
νεννοηθείτε µεταξύ σας για το εάν µεταξύ των δύο πρέπει να επι-
βραβευθεί εκείνος που έκανε την παρανοµία ή εκείνος που τή-
ρησε τον νόµο. Αυτό σάς ρωτάµε από χθες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό λέγεται κοινωνι-

κός αυτοµατισµός και είναι πολύ επικίνδυνο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Δρίτσα,

σας παρακαλώ!
Λοιπόν, σε ποιον από τους δύο Υπουργούς τώρα να δώσω τον

λόγο; Κύριε Μητσοτάκη, εσείς θα µιλήσετε ή η κυρία Χριστοφι-
λοπούλου;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Εγώ θέλω µισό
λεπτό να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Εγώ
για την οµιλία µου θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν ήταν καθορισµένες θέσεις, δεν
ήταν ότι κάποιος άλλος έµεινε έξω, κύριε Γεωργιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Δρίτσα,
δεν σας έδωσα τον λόγο! Ούτε καν τον ζητήσατε τον λόγο!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τον ζήτησα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όχι, δεν τον ζη-

τήσατε. 
Ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής

Διακυβέρνησης κ. Μητσοτάκης έχει τον λόγο για ένα λεπτό. Η κ.
Χριστοφιλοπούλου περιµένει υποµονετικά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ας κρατήσουµε
τη συζήτηση σε χαµηλούς τόνους, όπως διεξήχθη καθ’ όλη τη
διάρκεια της µέρας. Οφείλω να δώσω µία σύντοµη απάντηση
στον εκλεκτό συνάδελφο κ. Μητρόπουλο, διότι, ξέρετε, µερικές
φορές, η µισή αλήθεια είναι χειρότερη από ένα ολόκληρο ψέµα.
Αυτό το οποίο καταγράφεται στην έκθεση…

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το κατέθεσα προηγουµένως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Όχι, εγώ µιλάω
για κάτι διαφορετικό. Αυτό το οποίο καταγράφεται στην έκθεση
και το οποίο δεν διάβασα χθες, στη σχετική σελίδα, για την άπο-
ψη που σωστά είχατε εκφράσει τότε, ήταν κάτι τελείως διαφο-
ρετικό από αυτό το οποίο λέτε. Αυτό το οποίο είπατε τότε είναι
ότι τα προγράµµατα κατάρτισης, επιµόρφωσης, ΟΑΕΔ, κοινωνι-
κής µέριµνας ή άλλα λοιπά ευρωπαϊκά προγράµµατα δεν µονι-
µοποιούνται. Αυτό είπατε, λοιπόν. Αυτό δεν έχει καµµία σχέση
µε αυτό που είπατε.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το είπα το πρωί στην οµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ,

δεν θα κάνουµε αυτήν τη δουλειά τώρα!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Μισό λεπτό,
κύριε Μητρόπουλε! Εδώ πέρα δεν συζητάµε αν έλειπαν τρεις
µέρες, δεν συζητάµε γι’ αυτό. Εδώ λέµε ότι γνωµατεύσατε σω-
στά, επιστηµονικά, ότι προγράµµατα τα οποία επιδοτούνται από
την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι καλύπτουν
πάγιες και διαρκείς ανάγκες και άρα δεν µονιµοποιούνται. Αυτό
είναι ασπρόµαυρο και πολύ σωστά το είπατε τότε.

Κατά συνέπεια, ο δήµαρχος ο οποίος προέβη, και συχνά και
µε αιτήσεις θεραπείας στο ΑΣΕΠ, στη µονιµοποίηση τέτοιων
υπαλλήλων -ή µάλλον το δηµοτικό συµβούλιο, όχι ο δήµαρχος
µόνος του- γνώριζε, όπως γνώριζαν κι οι ίδιοι οι υπάλληλοι, ότι
δεν πληρούσαν τις τυπικές προϋποθέσεις. Δεν κάλυπταν, µε άλ-
λα λόγια, πάγιες και διαρκείς ανάγκες, που ήταν και η ουσία του
θέµατος που ήρθε να θεραπεύσει το προεδρικό διάταγµα µε
τους κανόνες αυτούς που επέβαλλε. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το παραδεχθήκαµε αυτό. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Αυτό ως προς
τον κ. Μητρόπουλο και παρακαλώ, µην απαντήσετε, κύριε Μη-

τρόπουλε, γιατί έτσι µπορούµε να συζητάµε συνεχώς. 
Τέλος, µία φράση για τον κ. Δρίτσα. Θα άλλαζαν τα κριτήριά

σας, κύριε Δρίτσα, εάν οι συγκεκριµένοι συµβασιούχοι ήταν
πλούσιοι συµβασιούχοι του Δήµου Εκάλης; Το κριτήριό µας δη-
λαδή σχετικά µε την εφαρµογή του νόµου είναι η εισοδηµατική
κατάσταση του υπαλλήλου; Ο νόµος ισχύει ή δεν ισχύει για τον
φτωχό και ισχύει ή δεν ισχύει για τον πλούσιο; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ποιος το είπε αυτό; Εγώ πλούσιο συµ-
βασιούχο στην καθαριότητα δεν ξέρω!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ή θα επιλέξουµε
ή θα πούµε κάτι διαφορετικό: Να πούµε ξεκάθαρα ότι θέλουµε
να κάνουµε πολιτική προσλήψεων µε βάση τα εισοδήµατα και όχι
µε βάση την αξία, την ικανότητα ή τη δυνατότητα να καλύψει κά-
ποιες ανάγκες. Είναι µία άποψη, αριστερόστροφη, διότι στην
ουσία καταλήγει τελικά σε ένα µεγάλο κράτος, το οποίο δεν
ασκεί πολιτική ανθρώπινου δυναµικού, αλλά κοινωνική πολιτική
µέσα από τις προσλήψεις. Αν εννοείτε αυτό, το ακούω ως επιχει-
ρηµατολογία. Αλλά σε καµµία περίπτωση δεν µπορώ να δεχθώ
ότι η επίκληση για την παράβαση της νοµιµότητας µπορεί να
είναι η προβληµατική κατάσταση. 

Ως προς τους ΑΜΕΑ -τέσσερις είναι οι ΑΜΕΑ µε βάση την έκ-
θεση, και όχι δεκαπέντε-, αυτοί ούτως ή άλλως προστατεύονται
µε άλλες διατάξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η
Υφυπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης κ. Χριστοφιλοπούλου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πάρω τον χρόνο
που µου αναλογεί για να αναφερθώ και να απαντήσω στις επι-
κρίσεις του κ. Δρίτσα, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του
ΣΥΡΙΖΑ, σε ό,τι αφορά τα θέµατα της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας
Διοίκησης, οι οποίες, όχι περιέργως, ήταν σε πλήρη εναρµόνιση
µε την κριτική την οποία άσκησε και η κ. Ρεπούση εκ µέρους της
ΔΗΜΑΡ.

Θα ήθελα, λοιπόν, δηµοσίως κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τόσο
τον κ. Δρίτσα και την κ. Ρεπούση αλλά και τους άλλους συναδέλ-
φους, νοµίζω σχεδόν από όλες τις πτέρυγες της Βουλής, που µί-
λησαν µε τα καλύτερα λόγια για την αξιοπιστία και το κύρος
-διαχρονικό- ενός θεσµού όπως το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Δι-
οίκησης και Αυτοδιοίκησης, ενός θεσµού που οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ ίδρυσαν και που ο εδώ καθήµενος πρώην Πρόεδρος της
Βουλής κ. Κακλαµάνης είχε νοµίζω την τύχη αλλά και τη δηµι-
ουργικότητα να στήσει κυριολεκτικά, στα πρώτα του βήµατα,
αυτό το κέντρο και αυτήν τη σχολή. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο Απόστολος Λάζαρης.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ο
Απόστολος Λάζαρης το ίδρυσε, κύριε Πρόεδρε, εσείς, όµως,
είχατε την ευκαιρία να το δείτε, να το µεγαλώσετε, να του δώ-
σετε την πρώτη ώθηση. 

Θέλω, λοιπόν, να πω, αφού πραγµατικά σας ευχαριστήσω για
αυτήν τη διαχρονική καταξίωση της Σχολής, ότι η παρούσα
ηγεσία του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης θέλει έτι
περαιτέρω να ενδυναµώσει τόσο το κύρος και το αδιάβλητο, όσο
όµως και τον εκσυγχρονισµό των διαδικασιών εισαγωγής των
σπουδαστών στη σχολή. 

Έρχοµαι, λοιπόν, σε συµπλήρωση των όσων είπε ήδη ο κ.
Μητσοτάκης να πω επιπλέον τα εξής. Κατ’ αρχάς θα τοποθετηθώ
σε ό,τι αφορά την περίφηµη συνέντευξη. Κι εδώ καταδεικνύεται
και θα καταδειχθεί πώς ο ΣΥΡΙΖΑ -δυστυχώς καµµιά φορά και η
ΔΗΜΑΡ-, αναλόγως του αντικειµένου και του αντίστοιχου διεκδι-
κούντος αιτήµατος παρόχου-πελάτου, τοποθετείται. 

Διότι τι ακούσαµε από τον εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ; Ακούσαµε
ότι η προσωπικότητα που πρέπει να εµφανιστεί, δηλαδή το αν
έχουν την επαρκή προσωπικότητα οι µελλοντικοί σπουδαστές,
πρέπει να γίνει µε συνέντευξη! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσατε στο προηγούµενο
νοµοσχέδιο περί διευθυντών, που έχει γίνει ήδη νόµος, τον ΣΥΡΙ-
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ΖΑ να κατακεραυνώνει κυριολεκτικά τη συνέντευξη;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα το προηγούµενο καθεστώς στη

σχολή δεν είναι συνέντευξη!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Παρα-
καλώ! Σας άκουσα χωρίς να σας διακόψω. Μην επιχειρήσετε να
µε διακόψετε!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Να έχουµε ένα επίπεδο, όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ!

Γιατί διακόπτετε τώρα;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Εσείς,
που το παίζετε δηµοκράτες, να µάθετε να ακούτε, επιτέλους!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τι να ακούω; Τις στρεβλώσεις σας;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Λέω,
λοιπόν, την άποψή µας και την τεκµηριώνω.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Είναι συνέντευξη αυτό που υπάρχει
µέχρι τώρα;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης):
Παρακαλώ, κύριε Δρίτσα, δεν σας διέκοψα.

Λέω, λοιπόν, ότι η συνέντευξη, έτσι όπως τη φέραµε και την
ψηφίσαµε για τους γενικούς διευθυντές και τους διευθυντές -και
όπως ακούσατε τον Υπουργό, που κατέθεσε στα Πρακτικά,
ξεκινά ήδη η διαδικασία για τους γενικούς διευθυντές, γιατί εµείς
δεν θέλουµε µακρά µεταβατική περίοδο, θέλουµε να ισχύσουν
οι πάγιες διατάξεις- χρειάζεται. Είναι απαραίτητη η δοµηµένη
συνέντευξη µε κριτήρια, µε τη συµµετοχή του ΑΣΕΠ, έτσι όπως
το είδαµε, το νοµοθετήσαµε, το εξειδικεύσαµε. 

Τι γινόταν τώρα στη Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης µε την
εξέταση του φακέλου, που µας πήρε ο πόνος οψίµως; Είστε όψι-
µοι. Επαινείτε τη σχολή οψίµως! Την έχετε καταψηφίσει δια-
χρονικά, κύριε Δρίτσα. Όψιµα, τώρα, ήρθατε αναλόγως ποιος
σάς ζητάει τι, να µας πείτε για τον φάκελο και τη συνέντευξη. 

Και εγώ σας λέω ότι η εξέταση του φακέλου είναι µέσα και
είναι µέσα στις βελτιώσεις που φέραµε, διότι τη βάζουµε µέσα
στα Τεστ Δεξιοτήτων, για τα οποία ζήτησε η κ. Ρεπούση και
υπάρχουν, όπως ακούσατε και από τον Υπουργό, να υπάρχουν
εξειδικευµένες ενότητες στο τεστ αυτό των πολλαπλών επιλογών
και για την εξέταση του φακέλου και για τη διαπίστωση της
καλής χρήσης και της γνώσης της ξένης γλώσσας. 

Όµως και ο ίδιος ο νόµος -επειδή εκεί πάλι είπε η κ. Ρεπούση
αν θα πιστοποιήσουµε µόνο την ορθή χρήση της ελληνικής
γλώσσας- διαβάζω, λοιπόν, τα εξής: «Ικανότητα κατανόησης
γραπτού λόγου, αναλυτική σκέψη, κριτική ικανότητα», µέσα στο
νόµο είναι αυτά, «επεξεργασία πληροφοριών, ταχύτητα και
ακρίβεια αντίληψης, καθώς και βασικές νοητικές δεξιότητες,
προκειµένου οι υποψήφιοι να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις της
σύγχρονης δηµόσιας διοίκησης.». 

Εγώ σας ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πότε είναι
καλύτερο να έχουµε τη δοµηµένη συνέντευξη; Όταν χρειάζεται
να επιλέξουµε τους γενικούς διευθυντές και τους τµηµατάρχες
ή όταν υπάρχει µία πανελλαδική εξέταση -που δεν χάνει το κύρος
και την αξιοπιστία της- των υποψηφίων σπουδαστών που αυτές
τις κατ’ αρχάς γνώσεις και δεξιότητες που θες για έναν άνθρωπο
που τώρα µπαίνει στη δηµόσια διοίκηση µπορείς να τις βρεις
διαφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από ένα τεστ πολ-
λαπλών επιλογών; Ακόµη και ψυχοµετρικά τεστ υπάρχουν. Το
ΑΣΕΠ έχει ήδη εµπειρία και συνεργαζόµαστε µε το ΑΣΕΠ για
αυτό το Τεστ Γνώσεων και Δεξιοτήτων στο οποίο θα υποβληθούν
και οι ίδιοι οι υποψήφιοι προϊστάµενοι που θα επιλεγούν µε το
πάγιο σύστηµα. Άρα υπάρχει µία τεχνογνωσία κατοχυρωµένη
που θα αξιοποιήσουµε και στη σχολή. 

Τι θέλετε απλώς να κάνετε τώρα; Να πολιτικολογήσετε για να
χαϊδέψετε κάποια αυτιά που είναι απ’ έξω από την Αίθουσα και
µας έχουν πει κάποια λόγια! 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Σύµβουλοί σας είναι!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Γιατί,
αν έχει παράδοση αξιοπιστίας η σχολή, όπως µας είπατε…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα σύµβουλοί σας είναι, κυρία
Υπουργέ!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης):
Παρακαλώ, κύριε Δρίτσα, έλεος πια! Δεν αντέχετε να µη µιλάτε;
Δεν αντέχετε καθόλου; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν αντέχω την υποβάθµιση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Δρίτσα,

σας παρακαλώ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Δεν
αντέχετε την κριτική εσείς οι λεγόµενοι δηµοκράτες, οι δηµοκρά-
τες του γιαουρτιού και του µπουγελώµατος; Αφήστε τα τώρα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Σύµβουλοι του κράτους είναι. 
(Θόρυβος- διαµαρτυρίες µέσα στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Δρίτσα,

σας παρακαλώ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Και
εγώ σας ερωτώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μισό λεπτό,
κυρία Υπουργέ.

Κύριοι συνάδελφοι, τι συµβαίνει;
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Τι δεν καταλαβαίνετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μύγα µάς τσίµ-

πησε και µιλάµε όλοι µαζί; 
Αυτήν τη στιγµή µιλάει η κυρία Υπουργός, στην οποία έχω

δώσει τον λόγο. Όποιος εν συνεχεία ζητήσει τον λόγο και δι-
καιούται να τον πάρει θα τον έχει. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Είπε,
λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Δρίτσας: «Τα στελέχη σας είπαν µια
ιδέα κι εσείς νοµοθετήσατε.». 

Τι ισχύει από τα δύο, κύριε Δρίτσα; Ή η σχολή έχει κύρος κι
αξιοπιστία κι άρα τα στελέχη της έχουν εγνωσµένες ικανότητες,
επιστηµονική δυνατότητα τεκµηρίωσης σε σύγκριση µε άλλες
σχολές –πραγµατικά, όπως τα ακούσατε, αν τα ακούσατε, αν ήρ-
θατε στην επιτροπή να τους ακούσετε και τον Πρόεδρο και τα
στελέχη που ήταν εκεί- και καλώς η ίδια –όπως ακούσατε από
τον Υπουργό- µας πρότεινε τα όσα µάς πρότεινε και νοµοθε-
τούµε όσα νοµοθετούµε ή η σχολή δεν έχει αξιοπιστία -και πά-
ρετε πίσω τα λόγια σας- και όσα η ίδια η σχολή µάς είπε και το
συµβούλιο των επιστηµονικών υπευθύνων, των καθηγητών, µας
πρότειναν, όσα µας πρότειναν.

Κι έρχεστε εσείς εδώ για να πολιτικολογήσετε και να ευτελί-
σετε τη διαδικασία µε λόγους καθαρά ψηφοθηρικούς, παροχο-
λογίας και λαϊκισµού…

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Πέρασαν αξιολόγηση οι καθηγητές ή έχουν
πλαστά πτυχία κι αυτοί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Μακρή,
σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ορισµένοι έχουν πλαστά πτυχία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, επειδή αυτή η σχολή έχει παρελθόν, έχει παρόν, αλλά
θα έχει και µέλλον, το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης
άκουσε προσεκτικά και στη διαδικασία της συζήτησης στην επι-
τροπή τις τοποθετήσεις Βουλευτών και συµµετεχόντων από τους
φορείς στην επιτροπή. 

Είδατε ήδη ότι υπάρχουν βελτιώσεις στο άρθρο, έτσι ώστε να
διασκεδαστούν οι όποιοι φόβοι. Πριν από λίγο ο Υπουργός έκανε
δεκτή την πρόταση του εισηγητή του ΠΑΣΟΚ -που ήταν όµως
πρόταση και άλλων συναδέλφων, άλλων πτερύγων της Βουλής-
για τη γλώσσα. Έγινε αυτό. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι έχουµε κάθε δυνατότητα και διάλογο να
κάνουµε και τροποποιήσεις να φέρουµε. Και της κ. Χρυσοβελώνη
την πρόταση εγώ είπα ότι µπορεί να την κάνουµε δεκτή. 

Αυτό που δεν µπορούµε είναι µια παραπαίουσα ρητορική, η
οποία δεν έχει κανέναν άλλο λόγο, παρά να προσελκύσει ψή-
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φους…
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Με
συγχωρείτε πάρα πολύ. Δεν απευθύνθηκα σε εσάς. Μιλώ στο
Σώµα. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Εγώ µιλώ σ’ εσάς και περιµένω απαντήσεις
που δεν δίνετε και για τη µη κυβερνητική οργάνωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Μακρή,
έχετε πάθει τίποτα; Σας συµβαίνει τίποτα;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ηρε-
µήστε, κυρία Μακρή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Υπουρ-
γέ, ίσως αξίζει τον κόπο να την ακούσουµε. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Αν υπάρχει ΑΣΕΠ, αν υπάρχουν ΚΕΠ, αν υπάρχει Εθνική Σχολή
Δηµόσιας Διοίκησης, είναι γιατί πέρασε αυτό που εσείς σήµερα
θέλετε να λοιδορείτε και λέγεται Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κί-
νηµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Είναι αυτή απάντηση

Υπουργού;
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ζήτω το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Μακρή,

λυπάµαι πάρα πολύ για τη συµπεριφορά σας. Εδώ είναι Κοινο-
βούλιο. Σας ανακαλώ στην τάξη. Η συµπεριφορά σας είναι πάνω
από αστεία. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ

πάρα πολύ, κυρία Μακρή. Έχετε δώσει επανειληµµένως εξετά-
σεις και απορρίπτεστε, µου φαίνεται, όσον αφορά την ευγένεια. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
κ. Κουτσούκος. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα επαναλάβω
τα ίδια, όχι για την οικονοµία της συζήτησης, αλλά επειδή πι-
στεύω ότι έχει καλυφθεί πλήρως το περιεχόµενο και οι στόχοι
του νοµοσχεδίου που συζητάµε, παρά το γεγονός ότι από την
πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έγινε µια εργώδης προ-
σπάθεια µε βάση αυτό το νοµοσχέδιο να δηµιουργηθούν πρό-
σθετοι φόβοι και ανασφάλεια σε χιλιάδες εργαζόµενους. 

Λέω, λοιπόν, πολύ περιληπτικά, σε τίτλους, ότι εµείς υποστη-
ρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο που επεκτείνει την κατάκτηση του
προγράµµατος «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και στα υπόλοιπα δεδοµένα του δη-
µοσίου, για την αξιοποίηση των οποίων εισάγει ένα ολοκληρω-
µένο σύστηµα. 

Επίσης υποστηρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο µε βάση και τις
βελτιώσεις που έκανε το Υπουργείο -σύµφωνα µε τις προτάσεις
µας- σε σχέση µε την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, καθώς
και τις διατάξεις που αφορούν τον έλεγχο της νοµιµότητας και
όχι της σκοπιµότητας των πράξεων της διοίκησης και των πιστο-
ποιητικών που έχουν κατατεθεί στο παρελθόν. Μιλάµε για νοµι-
µότητα και πλαστότητα εγγράφων και τίποτα πέραν τούτου. 

Κατά συνέπεια νοµίζω ότι η συζήτηση που έχει να κάνει µε την
τροφοδότηση του φόβου και της ανασφάλειας πρέπει να τελει-
ώσει εδώ. Έχουν δοθεί οι απαραίτητες διευκρινίσεις και θα έλεγα
ότι πρέπει όλοι να πάψουµε να παίζουµε µε τον πόνο των φτω-
χών. Έχουν τόσα προβλήµατα οι συµπολίτες µας, που δεν µπο-
ρούµε, στη λογική της αποκόµισης µικροκοµµατικών οφελών, να
παίζουµε µε τον πόνο τους. 

Πήρα, λοιπόν, τον λόγο για να ρωτήσω, πρώτον, τον κύριο
Υπουργό: Ποιος είναι ο λόγος, κύριε Υπουργέ, εάν άκουσα καλά,
που διαφοροποιήσατε την εφαρµογή του προεδρικού διατάγµα-
τος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης από τα υπόλοιπα προ-
εδρικά διατάγµατα που αφορούν τους οργανισµούς; Αυτά
αντιλαµβάνοµαι ότι ισχύουν µε την ψήφιση του νόµου, ενώ είπατε
ότι το συγκεκριµένο θα ισχύσει από τον Ιανουάριο. 

Υπάρχει κανένας λόγος; Σας το ζήτησε κανείς;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ήρθε ο ίδιος ο
Υπουργός και το ζήτησε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Άρα θα ζητήσουµε τις εξηγήσεις
από τον Υπουργό. Αυτήν τη διευκρίνιση ήθελα.

Δεύτερον, πήρα τον λόγο για να ενηµερώσω το Σώµα -µια και
σωστά παρατείναµε τη συζήτηση για αύριο, κύριε Πρόεδρε, για
να συζητήσουµε µε άνεση για τις τροπολογίες- ότι οι παρατηρή-
σεις µας επί των κυβερνητικών τροπολογιών θα γίνουν αύριο. 

Επίσης θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι σύσσωµη η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κατέθεσε τροπολογία, µε βάση
την οποία διορθώνει τον ν.4254/2014. Ο νόµος αυτός ανέφερε
ότι ο ΟΓΑ δύναται –µεταξύ των άλλων- να παρακρατεί για οφει-
λές των αγροτών και ποσά που προέρχονται από τις επιδοτήσεις. 

Με τον όρο «επιδοτήσεις», όπως είναι γραµµένος εδώ, νοούν-
ται οι ενισχύσεις που προέρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
δηλαδή την Κοινή Αγροτική Πολιτική, οι οποίες, σύµφωνα µε
πάγια νοµολογία που υπάρχει από το 2007, δεν είναι εισοδηµα-
τικές ενισχύσεις, αλλά δίδονται για να καλύψουν τη διαφορά του
κόστους παραγωγής που έχει ο Ευρωπαίος και κατά συνέπεια ο
Έλληνας αγρότης από τους ανταγωνιστές του τρίτου κόσµου,
ώστε να µπορεί να παράγει. Δηλαδή, να µπορεί να συµπληρώνει
τα εφόδιά του, να διατηρήσει τις καλλιεργητικές πρακτικές, να
δίνει ποιοτικά και εξασφαλισµένα τρόφιµα στον Έλληνα και κατ’
επέκταση στον Ευρωπαίο πολίτη. 

Εµείς σε καµµία περίπτωση δεν υποστηρίζουµε ότι πρέπει να
υπάρχουν αγρότες οι οποίοι νέµονται των επιστροφών του ΦΠΑ
ή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο ή που παίρ-
νουν εκατοµµύρια από άλλες πηγές, χωρίς να πληρώνουν έστω
µια ετήσια συνδροµή στον ΟΓΑ. Διότι αυτοί εκµεταλλεύονται την
πλειοψηφία των αγροτών που µε τον ιδρώτα τους και το υστέ-
ρηµά τους θέλουν να είναι ενήµεροι. 

Δεν θέλουµε, όµως, εν όψει και της καταβολής –όπως έχει
ανακοινώσει η Κυβέρνηση- στα τέλη Οκτωβρίου της πρώτης
δόσης και τέλη Δεκεµβρίου της δεύτερης δόσης της ενιαίας ενί-
σχυσης, να υπάρχει εµπλοκή στην καταβολή των επιδοτήσεων,
λόγω παρακράτησης των καθυστερηµένων εισφορών, που θα
επιχειρηθεί προς όφελος του ΟΓΑ.

Επειδή άκουσα τον κ. Μητσοτάκη να λέει ότι δεν µπορεί να συ-
ζητήσει τροπολογίες που δεν έχουν υποστηριχθεί, πήρα τον
λόγο για να ενηµερώσω όλους τους συναδέλφους, να ενηµερώ-
σει η Κυβέρνηση και τον συναρµόδιο Υπουργό – γιατί είναι υπό-
θεση του κ. Βρούτση-, αλλά και για να ζητήσω υποστήριξη από
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Παρ’ ότι θα επαναλάβουµε και αύριο αυτήν την τοποθέτηση,
ήθελα από σήµερα να την κάνω γνωστή. Εξάλλου, υπάρχουν και
άλλες πρωτοβουλίες συναδέλφων όλων των πτερύγων, και της
Νέας Δηµοκρατίας και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, γι’ αυτό
το θέµα και νοµίζω ότι πρέπει να  βρούµε έναν τρόπο να το αντι-
µετωπίσουµε.

Εάν διαβάσετε την τροπολογία, θα δείτε ότι έχουµε βρει µια
διαδικασία, µε βάση την οποία ο ΟΓΑ µπορεί -µε δήλωση του
αγρότη- να παρακρατήσει τις οφειλές από τις τακτικές επιστρο-
φές, δηλαδή την επιστροφή ΦΠΑ, του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης στο πετρέλαιο ή του φόρου εισοδήµατος. 

Δεν µπορεί, όµως, να το κάνει αυτό σε βάρος της ενιαίας ενί-
σχυσης που έχει να κάνει µε τις επιδοτήσεις της Κοινής Αγροτι-
κής Πολιτικής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Γαβριήλ Αβραµίδης. 

ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχει τοποθετηθεί αναλυτικά η ειδική αγορήτρια των Ανεξαρ-

τήτων Ελλήνων κ. Χρυσοβελώνη στο συζητούµενο σχέδιο νόµου.
Θα έχω και εγώ τη δυνατότητα στον λίγο χρόνο που έχω να επι-
σηµάνω κάποια σηµεία. 

Δεν θα µπορούσα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην
αναφερθώ στα όσα εξελίσσονται στην κυπριακή ΑΟΖ. Η Κύπρος,
το δεύτερο εθνικό µας κράτος, ξαναζεί δραµατικές στιγµές, από
τη στιγµή που οι Τούρκοι εκτελούν παράνοµα σχέδια πλεύσης
και σχεδιαζόµενης έρευνας, παραβιάζοντας κατάφωρα µια οριο-
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θετηµένη και αναγνωρισµένη ΑΟΖ. Μιλούν πλέον οι Τούρκοι για
επίλυση του Κυπριακού στην κατεύθυνση των δύο ανεξαρτήτων
κρατών. 

Χθες ακούσαµε τον Πρωθυπουργό της Τουρκίας Αχµέτ Ντα-
βούτογλου να δηλώνει προκλητικά πως η χώρα του θα ολοκλη-
ρώσει τη διενέργεια υποθαλάσσιων ερευνών εντός της αποκ-
λειστικής οικονοµικής ζώνης της Κυπριακής Δηµοκρατίας, αψη-
φώντας µε τον τρόπο αυτό και τις απειλές της Κυβέρνησης της
Κυπριακής Δηµοκρατίας, η οποία προειδοποίησε ότι θα ανακόψει
την ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας. 

Η Τουρκία µε την προκλητικότητά της εµφανίζεται και θέλει να
είναι συνιδιοκτήτης στο φυσικό αέριο. Το ερώτηµα, όµως, είναι
το τι κάνει η χώρα µας για αυτήν την υπόθεση και αν η συγκυ-
βέρνηση θα συνεχίσει να έχει αυτήν την αφωνία. 

Ας µη µας διαφεύγει πως, αν έλειπε από την Κύπρο η νηφα-
λιότητα και η σωφροσύνη στο πεδίο των κινήσεων και των νόµι-
µων αντιδράσεων ως χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
θεωρείται κάτι παραπάνω από βέβαιο ότι η κατάσταση θα είχε
λάβει χαρακτηριστικά γενικευµένης κρίσης. 

Δεν γνωρίζω αν πράγµατι η συγκυβέρνηση έχει αντιληφθεί το
µέγεθος του κινδύνου που εγκυµονεί η προκλητικότητα της
Τουρκίας. Διερωτώµαι πώς να το αντιληφθεί, όταν αναφέρεται
σήµερα ως τρίτη πιο χαµηλή σε δηµοτικότητα Κυβέρνηση στον
κόσµο, όταν µοιράζεται την πρώτη θέση µε τη Ρωσία στη δια-
φθορά, σύµφωνα µε παγκόσµια έρευνα που δηµοσιοποίησε
προχθές η «GALLUP», ένα ινστιτούτο ερευνών µε έδρα την Ουά-
σιγκτον. 

Κλείνοντας το θέµα αυτό, θα ήθελα να κάνω και µία αναφορά
σε ένα σηµερινό δηµοσίευµα στην εφηµερίδα «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥ-
ΠΙΑ», που αναφέρεται στις παραβιάσεις της εκεχειρίας στην Ου-
κρανία και µιλά για εβδοµήντα πέντε καταγγελίες. Από τις δε-
καπέντε που επιβεβαίωσε ο ΟΑΣΕ οι δεκατρείς είναι παραβιάσεις
του ουκρανικού στρατού και οι δύο των ρωσόφωνων. 

Το πρόβληµα, όµως, πέρα από εκεί είναι στις καταγγελίες και
για οµαδικούς τάφους, αλλά και καταγγελίες για βιασµούς στο
Ντονέτσκ και υπάρχουν αντίστοιχες καταγγελίες στη Μαριού-
πολη. Είναι γνωστό ότι το µεγάλο µέρος του πληθυσµού της Μα-
ριούπολης είναι Έλληνες. Υπάρχει ελληνικό προξενείο εκεί. 

Καλώ, λοιπόν, την ελληνική Κυβέρνηση να λάβει υπ’ όψιν αυ-
τούς τους κινδύνους, να επιλύσει και να προστατεύσει µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο την ελληνική κοινότητα στη Μαριούπολη. 

Κλείνω αυτήν την αναφορά στα εξωτερικά θέµατα µε την ανη-
συχία µου βλέποντας αυτά τα οποία συνέβησαν στον Καναδά,
δηλαδή ένοπλοι να εισβάλλουν και να προκαλούν θανάτους, δο-
λοφονία ενός υπερασπιστή-υποστηρικτή του λεγόµενου ισλαµι-
κού κράτους, που µε το αυτοκίνητό του σκότωσε έναν Καναδό
στρατιώτη. Όλα αυτά µάς εµβάλλουν σε ανησυχίες για το τι µπο-
ρεί να συµβεί εδώ αν έχουµε αντίστοιχα φαινόµενα. Πρέπει, λοι-
πόν, να έχουσι γνώσιν οι φύλακες. 

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ σε δύο τροπολογίες
που έχω καταθέσει. Η µία έχει γενικό αριθµό 1850 και ειδικό 95
και είναι στο αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο. 

Εµείς είχαµε τονίσει τη θέση µας, ότι θα πρέπει να γίνει ονο-
µαστική αναφορά για τις γενοκτονίες που αναγνώρισε η Βουλή
των Ελλήνων. Είναι κάτι το οποίο υποστήριξαν πολλοί συνάδελ-
φοι εδώ, µεταξύ των οποίων και ο σεβαστός πρώην Πρόεδρος
της Βουλής κ. Κακλαµάνης. Εξηγήσαµε διεξοδικά πως ορθώς
αναφέρεται ρητά το Ολοκαύτωµα και τα εγκλήµατα του ναζισµού
ως περιπτώσεις ποινικοποίησης, εγκωµιασµού, ευτελισµού ή κα-
κόβουλης άρνησής τους. Όµως, όταν πάµε σε ρητές αναφορές
γενοκτονιών, θα πρέπει να συµπεριλάβουµε ρητά, αφού το κά-
νουµε πολύ σωστά για µία συγκεκριµένη περίπτωση και όλα τα
άλλα είδη, όµοια εγκλήµατα. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι θα πρέπει να αναφερθεί ρητά η
Γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου, της Μικράς Ασίας και των
Αρµενίων, γι’ αυτό και προτείνουµε στο άρθρο 2 στην παρά-
γραφο 1 του σχετικού νόµου που ψηφίσαµε εδώ µετά τη φράση
«εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας» να προστεθεί…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: «και των Ασσυρίων». 
ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνώ απολύτως.

Έχω λάβει συγκεκριµένη πρωτοβουλία και θα φέρουµε πρόταση

νόµου. Εδώ απλώς µιλούµε για τις γενοκτονίες που έχει αναγνω-
ρίσει οµόφωνα η Βουλή των Ελλήνων. Συµφωνούµε µαζί σας.
Υπάρχει ένα έλλειµµα σε αυτό εδώ, γιατί οι γενοκτονίες των χρι-
στιανικών λαών αφορούν Έλληνες, Αρµένιους και Ασσύριους και
είναι αναγνωρισµένες στις 24 Φεβρουαρίου του 1994 η Γενοκτο-
νία των Ελλήνων του Πόντου, στις 24 Σεπτεµβρίου του 1998 η
Γενοκτονία των Ελλήνων της Μικράς Ασίας και στις 25 Απριλίου
του 1996 –και αν δεν κάνω λάθος µε πρωτοβουλία της Πολιτικής
Άνοιξης- η Γενοκτονία των Αρµενίων.

Η τροπολογία που έχουµε καταθέσει µε γενικό αριθµό 1921
και ειδικό 114, αφορά τον γραπτό διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, από-
φαση 8/1997, που έγινε τον Φεβρουάριο του 1998. Έχουν κατα-
τεθεί σχετικές τροπολογίες και από άλλους συναδέλφους. Υπήρ-
ξε και µία ολοκληρωµένη τοποθέτηση στην επιτροπή, που είχαµε
ακούσει τους ενδιαφεροµένους. Θεωρούµε πως µε την κατατε-
θείσα τροπολογία διορθώνεται µία αδικία, που κρατεί εδώ και
αρκετά χρόνια, σε περίπου χίλια µε χίλια πεντακόσια άτοµα και
ως εκ τούτου επιβάλλεται στο πλαίσιο της ισονοµίας και της αξιο-
κρατίας.

Προτείνεται, λοιπόν,  η κατάρτιση και δηµοσίευση πανελλήνιας
λίστας επιτυχόντων για κάθε κατηγορία, κατά φθίνουσα βαθµο-
λογική σειρά, και η ενεργοποίησή της για την κάλυψη των κενών
οργανικών θέσεων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, µε την πα-
ροχή δικαιώµατος υποβολής αιτήσεως διορισµού σε όλες τις πε-
ριφερειακές ενότητες της χώρας και για όλες τις προκηρυσ-
σόµενες θέσεις και η διατήρησή της σε ισχύ έως και την τελική
εξάντλησή της. Είναι µία υποχρέωσή µας η οποία είναι υπαρκτή,
γιατί και στο παρελθόν είχαν υπάρξει αντίστοιχες πρωτοβουλίες
και τροπολογίες που κατατέθηκαν από συναδέλφους πολλών
πτερύγων της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο εναρµο-
νίζει την εθνική µε την κοινοτική νοµοθεσία και φιλοδοξεί να προ-
ωθήσει ευνοϊκότερους όρους χρήσης της δηµόσιας πληρο-
φορίας, σε καθεστώς µεγαλύτερης διαφάνειας.

Στο πλαίσιο της ακρόασης των φορέων που κλήθηκαν να δια-
τυπώσουν τις απόψεις τους, τέθηκαν ζητήµατα που αφορούν τη
ρύθµιση του εισαγωγικού διαγωνισµού στην Εθνική Σχολή Δηµό-
σιας Διοίκησης προς το δικαιότερο, καθώς και άλλα θέµατα ζω-
τικής σηµασίας που αφορούν τη δηµόσια διοίκηση. Έχει τοπο-
θετηθεί η συνάδελφος η κ. Χρυσοβελώνη. Τα άρθρα 1 έως 16
υπερψηφίζονται από εµάς, οπότε δεν θα επιµείνω σε αυτά.

Για τα άρθρα 17 έως 19 υπάρχει µία καλή εξέλιξη, µία µερική
υιοθέτηση, θα έλεγα, από τον Υπουργό της δυνατότητας στον
επόµενο διαγωνισµό, στον εικοστό τέταρτο, να δοθεί η δυνατό-
τητα στους εξεταζοµένους να συµπεριλάβουν και τις άλλες
γλώσσες. Είναι θετική εξέλιξη, αλλά θεωρούµε ότι δεν επαρκεί.
Θα πρέπει να υπάρξουν και οι άλλες γλώσσες, πλην της αγγλι-
κής.

Έχουµε σηµειώσει και το είπαµε και χθες ότι είναι καλό το πα-
ράδειγµα της Γαλλίας και χρήσιµο για τις όποιες αλλαγές, διότι
πραγµατικά στη Γαλλία γνωρίζουν ακόµα και τις αλλαγές που θα
γίνουν το 2018 και έτσι προειδοποιούνται από φέτος οι µελλον-
τικοί υποψήφιοι.

Εµείς θεωρούµε ότι η επόµενη κυβέρνηση, η οποία θα προκύ-
ψει από µία καινούργια Βουλή, από µία καινούργια σύνθεση Βου-
λής, µπορεί να διορθώσει τις όποιες ελλείψεις και να διευρύνει
αυτά τα οποία έχουν τεθεί εδώ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα ήθελα να

υπενθυµίσω ότι, όπως ανακοινώθηκε το πρωί, η συνεδρίαση θα
σταµατήσει σήµερα στις 5.00 η ώρα το απόγευµα. Εποµένως
εκτιµάται ότι θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Χρυσής Αυγής και πιθανόν της ΔΗΜΑΡ. Τα υπόλοιπα αύριο.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι δευτερολογίες
των εισηγητών πότε θα γίνουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Αύριο θα συνε-
χίσουµε. Υπάρχουν οµιλητές που δεν έχουν µιλήσει ακόµα.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Να τελειώσει

πρώτα ο κ. Ματθαιόπουλος.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Έχω δώσει τον
λόγο στον κ. Ματθαιόπουλο. Μετά τον κ. Ματθαιόπουλο µπο-
ρείτε να µιλήσετε.

Κύριε Ματθαιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν έχετε τον

λόγο. Έχω δώσει τον λόγο στον κ. Ματθαιόπουλο.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι πολύ βολικό και εύκολο,

θα έλεγα, για τη συγκυβέρνηση και την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση να αναλώνονται σε µία αντιπαράθεση άνευ ουσίας και πε-
ριεχοµένου και όχι να ασχολούνται µε άλλα ζητήµατα πιο επίκαι-
ρα και πιο σηµαντικά από αυτά που συζητήθηκαν µέχρι σήµερα
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Πρόκειται για ζητήµατα τα οποία έ-
χουµε συναντήσει κατά το πρόσφατο παρελθόν, τα οποία δυστυ-
χώς πήραν δυσµενή τροπή σε ό,τι αφορά την πορεία της χώρας
σε επίπεδο διπλωµατίας και εξωτερικής πολιτικής.

Αναφέροµαι στο µείζον θέµα του Κυπριακού, ένα θέµα στο
οποίο πρέπει και εµείς -έχουµε την ηθική υποχρέωση απέναντι
στα αδέλφια µας τους Κυπρίους- να τοποθετηθούµε και να κα-
ταδικάσουµε τον τουρκικό επεκτατισµό, ο οποίος λαµβάνει ευ-
ρεία έξαρση τη στιγµή που µιλάµε. 

Είναι ένα θέµα που απασχολεί ή θα έπρεπε να απασχολεί και
τη χώρα µας, διότι η εξυπηρέτηση των συµφερόντων των Κυ-
πρίων είναι ταυτόχρονα και εξυπηρέτηση των συµφερόντων της
Ελλάδας, αφού στην ουσία µιλάµε για δύο κράτη του ιδίου έθ-
νους.

Διανύουµε µία πάρα πολύ κρίσιµη περίοδο σε ό,τι αφορά τα
εθνικά µας θέµατα, περίοδο που θα κρίνει την επιβίωση ή όχι της
χώρας σε επίπεδο γεωστρατηγικό και γεωπολιτικό. Μιλάµε για
ένα θέµα το οποίο έχει εκδηλωθεί ουκ ολίγες φορές κατά το πρό-
σφατο παρελθόν και εις βάρος της Ελλάδας και της Κύπρου και
αναφέροµαι συγκεκριµένα στον τουρκικό επεκτατισµό, ο οποίος,
όπως είπα και προηγουµένως, έχει λάβει ανεξέλεγκτες διαστά-
σεις και οι Κύπριοι έχουν αντιληφθεί ότι από πλευράς ελληνικής
Κυβερνήσεως δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική διπλωµατία.

Θέλω να καταγγείλω στο σηµείο αυτό το γεγονός ότι για πολ-
λοστή φορά παραβιάζονται εθνικά κυριαρχικά δικαιώµατα της
Ελλάδος, διότι η παραβίαση των εθνικών κυριαρχικών δικαιωµά-
των της Κύπρου είναι ταυτόχρονη παραβίαση και των κυριαρχι-
κών δικαιωµάτων της χώρας µας. Λίγο αργότερα µάθαµε τη
θλιβερή είδηση ότι καταρρίφθηκε και ένα αεροπλάνο νοτίως της
Κρήτης, λίγα ναυτικά µίλια από το σηµείο όπου εισχώρησαν οι
τουρκικές φρεγάτες.

Με λίγα λόγια, ζούµε σκηνικά Ιµίων και από αυτό το Βήµα προ-
σεύχοµαι να µην έχουµε την ίδια κατάληξη, όπως αυτή του 1996.
Από αυτό εδώ το Βήµα, από το οποίο µιλάω σήµερα, ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας Σηµίτης είχε πει εκείνο τα τραγελαφικό «ευ-
χαριστούµε τους Αµερικανούς». Πρέπει επιτέλους η χώρα µας
να διασφαλίσει µε κάθε τρόπο την εξυπηρέτηση των συµφερόν-
των που είναι κοινά και ταυτόσηµα και από την ελληνική και από
την κυπριακή πλευρά. 

Όµως, για τη συγκεκριµένη απουσία της χώρας µας, κατόπιν
εκκλήσεως της Κύπρου, υπάρχουν ξεκάθαρες πολιτικές ευθύνες.
Είµαι υποχρεωµένος από το Βήµα αυτό να κατονοµάσω και να
καταγγείλω τις ευθύνες αυτών που µε κάθε τρόπο υποσκάπτουν
την εθνική άµυνα και ασφάλεια των δύο χωρών. 

Αφ’ ενός ο Υπουργός Εξωτερικών και Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης κ. Βενιζέλος, για τον οποίο έχω εκφραστεί επανειληµ-
µένως, επαναλαµβάνω ότι όχι µόνο είναι επικίνδυνος, αλλά συ-
νειδητά υποσκάπτει την ασφάλεια της χώρας µας, διότι δεν
έβγαλε µία τυπική ανακοίνωση, για να καταδικάσει τα όσα συµ-
βαίνουν στην Κύπρο, αλλά αφιέρωσε δύο ολόκληρες παραγρά-
φους, για να καταδικάσει µία τροµοκρατική επίθεση που έλαβε
χώρα στον Καναδά. Αυτό αποδεικνύει και τις προτεραιότητες
αλλά και τα συµφέροντα που εξυπηρετεί ο εν λόγω άνθρωπος,
διότι έχει καταντήσει το Υπουργείο Εξωτερικών ένα παραµάγαζο
εξυπηρέτησης µικροπολιτικών συµφερόντων. 

Ίδιες ευθύνες έχει και ένας άλλος άνθρωπος, τον οποίο µάς
παρουσιάσατε ως ένα πρόσωπο-κλειδί που θα αναβαθµίσει τη
χώρα µας σε επίπεδο Ευρώπης, ο κ. Αβραµόπουλος. Θα µπο-

ρούσε στην Ευρωπαϊκή Ένωση όπου και συµµετέχει ενεργά,
διότι έχει πάρει δύο πολύ σηµαντικά χαρτοφυλάκια, να καταγγεί-
λει ως θεσµικό όργανο, µε τον ρόλο που διαθέτει, τις συγκεκρι-
µένες απαράδεκτες πρακτικές από πλευράς Τουρκίας. 

Πάνω απ’ όλα, τη µεγαλύτερη ευθύνη γι’ αυτό το αίσχος την
έχει ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο οποίος, αντί να ασχοληθεί
µε αυτά τα ζητήµατα, ασχολείται µε το πώς θα κλείσει τη Χρυσή
Αυγή στη φυλακή, για να µη χάσει ψήφους το κόµµα του. Με λίγα
λόγια η Νέα Δηµοκρατία έχει µεγαλύτερη βαρύτητα από το µέλ-
λον της χώρας που υποτίθεται ότι διοικεί ο κ. Σαµαράς. 

Για τον λόγο αυτόν και για τα όσα προανέφερα ζητάµε την πα-
ραίτηση όλων αυτών των ανθρώπων, ώστε να οδηγηθούµε σε
πρόωρες εθνικές εκλογές, να µιλήσει ο ελληνικός λαός και επι-
τέλους να έχουµε µία εθνική ηγεσία που θα χτυπήσει το χέρι στο
τραπέζι των διαπραγµατεύσεων και θα βάλει επιτέλους ένα τέλος
στον επεκτατισµό των Τούρκων.

Επειδή  µας κατηγορείτε όπως µας κατηγορείτε, θα καταθέσω
για τα Πρακτικά µία ανακοίνωση που εξεδόθη από ένα και µόνο
πρόσωπο που κατήγγειλε αυτά τα θλιβερά φαινόµενα, τον Αρ-
χηγό της Χρυσής Αυγής, τον παράνοµα προφυλακισµένο και πο-
λιτικό κρατούµενο Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας,
ο οποίος, µε µία λιτή ανακοίνωση, απαντάει καταλλήλως στις
προκλητικές διαθέσεις του Νταβούτογλου. 

Την καταθέτω για τα Πρακτικά, γιατί επιτέλους θα έρθουν οι
ιστορικοί του µέλλοντος και θα αναζητήσουν ευθύνες για το πώς
συµπεριφέρθηκαν τα κόµµατα του Κοινοβουλίου στις προκλή-
σεις αυτές. Ευτυχώς, σώζοντας την εθνική µας αξιοπρέπεια και
υπερηφάνεια, βρέθηκε ένας άνθρωπος να πει τα πράγµατα όπως
ακριβώς έχουν, για να οδηγηθούµε σε µία ανεξάρτητη και εθνική
ηγεσία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αρτέµιος Ματθαιόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Να έρθω στα του νοµοσχεδίου. Ακούστηκαν πάρα πολλά.
Πράγµατι µιλάµε για µια συρραφή διατάξεων µνηµονιακού χα-
ρακτήρα. Μια και έχουν έρθει και οι τροπολογίες που αφορούν
τις ρυθµίσεις για τα ληξιπρόθεσµα χρέη, έχω να τονίσω ότι εδώ
η Κυβέρνηση κάνει πράξη αυτό που κάνει και το τραπεζικό
γκανγκστερικό κατεστηµένο. Όταν δηλαδή αναγκάζει τον οποι-
ονδήποτε Έλληνα πολίτη να πάρει ένα δάνειο, γνωρίζοντας ότι
ο άνθρωπος αυτός δεν έχει τη δυνατότητα αποπληρωµής του
και του λέει «δεν θα σου µειώσω το ποσό που οφείλεις, αλλά θα
επιµηκύνω τον χρόνο αποπληρωµής», ξέρει ο τραπεζίτης ότι ο
άνθρωπος αυτός θα επιβαρυνθεί. 

Φυσικά ο Έλληνας πολίτης αυτήν τη ρύθµιση τη βλέπει ως ένα
ευνοϊκό βήµα, διότι θα µπορέσει σε βάθος χρόνου -µεγαλύτερο
από το αρχικό- να αποπληρώσει ένα χρέος, το οποίο όµως αυ-
ξάνεται σταδιακά.

Με τον ίδιο τρόπο, έρχεται η Κυβέρνηση και λέει «τις εβδο-
µήντα δύο δόσεις για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές θα τις κάνουµε
εκατό κι αν έρθουν και κάποιες άλλες τροποποιήσεις, θα τις συ-
ζητήσουµε πάλι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα». Το ζητούµενο είναι
ότι η Κυβέρνηση δεν πράττει το αυτονόητο, δηλαδή να προβεί
σε άµεση µείωση της φορολογίας. Κάνει το ακριβώς αντίθετο.

Από τη µία υπερφορολογεί τον Έλληνα πολίτη και από την
άλλη τού δίνει ένα µεγαλύτερο διάστηµα αποπληρωµής του χρέ-
ους αυτού, γνωρίζοντας όµως ότι δεν είναι σε θέση ο άνθρωπος
αυτός να αντεπεξέλθει οικονοµικά. Διότι µιλάµε –ακούστε προ-
σεκτικά- για περίπου τρία εκατοµµύρια συµπατριώτες µας, των
οποίων τα χρέη ανέρχονται –αν έχω σωστά τα νούµερα- σε περί-
που 100.000.000.000 ευρώ. 

Είναι όλοι αυτοί οι Έλληνες τζαµπατζήδες, όπως κάποιοι τούς
χαρακτηρίζουν; Είναι άνθρωποι οι οποίοι βρίσκονται πρώτοι στις
λίστες Λαγκάρντ; Φυσικά και όχι. Είναι άνθρωποι του µεροκάµα-
του. Είναι άνθρωποι του µόχθου. Είναι άνθρωποι των οποίων τα
εισοδήµατα έχουν πέσει δραµατικά προς τα κάτω, διότι πέντε
χρόνια τώρα ακολουθούν µία ξεκάθαρα εθνοκτόνα µνηµονιακή
πολιτική.

Η επισφάλεια του ποσού αυτού είναι άνω του 50% και του
60%. Το κράτος αποδεδειγµένα δηλαδή δεν πρόκειται να εισπρά-
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ξει κάποιο µέρος από το ποσό που ανέφερα των 100.000.000.000
ευρώ. Και τι κάνει; 

Αντί να προβεί σε µία ουσιαστική ρύθµιση, για να έχει και κά-
ποια έσοδα, που αυτό είναι και το επιδιωκόµενο και το ζητούµενο
από πλευράς σας, σου λέει «θα κάνω τις εβδοµήντα δύο δόσεις
εκατό και, ως εκ τούτου, κάποτε, µε κάποιον µαγικό τρόπο, ο Έλ-
ληνας αυτός θα πρέπει να αποπληρώσει το όλον του ποσού».
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι κάτι τέτοιο δεν πρόκειται να γίνει ποτέ.
Αντιθέτως. 

Λέτε ότι θα έχουµε µείωση 30% στην εισφορά αλληλεγγύης
και ότι ο ΦΠΑ στην εστίαση θα παραµείνει στο 13%. Και λοιπόν;
Όλη η υπόλοιπη οικονοµία έχει προϋποθέσεις και συνθήκες που
επιτρέπουν στον Έλληνα να έχει µία αναδιοργάνωση στο εισό-
δηµά του και να αντεπεξέλθει οικονοµικά; Ο άνεργος, ο πολύτε-
κνος, ο συνταξιούχος, ο νέος ο οποίος δεν έχει εισόδηµα, δεν
παράγει και δεν βρίσκει δουλειά θα µπορέσουν να αντεπεξέλ-
θουν σε αυτά τα χρέη που τους έχετε φορτώσει στην πλάτη, τα
οποία ανέρχονται σε εφιαλτικά ύψη; Ασφαλώς και όχι. 

Διότι στην αποπληρωµή του χρέους αυτού έχετε βάλει ένα πα-
ράνοµο προαπαιτούµενο: τον ΕΝΦΙΑ, έναν φόρο για τον οποίο
είχατε πει ότι είναι προσωρινού χαρακτήρα και ονοµαζόταν χα-
ράτσι, έναν φόρο τον οποίο το Συµβούλιο της Επικρατείας χα-
ρακτήρισε παράνοµο. Εσείς απλώς αλλάξατε την ονοµασία και
κάνατε τον χαρακτήρα του από προσωρινό µόνιµο και αναγκά-
σατε τον Έλληνα πολίτη να πληρώνει µέσα από την τράπεζα, κάτι
που σηµαίνει ότι σε σηµερινές συνθήκες της αγοράς, όποιος δεν
έχει τη δυνατότητα αποπληρωµής µέρους του χρέους, θα έχει η
τράπεζα τη δυνατότητα να του κατάσχει την ιδιωτική του περι-
ουσία. 

Άρα καταδικάζουµε τις πρακτικές αυτές, διότι το ζητούµενο
δεν είναι η επιµήκυνση του χρονικού ορίζοντα που θα πληρώσει
κάποιος το χρέος. Το ζητούµενο είναι η άµεση φοροελάφρυνση
του υπερφορολογηµένου σήµερα Έλληνα. Αυτό το έχει υποσχε-
θεί η Κυβέρνησή σας και από τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης,
αλλά και κατά καιρούς ακούγονται φωνές εδώ που ευαγγελίζον-
ται ένα καλύτερο µέλλον το οποίο δεν έρχεται ποτέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα µικρό σχόλιο θα κάνω -και θα κλείσω µε αυτό- για τον
λόγο για τον οποίο έχετε κάνει αυτήν τη διάταξη, δηλαδή για τον
λόγο που αυτός ο οποίος χρωστάει µέχρι και 15.000 ευρώ να
πληρώσει σε εκατό δόσεις και αυτός που χρωστάει πάνω από
15.000 ευρώ να πληρώσει σε εβδοµήντα δύο δόσεις. Διότι στην
πρώτη κατηγορία µιλάµε για την πλειοψηφία των ανθρώπων
αυτών. 

Με λίγα λόγια, ψηφοθηρείτε πάνω στο αίµα, τον ιδρώτα και
τον κόπο του ελληνικού λαού, θέλοντας µε τέτοιες πρακτικές να
εξαπατήσετε για πολλοστή φορά τον εξαπατηµένο Έλληνα, ο
οποίος είχε τη δυστυχία να σας εµπιστευτεί τις τελευταίες δύο
εκλογικές αναµετρήσεις, όταν του λέγατε «τέρµα τα µνηµόνια, η
Ελλάδα βγαίνει από αυτό το χάος κι έρχεται η οικονοµική ανά-
πτυξη».

Είδαµε λίγους µήνες µετά πού οδηγήθηκε η ελληνική οικονο-
µία και πού οδηγήθηκε το επίπεδο των Ελλήνων πολιτών, σε ό,τι
αφορά τον τρόπο που ζουν και αντιµετωπίζουν την καθηµερινό-
τητά τους. 

Για να είµαστε όµως δίκαιοι -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε-, για τη συγκεκριµένη ρύθµιση θα µπορούσαµε να ψηφί-
σουµε «παρών», διότι για κάποιους ανθρώπους, πράγµατι,
µπορεί να είναι πιο εύκολο να αποπληρώσουν σε µεγαλύτερο
χρόνο, όχι όµως για όλους. Αυτό από µόνο του θα µπορούσε να
είναι θετικό. 

Από τη στιγµή όµως που εσείς ακολουθείτε µία πρακτική που
είναι αδιέξοδη, αποδεδειγµένα και µε νούµερα, θεωρούµε ότι δεν
υπάρχει κανένας λόγος να υπερψηφίσουµε, ακριβώς για τον
λόγο ότι θα επιβεβαιωθούµε για πολλοστή φορά, λέγοντας ότι
µε τέτοια ηµίµετρα δεν µπορείς να θεραπεύσεις έναν καρκινο-
παθή χορηγώντας του ασπιρίνες.

Σε ό,τι αφορά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί αύριο και την ψη-
φοφορία, θα τοποθετηθούµε αναλόγως. Κλείνοντας όµως την
οµιλία µου αυτή, επαναλαµβάνω το πάγιο αίτηµα της Χρυσής

Αυγής σχετικά µε τον οικονοµικό τοµέα, την άµεση δηλαδή φο-
ροελάφρυνση µε ουσιαστικές κινήσεις και όχι µε τέτοια ηµίµε-
τρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί από το 15ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει και τους εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
ΔΗΜΑΡ κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη-Αικατερινάρη.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, βέβαια, θα ήθελα να πω ότι για ένα τόσο σηµαν-
τικό νοµοσχέδιο –που έχει γίνει ιδιαίτερα σηµαντικό µε όλα αυτά
τα οποία έχουν προστεθεί- δαπανήσαµε πολύ χρόνο και τελικά
δεν θέλω να χρονοτριβήσω περισσότερο. 

Θα ήθελα για µισό λεπτό µόνο να πω κάτι. Επί οκτώ λεπτά η
Υφυπουργός απαντούσε όχι αντί να κάνει κάποια βελτίωση στα
θέµατα της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης, και τον µισό
χρόνο για να καταλογίσει διάφορες προθέσεις στις δικές µας το-
ποθετήσεις.

Η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης ιδρύθηκε το 1983, όταν
στην Βουλή τότε ήταν τρία κόµµατα ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία,
ΚΚΕ. Εποµένως το να λέτε έτσι γενικά και αόριστα ότι δεν ψηφί-
ζει η Αριστερά, κ.λπ., αυτά είναι αερολογίες. Να προσέχετε λίγο
τα λόγια σας. Κοιτάξτε, όταν ιδρύεις µία σχολή την οποία θέλεις
να υπερασπιστείς και καµαρώνεις γι’ αυτό, όπως εν προκειµένω
την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης –την οποία δεν τη φτιά-
ξατε εσείς, η ελληνική Βουλή που την ψήφισε, την καθιέρωσε τη
σχολή και όχι µόνο το ΠΑΣΟΚ- αυτή τη Σχολή την προστατεύεις
ως κόρη οφθαλµού. Κυρίως προστατεύεις ως κόρη οφθαλµού
τη δηµόσια διοίκηση, για την οποία ίδρυσες αυτήν τη σχολή.

Όµως, από τότε έχουν γίνει πάρα πολλές –µα, πάρα πολλές-
απλουστεύσεις και έχουν αφαιρεθεί πάρα πολλές αρµοδιότητες
από τη δηµόσια διοίκηση, για να µην πω και για τα πολυειδωµένα
θέµατα του εναγκαλισµού µε το πελατειακό κράτος, κ.λπ..

Να είµαστε, λοιπόν, ειλικρινείς σ’ αυτά τα θέµατα. Βεβαίως και
πρέπει να υπάρχει Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, για µία δη-
µόσια διοίκηση ισχυρή, αποτελεσµατική, αντικειµενική, διαφανή,
κ.λπ.. 

Μ’ αυτά που είπα, λοιπόν, ολοκληρώνω τη σκέψη µου γι’ αυτό
το θέµα.

Από την άλλη µεριά, γιατί δεν µας απαντήσατε, κυρία Υφυ-
πουργέ, για τις τέσσερις τροπολογίες της ΔΗΜΑΡ που είπατε ότι
θα τις δείτε, όσον αφορά το πρώτο κεφάλαιο και το θέµα της
ανοιχτής διάθεσης των δεδοµένων; Δεν ήταν καλές αυτές οι τρο-
πολογίες; Είχαν καµµία άλλη πρόθεση; Είπατε ότι θα τις δείτε.
Γιατί δεν απαντάτε σ’ αυτό; Είναι λειτουργικές για την εφαρµογή
αυτού του νοµοσχεδίου. Τις απορρίψατε; Πείτε µας ότι τις απορ-
ρίπτετε, προκειµένου να αρχίσουµε έναν άλλο διάλογο σ’ αυτό
το θέµα, ο οποίος θα είναι πιο ουσιαστικός και δεν θα είναι διά-
λογος προθέσεων.

Σ’ αυτό ο Υπουργός κ. Μητσοτάκης έδωσε κάποιες εξηγήσεις.
Τι λέµε εµείς τόσο καιρό για το θέµα της αναδιοργάνωσης της
διοίκησης; Λέµε ότι θα επέλθει µε την κατάστρωση των νέων ορ-
γανισµών ή κανονισµών της οργάνωσης και λειτουργίας όλων
των υπηρεσιών και µε την αξιολόγηση των δοµών. Αυτή η διαδι-
κασία έχει αρχίσει πιο συντεταγµένα εδώ και δύο χρόνια. Πόσο
παραπάνω χρόνο θέλατε για να κάνετε ολοκληρωµένους οργα-
νισµούς; Φθάσαµε στο σηµείο τώρα, τη στιγµή που σε δύο µήνες
θα εφαρµοστούν αυτοί οι οργανισµοί των Υπουργείων, να αλλά-
ζουµε µε τροπολογίες επί τροπολογιών τα προεδρικά διατάγ-
µατα.

Κοιτάξτε, υπηρέτησα επί χρόνια στη δηµόσια διοίκηση. Η δη-
µόσια διοίκηση και παλιά µε τα προβλήµατα που είχε, είχε οργα-
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νισµούς. Εκτός αν δεν το ξέρετε εσείς, και ο κ. Μητσοτάκης δεν
το ξέρει. Οι υπάλληλοι που ήµασταν τότε στη δηµόσια διοίκηση
παλεύαµε για να γίνουν οργανισµοί, γιατί θεωρούσαµε πράγµατι
ότι, αν δεν έχουµε οργανισµό, δεν θα λειτουργούσαµε καλά. Ακό-
µα και ο Οργανισµός του Υπουργείου Δηµοσίων Έργων, που
υπηρέτησα εγώ, έχει αλλάξει δύο και τρεις φορές. Πώς είναι
πρωτόγνωρη η διαδικασία; Απλώς δεν ήταν ολοκληρωµένη.
Απλώς την καταστρατηγούσατε. Για παράδειγµα, µεταξύ πολλών
άλλων, προβλέπατε στους οργανισµούς θέσεις, οι οποίες δεν
είχαν πληρωθεί ποτέ και ιδιαίτερα τις θέσεις για τις περιφερει-
ακές υπηρεσίες. Οι οργανισµοί αλλάζουν µε πολλή πίεση των
υπαλλήλων, γιατί αυτό είναι το χαρτί τους, για να κάνουν τη δου-
λειά τους. Τους καθορίζουν τι πρέπει να κάνουν, πόσοι πρέπει
και που να κάνουν τη δουλειά τους και πώς θα προστατεύονται.

Το πιο λειτουργικό εργαλείο για τη λειτουργία µιας υπηρεσίας
είναι ο οργανισµός της. Οργανισµούς, λοιπόν, διεκδικούσαµε και
είχαµε, ποτέ όµως δεν τους εφαρµόζατε και ποτέ, βέβαια, δεν
πληρώθηκαν οι θέσεις που ήταν απαραίτητες. Από εκεί και πέρα,
αρχίζατε και τους ξηλώνατε, όπως ξηλώνετε συνεχώς και τη δη-
µόσια διοίκηση, αρµοδιότητες, οργανισµούς και τα λοιπά. 

Τώρα, βέβαια, πάµε σε ένα θεάρεστο έργο, που ξανακάνετε
εξ αρχής τους οργανισµούς. Εντάξει, λοιπόν! Όµως, λέµε ότι για
αυτούς τους οργανισµούς -για να καταλάβουµε όλοι εδώ, και η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και τα άλλα κόµµατα- πρέπει να έ-
χουµε µια ολοκληρωµένη εικόνα, για να µπορούµε να κρίνουµε
αν, παραδείγµατος χάριν, αυτός ο οργανισµός ανταποκρίνεται
πραγµατικά στις σύγχρονες απαιτήσεις του κάθε Υπουργείου
της δηµόσιας διοίκησης. Δεν έχουµε βέβαια τέτοια ολοκληρω-
µένη εικόνα. 

Για παράδειγµα, στο Υπουργείο Ανάπτυξης προχθές -δεν ξέρω
ποια σκοπιµότητα υπήρχε- αποφασίσατε να κρατήσετε τη µία
γραµµατεία από τις τρεις που είχατε καταργήσει. Αποφασίσατε
να κρατήστε και τη δεύτερη και χωρίς να ξέρουµε τι και πως.
Γιατί την κρατήσατε; Το κάνατε για να µη χάσετε τα κονδύλια
από το ΕΣΠΑ. Πόσες φορές έπρεπε να σας τα πούµε!

Τι κάνατε εσείς για τον ΟΕΚ, που δηµιουργήθηκε για τις εργα-
τικές κατοικίες, από το 1981 και µετά; Τον καταργήσατε τον ΟΕΚ.
Τι κάνατε για το ΙΓΜΕ; Τι κάνατε για αυτά τα παιδιά τα δικά σας,
όπως τα λέτε εσείς, αλλά είναι παιδιά όλου του ελληνικού Κοινο-
βουλίου; Τι κάνετε για αυτούς τους οργανισµούς; 

Ψάχνετε τώρα υπηρεσία για να επισκευάσετε τα κτήρια του
Ληξουρίου από τους σεισµούς. Περάσανε δέκα µήνες, θα περά-
σουν άλλοι τόσοι και δεν θα τα έχετε επισκευάσει.  Ούτε καν τα
ασανσέρ στην πολυκατοικία στον Ταύρο δεν έχετε επισκευάσει,
γιατί δεν έχετε έναν οργανισµό, µια υπηρεσία να κάνει αυτές τις
επεµβάσεις στα δηµόσια κτήρια. Η κατάσταση, δηλαδή, είναι
τραγική.

Τώρα έρχεστε εδώ και µας λέτε και κραδαίνετε το χαρτί και
λέτε ότι έκανα το ένα, έκανα το άλλο.

Βεβαίως, η Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, όπως σας είπα, και
χρειάζεται και είναι πάρα πολύ σηµαντική.

Εγώ θεωρώ, από τις εξηγήσεις που µου έδωσε ο κ. Μητσοτά-
κης –έστω µε τον τρόπο που µου τις έδωσε- ότι γίνεται µια προ-
σπάθεια, αλλά έχει αργήσει πάρα πολύ στην οριστικοποίηση του
οργανισµού. Εµείς στη διαδικασία διαφωνήσαµε -και σας το
έχουµε πει εδώ και πάρα πολύ καιρό, όπως επίσης σας το είχε
πει και ο Υπουργός, κ. Μανιτάκης-, ότι δηλαδή δεν ξεκινάω το
ξήλωµα των οργανισµών -και µάλιστα µε οριζόντιες απολύσεις!-
, αν δεν έχω φτιάξει τη δοµή µου και τον οργανισµό. Δεν γίνονται
αυτά. Δεν έχουν καµµία λογική. Οποιαδήποτε προβλήµατα κι αν
υπήρχαν, δεν έχουν καµµία λογική διοίκησης οι διαδικασίες συγ-
κρότησής τους. Εποµένως εδώ έχουµε πάρα πολλά και σηµαν-
τικά προβλήµατα.

Μακάρι, τώρα, µε αυτήν τη διαδικασία που κάνετε για να φτιά-
ξετε αυτούς τους οργανισµούς, να έχετε τελειώσει, να έχετε ολο-
κληρώσει και να τους εφαρµόσετε, γιατί ποτέ µέχρι τώρα η
πελατειακή δηµόσια διοίκηση δεν εφάρµοζε τους κανονισµούς
και τις διατάξεις της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ µισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, για να ανα-

φερθώ σε µία άλλη απάντηση. Καταργήσατε τους δύο Οργανι-
σµούς Ρυθµιστικού Θεσσαλονίκης και Αθηνών. Σας ρωτάµε εδώ
και σε αυτό δεν µου απαντάτε. Δικά σας παιδιά ήταν και οι ορ-
γανισµοί και πολύ σωστά τους κάνετε. Δεν µας απαντάτε γιατί
δεν τους δίνετε µια παράταση να ολοκληρώσουν τον σχεδιασµό
τους. Δεν νοείται σχεδιασµός πολεοδοµικός, χωροταξικός, ρυθ-
µιστικός και τα λοιπά, χωρίς να υπάρχει το αρµόδιο όργανο που
θα τον υλοποιήσει. Ούτε σε αυτό µας απαντάτε.

Από την άλλη πλευρά, έχουµε πράγµατι τροπολογίες, οι ο-
ποίες θέλουν πάρα πολλή συζήτηση. Φαντάζοµαι, κύριε Πρό-
εδρε, ότι θα µας δοθεί η δυνατότητα να κάνουµε και αυτήν τη
συζήτηση και αύριο επί των τροπολογιών, που θα έρθουν να
απαντήσουν οι Υπουργοί που τις κατέθεσαν τελευταία στιγµή.

Εγώ πρόλαβα και έκανα µια ερώτηση στον Υπουργό Πολιτι-
σµού -που ήταν εδώ σήµερα- για όλη αυτήν την καθυστέρηση
του οργανισµού του Υπουργείου και τις αλλεπάλληλες τροπο-
ποιήσεις. Νοµίζω ότι θα µας δοθεί η ευκαιρία να κάνουµε αύριο
ερωτήσεις και στους άλλους Υπουργούς.

Θεωρώ, όµως, ότι αύριο θα µας πάρει πολύ χρόνο η τροπολο-
γία την οποία πράγµατι περιµένει ο ελληνικός λαός και την οποία
θα πρέπει να δούµε. Εγώ έχω δει –όσο πρόλαβα- αρκετά πράγ-
µατα για τα θέµατα των ρυθµίσεων των ληξιπρόθεσµων οφειλών.
Όµως, και αυτή η τροπολογία έρχεται µε την ίδια διαδικασία.
Γιατί συνεννοήθηκαν χθες; Δεν µπορούσαν να συνεννοηθούν πιο
νωρίς; Απαντήστε µας λοιπόν σ’ αυτά, κυρία Υπουργέ, και όχι σε
άλλα πράγµατα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
την κ. Ξηροτύρη. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό και όχι
παραπάνω. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, δεν µπορώ να απαντήσω σε ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εντάξει, κυρία
Υπουργέ, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Εντά-
ξει, κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να αντιδικήσω µαζί σας. 

Σήµερα, λοιπόν, θα περιοριστώ σε µία πολύ µικρή δήλωση και
έναν απλό σχολιασµό σχετικά µε τα όσα ακούστηκαν από τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής και αύριο θα
έχουµε τη δυνατότητα να συζητήσουµε για τις τροπολογίες. Και
γι’ αυτές που θα έχουν οι Υπουργοί, αλλά και για τις δικές µας
εκ νέου, αλλά και γι’ αυτές που έχει καταθέσει η Δηµοκρατική
Αριστερά. 

Σε ό,τι αφορά τις αισχρολογίες του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου του υποδίκου µορφώµατος της Χρυσής Αυγής, έχω να
πω µόνο τούτο εις τη Βουλή των Ελλήνων. Αντιπαρέρχοµαι την
οποιαδήποτε απάντηση, γιατί η καλύτερη απάντηση είναι το γε-
γονός ότι σύσσωµη η Ευρωπαϊκή Ένωση, όλα τα κράτη, είναι στο
πλευρό της Κύπρου, κάτι που αποτελεί µία ακόµα απόδειξη της
επιτυχίας της ελληνικής Κυβέρνησης, αλλά και προσωπικά του
Αντιπροέδρου και Υπουργού Εξωτερικών κ. Βενιζέλου. 

Κυρία Αικατερινάρη, θα ήθελα απλώς να σας πω ότι αύριο θα
υπάρχει, όπως είπα, η δυνατότητα να σας απαντήσω, γιατί σή-
µερα ο χρόνος είναι περιορισµένος, µια και είπαµε ότι θα λήξει
η συνεδρίαση.

Για την ιστορία, όµως, θέλω απλώς να σας θυµίσω ότι το 1983
δεν υπήρχε τρικοµµατική κυβέρνηση στη χώρα, αλλά µονοκοµ-
µατική και ότι οι Βουλευτές που ψήφισαν το ΕΚΔΔΑ ήταν οι Βου-
λευτές του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, καλώς ή
κακώς. Την ιστορία λέω και όχι κάτι άλλο. Όταν είπα, λοιπόν, «το
ΠΑΣΟΚ», εννοούσα την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ που
ψήφισε τότε. Αυτό είναι το ένα κρατούµενο. 

Δεύτερον, νοµίζω ότι στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κατα-
θέσαµε…

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Όχι, λέω η Νέα Δη-
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µοκρατία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ,

κυρία συνάδελφε. 
Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ, σας παρακαλώ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Διοικητι-

κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κυρία
Αικατερινάρη, το 1983 δεν υπήρχε τρικοµµατική κυβέρνηση. Πώς
να το κάνουµε; Δεν υπήρχε! Το 2013 βεβαίως υπήρχε ως ένα ση-
µείο και µετά αποφασίσατε να αποχωρήσετε. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νοµοτεχνικές
βελτιώσεις που κατατέθηκαν από εµάς και υπογράφτηκαν από
τον κύριο Υπουργό, από τον αριθµό 4 έως και τον αριθµό 15 αφο-
ρούν βελτιώσεις που επήλθαν στο καθεστώς των εισαγωγικών
εξετάσεων µετά από προτάσεις Βουλευτών και προτάσεις της
επιτροπής. 

Σε κάποιες από όλες αυτές τις παραγράφους των νοµοτεχνι-
κών βελτιώσεων αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός και σε κάποιες
από αυτές αναφέρθηκα και εγώ. Όµως, επειδή προκλήθηκα πο-
λιτικά από τοποθετήσεις γενικόλογες και, θα έλεγα, ισοπεδωτι-
κές, αναγκάστηκα να κάνω και κάποιες πολιτικές επισηµάνσεις.
Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που φέραµε, κύριε Πρόεδρε, είναι η
καλύτερη απόδειξη ότι ακούσαµε την κοινοβουλευτική διαδικα-
σία και κάναµε δεκτές πολλές βελτιώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όσον αφορά –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- τις τροπολογίες
της ΔΗΜΑΡ για τα πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου, έχουν εξετα-
στεί. Η µία από αυτές εµπεριέχεται στην υπουργική απόφαση
που αφορά το πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και ισχύει µε τα δεδοµένα
που είπαµε. Θα δώσουµε, όµως, τη δυνατότητα για βελτίωση. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα, θα πρότεινα να τα πούµε αύριο,
γιατί θεωρώ ότι πραγµατικά θα πρέπει να σεβαστούµε την κοινή
συµφωνία για την ώρα λήξης της συνεδρίασης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι οµιλητές

θα µιλήσουν αύριο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μάλιστα, αύριο

κανονικά.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Με εισηγητές κανονικά αύριο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μάλιστα.
Κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε αυτά που ρωτήσατε,

αυτήν τη στιγµή βρισκόµαστε στην εξής φάση της συζήτησης:
Παραµένουν να µιλήσουν δύο  Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και
τρεις οµιλητές επί των άρθρων, δηλαδή θα ακολουθήσουµε την
κανονική διαδικασία. 

Εν συνεχεία, έχουµε τις τροπολογίες. Ήδη κάποιοι συνάδελ-
φοι έχουν µιλήσει εν µέρει. Εν πάση περιπτώσει, θα ακολουθηθεί
η διαδικασία συζήτησης επί των τροπολογιών. Θα υπάρχει η δυ-
νατότητα που έχει ο καθένας να µιλήσει επί ένα πεντάλεπτο, δη-
λαδή και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι πάντες, κανο-
νικά. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.10’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 24 Οκτωβρίου 2014 και ώρα
12.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργα-
σία: Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρ-
νησης: «Ανοικτή διάθεση και περαιτέρω χρήση εγγράφων, πλη-
ροφοριών και δεδοµένων του δηµόσιου τοµέα, τροποποίηση του
ν. 3448/2006 (Α’57), προσαρµογή της εθνικής νοµοθεσίας στις
διατάξεις της Οδηγίας 2013/37/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου, περαιτέρω ενίσχυση της διαφάνειας,
ρυθµίσεις θεµάτων Εισαγωγικού Διαγωνισµού Ε.Σ.Δ.Δ.Α. και
άλλες διατάξεις».
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